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حجاب و عفاف زن ایرانی حکایت دیروز و امروز نیست؛ 
حجاب هم محدودیت شرعی است و هم قانونی. رهبری 
هم فرمود که کشف حجاب هم حرام شرعی است و هم سیاسی. پس حرف اول و آخر 

در مورد اصل قانون حجاب مشخص است.
از این بحث بگذریم و یک گام جلوتر برویم. روی کاغذ 26دستگاه و نهاد در زمینه ترویج 
و اجرای قانون حجاب مسئولند. خب، این دســتگاه ها امروز کجا ایستاده اند؟ به نظر 
می رسد فقط پلیس برای مقابله با کشف حجاب به میدان آمده تا فعلا با دوربین هایش 
به وظیفه ذاتی اش عمل کند. خب، مسلم است که داد ضدانقلاب داخلی و خارجی هم 

بلند شود. هجمه این روزها به پلیس، طبیعی ترین اتفاق ممکن است.
اما مهم ترین ســؤال این اســت که چرا پلیس در این میدان تنهاست؟ دستگاه ها و 
نهادهای دیگر چه می کنند؟ شاید بد نباشد که دوربین ها این بار به سمت مسئولان 
بچرخند؛ همان هایی که بیرون گود نشسته اند و فقط شعار می دهند؛ همان هایی که با 
ترک فعل و انجام ندادن وظیفه قانونی شان در زمینه حجاب، زمینه گسترش منکر را 
بیش از پیش فراهم می کنند. شک نکنید که ترک فعل در زمینه حجاب از خود کشف 
حجاب، بدتر است؛ چون اثر یک کشف حجاب به مراتب کمتر از ترک فعلی است که 

زمینه بروز گسترده منکر و اجرا نشدن قانون را فراهم می کند.
در مصوبه 427 شــورای عالی انقلاب فرهنگی، تکلیف و وظیفه همه دســتگاه ها و 
نهادها برای گسترش عفاف و حجاب مشخص شده است. در ماده ۵76 قانون مجازات 
اسلامی هم آمده که با مدیر و مسئولی که ترک فعل کرده و به وظیفه قانونی اش عمل 
نکرده باید برخورد شود. خب، بسم الله ! چقدر مسئولان در اجرای قانون حجاب ترک 
فعل داشته اند؟ کدام سازمان ها در این زمینه مسئولیت دارند و به وظیفه خود عمل 
نمی کنند؟ شورای عالی انقلاب فرهنگی در 7 ماه گذشته، نظارتی بر عملکرد دستگاه ها، 
نهادها و انجام وظیفه قانونی شــان در زمینه حجاب داشــته یا نه؟ چرا وزارت علوم 
نمی گوید که ثمره صدور بخش نامه هایش در زمینه رعایت حجاب چه شد؟ چرا وزارت 
صمت برای ساماندهی بازار پوشاک هیچ کاری نمی کند؟ چرا خود قوه قضاییه نسبت 
به هنجارشکنی سلبریتی ها درخصوص کشف حجاب اینقدر منفعل است؟ تکلیف 
لایحه جدید حجاب چه شد؟ دلیل این همه تأخیر مجلس چیست؟ چرا قانون مملکت 
روی زمین مانده و فقط پلیس، جلو افتاده است؟ دستگاه های فرهنگی چه می کنند؟ 

آنهایی که بودجه می گیرند برای تبیین موضوع حجاب، کجا هستند؟ 
تا دیر نشده گشت ارشاد مسئولان باید ســراغ ترک فعل مدیران در این زمینه برود. 
واقعیت این است که اگر دستگاه ها به وظایف خود در زمینه حجاب عمل کنند، اصلا 
نوبت به پلیس نمی رسد. برخورد امنیتی و انتظامی آخرین گام برای جلوگیری از یک 
هنجارشکنی فرهنگی اســت. پلیس نماد امنیت، عزت و اقتدار در جامعه است، چرا 
باید تک و تنها به میدان بیاید و سازمان ها و دستگاه های دیگر فقط نظاره گر باشند؟ 
این روزها بهترین فرصت برای محک زدن دستگاه های متولی در زمینه حجاب است. 
باید مشخص شود چه نهادها و ســازمان هایی وظایف قانونی شان را فراموش کرده  و 
خودشان را به خواب زده اند. تا وقتی آنها به وظایف ایجابی خود عمل نکنند، باید شاهد 

برخوردهای سلبی باشیم.

خدا قوت به سردار رادان که تنهاست در میدان. هنوز 
لایحه عدلیه درباره حجاب به بهارستان نرسیده است، 
از شورای عالی انقلاب فرهنگی هم خبری نیست، وزارت صمت هم غایب است در این 

بلبشوی بازار لباس و مجلس و وزارت کشور هم که بماند... .
اما واقعیت این است که نسخه سردار نیز ناقص است. به این فهم تصمیم روز شنبه 
رادان و همکاران در اصلاح قانون شکنی ها کم اثر است. تلاش این متن، هم نقد است 
و هم یک پیشنهاد اجرایی. طرح شنبه فراجا دارای 2پاشنه آشیل است؛ اول نظارت 
و برخورد با تجهیزات هوشمند و دوم ورود نهادها، سازمان ها، بنگاه ها و دکان ها در 

ممانعت برای قانون شکنان. اما این دو هر دو نقص جدی دارند.
درباره بند اول:  2 اشکال جدی در این رابطه وجود دارد؛ اول اینکه تجهیزات دوربینی 
پلیس مگر چه میزان از شهر را پوشش می دهد؟  اما دوم و مهم تر اینکه آیا دوربین 
کافی است؟ واقعیت این است که ســایه حضور قانون بسیار بازدارنده است و حذف 
آن از پیش چشم جامعه، اقتدار قانون را کم و بی اثر می کند. جامعه باید ببیند مجری 
قانون مصمم و هوشیار در صحنه حاضر است. خلاصه دست قانون باید دیده شود و 

تمرکز صرف بر دوربین، آن هم با این سطح پوشش، اقتدار قانون را از بین می برد.
درباره بند دوم: واقعیت این است که عدلیه و قهریه نمی توانند وظایف خود را به دوش 
مردم و سازمان ها حواله دهند. طبیعی است که نقش مردم در امر به معروف و تذکر 
سازمان ها و نهادها را نفی نمی کنیم، اما بار اصلی بر دوش نهادی است که ماموریت 

اصلی اش قهریه است و برای این کار آموزش دیده و مجهز است.
از این جهت نمی توان با یک نســخه کلی نقش پلیس را به دیگران حواله داد؛ مثلا 
کافه ها و رستوران ها و دکان های خصوصی شاید بتوانند همراه پلیس باشند و نسبت 
به محیط خود تذکر دهند، اما آیا این نســخه برای مترو، برای پارک ها، فرودگاه ها، 

مال ها، قطارها و دیگر مکان های عمومی هم مؤثر است؟ 
خدا را خوش می آید نگهبانی که نه آموزش دیده اســت و نه ممکن اســت انگیزه 
کافی داشته باشد و نه اساسا چنین ماموریتی داشته و دارد، بخواهد مانع آمد و شد 

قانون شکن ها باشد و خدایی ناکرده در مواردی ولو معدود توهین بشنود؟
به نظر می رسد هیچ رقم حواله دادن وظیفه قهریه به مردم عادی، نگهبان و کارمند 

منطقی نباشد.
 اما راه حل چیست؟ فراجا لازم است 2کار توامان انجام دهد؛ اولا درخصوص نظارت 
هوشمند و مکانیزه پنهان، باید تأکید شود که این مهم به تنهایی کافی نیست. حضور 

ماموران به جهت نمایش و حضور علنی قانون ضروری است.
از این رو پیشنهاد می شود مأمور پلیس مجهز به دوربین متصل به لباس، در اماکن 
عمومی حاضر شود و صرفا تذکر لسانی دهد. اگر توجهی هم نشد یا خدایی ناکرده 
توهین شنید، سکوت و به تذکر لســانی اکتفا و عبور کند. دوربین همه صحنه ها را 
ضبط کرده و متخلف خارج از میدان قابل پیگیری است. این کار باید در همه اماکن 

عمومی انجام شود. مترو، پارک ها، مال ها، فرودگاه ها و... .
ممکن است فراجا بگوید مشکل مالی یا نیروی انســانی دارد؛ این هم بدون راه حل 
نیست. کافی است نیروی انسانی لازم را از نهادهایی مثل بسیج یا داوطلبان مردمی 
بگیرد و آموزش دهد. هزینه جذب، آموزش و تجهیز را هم می تواند از نهادهایی بگیرد 
که مستقیم یا غیرمســتقیم درگیر این موضوع هستند؛ مثل مال ها یا شهرداری ها 

و فرودگاه ها و... .
خلاصه امر اینکه مهم تر از اجرای قانون، اقتدار قانون است. اساسا اقتدار یعنی چه؟ 
اقتدار یعنی اسم قانون مؤثر باشد و اساسا با وجود آن، کار به اعمال قانون نکشد؛ لذا 
نسخه ناقص شنبه سردار با این نقص های جدی هم ثمربخش نیست و هم اقتدارشکن 
اســت و هم مردم عادی و کارگر و کارمند آموزش ندیده را مقابل قانون شکنان قرار 

می دهد.
باز هم خدا قوت سردار به خاطر جسارت، شجاعت و البته تنهایی.
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خاصیتفوتبالهمیناســت؛اینکهیکروزدر
آستانهبهدستآوردنهمهچیزهستی،اماممکن
اســتصبحفردادرمرزازدســتدادنتمامآن
چیزهاقــراربگیری.این،اتفاقیاســتکهحالا
برایاستقلالرخداده؛رویاییترینتیمنیمفصل
دوملیگبرترکههمهرقبــاراقلعوقمعمیکرد
وبرخیهوادارانشحتیخــوابپیروزیپرگل
برپرســپولیسدردربیتهرانرامیدیدند،اما
شهرآوردراباختتاهفتهایغمانگیزراپشتسر
بگذارد.حالااســتقلالدرفاصله3هفتهبهپایان
لیگبرتررویپلهســومجــدولردهبندیقرار
گرفتهوبرایقهرمانینیازبهپیروزی100درصدی
درمسابقاتشوالبتهلغزشهمزمانپرسپولیسو
سپاهاندارد؛اتفاقیکهمیدانیماحتمالوقوعش
زیادنیست.بنابراینشایدبرایآنهایکراهمناسب
بهمنظوررقــمزدنپایانیخوشــایندبرایاین
فصل،قهرمانیدرجامحذفیباشد؛مسیریکه
برایآبیهاازامــروزومهمانیپارسجنوبیجم
درمرحلهیکچهارمنهاییازســرگرفتهخواهد
شد.اینمســیر،دیگرفرصتلغزشبهاستقلال
نمیدهدوکوچکترینخطاممکناستآبیهارا

بهمغمومترینتیمفصلتبدیلکند.

   نیمی از رؤیای چهارگانه
ریکاردوساپینتودربدوحضورشروینیمکت
اســتقلال،قولتصاحب4جامرابههواداران
اینتیمداد؛وعدهایکهموجبسرزنشمربی
پرتغالیازسویمنتقدانشــد.هدفگذاری
رؤیاییســاپینتودرآنزمان،فتحسوپرجام،
لیگبرتر،جامحذفیولیگقهرمانانآســیا
بود.ازاینبینلیگقهرمانانازدســترفت،
چراکهاســتقلالفصلآیندهدراینمسابقات
حاضــرنخواهدبود.وضعیتلیــگبرترراهم
کهدربندبالاتوضیحدادیمواوضاعزیادجالب
نیست.استقلالفقطســوپرجامراگرفتهکه
آنهمیکپیروزییــکگلهدریکتورنمنت
تکبازیبودهاست.پسریکاردوساپینتوبرای
بهبودکارنامهاشدراینفصلنیازمبرمبهکسب
عنوانقهرمانیدرجامحذفیدارد.بهاینترتیب
اودستکمنیمیازرؤیایچهارگانهرامحقق

کرده؛هرچندنیمهکمارزشترآنبودهاست.

  وسوسه انتقام
پیشــرویموفقیتآمیزدرجامحذفیامابرای
استقلالوریکاردوســاپینتویکارزشبالقوه
دیگرهمدارد؛اینکهاومیتوانددلخوشکندبه
رویاروییاحتمالیباپرسپولیسوگرفتنفوری
انتقامازاینتیم.اســتقلالتلخترینشکست
فصلشرادربرابرپرسپولیستجربهکرد؛آنهم
دربرههایکهآبیهاقبراقترازحریفدیرینه
بهنظرمیرسیدندواگربازیرامیبردند،الان
آنهابهجایپرسپولیسشــانساولقهرمانی
بودند.شکســتمقابلپرسپولیس،صلاحیت
فنیساپینتوراهمزیرسؤالبرد؛چراکهاوبه
جزگلگهر،امســالدربرابرهمهرقبایبالای
جدولیمتزلزلوناکامبودهاســت.ســاپینتو
برایگریزســریعازاینانگ،نیازداردکهدر
جامحذفیپرســپولیسراببردوباچنینفتح
بزرگیطعمقهرمانیدرمســابقاترابچشد.
اوضاعجــدولهمحداقــلرویکاغذطوری
استکهانگارپرسپولیسواستقلالمیتوانند
بهمراحلبالابرســند.آبیهاامــروزباحریف
لیگیکیخودیعنیپارسجنوبیجممصاف
خواهنددادوپرسپولیسهمرودررویگلگهر
بدونمربیمیایستد.درصورتراهیابیهردو
تیمبهنیمهنهایی،احتمالزیادیوجودداردکه
آنهادرهمینمرحلهیافینالبازیهابهپست
همبخورند.ساپینتوبرایزندهنگهداشتنرؤیای

انتقام،نیازبهبردنچنینمسابقهایدارد.

 ظرفیت مبهم
قیمت نجومی!

میزبانی های آزادی به یک مسئله پیچیده 
ریاضی تبدیل شده اند

وضعیتورزشــگاهآزادیدراینفصل،کاملا
مبهموســؤالبرانگیزبهنظرمیرســد.تقریبا
هیچوقتنمیتوانحدسزدکهچهتعدادبلیت
قراراســتبرایدیدارهایخانگیپرسپولیس
واستقلالبهفروشبرســد.برایدیدارفردای
پرسپولیسوگلگهردرایناستادیوم،10هزار
بلیتپیشفروششدهاست؛عددیکهابهامات
راحتیازگذشتهبیشــترخواهدکرد.بهنظر
میرسدکهحتیســازمانلیگوفدراسیون
فوتبالنیزدرمورداینورزشگاهباسردرگمی
زیادیروبهروهســتند؛اتفاقیکــههواداران
فوتبالایرانرانیزبهشدتسردرگمکردهاست.

   ظرفیتی که کمتر شد!
ظرفیتیکهفدراسیونبرایتماشاگراندربی
درنظرگرفتهبود،15هزارنفــربود،باوجود

ایندرروزبرگزاریدربی،
ازدحامزیادیدرورزشگاه

شکلگرفتوســرانجامبیشاز50هزارنفر
بازیرابهصورتمستقیمتماشاکردند.

سوژه روز
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داد بزن، مزد بگیر!
طی هفته های اخیر هیچ تیمی به اندازه تراکتور صاحب ضربات 

پنالتی نشده است. آخرین پنالتی آنها در واپسین دقایق بازی هفته 
بیست وششم در برابر ملوان اعلام شد

پول هست، اما نه برای مسی
پس از جلسه مقامات باشگاه بارسلونا با لالیگا شایعه شد که در این جلسه 

درباره نحوه بازگشت ستاره آرژانتینی پاریس به این باشگاه توافقاتی صورت 
گرفته اما تباس، رئیس لالیگا آن را تکذیب کرد

ي|
باس

دع
رشا

س|ف
عک



لغزشممنوع!

برنامه بازی

پخش زنده روز

جام حذفی

استقلال ملاثانی

هوادار
18:00

پارس جنوبی جم

استقلال
17:30

پرسپولیس

گل گهر
17:30

جام حذفی

یکشنبه 10 اردیبهشت  1402

نساجی

پیکان
17:00

جمعه 15 اردیبهشت 1402
ليگ برتر ایران - هفته 28

نفت م.س

سپاهان
18:00

ذوب آهن

فولاد
18:00

پیکان

پرسپولیس
18:00

گل گهر

آلومینیوم
18:00

نساجی

هوادار
18:00

مس کرمان

تراکتور
18:00

استقلال

صنعت نفت
18:00

ملوان

مس رفسنجان
18:00

شنبه 16 اردیبهشت 1402

 شايد رؤياي استقلال براي رقم زدن 
يک فصل طلايي، به کابوس تبديل شود

کریستال پالاس

وستهم
15:00

ليگ برتر انگليس

رئال مادرید

آلمریا
20:00

لاليگا اسپانيا

بارسلونا

رئال بتیس
22:30

 ادامه  در
 صفحه14

آاس رم

آث میلان
19:30

سری آ  ایتاليا

16
15

صفحه13

16 صفحه ضميمه  روزنامه   همشهري
وي  ژه   شورای  اسلامی شهر تهران

وی  ژه   شورای شهر ، سال بيست و  دوم، شماره  1081، شنبه 9 اردیبهشت 1402، 8 شوال 1444، 29 آوریل 2023، ضميمه  شماره  8758  همشهري

نیاز شهر، برنامه شورا و اقدام شهرداری

چمران: شورای ششم خود را موظف به ثاثیرگذاری در تحولات شهری می داند

سروری: شورا حلقه اتصال مردم و مدیران است

گزیده ای از مصوبات مهم در دل 657مصوبه

نقشه راه شورای ششم برای دیپلماسی شهری
تحرک بزرگ در حوزه حمل ونقل عمومی پایتخت با نگاه ویژه شورای شهر

114
درصد

بودجه حمل و نقل عمومی شهر 

در سال 1402 نسبت به سال 
پیش افزایش پیدا کرد.

47
درصد

 سهم بودجه 
 حمل و نقل عمومی از 

بودجه 1402 تهران است.

35554
میلیارد 

تومان

برای توسعه و نوسازی حمل و 

نقل همگانی در سال 1402 در 
نظر گرفته شد.

1200
میلیارد 

تومان

برای احداث تقاطع های 
غیرهمسطح، شبکه و رینگ های 

بزرگراهی پیش بینی شده است.

3
رویکرد 

برای کاهش آلودگی هوای شهر در 

برنامه ها قرار گرفته است.
)افزایش سهم منابع متحرک پاک در ترددهای شهری، بهبود 

تجهیزات کنترل کیفیت هوا و توسعه و هوشمندسازی(

همراه با گفتارها و نوشتارهایی درباره گزارش عملکرد 

کمیسیون های 6گانه شورای شهر تهران و جایگاه این نهاد 

در زمینه سیاستگذاری و نظارت 

شوراهای شهر و روستا وارد بیست و پنجمین سال فعالیت خود شده اند. 

نهادهایی که بی شک یکی از فعال ترین دستگاه های تصمیم گیر و نظارتی 

به حساب می آیند. شورای اسلامی شــهرها اما همواره در مسیری پر از 

دســت اندازی های فراوان حرکت کرده اند و گاه حمایت و گاه بی مهری 

نصیب شان شده است. چنین مسیری باعث شده تا شوراها در بسیاری 

از شهرهای بزرگ کشور به یک بالندگی برسند و بتوانند در عرصه های 

مختلف اداره شهرها خودی نشان دهند. این مردمی ترین نهاد، اکنون 

دوران بلوغ را پشت سر گذاشته و به واقع در تعدادی از شهرها، دیگر، 

لقب »شورای شهرداری« را یدک نمی کشد. با این حال، همچنان شوراها 

نیاز به حمایت دارند. در همین راســتا به بهانه 9 اردیبهشــت سالروز 

گرامیداشت شوراها به بررسی جایگاه این نهاد و عملکرد شورای ششم 

شهر تهران از شــهریور 1400 تا ابتدای اردیبهشت 1402 پرداخته ایم.

ویژه نامه سالروز شورا

گام 
اداره شهر

ششم

از روزنامه فروشی ها بخواهيد

174روستای خوزستان
با افتتاح طرح آبرسانی توسط رئیس جمهور در سفر به 
این استان  به شبکه آب شرب استاندارد وصل شدند.

250میلیون فوت مکعب گاز
 به ظرفیت تولید کشورمان  با  بهره برداری از  فاز یک 

شرکت پالایش هویزه خلیج فارس اضافه شد.

40حلقه چاه نفتی
در  میدان آزادگان جنوبی با سرمایه گذاری ۴۰۰میلیون 

دلار و اشتغال زایی 3۲۰۰ نفر به بهره برداری رسید.

70کیلومتر خط راه آهن
 از طرح دوخطه کردن راه آهن اهوازـ اندیمشک به ارزش 

۴هزار میلیارد تومان در خوزستان  افتتاح شد.

۶طرحنفتی و گازی
 همزمان با پالایشگاه گاز هویزه خلیج فارس با حضور 

رئیس جمهور  در خوزستان افتتاح یا کلنگ زنی شد.
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رئیس جمهور و هیأت دولت در ســفر 2روزه به 
خوزســتان از پروژه های عمرانی پالایشگاهی، 
آبرســانی، نیروگاهــی و... رونمایــی کردند. 
سیدابراهیم رئیسی در 7بار سفر خود به نقاط 
مختلف خوزستان، حل معضلات اساسی مردم 
این استان را در دستور کار قرار داد؛ بسیاری از 
این پروژه های عمرانی به صورت ضرب الاجلی 
در دولت سیزدهم به ثمر رســیدند و ازجمله 
بحران چندساله تامین آب شــرب این استان 
را رفع کردند. رئیســی در اجتماع مردم حاضر 
در مصلای نمازجمعه اهواز با اشــاره به اینکه 
در حدود یک سال و نیم ســپری شده از دولت 
سیزدهم، 7 بار به خوزســتان سفر کرده است، 
گفت: اگــر لازم باشــد 7۰ بار به خوزســتان 
سفر می کنم تا مشــکلات این مردم حل شود 
و تا مشکلات مردم خوزســتان رفع نشود، آرام 
نمی  گیــرم. حضور در جمع کارگران شــرکت 
هفت تپه، سخنرانی در جمع مردم اهواز و حضور 

در شهرستان های شادگان، دزفول و اندیمشک، 
نشست با مدیران صنعت آب و برق خوزستان، 
دیدار با علما، نخبگان و بزرگان عشایر خوزستان 
و بازدید از تالاب شــادگان ازجمله برنامه های 
سفر رئیسی به خوزستان بودند. رئیس جمهور با 
اشاره به ظرفیت بسیار خوب گردشگری دریایی 
خوزســتان به ویژه تالاب شادگان، به مسئولان 
استانی برای تهیه سند توسعه این تالاب فرصت 
یک ماهه داد. رئیس جمهور به عنوان بخشــی از 
دستاوردهای قابل توجه دولت سیزدهم در همه 

استان های کشور ازجمله خوزستان گفت:
  در حدود یک سال گذشته به اندازه کل دوره 
دولت دوازدهم نیروگاه ســازی شده و در زمینه 
رفع کاستی های زیرســاختی در کشور کارهای 

جهادی در حال انجام است.
   کاری که در طــول دوره این دولت در زمینه 
فاضلاب انجام شــده برابر با کاری اســت که در 

۳۰سال گذشته انجام شده است.

افتتاح هــای کلیدی خوزســتان در دولت 
سیزدهم

جمعه 8اردیبهشت14۰2، همزمان با پالایشگاه 

گاز هویــزه خلیج فارس، ۶ طــرح نفتی و گازی 
دیگر با حضور رئیس جمهور افتتاح یا کلنگ زنی 

شد.
    افتتــاح فاز یک شــرکت پالایــش هویزه 
خلیج فارس و افزایش 2۵۰میلیون فوت مکعب 

ظرفیت تولید گاز کشور 
  بهره بــرداری از 4۰ حلقه چــاه نفتی میدان 
آزادگان جنوبی با ســرمایه گذاری 4۰۰میلیون 

دلار و اشتغال زایی بیش از ۳هزار و 2۰۰ نفر
  افتتــاح 7۰کیلومتر از طــرح دوخطه کردن 
راه آهن اهوازـ اندیمشک به ارزش 4هزار میلیارد 

تومان
  افتتاح فاز ســوم ســیکل بخار نیروگاه غرب 

کارون با ظرفیت 18۰مگاوات در روز
  بهره برداری از بخش گازی نیروگاه ســیکل 

ترکیبی دوکوهه
  افتتاح طــرح آبرســانی به 174روســتای 

خوزستان
  احیای 1۶۰واحد تولیدی در دزفول

 آغاز عملیات اجرایی میدان مشترک سهراب 
با ســرمایه گذاری 8۰۰ میلیــون دلار با هدف 

دستیابی به تولید ۳۰ هزار بشکه در روز

از ملامت ها ابا نداریم
رئیس جمهور در جمع علمــا، نخبگان و بزرگان 
عشایر استان خوزســتان بر جبران کمبودها در 

استان خوزستان تأکید داشت: 
 کمبودها و کاســتی ها در اســتان خوزستان 
مربوط به امروز نیست، اما دولت خود را موظف 
به جبران آنهــا می داند. اگرچه رفــع کامل این 
عقب ماندگی ها نیازمند زمان بیشــتری است، 
اما دولت مردمی با برنامه ریــزی دقیق و مدون 
حل مسائل و مشکلات استان را تا حصول نتیجه 

پیگیری خواهد کرد.
 تفاوت دولت مردمی با دولت های دیگر در این 
اســت که این دولت از کنار هیچ مسئله ای عبور 
نخواهد کرد، به دنبال حل مسائل با راهکاری علم 
پایه و متقن است و در این مسیر آنچه را که خیر 
و صلاح کشور باشد، با قدرت و قوت دنبال خواهد 
کــرد و از برخی ملامت هــای تنگ نظرانه ابایی 

نخواهد داشت.
   رئیســی در پایان گفت: یقین بدانید تا پایان 
دولت سیزدهم هیچ روستایی در کشور بدون آب 
و با مشکل آب پیدا نخواهد شد؛ دولت برای رفع 
مشکل آب 1۰هزار روستا برنامه ریزی کرده است.

پرونده های روی  میز تهران و آستانه
 سفر اخیر نخست وزیر قزاقستان به تهران فصل تازه ای در همکاری های دوطرف در حوزه های متکثر سیاسی- اقتصادی به  حساب می آید

سفر نخست وزیر قزاقستان را به تهران می توان آغاز فصل تازه ای در روابط تهران - آستانه ارزیابی 
کرد.  به  گزارش همشهری، علی خان اسماعیل اف در جریان سفر اخیر خود به ایران با رئیس جمهور 
و معاون  اول رئیس جمهور گفت وگو کرد. گسترش همکاری های ایران و قزاقستان که در ماه های اخیر 

رویکردهای جدیدی را به همراه داشته، اما آنچه این اهمیت را دوچندان کرده، نقش راهبردی تهران 
و آستانه به عنوان 2 بازیگر کانونی در تحولات منطقه غرب  آسیا و آسیای  مرکزی است. تعاملات 

تهران - آستانه تاکنون با امضای حدود 133سند دولتی همراه بوده  است.

 فصل نوین همکاری ها
روابط ایران و قزاقستان، از زمان آغاز به کار دولت  سیزدهم، وارد مرحله 
نوینی شده  است. در جریان ســفر 29خردادماه 14۰1رئیس جمهور 
قزاقستان به تهران، قاسم ژومارت توکایف به دیدار رهبر معظم  انقلاب 
رفت و بــر آمادگی دولت متبوعش برای توســعه روابــط با جمهوری 
 اسلامی تأکید کرد. پس  از این سفر، روسای جمهور 2 کشور در آخرین 
روزهای شهریورماه14۰1نیز در حاشیه اجلاس سران سازمان همکاری 
شانگهای )نشست تاجیکســتان( بر تعمیق مناسبات فی مابین تأکید 

کردند.

حوزه های اقتصادی تعامل
دیــدار و گفت وگوی معــاون  اول رئیس جمهور ایران و نخســت وزیر 
قزاقســتان در تهران، دومین گفت وگوی دوطرف طــی ماه های اخیر 
به حساب می آید. پیش  از این، در مهرماه گذشته، محمد مخبر و علی خان 
اسماعیل اف در حاشیه دومین مجمع اقتصادی خزر در مسکو، با یکدیگر 
دیدار و ضمن اعلام آمادگی برای توسعه روابط و گسترش همکاری های 
تهران- آستانه، بر ارتقای سطح مبادلات تجاری فی مابین و رسیدن به 

سطح ۳میلیارد دلار در سال تأکید کردند. دیروز اما این دو مقام ارشد 
دولتی ایران و قزاقســتان، در تهران درباره راهکارهای اجرایی باهدف 
ارتقای ســطح همکاری ها در حوزه حمل ونقل، صادرات، خدمات فنی 

و مهندسی، ترانزیت، انرژی و مناسبات بانکی بحث و تبادل نظر کردند.

گسترش همکاری ها در بخش انرژی
سوآپ نفتی میان ایران و قزاقستان از حدود 1۰سال قبل آغاز شده بود، 
اما در سال های اخیر به دلیل برخی مشــکلات متوقف شده بود.  پیش 
 از این درجریان ســفر مهرماه 14۰1رئیس جمهور ایران به قزاقستان، 
توافق هایی در زمینه ازسرگیری روند سوآپ نفت میان ایران و قزاقستان 
به دست آمده بود و اکنون به نظر می رسد مقام های ارشد دولتی دوطرف، 
در تهران راهکارهای اجرایی در این زمینه را مورد بحث و بررسی قرار 

داده اند. 

توسعه همگرایی آسیایی
از ســوی دیگر باید این نکته را نیز درنظر داشــت که قزاقســتان از 
اصلی ترین بازیگران ائتلاف ها و ســازمان های بزرگ منطقه ای مانند 

»شانگهای« و »ســیکا« محسوب می شود و گســترش روابط ایران و 
قزاقستان می تواند راهگشای توســعه روزافزون همکاری های تهران 
با کشــورهای این حوزه باشد. پیشــبرد رویکرد همگرایی اوراسیایی 
از مهم ترین نقاط تمرکز تهــران و آســتانه در رایزنی های فی مابین 

به حساب می آید.

همکاری های امنیتی 
ایران و قزاقســتان در ســال های اخیر در حوزه مبارزه با تروریســم 
و افراط گرایــی، دارای علایق مشــترکی بوده اند و بــر آمادگی خود 
به منظور توســعه همکاری ها در این حوزه تأکید کرده اند. از ســوی 
دیگر همکاری های امنیتی در دریای خزر و میان کشورهای ساحلی 
و همکاری دوطرف در حوزه مرزبانــی دریای خزر از دیگر بخش های 
مدنظر در عرصه مناسبات امنیتی دوجانبه بوده است و دوطرف طی 
سال های گذشته در این زمینه اسناد همکاری نیز رد و بدل کرده اند. 
مبارزه مشترک با جرائم سازمان یافته، به ویژه در عرصه مواد مخدر یکی 
از علایق مشترک ایران و قزاقستان بوده و دوطرف تاکنون رایزنی های 

گسترده ای نیز در این زمینه داشته اند.

ادامه واکنش ها در مجلس به  ادعای اهدای 75 خودروی شاسی بلند
ادعای تکذیب شده یک نماینده همچنان دردسرساز است

 با گذشــت چنــد روز از طرح ادعــای اهدای 

مجلس
7۵دستگاه خودروی شاسی بلند به نمایندگان 
مجلس، واکنش مجلسی ها به این ادعا همچنان 
ادامه دارد و بهارستان نشینان خواستار رسیدگی سریع و قاطع به 

این موضوع، آن هم تا پیش از جلسه استیضاح وزیر صمت هستند.

ورود حراست مجلس به موضوع
انتقادها به طرح ادعاهای بدون ســند در شــرایطی اســت که 
سیدنظام الدین موسوی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس با اشاره 
به ورود حراست قوه مقننه به این موضوع، تأکید کرد که براساس 
بررســی های انجام شــده، کذب بودن ادعای واگذاری خودرو به 
نمایندگان مشخص شده و هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان با قید 

فوریت، این اتهام را بررسی خواهد کرد.
ازسوی دیگر نماینده نجف آباد در مجلس نیز با تأکید بر لزوم دفاع 
هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان از شــان مجلس دراین موضوع، 

آن هم با فوریت، خواستار تعیین تکلیف چنین ادعایی تا پیش از روز 
استیضاح وزیر صمت شد. ابوالفضل ابوترابی همچنین درخواست کرد 

که مردم به صورت دقیق در جریان جزئیات این ماجرا قرار گیرند.

اولویتی برای »هیأت نظارت«
درشرایطی که انتقادها نســبت به طرح اتهام های بدون سند به 
نمایندگان مجلس یازدهم و تقاضا بــرای ورود هیأت نظارت بر 

رفتار نمایندگان به این موضوع درحال افزایش است، سخنگوی 
این هیأت از رســیدگی به اتهام ادعای رشــوه به مجلسی ها در 
نخستین فرصت خبرداد. موسی غضنفرآبادی با تأکید بر اینکه 
تلاش می کنیم این جلسه قبل از نشست استیضاح وزیر صمت 
برگزار شود گفت: با توجه به گستردگی انتشار این خبر کذب، باید 
برخورد مناسب با آن صورت گیرد تا از تشویش اذهان عمومی در 

این زمینه جلوگیری شود.

تکذیب رسمی اتهام رشوه
این درحالی اســت که پس از طــرح اتهام اهــدای 7۵خودروی 
شاســی بلند به نماینــدگان در جریان اســتیضاح وزیر صمت، 
هیأت رئیسه مجلس پس از بررســی موضوع، کذب بودن آن را 
به صورت رسمی اعلام کرد و سیدرضا فاطمی امین، وزیر صمت 
نیز در نامه ای به دادستان کل کشور، خواستار برخورد قضایی با 

اتهام زنندگان شد.

رئیسی: به اندازه کل دولت دوازدهم نیروگاه سازی کردیم
رئیس جمهور در سفر استانی خوزستان: این دولت از کنار هیچ مسئله ای عبور نخواهد کرد

گروه سیاسیگزارش

رهبری

عکس خبر

امنیتی

کارگران امروز به دیدار رهبر معظم 
 انقلاب می روند

جمعی از کارگران سراسر کشــور امروز )شنبه( به مناسبت 
هفته کار و کارگر با حضرت آیت الله خامنه ای دیدار خواهند 
کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام  معظم رهبری، 
این دیدار در دومین ماه از سال »مهار تورم، رشد تولید« و به 
مناسبت هفته کار و کارگر صبح امروز )9 اردیبهشت ماه( در 

حسینیه امام  خمینی)ره( برگزار می شود.

پیام تسلیت به مناسبت شهادت 
حجت الاسلام سلیمانی

حضرت آیت الله خامنه ای، رهبرمعظم انقلاب اســلامی در 
پیامی شــهادت حجت الاســلام  عباسعلی ســلیمانی را در 
حادثه ســوءقصد به وی تســلیت گفتند. متن پیام به این 
شرح است: »بســم الله الرحمن الرحیم، حادثه  سوء قصد به 
مرحوم حجت الاسلام آقای حاج شــیخ عباسعلی سلیمانی 
رحمه الله علیه را که به شهادت ایشان منتهی شد، به خانواده   
گرامی و دوســتان و علاقه مندان آن مرحوم تسلیت عرض 
می کنم. ایشــان عضو مجلس خبرگان و سال ها امام جمعه  
زاهدان و کاشان و همواره در خدمت نظام جمهوری اسلامی 
بودند. از خداوند متعال علو درجات و قبول خدمات آن مرحوم 

را مسألت می کنم.«  سیدعلی خامنه ای 14۰2/۰2/۰7

وداع با پیکر شهید »جانی بتِ اوشانا« 
مراسم تشــییع پیکر شهید »جانی بتِ اوشــانا فقی بکلو« 
از شــهدای اقلیت های مذهبی، پس  از نمازجمعه تهران با 
حضور پرشــور مردم و نمازگزاران برگزار شد. رهبر معظم 
انقلاب در سال 1۳۶۵ و در زمان ریاست جمهوری با حضور 
در منزل این شهید، که از هموطنان اقلیت آشوری است، با 

خانواده او دیدار کرده بودند. 
شهید بت اوشانا 2۳اسفندماه 1۳۶۳ در عملیات بدر در شرق 
دجله، جان خود را فدای حفظ تمامیت ارضی کشور کرد و به  
شهادت رسید. پیکر او پس از شهادت در منطقه جنگی برجا 
 DNA ماند و درنهایت پس از گذشت حدود ۳9سال، از طریق

پیکر مطهر شهید آشوری شناسایی شد./ عکس: فارس

 پشت صحنه پروژه مسمومیت ها 
در مدارس

وزارت اطلاعــات با صدور بیانیه ای تبیینــی درباره حوادث 
رخ داده اخیر در مدارس کشور اعلام کرد. براساس بررسی های 
انجام شده، »مواد سمی« در هیچ یک از مدارس کشور پخش 
نشده است اما »عوامل غیرســمی« که موجب ایجاد هراس 
شده اند، به صورت سهوی یا تعمدی در برخی از محیط هاي 

گزارش شده استعمال شده است.

علل و عوامل کشف شده 
براساس بیانیه وزارت اطلاعات، درمجموع در ایجاد یا القای 
بدحالی در آموزشگاه های مختلف کشــور ۵دسته از عوامل 

کشف شدند:
 بمبک بدبو: این عامل که در بازار و به ویژه در ســکوهای 
خرید و فروش اینترنتی به فراوانی وجود داشــته است، پس 
از اســتعمال در محیط ها موجب پراکندن بوی نامطبوعی 
می شود و معمولاً برای شوخی و تفریح های ناسالم و نامتعارف 

مورد بهره برداری قرار می گرفت.
  از دیگر موارد تعمدی، بهره برداری از افشانه های اشک آور، 
گاز فلفل و نظایر آن در محیط های آموزشی به قصد شیطنت، 

بازیگوشی، دیگرآزاری و تعطیل کردن کلاس ها بوده است.
 در موارد متعددی وجود یک عاملِ بودار در محیط یا اطراف 

آن موجب ایجاد هراس شده است.
 در تعدادی از موارد مکشــوفه، وجود اهداف ضدامنیتی و 

ضدمردمی احراز شده است.

جمع بندی
نتیجه  نهایی تحقیقات پیرامون موارد مجهول به این شرح است:

  مواد سمی در هیچ یک از مدارس کشور پخش نشده، اما 
عوامل غیرســمی که موجب ایجاد هراس شــده اند، به طور 
ســهوی یا تعمدی در برخــی از محیط های گزارش شــده 

استعمال شده است.
   درخصوص عوامل انســانی، افراد متعددی که متهم به 
کاربست مواد فوق الذکر بودند شناسایی، احضار یا بازداشت 
شدند و به تناسب تخلفات یا جرایم خود، مورد تذکر، تشکیل 

سابقه یا معرفی به مرجع محترم قضایی قرار گرفتند.
  قطعاً شبکه  انتشار مواد مســموم کننده در کشور، وجود 
نداشته اما شبکه های متعدد در فضای مجازی به تعداد قابل 

توجهی ردیابی و شناسایی شدند.
  نقش عاملِ  هراسِ جمعی در بسیاری از وقایع موردنظر، 

انکارناپذیر است.
   ایفای نقش دشــمن در دامن زدن به غائله، کاملًا محرز و 

انکارناپذیر است.

دروغ های آمریکایی درباره توقیف 
کشتی متخلف

به دنبال اعلام خبر توقیف یک کشــتی متخلف ناشــناس 
ازسوی ارتش جمهوری اسلامی، موج تازه ای از فضاسازی ها 
ازســوی مقام های آمریکایی و همچنین برخی جریان های 
معاند، علیه ایــران به راه افتاد و کوشــیدند تهــران را به 
بی ثبات ســازی منطقه و انجام اقدام هــای مغایر با قوانین 
بین المللی متهم کنند؛ روایتــی وارونه که با واقعیت ماجرا 

تفاوت های بسیاری دارد.

ادعای آمریکایی ها
ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا با صــدور بیانیه ای، اعلام 
کرد نفتکش »ادونتیج ســوئیت« با پرچم »جزایر مارشــال«، 
در دریای عمان ازســوی ایران توقیف شده است. دراین بیانیه 
تصریح شده بود که این نفتکش ازســوی نیروی دریای سپاه 
پاسداران توقیف شده است. ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا 
همچنین اقدام ایران در توقیف این کشتی متخلف را »مغایر با 
قوانین بین المللی« و »مخل امنیت و ثبات منطقه ای« خوانده 

و از جمهوری اسلامی خواسته تا فورا این نفتکش را آزاد کند.

2دروغ آمریکایی ها
 آمریکایی ها نه تنها به دلیل توقیف این کشتی اشاره ای نکرده اند، 
بلکه تلاش کردند اجرای قوانین بین المللی عبور و مرور دریایی 
ازسوی ایران را »تهدیدی علیه امنیت دریایی و اقتصاد جهانی« 
جلوه دهند؛ ادعایی که پیش از این نیز بارها ازسوی آنها مطرح 
شده است. ازسوی دیگر ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا در 
بیانیه خود، نیروی دریایی سپاه پاسداران را توقیف کننده کشتی 
اعلام کرد و این درحالی  بود که ارتش این کشــتی را رهگیری 

و توقیف کرد. 

عصبانیت آمریکایی ها
دراین میان بیانیه نــاوگان پنجم نیروی دریایــی آمریکا تنها 
واکنش به موضوع توقیف کشتی متخلف ازسوی ارتش ایران در 
دریای عمان نبود و همزمان، گروهی از سناتورهای آمریکایی، 
در نامه ای به رئیس جمهور این کشور، خواستار دادن اختیارات و 
حمایت مالی لازم به اداره تحقیقات امنیتی این کشور، به منظور 

توقیف محوله های نفتی و گازی ایران شدند.

تخلف کشتی ناشناس چه بود؟
این واکنش درحالی است که براساس اعلام روابط عمومی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، در روزهای اخیر ناوشکن بایندر نیروی 
دریایی ارتش طی عملیاتی، با حکم قضایی اقدام به رهگیری، 
شناسایی و توقیف کشتی ناشــناس و متخلف در دریای عمان 
کرده بود. این کشتی ناشناس پس از برخورد با یک شناور ایرانی، 
که منجر به مفقود شــدن 2نفر و زخمی شــدن چند تن دیگر 
از خدمه این شناور شــد، برخلاف مقررات بین المللی اقدام به 
فرار کرد که درنهایت شناســایی و توقیف شد. طرح ادعاهای 
واهی ازسوی طرف آمریکایی، به عنوان »نیروی فرامنطقه ای« 
در شرایطی است که با توجه به بررسی های انجام شده، کشتی 
ناشناس بی توجه به مقررات بین المللی مبنی بر کمک به شناور 
و مصدومان، اقدام به فرار کرده است؛ اقدامی که واکنش نیروی 

دریایی ارتش را به همراه داشته  است.
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مردمی سازی اقتصاد با 
رودربایستی پیش نمی رود

محمدباقــر قالیبــاف، رئیــس 
مجلــس: امــروزه اقتصادمان 
نیازمنــد مردمی ســازی اســت 
و ایــن مهــم بــا رودربایســتی و 
نمی شــود.  محقــق  تعــارف 
دولتی هــا بایــد فرصت هــا را 
فراهــم کننــد تــا مــردم حضور 

داشته باشند. / خانه ملت

حمایت ایران از مقاومت 
لبنان

امیرعبداللهیــان،  حســین 
ایــران:  امورخارجــه  وزیــر 
سیدحســن  بــا  دیــدار  در 
نصــرالله، دبیــرکل حــزب الله 
لبنــان تأکید شــد مقاومت در 
قوی تریــن وضعیت خــود قرار 
دارد و رژیم صهیونیســتی بــا 
بحران هــای چندلایــه مواجــه 
اســت. جمهوری اســامی از 
مقاومت لبنــان در برابــر رژیم 
صهیونیستی حمایت می کند. 

/ ایرنا
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در قالب سومین رویداد شنبه های امید و افتخار 
سال1402، امروز نخستین مســیر و ایستگاه 
از پروژه توســعه غربی خط4 مترو و پنجاهمین 
ایستگاه متروی تهران به بهره برداری می رسد؛ 
پروژه ای که عملیات اجرایی اش از اواسط دهه ۹0 
آغاز شده است. پس از تست گرم موفقیت آمیز 
در فروردین ماه، امروز این ایستگاه که دهمین 
ایستگاه افتتاح شــده مترو در دوره مدیریت 
جدید شهری محسوب می شود، به بهره برداری 
می رسد تا شهروندان ساکن غرب تهران، به ویژه 
اهالی محله بلوار فردوس و محله های اطراف که 
از محدوده های پرجمعیت و پرترافیک پایتخت 
است، پس از یک دهه انتظار سرانجام به شبکه 
حمل ونقل ریلی دسترسی شهری پیدا کنند و 
علاوه بر آن، مسافرگیری در خط4 مترو نیز رونق 

دوچندانی بگیرد.
نخستین ایســتگاهی که در این بخش افتتاح 
می شود، ایستگاه علامه جعفری در منطقه بلوار 

فردوس یا همان بلوار مرحوم ناصر حجازی است.

شکسته شدن قفل افتتاح ایستگاه های پروژه 
توسعه غربی 

برای ساخت این ایستگاه، عملیات عمرانی حجیمی 
از قبیل خاکبــرداری، آرماتوربنــدی، بتن ریزی و 

نازک کاری صورت پذیرفت تا قفل افتتاح ایستگاه های 
پروژه توسعه غربی خط4 شکسته شود؛ ایستگاه علامه 
جعفری، ایستگاهی نسبتاً وسیع به لحاظ زیربنا بوده و 
یکی از ایستگاه های عمیق این خط محسوب می شود. 
پروژه توســعه غربی خط4 در ادامه مســیر تکمیل 
خود، غیر از ایستگاه علامه جعفری، 2ایستگاه دیگر 
را شامل می شود که درصورت تامین به موقع منابع 
مالی، امکان بهره برداری از آنها در سال های 1402 و 

1403 وجود دارد.

افزایش 30درصدی مسافران
پیش بینی می شود با تکمیل و راه اندازی پروژه های 
توسعه شرقی و غربی خط4 مترو، حداقل 30درصد 
به جمع مسافران کنونی این خط پرمخاطب افزوده 
شود. پروژه توسعه غربی خط4 در 2ایستگاه با خطوط 
5 و 6 مترو ایستگاه تبادلی داشته و همین امر باعث 

ارائه انتخاب های بیشتر و متنوع تر به مسافران3خط 
مذکور می شود. ایستگاهی که امروز افتتاح می شود 
مانند سایر ایستگاه های بهره برداری شده اخیر، دارای 
مسیرهای ویژه معلولان و تجهیزات مناسب برای تردد 

افراد کم توان جسمی و حرکتی است.

ایستگاه  150
با  افتتاح  ایستگاه متروی علامه جعفری، غرب تهران پس از یك دهه انتظار به مترو وصل می شود

حرکت به سمت نو شدن ناوگان زیرزمینی پایتخت
شاید اگر مترو را یکی از مهم ترین بخش های ناوگان 

مترو
حمل ونقل عمومی پایتخت عنــوان کنیم، حرف 
بی راهی نزده ایم. درواقع در شهری مانند تهران که 
روزانه شاهد ترددهای میلیونی و ترافیک های عجیب و غریب است، 
اســتفاده از این ناوگان زیرزمینی می توانــد راهکار خوبی برای 
جابه جایی سریع و بی دغدغه در جای جای شهر باشد. از غرب گرفته 

تا شرق، از شمال گرفته تا جنوب و حتی مرکز پایتخت، از وجود مترو 
بی بهره نیست و اگر هم بگوییم دیگر خطوط مترو در بسیاری از نقاط 

تهران توسعه پیدا کرده، حرف دور از واقعیتي نزده ایم.
به گزارش همشهری، توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت 
به خصوص مترو، یکی از مهم تریــن برنامه  ها و اهداف این دوره 
از مدیریت شــهری بوده و برای آن برنامه ریزی های متعددی از 

ابتدای آغاز به کار دوره مدیریت شهری فعلی شده است. در دوره 
فعلی مدیریت شهري، تکمیل خطوط و ایستگاه های باقیمانده 
و طراحی خطوط جدید مورد توجه مدیران شــهری واقع شده 
و نتایج خوبی نیز تاکنون حاصل شــده است. در ادامه اقدامات 
انجام شده در متروي تهران از شهریور سال1400 تا اردیبهشت 

سال1402، تشریح می شود.

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

رفع ابهام از یک قرارداد جنجالی
اجاره 2 واحد مسکونی )131متری 
و 92متری( در برج هــای دیپلمات 
کیش با مبلغ 3میلیاردو600میلیون 
تومان توسط سازمان زیباسازی شــهر تهران، در چند روز 
گذشته سبب بروز جنجال رسانه ای شده است. البته انتشار 
اطلاعات نادرســت و عدم شفاف ســازی، بــه گمانه زنی ها 
درخصوص ریخت وپاش مالی در شــهرداری تهران دامن 
زده است. درحالی که مدیریت شــهری در این دوره تلاش 
کرده با ایجاد خزانه واحد )حساب تمرکز وجود 23سازمان 
و شرکت شهرداری تهران( از بروز فسادهای مالی جلوگیری 
کند. علاوه برآن توجه به امور رفاهی و خدماتی پرسنل در 
این دوره مورد تأکید اســت و شــهرداری تهران با طراحی 
بسته های خرسند ساز و رفاهی سعی دارد گامی در راستای 
تحول درون زا و افزایش رضایتمندی پرسنل بردارد. با این 
توضیحات می توان به اصل ماجرای اجاره واحدهای مسکونی 
توسط سازمان زیباســازی پرداخت. واقعیتی که در 5نکته 

توسط همین سازمان تشریح شده است.
قرارداد رهن واحدهای مورد اشاره در سال95 و با  تصویب هیأت مدیره وقت سازمان زیباسازی برای 1
استفاده پرســنل این ســازمان در قالب طرح های رفاهی 
کارکنان منعقد و در طول این سال ها به صورت سالانه تمدید 
شده است. بدین ترتیب این قرارداد مربوط به 7 سال پیش 

است و به این دوره ارتباطی پیدا نمی کند.
صدها نفر از پرسنل ســازمان زیباسازی، به شکل  مرســوم در نوبت اســتفاده از ایــن واحدها قرار 2
می گیرند و هر خانــواده، به طور میانگین 2ســال یك بار 

می تواند به مدت 3روز از این واحدها استفاده کند.
این واحدها از محل سپرده سازمان زیباسازی رهن  شده اند و سرمایه اصلی سازمان محفوظ مانده و پس 3
از ختم قــرارداد عــودت داده خواهد شــد؛ بنابراین هیچ 
سرمایه ای برای این امکان رفاهی پرسنل هزینه نمی شود. 

طبــق قانــون، حســاب ســازمان زیباســازی،  حساب جاری است و هیچ سودی بابت سپرده بانکی 4
به آن تعلق نمی گیرد. مبلغ رهن این واحد می توانســت به 
شــکل راکد در بانك بماند، ولی با نظــر هیأت مدیره وقت 
ســازمان از آن به عنوان یك امکان رفاهی برای پرســنل 
استفاده شد تا ضمن حفظ اصل سرمایه، کمکی برای سفر 

پرسنل شود. 
بدون تردیــد، تکریــم نیــروی انســانی یکی از  سیاســت های اصلی شــهرداری تهران و طبیعتاً 5
سازمان زیباسازی است. شــکوفایی این سازمان در مدت 
اخیر، مرهون همدلی و تلاش شــبانه روزی همین پرسنل 
اســت و بداخلاقی های رســانه ای نیز مانعــی در خدمت 

مدیریت این سازمان به پرسنل نخواهد شد.

استفاده بهینه از فرصت تنوع آرا، با 
تمرکز بر حل چالش ها

نامگذاری روز نهم اردیبهشت ماه به عنوان 
روز شوراها در تقویم ملی کشور ما، بهانه 
و فرصتی را برای تقدیر و تکریم نسبت 
به اعضــای پارلمان محلی در کشــور 
فراهم آورده اســت. این پارلمان محلی 
در کلانشــهری نظیر تهران نیازمند تلاش های شبانه روزی 
اعضایی اســت که با خلوص نیت و اتکا بر قانون و با روحیه 
توامان جهادی و علمی، می کوشند زیستی باکیفیت را برای 

شهروندان شریف پایتخت فراهم کنند.
نگاه سیاست زده به شهر به دنبال این موضوع است که شورا و 
شهرداری نه تنها با یکدیگر همکاری نکنند، بلکه روزبه روز بر 
طبل واگرایی کوبیده و برای یکدیگر خط و نشان بکشند. ما 
همواره آفات چنین نگاهی را بعینه مشاهده کرده ایم؛ بنابراین 
به مثابه »گذشته چراغ راه آینده است« می کوشیم تا به لطف 
خداوند منان، ضمن استفاده بهینه از فرصت تنوع و تضارب 
آرا، با تمرکز بــر حل چالش های کلانشــهر تهران، بیش از 
گذشته موجبات رضایت خاطر شهروندان و تحقق چشم انداز 

»تهران، کلانشهر الگوی جهان اسلام« را فراهم آوریم.
در اهمیت شــورای اســلامی همین بس که قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران به عنوان عالی ترین سند حقوقی در 
کشور، تأکیدات زیادی بر امر شورا کرده است. بدون تردید 
شوراهای اسلامی بی واســطه ترین حلقه ارتباطی مردم با 

حاکمیت و نماد تجلی خرد جمعی هستند.
طی دهه های اخیر در چارچوب مکاتب و گفتمان های مختلف 
علمی و کارشناسی، ارتقای تاب آوری و زیست پذیری شهری 
مورد اقبال برنامه ریزان شهری قرار گرفته است؛ لذا می طلبد 
که مجموعه مدیریت شهری تهران اعم از شورای اسلامی و 
شهرداری در راستای تحقق این هدف والا همگرایی بالایی را 
از خود نشان دهند. بی گمان تهران به عنوان پایتخت ایران و 
ام القرای جهان اسلام نیازمند تحول در موضوع زیست پذیری 
شهروندان در این شهر است و این مهم محقق نمی شود مگر با 
هم افزایی و اتحاد شورای اسلامی شهر و شهرداری بایکدیگر.

در پایان بر خود فرض می دانم تا این روز باشکوه را به صورت 
عام به همه اعضای محترم شــوراهای اسلامی شهر و روستا 
در سراسر کشور و به طور خاص به اعضای محترم و  گرانقدر 
شورای اســلامی شــهر تهران که همواره بدون منت یاور و 
پشتیبان امین و دلسوز شهرداری در حل مشکلات پایتخت 
بوده اند و تــلاش می کنند با امانت و درایت به شــهروندان 

خدمت کنند، تبریك و تهنیت عرض کنم. 
*معاون برنامه ریزی، 
توسعه سرمایه انسانی و امور شورا

سلامتی مترادف با حال خوب زندگی
شهرداری تهران در دوره جدید مدیریت 
شــهری بنا دارد تا با ایجــاد تحول در 
ســلامت شــهری، طرحی نو دراندازد؛ 
طرحی در خور شهروندان تهرانی و لایق 
تهران، کلانشــهر الگوی جهان اسلام. 
بنیان این تحول و رویکرد جدید در حوزه ســلامت، ناشی 
از تغییر نگاه به معنا و مفهوم ســلامت و بازگشت به مبانی 
ایرانی - اسلامی در تعریف سلامت است. تلقی ای که امروزه 
از سلامت در افکار عمومی و متأسفانه برخی از متخصصان 
و کارشناسان امر وجود دارد، تلقی ای متأثر از مبانی غربی و 
سازمان بهداشت جهانی است که عمدتا حول محور گزاره »نه 
به بیماری« است، اما تلقی اسلامی - ایرانی مبتنی بر مبانی 
عمیق فلسفی و حیاتی، سلامت را مفهومی بسیار فراتر از »نه 
به بیماری« می داند. بدین معنا که علاوه بر سلامت جسم و 
محیط، اصل را بر ســلامت روح آدمی می داند. در اینجا این 
سؤال مطرح می شود که سلامتی و انسان سالم و جامعه سالم 
به چه معناست؟ در رویکرد اومانیستی غربی، انسان موجودی 
اســت مادی که صرفا به دنبال کامجویی از زندگی است. در 
این نگاه زمینه های این کامجویی از طریق اصالت بخشــی 
به اقتصاد و مصرف گرایی تأمین می شود؛ مسیری که مقام 
انسان را به موجودی پست و این جهانی بدل می کند و فلسفه 
حیات آدمی را جــز در لذت جویی مادی و غرق شــدن در 
منیت ها و خودخواهی ها نمی بیند و از همین رهگذر انسان را 
به برده ای برای اقتصاد استثماری سرمایه داری بدل می کند. 
در این رویکرد توجه به سلامت انسان باهدف سلامت نیروی 
کار، تداوم جامعه مصرفی و بازتولید مداوم نظام سرمایه داری 
است و ســلامت آدمی در »نه به بیماری« خلاصه می شود؛ 
حال آنکه در رویکرد اسلامی - ایرانی، انسان سالم و سلامتی 
جامعه خود هدف تلقی می شود. تمامی تعالیم این رویکرد 
در راستای تحقق سلامت انسان تعریف و تبیین شده است. 
در این نگاه انسان موجودی است که با وحی پیوند دارد و این 
جهان تنها منزلگاهی است در مسیر رشد و تعالی. در این نگاه 
انسان خلیفه  الله است و انسان ســالم، انسان متعادل است. 
انسانی به دور از افراط و تفریط. انســانی با سکینه و آرامش 
قلبی )قلب ســلیم( و ذهنی به دور از اضطراب و پریشــانی. 
فرد متعادل فردی است با امید، انگیزه و پشتکار، بااحساس 
رضایت از خود و محیط پیرامونش، همراه با روابطی حسنه با 
همنوعان و جامعه. چنین انسانی افسرده و ناامید نمی شود و 
از بزه و آسیب های اجتماعی به دور است. نتیجه سلامت در 
این نوع نگاه، انسان و جامعه ای است با »حال خوب زندگی«. 
در این نوع نگاه هدف تعالی آدمی اســت و نه نگاه ابزاری به 
انسان برای استمرار نظامات اقتصادی. در این نگاه معیشت و 
اقتصاد به عنوان یك پشتیبان در مسیر اعتلای آدمی مدنظر 
هستند و خود به هدف بدل نمی شــوند. اداره کل سلامت 
شهرداری تهران در این دوره بر آن است تا تلاش کند مفهوم 
سلامت در شهر تهران را به ورای »نه به بیماری« گسترش 
دهد. سعی دارد تا در مسیر تحقق ســلامت از منظر مبانی 
ایرانی و اسلامی حرکت کند که در این صورت قطعا حال دل 

شهروندان هم بهبود خواهد یافت.
*مدیرکل سلامت شهرداری تهران

مســعود درســتی، مدیرعامــل شــرکت 
بهره بــرداری متــروی تهــران و حومــه 
گفت: امروز در شهر زیرزمینی پایتخت 
۱۴۹ ایســتگاه و ۲۶۹ کیلومتــر مســیر 
وجــود دارد و شــهروندان می تواننــد 
بــدون دغدغــه و دور از ترافیک ســطح 
شــهر، برنامه ریــزی زمانــی دقیق تــری 
بــرای رســیدگی بــه امــور جــاری زندگی 
خود داشته باشند. همچنین با انتخاب 
متــرو می تواننــد از گزنــد تصادفــات 
غیرمترقبــه در امان باشــند و با آرامش 
خاطر بیشــتری به عبــور و مــرور روزانه 

خود برسند.
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جــال بهرامــی، معــاون حمــل و نقــل و 
گفــت:  تهــران  شــهرداری  ترافیــک 
بالــغ بــر ۲ هــزار و 700 میلیــارد تومــان 
در بودجــه بــرای اورهــال نــاوگان متــرو 
پیش بینــی شــده و قصــد داریم بــا این 
اعتبار تمام قسمت غیرفعال را اورهال 
بــه بهره بهــرداری برســانیم. امســال بــا 
اعتبــار خوبــی کــه دیــده شــده، حداقل 

۲۱0دستگاه واگن اورهال می شود.

210
واگن مترو

مهــدی علیــزاده، مدیرعامــل شــرکت 
واحــد اتوبوســرانی بــا اشــاره بــه اقدامات 
انجام شــده اتوبوســرانی تهــران، گفــت: 
»براساس برنامه ریزی های انجام شده در 
۶ ماهه نخست سال ۱۴0۲، 500دستگاه 
اتوبــوس بــه نــاوگان حمل ونقــل اضافــه 
می شود و تا پایان ســال نیز این میزان به 
۲هزار دستگاه خواهد رسید. همچنین فاز 
نخست نوسازی اتوبوسرانی تهران هفته 
گذشــته با رونمایــی از ۴0دســتگاه از این 

ناوگان اجرایی شد.«

2000
اتوبوس

یادداشت 1

عدد خبر
یادداشت 2

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگاردیدگاه

هر  ماه یک افتتاحیه در شبکه مترو
 پس از انجام موفقیت آمیز تست گرم 1400متر از پروژه توسعه غربی خط4 مترو در فروردین ماه و 
افتتاح ایستگاه علامه جعفری در روز نهم اردیبهشت، از این پس شبکه متروی پایتخت در تمام 
ماه های باقیمانده سال1402 حداقل یک افتتاحیه خواهد داشت. محسن هرمزی، مدیرعامل 
شرکت متروی تهران با اعلام این خبر، گفت: »با تلاش خانواده بزرگ متروی تهران و همراهی 
حداکثری پیمانکاران و مشاوران پروژه های ساخت و سازی  شبکه مترو که البته حمایت های 
شورای اسلامی شهر تهران و مدیریت شهری پایتخت را نیز به دنبال داشته است، امسال خبرهای 
خوش متعددی در زمینه تکمیل ایستگاه های باقیمانده خطوط هفتگانه مترو و همچنین شروع 
عملیات اجرایی خطوط جدید و پروژه های مربوط به توسعه خطوط موجود برای شهروندان 
خواهیم داشت؛ ضمن اینکه رفع نواقص ایستگاه های در حال بهره برداری ازجمله ورودی ها، 
هواکش های میان تونلی و هواسازها، پست های برق، پایانه ها و پارکینگ های خطوط هفتگانه 

همچنان با قوت در دستور کار قرار دارد.«

مکث

حمید صاحب*
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شهید 
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شهید 
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خط
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افتتاح ایستگاه شهید رضایی

افتتاح ایستگاه 
تقاطعی توحید

افتتاح ایستگاه افتتاح ایستگاه شهدای هفدهم شهریور
شهید دادمان

بهره برداری از ورودی دوم و سوم ایستگاه مدافعان سامت
بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه برج میاد

بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه  مولوی

بهره برداری از ورودی دوم 
)شمالی( ایستگاه بعثت

بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه شهید رضایی

بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه مرزداران
یادگار امام

بهره برداری از ورودی دوم 
ایستگاه  اشرفی اصفهانی

افتتاح ایستگاه بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه بریانک
بوستان گفتگو

افتتاح ایستگاه شهدای هفتم تیر

افتتاح ایستگاه میدان ولیعصر
افتتاح ایستگاه بوستان لاله

افتتاح ایستگاه خیابان کارگر

آمار افتتاح ورودی های متروآمار افتتاح ایستگاه ها

خط
افتتاح ایستگاه عامه جعفری در خط4۴

 بهره برداری از پایانه اکباتان )بزرگ ترین پایانه زیرزمینی قطارهای شهری در کشور(

 آمار افتتاح پایانه های زیرزمینی

 تست گرم مسیر منتهی الیه شمالی در خط7
 اتمام تست های فنی قطار ملی مترو

 انجام موفقیت آمیز تســت ســرد متروی 
تهران-پرند

 انجــام آخریــن مراحــل تســت های فنــی 
جهت اخذ تأییدیه قطار ملی مترو

 آغــاز عملیــات اجرایــی و مونتاژ دســتگاه 
حفار مکانیزه برای احداث خط۱0

 انعقــاد تفاهمنامــه با شــرکت مپنــا برای 

ساخت فاز نخست خط۱۱
 انعقاد تفاهمنامه با قرارگاه خاتم الانبیاء 

برای ساخت خط۱0
 آغاز عملیات اجرایی توسعه شرقی خط۴

 رفع نواقص خط3
 راه انــدازی ۱۶دســتگاه آسانســور در 

ایستگاه های۶و7
 حفاری مسیر پروژه توسعه جنوبی خط7 

و ساخت ایستگاه ها

سایر اقدامات توسعه ای برای متروی پایتخت

تقویت دسترسی شهروندان غرب تهران  
در این رابطــه جلال بهرامی، معــاون حمل ونقل و 
ترافیك شــهرداری تهران  گفــت: »باتوجه به این 
موضوع، تقویت حمل ونقــل عمومی در پهنه غربی 
تهران را در دســتور کار قرار داده ایم. این ایستگاه، 
دسترسی بخش قابل توجهی از شهروندان ساکن در 
بلوار فردوس و محلات مجاور آن به حمل ونقل ریلی 

را امکان پذیر می کند.

نکته ها و آمارها
  ایســتگاه های بعــدی در این مســیر، به ترتیب 
ایستگاه های آیت الله کاشانی و میدان چهارباغ خواهند 

بود که تا سال1404 به بهره برداری می رسند.
 ایســتگاه علامه جعفری با افتتاح ورودی غربی 
آن تحویل شهروندان می شود و 2 ورودی دیگر آن، 

به مرور زمان ساخته خواهند شد.
 ایستگاه علامه جعفری، یکصدوپنجاهمین ایستگاه 
شبکه متروی تهران است که به بهره برداری می رسد.

ایستگاه علامه جعفری بیستمین ایستگاه خط4 
به شمار می آید

 با تکمیل پروژه های توسعه غربی و شرقی خط4 
درواقع طول خط4 مترو از 21کیلومتر کنونی به بیش 

از 36کیلومتر افزایش می یابد.
 با تکمیل پروژه های توسعه غربی و شرقی خط4 
میزان مسافران این خط، حداقل 30درصد افزایش 

خواهد یافت.
 ایستگاه علامه جعفری بین ایستگاه ارم سبز )در 
حال بهره برداری( و ایستگاه در حال ساخت آیت الله 

کاشانی قرار دارد.
 ایستگاه علامه جعفری دهمین ایستگاهی است 

که در دوره مدیریت جدید شهری افتتاح می شود.
 خط4 متروی تهران به طول 21کیلومتر، شامل 
19ایستگاه است که پروژه توسعه غربی این خط به 

طول 2.5کیلومتر، 3ایستگاه دارد.
 خط4 مترو از زیرمحورهــای پرترددی همچون 
خیابان های آزادی، انقلاب اسلامی، پیروزی و شهرک 

اکباتان عبور می کند.
 با تکمیل و راه اندازی پروژه های توســعه شرقی و 
غربی خط4 مترو، حدود 30درصد به جمع مسافران 

کنونی این خط پرمسافر افزوده می شود. 

احجام عملیات عمرانی:

خاکبرداری: 95 هزار مترمکعب

آرماتوربندی: 5800 تن

بتن ریزی: 56 هزار مترمکعب

نازک کاری: 10 هزار مترمربع

مشخصات ایستگاه علامه جعفری

طول سکو:  158 متر

عمق:  34 متر از سطح زمین
تعداد پله برقی های نصب شده در زمان 

افتتاح: 7 دستگاه
تعــداد آسانســورهای نصب شــده در 

زمان افتتاح: 4 دستگاه

مجید باقری*
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دولت در آخرین بازبینی لایحه واردات خودرو، 
بندهایی از این لایحــه را که برای خودروهای 
وارداتی نو گنجانده شده بود برای کارکرده ها 
حذف کرد تا واردات این نوع خودروها تسهیل 
شود. ســخنگوی وزارت صمت روز گذشته با 
اشاره به حذف مواردی همچون انتقال فناوری 
و داشتن نمایندگی رســمی برای خودروهای 
کارکرده از قانون ســاماندهی صنعت خودرو، 
از تلاش این وزارتخانه برای کسب مجوزهای 
قانونی برای آسان سازی واردات دست دوم ها 
خبر داد و ابراز امیدواری کرد که این لایحه تا 
یک ماه آینده تصویب و اجرایی شود؛ اقدامی 
که به باور کارشناســان این حوزه می تواند در 
کاهش قیمت  در بازار خودرو تأثیر قابل توجهی 

داشته باشد. 
امید قالیباف همچنین از امکان اســتفاده از 
استانداردهای کشــور مبدا برای خودروهای 
وارداتی کارکرده درصورت تأیید سازمان ملی 
استاندارد و سازمان محیط زیست خبر داد؛ مانعی 
که تاکنون به دلیل نبود انعطاف در سازمان های 
ذی ربط، واردات بسیاری از خودروهای استاندارد 
دنیا را صرفا به دلیل اینکه با استانداردهای اروپا 
همخوانی نداشته اند با مشــکل و مانع مواجه 

کرده است.

چه خودروهایی وارد می شوند
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بهمن سال 
گذشته همزمان با اوج گیری قیمت در بازار خودرو، 
لایحــه واردات خودروهای کارکــرده را با قید دو 
فوریت به تصویب رساندند و به دولت مجوز دادند 
به منظور افزایش عرضه و تنظیم بــازار، خودروي 
دست دوم تا سقف 5ســال کارکرد را به کشور وارد 

کند. گرچه با حذف عبارت خودروهای ســواری از 
بند الحاقی تبصره 7قانون بودجه درخصوص واردات 
خودروهای کارکرده در فروردین امســال، به نظر 
می رسید واردات ســواری های دست دوم به کشور 
منتفی شــده اما وزیر صمت 29فروردین با ارسال 
نامه ای به معاون اول رئیس جمهوری، واردات این 
نوع خودروها را برای تنظیم بازار ضروری اعلام کرد 
و به این ترتیب پرونده واردات سواری های کارکرده 

دوباره به جریان افتاد. 
حال با اصلاحات ایجاد شده در لایحه واردات به نظر 
می رسد خودروهای سواری خارجی بیش از گذشته 
به بازار کشور نزدیک شده اند اما کدام خودروها و از 
کدام کشور و برند می توانند به کشور وارد شوند؟ در 
اصلاحیه لایحه واردات خودرو و اظهارات مسئولان 
وزارت صمت، جزئیات بیشتری ازجمله در رابطه با 
قیمت خودروهای وارداتی دست دوم و محدودیت  
درخصوص کشور مبدا نیامده اما به گفته سخنگوی 
این وزارتخانه، این بار علاوه بر واردکنندگان حرفه ای، 
اشخاص حقیقی نیز می توانند خودرو هایی تا سقف 
5سال به کشور وارد کنند؛ موضوعی که می تواند با 
افزایش میزان واردات و ســرعت بخشیدن به روند 
ورود خودروهای خارجی به کشور در تعدیل قیمت 

در بازار خودرو تأثیرگذار باشد. 

لزوم حذف شروط قیمت و برند
به گفته دبیر انجمن واردکنندگان خودروي کشور، 
درصورتی  که محدودیتی از لحــاظ قیمت و برند 
برای واردات کارکرده ها وجود نداشــته باشد بازار 
خودرو می تواند شاهد حضور چشمگیر محصولات 

خودروسازان معتبر دنیا ازجمله بنز و بی ام و باشد. 
مهــدی دادفــر در گفت وگو با همشــهری درباره 
برندهای احتمالی وارداتی به کشور گفت: درصورتی 
که موانع واردات خودرو به کشــور برطرف شــود 
ازجمله اینکه این کار بدون انتقال ارز و با پول مردم 
انجام شــود، من فکر می کنم برندهــای تویوتا و 
میتسوبیشی به شدت وارد خواهند شد و محصولات 
هیوندا و کیا و حتی بنز و بی ام و را نیز در بازار کشور 

خواهیم داشت. 
دادفر، فیــات را نیز ازجملــه وارداتی های حتمی 
دانست و افزود: یکی از برندهایی که نه تنها کارکرده 
بلکه خودروهای صفر آن هم می تواند به کشور وارد 
شود، داچیا است که متأسفانه وزارت صمت با واردات 
صفر آن به دلیل اینکه این شــرکت شریک تجاری 
شرکت سایپاســت، موافقت نکرد. وی با اشاره به 
اینکه این برند، همان رنوي رومانی است اضافه کرد: 
این خودرو همان پلتفرم X90 است که قرار بود ما 
در سال 1380 بسازیم و 13مدل خودرو روی همان 
پلتفرم ساخته شود، اما این کار به دلیل نبود مدیریت 
صحیح در اینجا عملی نشد و در رومانی ساخته شد. 
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو با اشاره به اینکه 
محصولات رنو و پژو نیز می توانند ســهم خوبی از 
تامین بازار خودرو داشــته باشند، از خودتحریمی 
در فضایی که نمی توانیم بازار کشور را تامین کنیم 
انتقاد کرد و افزود: مــن درباره اقتصاد بازار صحبت 
می کنم و نه درباره سیاست. وظیفه مسئولان کشور 
افزایش رضایتمندی مردم است و به نظر می رسد باید 
نوع نگرش مسئولان به نفع پاسخ به تقاضای بازار و 

کنترل قیمت ها تغییر کند.

قیمت ها چقدر تغییر می کند؟
کاهش قیمت در بازار خودرو نخستین هدف دولت 
از گشودن درهای کشور به روی واردات خودرو بعد 
از 5سال ممنوعیت بود. در سال های اخیر ممنوعیت 
واردات و کاهش تولید به رشد سرسام آور قیمت ها 
در بازار خــودرو منجر شــده و مصرف کنندگان را 

تحت فشار طاقت فرســایی قرار داده است. واردات 
خودروهای کارکرده گرچه منتقدانی هم دارد، اما 
به باور اکثر کارشناسان درصورت عملی شدن، تأثیر 
چشمگیری در شکست قیمت در بازار خواهد داشت. 
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو در پاســخ به این 
سؤال که اختلاف قیمت خودروهای نو و کارکرده 
در بازار دنیا چقدر است، گفت: قیمت خودروهای 
کارکرده بسته به نوع و مدل می تواند 50تا 60درصد 

از قیمت خودروهای نو پایین تر باشد.
 دادفر توضیح داد: برای اینکه شاخصی در این زمینه 
ارائه دهیم، شــما تصور کنید اگر قیمت خودروي 
صفر الان 30هزار دلار باشــد، قیمت صفر همین 
خودرو تولید 2022 می شــود 25هزار دلار و وقتی 
به تولیدات مثلا 2018برســیم قیمت صفر همین 
خودرو نصف مدل سال اســت و این تازه اختلاف 
قیمت خودروهای صفر اســت که برای کارکرده ها 
پایین تر هم می آید. وی با اشــاره بــه اینکه هزینه 
 بالای نگهداری خودرو چه در اروپا و چه در آمریکا 
و کشورهای آسیایی، مصرف کنندگان را به سمت 
خرید خودروي صفرکیلومتر متمایل می کند، افزود: 
به همین دلیل بیشتر خودروها حتی پیش از رسیدن 
به مرحله تعمیرات کنار گذاشته می شوند و لذا قیمت 

آنها بسیار نازل است.
دادفر درباره تأثیــر واردات خودروهای کارکرده بر 
قیمت خودروهای خارجی موجــود در بازار گفت: 
درصورت عملی شــدن واردات خودروهای دست 
دوم خارجی از برندهای مطرح، قیمت 4میلیاردی 
امروز برخی خودروهای چینی تا 1.5میلیارد کاهش 

می یابد.

چشم انداز کاهش قیمت خودرو با واردات دست دوم ها
پیش بینی کارشناسان بازار: کارکرده ها قیمت  خودرو را می شکنند

آمار متفاوت اشتغال
دولت می گوید: در سال گذشته بیش از یک میلیون فرصت شغلی 
جدید در کشور ایجاد شده است. این ادعا در حالی مطرح می شود 
که گزارش مرکز آمار ایران از تحولات بازار کار در سال گذشته، 
تعداد شاغلان جدید اضافه شده به بازار کار ایران را 262هزار و 
716نفر اعلام می کند و ظاهراً ادعای دولت در مورد اشتغال زایی 
را که البته مستند به داده های سامانه رصد اشتغال است، تأیید 
نمی کند. این در حالی اســت که طبق اظهارات معاون توسعه 
اشــتغال وزارت کار، در این مورد، پایش های دقیقی انجام شده 

و از منظر واقعی بودن آمار، امکان تشکیک در آن وجود ندارد.
اما اصل ماجرا چیســت؟ در این میان برخی دلیل این اختلاف 
شــدید آماری را لحاظ نکردن خالص اشــتغال از سوی دولت 
می دانند و معتقدنــد در ازای ایجاد یک میلیون شــغل جدید، 
750هزار شغل که قبلًا در بازار وجود داشته، از بین رفته است. 
نکته قابل توجه این اســت که براساس آمارهای معاونت توسعه 
اشتغال وزارت کار، در سال گذشته 700هزار کد بیمه اجباری 
برای حرفه و مشــاغل ایجاد شــده و ضمن اینکه نرخ تعدیل و 
اخراج نیروی کار نیز 5درصد کاهش پیدا کرده، نرخ بیکاری نیز 
به پایین ترین رقم در 20سال اخیر رسیده است. اصل ماجرا این 
است که سامانه رصد اشتغال، مجموع اشتغال جدید ایجاد شده را 
نشان می دهد و به نظر می رسد دلیل مغایرت اطلاعات آمارهای 
این سامانه با داده های مرکز آمار و نرخ بیکاری این است که در 
بررسی های دوره های تحولات بازار کار، معیار اشتغال افراد بالای 
15سال، یک ســاعت فعالیت در هفته مرجع آماری است و در 
جریان اشتغال زایی های جدید، بخش قابل توجهی از فرصت های 
شغلی جدید نصیب افرادی شده که طبق آمار شاغل محسوب 
می شدند؛ اما کار اصولی نداشتند و اکنون شاغل تمام وقت شده اند. 
درنتیجه با اشتغال زایی جدید، برایند کلی آمارهای بازار کار تغییر 

زیادی نداشته اما کیفیت اشتغال کشور بهبود یافته است.

ضرورت اقدام فوری برای 
صندوق های بازنشستگی

  خبر:صولت مرتضوی، وزیرتعــاون، کارو رفاه 
اجتماعی گفت: دولت سیزدهم برای امسال 220 هزار 
میلیارد تومان تسهیلات از محل منابع عمومی برای 

پرداخت حقوق بازنشستگان پیش بینی کرده است.
  نقد: اطلاعات موجود نشان می دهد صندوق های 
بازنشستگی با ناترازی شدیدی مواجه اند وکمبود منابع 
مالی درصندوق ها یکی از ابر بحران هایی است که اگر 
هر چه سریع تر فکری به حال آن نشود مشکلات آن 
عمیق ترخواهد شــد. طبق پیش بینی اقتصاددانان 
اگر روال فعلی ادامــه یابد در ســال 1404 ناترازی 
صندوق های بازنشستگی به 804 هزار میلیارد تومان 
می رسد. آن طورکه مســئولان دولتی ازجمله خود 
وزیرکار تأکید می کنند همیــن حالا میزان ناترازی 
صندوق بازنشستگی کشــوری به 75 درصد رسیده 
اســت. براســاس اســتانداردها برای اینکه شرایط 
مالی صندوق ها درحالت تعادل باشــد باید به ازای 
هرمستمری بگیر7نفر ضریب پشتیبانی و بیمه پرداز 
وجود داشــته باشــدکه این عدد درحال حاضر به 
0.7 درصد رسیده است که بارسنگینی بر دوش دولت 
است. بنابر این بهترین راه حل، اصلاح ساختار مالی و 
تغییر روش های مدیریت این صندوق ها است. با توجه 
به تجارب ارزنده بازار سرمایه در زمینه مدیریت مالی، 
استفاده از نظرات کارشناسی متخصصان این حوزه 

می تواند برای دولت راهگشا باشد.

نقد  خبر

فشار انتظارات بر تورم 
سهم پول ارز نقدینگی، از 25درصد عبور کرد

سهم پول از کل حجم نقدینگی براساس اعلام بانک مرکزی در 
پایان بهمن سال گذشــته، به 25.3درصد رسیده که بالاترین 
میزان طی 5سال گذشته است. این آمار از فشار انتظارات تورمی 
و میل صاحبان نقدینگی به جایگزینی دارایی هایی با بازده بالاتر 

از نرخ تورم، حکایت دارد.
به گزارش همشهری، حجم پول شامل اسکناس و مسکوکات در 
دست مردم و سپرده های دیداری نزد بانک ها در پایان بهمن سال 
گذشته به حدود 1546هزار میلیارد تومان رسیده که می تواند 
بیانگر انتظارات تورمی نزد مردم باشد. چنان که سهم پول از کل 
نقدینگی در فاصله بهمن سال 1400تا بهمن سال 1401رشدی 

5.5واحد درصدی را ثبت کرده است. 
محمد رضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به کاهش 
نرخ رشد نقدینگی، بارها نسبت بر مهار انتظارات تورمی تأکید 
کرده که با این حال افزایش نوسان قیمت ها در بازارهایی چون 
ارز، سکه و طلا، خودرو و مسکن نشان از فشار بالای این انتظارات 
دارد و یکی از اصلی ترین سیاست های بانک مرکزی این است که 

از فشار این انتظارات در ماه های پیش رو کم کند.
بانک مرکزی در تازه ترین گزارش خود اعلام کرده: روند کاهشی 
رشــد نقدینگی ادامه دارد؛ به گونه ای که نرخ رشــد 12 ماهه 
نقدینگی از 39.7درصد در پایان بهمن سال گذشته در یک روند 
نزولی، به 32درصد رسیده است. البته چالش اصلی این است که 
چگونه می توان از خلق پایه پولی و پمپاژ آن جلوگیری کرد؛ چرا 
که گزارش جدید بانک مرکزی نشان می دهد که پایه پولی در 
12 ماهه منتهی به بهمن سال گذشته، معادل 39.2واحد درصد 
رشد کرده که نسبت به دوره مشابه ســال قبل از آن، افزایش 

6واحد درصدی داشته است.
بانک مرکزی دلیل افزایش پایه پولی را اضافه برداشت بانک ها 
و همچنین تامین ارز مورد نیاز وزارت جهادکشاورزی و وزارت 
بهداشت با هدف جبران و هموارسازی آثار حذف تخصیص ارز 
ترجیحی بر واردات نهاده های کشاورزی، کالاهای اساسی و دارو 
اعلام کرده است. نرخ تورم سالانه ایران به روایت بانک مرکزی 
در پایان سال گذشــته به 46.5درصد رسیده که بالاترین رقم 
بعد از سال 1374به شــمار می رود. هرچند جزئیات نرخ تورم 
در فروردین امسال هنوز اعلام نشده اما انتظار می رود درصورت 
مهار نشدن انتظارات تورمی و استمرار چاپ پول، نرخ تورم در 
ماه های آینده در نتیجه ناترازی بودجه دولت و بانک ها، همچنان 

روند صعودی را تجربه کند.

گزارش

1400/01
1400/02
1400/03
1400/04
1400/05
1400/06
1400/07
1400/08
1400/09
1400/10
1400/11
1400/12
1401/01
1401/02
1401/03
1401/04
1401/05
1401/06
1401/07
1401/08
1401/09
1401/10
1401/11

6.608
6.942
7.262
7.496
7.816
8.165
8.187
8.398
8.779
8.734
9.162

9.866
9.520
10.095

11.268
11.820
12.163
12.743
12.799

13.503
13.908

14.981
15.458

 روند حجم پول از فروردین 1400 تا بهمن 1401 
 هزارمیلیاردریال

فرخنده رفائیخودرو
روزنامه نگار

کارشناســان بازار معتقدند عملی شدن 
واردات خودروهــای کارکــرده قیمــت 
خارجی ها را به یک  سوم کاهش می دهد

اگر موانع واردات برطرف شــود شــاهد 
حضــور برندهــای تویوتا، هیونــدا، کیا و 

حتی بنز و بی ام و در بازار خواهیم بود
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 نکوداشت آتیلا پسیانی 
در شب کارگردانان تئاتر

آیین نکوداشت آتیلا پسیانی، 
هنرمند تئاتر و سینما به همت 
انجمــن صنفــی کارگردانان 
تئاتر در خانه هنرمندان ایران 

برگزار می شود. 
به گزارش ایرنا، انجمن صنفی 
کارگردانــان تئاتر ایــران در 
قالب هجدهمین دوره شــب 
کارگردانان تئاتر درنظر دارد 

آیین نکوداشت آتیلا پسیانی را برگزار کند. آتیلا پسیانی  از 
دهه 60 خورشیدی به بعد حضور فعالی در عرصه تئاتر ایران 
داشته که شامل اجراهای جشــنواره ای و آزاد می شود. او با 
آثارش در چندین دوره جشــنواره تئاتر فجر حضور داشته 
اســت. هجدهمین دوره شــب کارگردانان تئاتر ایران در 
قالب آیین نکوداشت آتیلا پســیانی فردا )یکشنبه( در خانه 
هنرمندان ایران، سالن استاد شــهناز و از ساعت ۱۸ برگزار 

خواهد شد. 

بوی صلح از ظرف هنر
سیاست های جدید عربســتان ســعودی در حوزه های فرهنگی 
همچون موسیقی، شعر و ســینما برای همسایگان این کشور یک 
فرصت تلقی می شود تا ثمره این گسترش همکاری های منطقه ای، 
موجب شود هنرمندان از آن بهره مند شوند، چراغ فرهنگ اصیل 
اسلامی روشــن بماند و در غرب آســیا با ظرفیت های هنر بتوان 
صلح پایداری را شــاهد بود. در این بین، یک رویداد، زمینه توسعه 
همکاری های فرهنگی را در منطقه سرعت بخشیده است و پس از 
سال ها اختلاف ناشی از مناقشــه های منطقه ای، ایران و عربستان 
توافق کرده اند تا شــکاف دیپلماتیکشــان را پایان دهند و دفاتر 
دیپلماتیک خود را بازگشــایی کنند. در این یادداشت با اشاره به 
ظرفیت های فراوان همکاری های فرهنگی، پیشنهادهایی در همین 

راستا مطرح می شود: 
الف- هنر بر مبنای معنویت؛ ســینمای درون دینی یا سینمای 
مبتنی بر معنویت و فطرت می تواند برای گسترش و همکاری های 
فرهنگی مستمسک مناسبی باشد و اشتراک بین کشورهای منطقه، 
ظرفیت گران سنگی در قوام بخشی به دیپلماسی فرهنگی کشورمان 
است. این مهم را می توان در نمونه هایی نیز جست وجو کرد؛ مثلا 
فیلم ســینمایی »جاودانگان« محصول مارول که ادعا می شود با 
بودجه عربستان تهیه شده، به جهت قسمت های غیراخلاقی برای 
مردم ســعودی، قطر، کویت و مصر اکران نشد. پس در حوزه های 
فرهنگــی و هنری به ویژه حوزه ســینما و ســریال می توان نقاط 
مشترک میان مردم 2 کشور را یافت و آنها را برجسته جلوه   و زمینه  

وحدت را گسترش داد.
ب- ظرفیتی در فیلمسازی ؛ گرچه در ادوار تاریخی، قاهره، بیروت، 
دمشق و بغداد به عنوان چراغ داران فرهنگی اعراب برجسته شدند؛ 
جایی که فیلم های پرفروش ســاخته می شــد، آهنگ های برتر 
جدول فروش ضبط می شــد و کتاب هایی که روشنفکران در آنها 
به ارائه نظراتشان می پرداختند به قفســه ها راه پیدا می کردند. اما 
در طول دهه گذشــته عربستان ســعودی، میزبان جشنواره های 
هنری و ســرمایه گذاری جدید در این حوزه ها به ویژه سینما بوده 
است.  نیویورک تایمز در گزارشی با نگاهی به رویدادهای فرهنگی، 
تلاش عربستان سعودی را منعکس  کننده تغییرات عمیق در بازار 
هنر در سراسر جهان عرب می داند؛ بنابراین استقبال سیاستگذاران 
عرصه های هنری در این کشــور مهم اســلامی می تواند، ظرفیت 

قابل توجهی برای هنرمندان و به خصوص سینماگران ایرانی باشد.
شمارش ظرفیت های همکاری و همسانی در جهات مختلف، به این 
موارد محدود نمی شود، اما در این راستا می توان راهبردهایی را در 

توسعه مناسبات در حوزه فرهنگ و هنر مدنظر داشت: 

حضور در جشــنوارهای منطقه ای؛ بــرای بهره مندی از 
ظرفیت های فرهنگی،  کشورها با حضور در جشنواره های 1

بین المللی و منطقه ای نسبت به صادرات محصولات و دیدگاه های 
هنــری و فرهنگی اقدام می کننــد. در این بین عناویــن و جوایز 
فستیوال های عربســتان قابل توجه اســت و چندسالی است که 
عربستان جشنواره ای با نام »دریای سرخ« تدارک دیده است تا نظر 
اهالی سینما را به خود جلب کند. حالا این فستیوال تبدیل به یکی از 
جشنواره های سینمایی مهم منطقه شــده است. نکته قابل توجه 
اینکه فیلم ایرانی »روستای بی فرزند« از رضا جمالی در دومین دور 
جشنواره فیلم »دریای سرخ« عربستان که در مرکز فرهنگی ملک 
عبدالعزیز در شهر ظهران و با مشــارکت ۸0  اثر سینمایی در سال 
2022برگزار شد، جایزه بهترین فیلمنامه را دریافت کرد. بنابراین 
تداوم حضــور آثار ایرانی در جشــنواره های منطقــه ای و به ویژه 
فســتیوال های عربســتان که میزبــان هنرمندان مشــهوری از 

سینماگران دنیاست، می تواند پیشنهاد قابل توجهی باشد.
پشتوانه ای برای تولید اثر؛ سعودی ها در پی این هستند که 

سرمایه گذاری مناســبی در عرصه های فرهنگی و هنری 2
داشته باشــند تا جایی که علاوه بر حمایت از تولیدات فیلمسازان 
سعودی و ایجاد مدارس آموزشــی صوتی و تصویری برای تربیت 
هنرمندن، از تولید آثار مشــترک ســینمایی با دیگر کشورها هم 
استقبال می کنند و به نظر ایجاد استودیوهای فیلمسازی در شهر 
جدید نئوم در این راســتا برنامه ریزی شده اســت. پس باتوجه به 
اشتراکات فرهنگی میان ایران و عربستان، تولید آثار مشترک میان 
این دو کشور دور از ذهن نیســت و به نظر می رسد عربستان تلاش 
کمتری نسبت به ایران در حوزه تولید داشته و بیشتر در مهیا کردن 
زمینه تولید دیگران یا سرمایه گذاری در تولید فعالیت بوده است؛ 
نتیجه اینکه این فرصت مغتنم است تا ایران به عنوان کشوری که در 
تولید آثار فاخر تاریخی و ســینمایی تجربه دارد و عربســتان که 
به دنبال ســرمایه گذاری در این حوزه از سینماست، زمینه توسعه 

همکاری ها را فراهم آورند. 

تئاتر

سریال یادداشت

نشست خبری سومین جشنواره بیــن المــللی رســانه ای امام رضا)ع( برگزار شد . محسن 
هوشمند، رئیس مرکز ارتباطات و رسانه آستان قدس رضوی در ابتدای نشست، آمار و ارقامی جشنواره

درباره حضور و استقبال از 2دوره گذشته جشنواره بین المللی رسانه ای امام رضا)ع( ارائه داد 
و گفت: در نخستین دوره جشنواره رسانه ای امام رضا)ع(، 2۴۹۸اثر توســط 606نفر و در دومین جشنواره، 
۱00۱شرکت کننده، ۳۱۳0اثر به دبیرخانه جشنواره ارسال کردند که رشد 60درصدی را شاهد بودیم.  رئیس 
مرکز ارتباطات و رسانه آستان قدس رضوی همچنین با اشــاره به مجهز بودن مرکز ارتباطات و رسانه آستان 
قدس رضوی به تجهیزات استودیویی گفت: حجت الاسلام والمسلمین مروی، تولیت آستان قدس رضوی دغدغه  
رسانه ای دارد و همیشه بر توسعه رسانه ای تأکید می کند، اما علاقه ای زیادی به دیده شدن در رسانه ها ندارد. 
در  ماه رمضان 50ساعت برنامه تلویزیونی و 20ساعت برنامه رادیویی در آستان قدس رضوی تولید و پخش شد 
که این عملکرد میزان توجه تولیت آستان قدس به جایگاه رسانه را نشان می دهد. البته این تولیدات تنها بخشی 
از فعالیت های ما محسوب می شــود. او همچنین به آخرین مهلت ارسال در بخش داخلی اشاره کرد که پایان 
خردادماه است و بخش بین المللی جشنواره امام رضا)ع( که بخش جداگانه ای تدارک دیده شده و تا پایان تیرماه 
علاقه مندان می توانند آثارشان را به دبیرخانه ارائه دهند. اختتامیه جشنواره نیز با معرفی برگزیدگان مهرماه 
برگزار خواهد شد. دکتر اکبر نصراللهی، دبیر علمی سومین جشنواره بین المللی رسانه ای امام رضا)ع( در این 
نشست خبری با اشاره به اینکه هر مذهب، زبان و عقیده ای می تواند در جشنواره امام رضا)ع( شرکت کند، یادآور 
شد: برای ارسال آثار به این جشــنواره هیچ گونه محدودیتی وجود ندارد و هرکسی که عشق و ارادتی به امام 
رضا)ع( دارد، با هر زبان و دین می تواند در جشنواره شرکت کند. از سوی دیگر توجه ویژه به شبکه های اجتماعی 
و محدود نبودن آثار به جناح خاص هم از دیگر ویژگی های سومین جشنواره بین المللی رسانه ای امام رضا)ع( 

محسوب می شود. علاقه مندان ارسال آثار تنها به مناسبت ها توجه نکنند و آثارشان رویکردی و روندی باشد.

  وزیر میراث، پیگیر ساخت 
سریال شاه اسماعیل صفوی 

وزارت میراث فرهنگی، پیگیر تولید سریال 
شاه اسماعیل صفوی می شود. وزیر میراث  
فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی گفت: 
اقدامات لازم جهت آغاز ساخت سریال شاه 

اسماعیل صفوی پیگیری می شــود. به گزارش ایرنا، سیدعزت الله 
ضرغامی در نشست با آیت الله حسن عاملی، نماینده ولی فقیه در 
استان اردبیل بیان کرد: نماینده ولی فقیه در استان اردبیل، برای 
تولید سریال شاه اسماعیل صفوی، تحقیقات بسیار قابل توجهی 
انجام داده اند و فیلمنامه این سریال توسط کارشناسان تاریخی و 
دینی تدوین شده است. وی افزود: از طریق وزارتخانه های میراث 
 فرهنگی و فرهنگ و ارشــاد، موضوع ساخت سریال شاه اسماعیل 
صفوی و تعیین کارگردان در تراز ملی و فراملی پیگیری و اقدامات 

لازم جهت آغاز تولید این سریال پیگیری خواهد شد.
وزیر میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی تصریح کرد: 
نماینده ولی فقیه در اســتان اردبیل در حوزه معرفی هرچه بیشتر 
مجموعه شــیخ صفی الدین اردبیلی و شــاه اســماعیل صفوی، 
پیشنهادها و برنامه های بسیار قابل توجهی را تدوین کرده است  که 

اجرای اقدامات لازم در سطح ملی پیگیری خواهد شد.

»دست ناپیدا«؛ بدون بازیگر چهره
کارگردان فیلم سینمایی »دســت ناپیدا« گفت: بازیگران این 
فیلم عمدتا از آدم های منطقه هســتند؛ آنقدر قصه قوی است 
که نیاز به هیچ چهره ای ندارد، اما تلاش می کنیم که بازیگران، 
ترکیبی از بازیگران شناخته شــده و غیرچهره باشند؛ به زودی 
برای پیش تولید به خوزستان می رویم. انسیه شاه حسینی در 
گفت وگو با ایرنا و در توضیح آخریــن وضعیت فیلم خود بیان 
کرد: با برطرف شدن پاره ای از موانع به زودی برای پیش تولید 
به خوزستان می رویم. این مدت فرصتی بود که روی فیلمنامه 
کار کنم و بازنگری ای روی آن انجــام دادم که از نتیجه نهایی 
بسیار راضی هستم. شاه حسینی همچنین گفت: این فیلم در 
اهواز، آبادان و خرمشهر ساخته می شود، اما لوکیشن اصلی ما 
در اهواز و جایی است که سابق بر این، ستاد پشتیبانی کارون 
در زمان جنگ بوده اســت که زنان در آنجا می نشســته اند و 
لباس می شستند. مهم ترین لوکشین ما در حاشیه رود کارون 
و همان محل ســتاد پشــتیبانی کارون در زمان جنگ است. 
آنجا ســوله هایی بوده که ما در حال بازسازی آنها هستیم. این 
کارگردان در پاسخ به این پرســش که این بازیگران را چگونه 
شناسایی کرده است، بیان کرد: آدم هایی هستند که در کارها و 
فیلم های قبلی ام بوده اند. اینها دوستان زمان جنگ من هستند 
که در همه تیپ و سنی هســتند. - خود این آدم ها که سنی از 
آنان گذشــته به اضافه بچه ها و نوه هایشــان- البته هیچ کدام 
بازیگر نیستند و کشاورز، چوپان، گله دار و عمدتا روستایی اند 
ولی به  خاطر من بازی می کنند؛ یعنی شما آنها را در تولیدات 

کسی دیگر نمی بینید. 

تولید

سرقت  در 60 ثانیه
ماجرای انتشار نسخه قاچاق فیلم های ایرانی، همچنان ادامه دارد
داستان لو رفتن فیلم های سینمایی همچنان 
ادامــه دارد. پس از پخش نســخه  لورفته  
فیلم های »برادران لیلا«، »خرس نیســت« 
و »جنگ جهانی ســوم«، حالا نوبت به فیلم »خط فرضی« رسید تا این فیلم چهارمین 
قربانی پیش از اکران در سینماها باشد. فیلم »خط فرضی« به تهیه کنندگی علی مصفا و 
نویسندگی و کارگردانی فرنوش صمدی با بازی سحر دولتشاهی، پژمان جمشیدی، آزیتا 
حاجیان و حسن پورشیرازی که محصول سال ۹۸ است، از چند روز گذشته در کانال های 
تلگرامی دست به دست می شود. نسخه قاچاق فیلم خط فرضی چند ساعت بعد از انتشار 
در کانال های تلگرامی، در شبکه های ماهواره ای فارسی زبان هم پخش شد. شبکه هایی 
که در واقع بیشتر خوراک خود را از نسخه های قاچاق فیلم ها و سریال های ایرانی تامین 
می کنند. همچنان که در فضای مجازی تعدادی از کانال هــای تلگرامی تنها محتوایی 
که عرضه می کنند نسخه قاچاق سریال ها و فیلم های ایرانی است. تقریباً هر قسمت از 
سریال های ایرانی که توسط پلتفرم ها منتشر می شود به فاصله ای اندک به این کانال ها 
راه می یابد و هر چند وقت یک بار هم نوبت به سینمای ایران می رسد که آثارش در تلگرام 
حراج شود. نکته جالب توجه اینکه اخیرا اغلب فیلم های لو رفته را آثاری تشکیل می دهند 
که هنوز اکران عمومی نشــده اند. اتفاقی که در ماه های اخیر شدت هم گرفته است. در 
آخرین روزهای اسفند 1۴۰1 نسخه قاچاق فیلم »برادران لیلا« بیرون آمد، پس از آن نوبت 
به »خرس نیست« رسید، چند هفته پیش »جنگ جهانی سوم« سر از تلگرام و ماهواره 
درآورد و حالا هم »خط فرضی« به بازار قاچاق آمده است؛ فیلمی که به واسطه حضور پژمان 

جمشیدی و سحر دولتشاهی در نقش های محوری اش، در فضای مجازی دیده می شود. 

مسعود پویاسینما
روزنامه نگار

   برباد رفته 
 داستان انتشار نســخه قاچاق فیلم های ســینمایی از زخم های کهنه ســینمای ایران است. اتفاقی که 
دهه  هاست سینمای ایران با آن درگیر اســت و از دهه ۸0 تبدیل به بحرانی جدی شد جوری که در آن 
سال ها عزمی جدی برای مقابله با پدیده قاچاق توسط اهالی سینما، وزارت ارشاد و نهادهای انتظامی و قوه 
قضاییه شکل گرفت. ستاد صیانت از محصولات فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در همین سال ها با 
ماموریت مقابله با قاچاق فیلم ها تشکیل شد. ستادی که همچنان برقرار   و وظیفه اش پیشگیری از لو رفتن 
نسخه های قاچاق و بدون مجوز محصولات فرهنگی است و قاعدتاً باید امنیت سرمایه گذاری فرهنگی را 
تضمین کند تا سرمایه تهیه کننده ای که برای تولید اثری هزینه کرده توسط سوداگران عرصه فرهنگ و 
هنر بر باد نرود. اینکه ستاد صیانت از محصولات فرهنگی درباره فیلم های قاچاق شده و به طور مشخص 
2 فیلمی که اخیرا لو رفته اند چه اقدامی انجام داده، نامشخص است.پیش از این در صنوف سینمایی هم 
حساسیت ویژه ای در مورد قاچاق فیلم ها وجود داشت که به نظر می رسد خانه سینما هم دیگر حساسیتی   
به این موضوع ندارد. در چنین شــرایطی فیلم هایی که هنوز اکران عمومی نشده اند، وارد شبکه قاچاق 

محصولات سینمایی می شوند. اتفاقی که امنیت سرمایه گذاری در حوزه سینما را بر باد می دهد.

   معمای قاچاق 
از روزگاری که فیلم ها از روی پرده سینما ها لو می رفتند زمان زیادی گذشته است. روشی که البته در سال های 
اخیر هم شاهدش بوده ایم. اینکه تماشــاگری با دوربین تلفن همراهش از روی پرده فیلمبرداری کند، معمولا 
در مورد فیلم های پرفروش رخ می دهد. اتفاقی که این روزها شــاهدش هستیم بیرون آمدن نسخه با کیفیت 

فیلم هایی است که هنوز در ایران اکران عمومی نشده اند. 
در مورد برادران لیلا انتشار نسخه فیلم در پلتفرم های اروپایی را می توان منبع لو رفتن آن دانست. اتفاقی که با 
توجه به توقیف فیلم در ایران، با استقبال کارگردان برادران لیلا هم مواجه شد. در مورد »جنگ جهانی سوم« و 
 »خط فرضی« اما خبری از انتشار در پلتفرم های جهانی نبود ولی این فیلم ها در چندین جشنواره بین المللی به 

نمایش درآمده بودند. 
مثلاً خط فرضی پس از نمایش در سی ونهمین جشنواره فیلم فجر، تاکنون در بیش از 25 جشنواره ازجمله تورنتو، 
لندن، سمینسی، گوآ، قطر، تایپه، استانبول، ویلادوکند، بیروت و مسکو نمایش داده شده است. با توجه به نمایش 
بین المللی آثار سینمایی آیا می توان گفت که منبع لو رفتن نسخه قاچاق فیلم ها در خارج از مرزهاست؟ معمای 

قاچاق فیلم ها را چگونه باید حل کرد؟ 

راهکار؛ اکران سریع!
تنها راهکاری که این روزها در مورد قاچاق فیلم ها شاهدش بوده ایم اکران سریع آنها بعد از لو رفتن شان بوده است؛ راهکاری که به 
نوشدارو بعد از مرگ سهراب شباهت دارد . پس از اینکه فیلم جنگ جهانی سوم لو رفت، شورای صنفی نمایش آن را در فهرست 
آثار اکران عید فطر قرار داد. چنانکه در سومین جلسه شورای صنفی نمایش در سال 1۴۰2 نیز قرارداد سرگروهی فیلم سینمایی 
»خط فرضی« با پخش »خانه فیلم« به سرگروهی پردیس »هنر شهرآفتاب شیراز« ثبت شد و اکران فیلم از این هفته در سینماهای 
سراسر کشور آغاز خواهد شد. باید دید مخاطبان از فیلمی که هم در فضای مجازی موجود است و هم از شبکه های ماهواره ای 

فارسی زبان بارها پخش شده چه استقبالی به عمل می آورند. 
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تبیین سیره رضوی در بستر رسانه های نوین 

امیر خدادادهمدانی؛ دبیرگروه فرهنگ
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چند زندانی در آخریــن روزهای محکومیت 
خود در زندان، دور هم جمع شدند و تصمیم 
گرفتند پس از آزادی با شگرد تازه ای خانه ها 
را خالی کنند؛ آنها با پرســه زدن در کوچه ها 
کابل های تلفن را تخریــب کرده و بعد نقش 
تعمیرکار مخابرات را بازی می کردند و با این 
ترفند وارد خانه ها شــده نقشه شان را عملی 

می کردند.
به گزارش همشــهری، از چندی قبل گزارش 
سرقت های سریالی از منازل به پلیس پایتخت 
اعلام شد. بررسی ها نشــان می داد که اعضای 
یک گروه به خانه هایی در مناطق شمال، شرق 
و غرب تهران دســتبرد زده و میلیاردها تومان 
پول و طلا و لوازم باارزش ســرقت کرده بودند. 
همه این دســتبردها زمانی انجام شده بود که 
مالباخته ها در ســفر یا مهمانی بودند و در خانه 
حضور نداشتند. عجیب اینکه به گفته آنها، دزدان 
علاوه بر سرقت پول و طلا، سراغ یخچال ها رفته 

و گوشت و مرغ های یخ زده را با خود می بردند.

خوش شانسی زن نقاش 
تعداد شاکیان در این پرونده در حال افزایش 

بود تا اینکه اتفاق عجیبی باعث دستگیری 
3نفر از اعضای اصلی این باند شد. ماجرا از 
این قرار بود که چند روز قبل زنی جوان که 
نقاش حرفه ای بود و در کشورهای مختلف 
نمایشگاه برپا می کرد راهی اداره پلیس شد 
و گفت که دزدان به خانه اش دستبرد زده اند. 

وی می گفت سارقان علاوه بر سرقت طلا، 
جواهــرات، درهم، دلار و یوروهــا، یکی از 

تابلوهای بزرگ نقاشی او را نیز دزدیده اند.
این زن چند روز پس از طرح شــکایتش در 
اداره پلیس، در جســت و جوی وسیله ای در 
یکی از ســایت های خرید و فروش کالا بود 

که به صورت اتفاقی چشمش به آگهی فروش 
تابلوی نقاشی خودش افتاد؛ همان تابلویی 
کــه دزدان از خانه اش دزدیــده بودند. او با 
فردی که آگهی فروش تابلو را داده بود تماس 
گرفت و بــرای خرید با وی قرار گذاشــت. 
همزمان پلیس را خبــر کرد و به این ترتیب 
روزی که زن نقاش در محل قرار حاضر شده 
بود، مرد جوانی که برای فروش تابلو به آنجا 
آمده بود در محاصره پلیــس قرار گرفت و 

دستگیر شد.

دزد سابقه دار
در بررسی ها معلوم شد که این مرد یک سارق 
سابقه دار است. او در بازجویی ها اعتراف کرد 
که با همدستی دوستانش به خانه ها دستبرد 
می زدنــد و برای این کار شــگردی عجیب 
داشتند. متهم توضیح داد که نقش تعمیرکار 
مخابرات را بازی می کردند و به بهانه تعمیر 
خط تلفن وارد خانه ها شــده و نقشه شان را 
عملی می کردند. با اطلاعات به دست آمده 
از این مرد، 2 همدستش نیز دستگیر شدند 
و متهمان به دستور قاضی علیرضا بهشتی 
بازپرس شعبه دوم دادسرای ناحیه34 تهران 
در اختیار مأمــوران اداره آگاهی تهران قرار 
گرفتند و تحقیقات تکمیلــی از آنها ادامه 

دارد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

عامل اصلی شهادت شهید مریدی 
دستگیر شد

دو هفته پس از درگیری 
مســلحانه بین پلیس و 
قاچاقچیان مواد مخدر که 
به شهادت رئیس پلیس 
مبارزه با مواد مخدر رودان 
منجر شده بود عامل اصلی 

این جنایت دستگیر شد.
به گزارش همشــهری، 
ایــن حادثــه روز 22 

فروردین ماه امســال در شهرســتان رودان، واقع در استان 
هرمزگان اتفاق افتــاد. ماجرا از این قرار بــود که گروهی از 
مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر این شــهر که از فعالیت 
مجرمانه اعضای باند حرفه ای قاچاق مواد مخدر مطلع شده 
بودند تلاش کردند شــماری از آنها را دستگیر کنند. در این 
شرایط بود که بین مأموران و قاچاقچیان درگیری مسلحانه 
آغاز شد. در این درگیری سرهنگ دوم سعید مریدی، رئیس 
پلیس مبارزه با مواد مخدر رودان از سوی قاچاقچیان هدف 
گلوله قرار گرفت و به شهادت رسید. در این عملیات هرچند 
یکی از قاچاقچیان دستگیر شــد اما نفر دوم که عامل اصلی 

شهادت شهید مریدی بود توانست فرار کند.
تحقیقات برای دستگیری قاتل فراری نشان می داد که او از 
هرمزگان گریخته و به احتمال زیاد به جنوب استان کرمان 
فرار کرده است. در شرایطی که بیش از 2هفته از این جنایت 
گذشته بود مأموران به اطلاعاتی دست پیدا کردند که نشان 
می داد متهم تحت تعقیب در شهر کهنوج پنهان شده است. 
به این ترتیب چند تیم مجرب عملیات ویژه پلیس به کهنوج 
اعزام شدند و در عملیاتی ضربتی و غافلگیرانه موفق شدند 

قاتل فراری را در مخفیگاهش دستگیر کنند.
مجتبی قهرمانی، رئیس کل دادگســتری هرمزگان با اعلام 
جزئیات این پرونده گفت: به محض تأیید خبر مخفی شدن 
متهم تحت تعقیب در کهنوج با دســتور مقام قضایی ضمن 
اعزام تیم های مجــرب عملیات ویژه پلیــس و با همکاری 
بسیار خوب دادستان عمومی و انقلاب شهرستان کهنوج و 
فرماندهی انتظامی استان کرمان در عملیاتی ضربتی متهم 
دستگیر شد. او ادامه داد: دستگیری تمامی عوامل دخیل در 
این جنایت در دستور کار قرار دارد و عواقب بسیار سنگینی در 
انتظار اخلالگران نظم و امنیت است. افرادی که سودای چنین 
جرائمی را در سر می پرورانند، آگاه باشند و بدانند که برخورد 

دستگاه قضایی با آنها سخت و پشیمان کننده خواهد بود.

خانم آرایشگر، فرشته نجات 
بیماران شد

اهدای اعضای بدن زن آرایشگری که بر اثر ایست قلبی دچار 
مرگ مغزی شده بود جان چند بیمار نیازمند را نجات داد.

به گزارش همشهری، این آرایشگر که زهره امیری نام داشت 
فرد مشــهوری در حوزه آرایش ســلبریتی ها و چهره های 
مشــهور بود، چند روز قبل دچار ایســت قلبی شد و بعد از 
بی نتیجه ماندن تلاش ها برای نجاتش دچار مرگ مغزی شد. 
جان باختن این زن در شرایطی بود که او پیش از این کارت 
اهدای عضو دریافت کرده بود. به همین دلیل خانواده اش با 
اهدای اعضای بدن او به بیماران نیازمندی که از مدت ها قبل 
در انتظار دریافت عضو پیوندی بودند موافقت کردند. زهره 

امیری آرایشگر شمار زیادی از بازیگران زن بود.

آتش سوزی 2 لنج با بار کفش

2 فروند لنج باری که حامل بــار کفش بودند صبح دیروز در 
بندر بهمن قشم در آتش ســوختند. به گزارش همشهری، 
این دو لنــج باری به اســامی ســیمرغ 2 و ۱۱4۸2 حامل 
کالای وارداتی از کشورهای حاشــیه خلیج فارس بودند که 
صبح دیروز در بندر بهمن قشم طعمه حریق شدند. به گفته 
ناخدای یکی از این لنج ها، آتش سوزی از بار کفش و پوشاک 
شروع شد. محمد معیارپور، به ایسنا گفت: بیش از ۱۰ روز در 
صف تخلیه بار بودیم و صف های طولانی تخلیه بار، بارگیری 
بدون نوبت و گرمای شدید باعث شد تا بار پوشاک و کفش 
درون لنج دچار آتش سوزی شــود. او ادامه داد: هنگام وقوع 
حادثه هیچ کس در لنج حضور نداشت و باوجود اینکه بیش از 

۹۹درصد لنج سوخت به کسی آسیبی نرسید.

خواب مرگبار پس از عروسی
6نفر که بعد از مراســم عروســی در یک اتاق حضور داشتند 
به دلیل نشت گاز منواکســیدکربن دچار مسمومیت شدند و 
یکی از آنها جان باخت. به گزارش همشهری، این حادثه صبح 
دیروز )جمعه( در شهرستان اسدآباد همدان اتفاق افتاد. فرهاد 
هادی کبیر، مدیریت بیمارستان قائم )عج( این شهر در این باره 
گفت: 6نفر از خویشــاوندان که در یک مراسم عروسی حضور 
داشتند، پنجشنبه شب در یک اتاق به اتفاق خوابیدند که صبح 
جمعه باتوجه به نامساعد بودن وضعیت شــان به بیمارستان 
انتقال داده شــدند. او ادامه داد: به محض انتقال این بیماران 
به بیمارستان یکی از آنها فوت شــد و 2 نفر دیگر زیر دستگاه 
قرار دارند و 3 نفر دیگر نیز با توجه به مساعد بودن شرایط شان 
مرخص شدند. به گفته وی علت اولیه این حادثه مسمومیت با 

منواکسیدکربن است و بررسی ها در این باره ادامه دارد.

کوتاه از حادثه

تأخیرهای طولانی در پروازها کلافه کننده شده است
متأسفانه تأخیر در پروازهای مختلف خطوط هوایی تبدیل 
به امری معمول شده است درحالی که هیچ خط پروازی هم 
خود را موظف به توضیح یا عذرخواهی از مســافران در این 
خصوص نمی داند بر عکس با برخوردهای   نســنجیده مردم 
را خســته و رنجیده خاطر می کنند. از دلایل این تأخیرها 
هم خرابی موتور و حمل ویلچر به داخــل هواپیما و قطعی 
اینترنت اســت. آیا 4۰دقیقه زمان نیاز است تا یک توانخواه 
عزیز با ویلچرش به هواپیما منتقل شود؟ واقعا چه زمانی این 

وضعیت بهبود می یابد؟
قشمی از تهران 

سیستم دفع فاضلاب شهر رشــت نیازمند زیرساخت و 
ساماندهی است

شهر رشت که از آن به عنوان کلانشهر یاد می شود زیرساخت 
سیستم فاضلاب ندارد و حتی در ساختمان های مدرن این 
شهر مشکل دفع فاضلاب وجود دارد. آیا رواست در شهری 
با جمعیت چند میلیونی و عنوان دهان پرکن کلانشهر هنوز 
بوی تعفن جوی های آب در گوشه و کنار شهر به استشمام 

برسد؟
اخوان از رشت 

بی استفاده ماندن تلویزیون های شهری 
مدت هاست تلویزیون های شهر بی استفاده مانده و هیچ تبلیغ 
و نوشــته ای در آنها دیده نمی شود درحالی که برای ساخت و 
راه اندازی این تلویزیون های عظیم در زمان خودش هزینه های 
بسیاری توسط مدیریت شهری صورت گرفته است. بی استفاده 
ماندن این تلویزیون ها مصداق اسراف و حیف و میل یک دارایی 
عمومی اســت و جا دارد شــهرداری ها از ظرفیت بزرگ این 

ابزارها در امور فرهنگی و هنری استفاده کنند.
امین از تهران 

اجرای رتبه بندی معلمان بسیار ناعادلانه است
رتبه بندی معلمان اگر براســاس عدالــت و اصول انجام 
می گرفت می توانست بسیار مطلوب باشد ولی متأسفانه 
این سازو کار فعلی معیوب اســت و به دلیل ارائه مدارک 
غیرمســتند و جعلی باید از ادامه آن جلوگیری کرد. جا 
دارد مســئولان جســور و توانمند جلوی ادامه این روند 
را بگیرند و روالی آبرومند برای رتبه بندی معلمان تدبیر 

کنند.
خیامی از خوانسار

نظافت و تعمیر سطل های مکانیزه اسکندری جنوبی 
ضروری است

از مسئولان شهری تقاضا می شود نسبت به تعمیر و نظافت 
چرخ های ســطل های زباله مکانیزه واقــع در منطقه۱۱ 
ناحیه3 به آدرس خیابان امام خمینی خیابان اســکندری 
جنوبی کوچه شــهید نوش آبادی نبــش کوچه فرحی پور 

اقدام نمایند.
قره داغی از تهران

سرعتگیر غیراصولی در شیخانبر جمع شود
اســفند ماه سال گذشــته با مصوبه شــورای ترافیک شهر 
لاهیجان یک ســرعتگیر در جاده لنگــرود به لاهیجان در 
منطقه شیخانبر نصب شد که هم در جای نامناسبی نصب 
شده و هم غیراستاندارد اســت. نصب این سرعتگیر پس از 
آنکه تصادفات منجر به فوت عابرینی کــه به جای تردد از 
پل عابر پیاده ترجیح می دادند از وسط خیابان عبور کنند، 
مصوب شد اما واقعیت این است که نبود علائم هشدار دهنده 
قبل از ســرعتگیر منجر به تصادفات خسارتی بسیاری در 
شیخانبر شده و مســئولان به جای رفع مشــکل، مسئله 
جدیدی ایجاد کرده اند که خــود می تواند عامل مخاطرات 

بیشتر باشد.
ابریشمچی از لنگرود 

بزرگراه تهران -ســاوه تاریک، پردست انداز و غیرایمن 
است

بزرگراه تهران- ساوه در تمام مســیر پر از دست انداز است. 
همین دست اندازها رانندگی در سرعت بالای ۸۰کیلومتر 
در ساعت را بسیار غیرایمن می کند درحالی که ماشین های 
بسیار سنگین نیز از این مسیر تردد می کنند. با نزدیک شدن 
به تاریکی هوا وضعیت بدتر می شود زیرا در کل طول مسیر 
این بزرگراه حتی یک لامپ روشــن نیست. تقاضا می شود 
با دریافت عوارض از مســافران حداقل های ایمنی در این 

جاده ارائه شود.
محمودی از تهران 

مهار تورم در مهار حقوق کارگران نیست
وضعیت گرانی هــا و تورم به حدی اســت که خانواده ای 
کارگری قادر به تامین حداقل ها هم نیســتند. متأسفانه 
افزایش ناچیز اعمال شــده در حقوق ها گــره ای از امور 
این قشر باز نمی کند. تقاضا این است که مسئولان برای 
اصلاح حقوق کارگران و حفظ حداکثری نیروی کار کشور 
اقدام کنند و از آســیب هاي جدی به خانواده ها و جامعه 

جلوگیری نمایند.
سلیمی از کرمان 

نظارت بر قیمت ها در پایانه های مسافری ضروری است
قیمت برخی اقلام در پایانه های مســافری اعم از اتوبوس، 
قطار و هواپیما بسیار گران است و هیچ نظارتی بر آنها صورت 
نمی گیرد. ســه عدد نوشــیدنی معمولی در بوفه ترانزیت 
ترمینال 4فرودگاه مهرآباد 2۹7هزار تومان شــد و چون با 
همراهانم رودربایستی داشــتم نتوانستم آنها را پس بدهم. 
واقعا  عدم نظارت تعزیرات بر فروش در پایانه های مســافری 

هیچ توجیهی ندارد.
بحرینی از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

مجرمان سابقه دار نقش تعمیرکار تلفن را بازی می کردند تا به خانه ها دستبرد بزنند

تابلوی نقاشی دست دزدان حرفه ای را رو کرد

تباهی 2زندگی بر سر یک جفت کتانی
با تأیید حکم قصاص پسری جوان که در 

جنایی
درگیری با دوســتش بر ســر یک جفت 
کتانی دست به جنایت زده بود، شمارش 

معکوس برای اجرای این حکم آغاز شد.
به گزارش همشــهری، این جنایت 2۵ مرداد ۱4۰۰رخ 
داد. آن روز در جریان یک درگیری پسری ۱7ساله به قتل 
رسید و بررسی ها نشان داد که عامل این جنایت دوست 
اوســت. به گفته شــاهدان، دعوای این دو دوست بر سر 
یک جفت کتانی بود و روز حادثه قاتل و مقتول در خیابان 
با یکدیگر درگیر شدند و قاتل ۱۹ســاله با چاقو ضربه ای 
به دوســتش زد و فرار کرد. متهم به  قتل چند روز بعد از 
حادثه خودش را تسلیم پلیس کرد و گفت به شدت از قتل 
دوستش پشــیمان بوده و هرگز قصد کشتن او را نداشته 
اســت. وی در بازجویی ها گفت: چندوقت قبل 3میلیون 
تومان به دوستم قرض دادم و قرار بود ظرف یک هفته آن 
را برگرداند اما بدقولی کرد.مدام امــروز و فردا می کرد تا 
اینکه یک روز او را در محل دیدم و متوجه شدم یک کتانی 
گران قیمت خریده است. پرس وجو کردم و قیمت گرفتم 
و فهمیدم قیمت کتانی  حدود 2میلیون و ۵۰۰هزار تومان 
است. به سراغش رفتم و گفتم کتانی اش را گرو گرفتم تا 

بدهی اش را جور کند.
وی ادامه داد: او روز حادثه به سراغم آمد و از من خواست 
تا کتانی را به او بدهم. می گفت قصد دارد به مهمانی برود 
و می خواست برای یک شب کتانی را از من بگیرد. اما من 
مخالفت کردم. سر این مســئله با یکدیگر درگیر شدیم. 
او چاقو داشت و به ســمتم هجوم آورد. تهدیدم کرد که 
کتانی اش را بدهم و من مقاومت می کردم. کشمکش میان 
ما ادامه داشت تا اینکه چاقو از دســتش افتاد و من آن را 

برداشتم و یک ضربه به او زدم.
متهم به قتل پس از اعتراف به قتل روانه زندان شد و بعد 
از مدتی در دادگاه کیفری به قصاص محکوم شد. قضات 

دیوان پس از بررســی پرونده، حکم قصاص را نقض 
کردند تا متهم بار دیگر پای میز محاکمه برود. دور 
دوم محاکمه نیز تفاوت چندانی با اولی نداشت و برای 
دومین بارحکم قصاص در پرونده صادر شد و این بار 

قضات شــعبه3۹ دیوان عالی کشور مهر تأیید بر رأی 
صادر شده زدند. به این ترتیب با قطعی شدن رای، پرونده 
پیش روی قاضی موسی رضا زاده دادیار شعبه دوم اجرای 
احکام دادســرای جنایی قرار گرفت تــا مقدمات اجرای 

حکم فراهم شود.

همسر سابق یک افسر ارشد پلیس در تایلند به اتهام 

خارجی
قتل سریالی دســت کم ۱3نفر از دوستانش دستگیر 
شد. بررســی ها نشــان می دهد که این زن از بیشتر 
قربانیانش پول قرض گرفته و پس از آن با اســتفاده از سیانور آنها را به 

قتل رسانده است.
به گزارش همشــهری به نقل از رویترز، این زن 36ساله که سارات نام 
دارد، از 27فروردین و به دنبال مرگ عجیب یکی از دوستانش موردظن 
پلیس تایلند قرار گرفت. آن روز ســارات و دوســت 32ساله اش برای 
تفریح به اســتان راچابوری در غرب تایلند رفتــه بودند که در یکی از 
مناطق گردشگری، زن 32ساله ناگهان از ارتفاع سقوط کرد و به داخل 
رودخانه افتاد و جانش را از دست داد. این در حالی بود که همه وسایل 
همراهش از جمله، پول ها و گوشی موبایلش ناپدید شده بود. جسد این 
زن به پزشکی قانونی فرستاده و در بررسی ها مشخص شد که در بدن 
او سم سیانور وجود داشته اســت. این یعنی زن جوان پیش از سقوط 
مرگبار قربانی یک جنایت شــده است. با شــروع تحقیقات پلیسی و 
بررسی  دوربین های مداربسته، تنها مظنون جنایت شناسایی شد. زنی 
36ساله به نام ســارات که آن روز همراه مقتول بود و بررسی ها نشان 
می داد که وی به بهانه خوردن گیاهان دارویی، به دوســتش ســیانور 
خورانده است. این در حالی بود که تحقیقات نشان می داد؛ مدتی پیش 
از حادثه، سارات از دوستش)مقتول( مبلغ زیادی پول قرض گرفته بود.

دستگیری قاتل
سه شنبه هفته گذشته و با به دست آمدن این اطلاعات، تیمی از مأموران 

راهی خانه سارات شدند و این زن باردار را دستگیر کردند. در بازرسی 
خانه او، یک بطری پیدا شد که حاوی سم سیانور بود و همه شواهد از 

این حکایت داشت که او عامل قتل دوستش است.

قتل های سریالی 
با دستگیری سارات و ادامه بررسی های پلیسی، ردپای او در قتل های 
دیگری هم به دســت آمد. پلیس تایلند اعلام کرده؛ این زن که همسر 
سابق یک افسر ارشد پلیس بوده است، حالا مظنون به قتل ۱3نفر است.

به گفته مقامات پلیس، سارات از سال 2۰2۰میلادی شروع به کشتن 
افرادی کرده که با همه آنها رابطه دوستی داشته است؛ ازجمله 2 افسر 
پلیس زن. بررســی ها نشــان می دهد که این زن همه قربانیانش را با 
استفاده از سم سیانور به قتل می رسانده است. وی تا کنون ۱3نفر را به 
قتل رسانده و قصد کشتن چهاردهمین قربانی اش را هم داشته و برای 
این کار، به یکی از دوستانش غذای آغشته به سیانور داده بود اما این زن 

غذا را نخورده و به همین دلیل زنده مانده بود.
بازرسان بر این باورند که انگیزه اصلی سارات از ارتکاب جنایت هایش، 
مسئله مالی بوده است. بیشــتر قربانیان او کسانی بوده اند که پیش از 
مرگ، مبالغی پول به ســارات قرض داده بودند و ظاهرا این زن برای 

اینکه پول آنها را برنگرداند، قربانیانش را به قتل می رسانده است.
به گفته پلیس، سارات که دارای 2فرزند اســت، باردار است و در 
زمان بارداری نیز به جنایت هایش ادامه می داده اســت. او ســال 
گذشته از شوهرش که یک افسر ارشد پلیس بود، طلاق گرفت و با 
مرد دیگری ازدواج کرد که ایــن مرد یک ماه قبل و پس از خوردن 

غذا به همراه همســرش به طرز عجیبی جانش را از دســت داد و 
حالا پلیس به شواهدی دست یافته که نشان می دهد او نیز توسط 
سارات با ســیانور مسموم شده و به قتل رســیده است. همچنین 
ویدئوی منتشر شده در شــبکه های اجتماعی نشان می دهد که 
سارات در همان شبی که شــوهرش را به قتل رساند، جشن تولد 

خود را برگزار می کند.
پلیس اعلام کرد که تمامی قربانیان این قاتل سریالی بین 33 تا 44ساله 
بوده اند که در اطراف استان های ناخون پاتوم، کانچانابوری، راچابوری 
و پتچابوری و بین دســامبر 2۰2۰تا آوریل 2۰23به قتل رسیده اند. 
خانواده اکثر قربانیــان اعلام کرده انــد که این افــراد بین ۱4۱۰تا 
7۰۰۰پوند، همراه خود یا در حساب های بانکی شان پول داشته اند که 

همه این مبالغ ناپدید شده اند.
پلیس همه قربانیان را شناسایی نکرده اما گفته است که اجساد برخی 

قربانیان پس از مرگشان سوزانده شده اند.
سارات به گفته وکیلش، تمام اتهامات را رد و ادعای بی گناهی کرده است 
اما وی با دستور مقامات قضایی، بازداشت شده و تحقیقات درباره این 

پرونده مخوف ادامه دارد.

زن باردار قاتل 13نفر 
زن تایلندی پس از پول قرض گرفتن از دوستانش آنها را با سیانور به قتل می رساند

نبستن کمربند ایمنی 
جان راننده را گرفت

نبســتن کمربند ایمنی راننده پژو 2۰6 
باعث پرتاب شدن او از خودرو به بیرون شد 
و جانش را گرفت. به گزارش همشــهری، 
این حادثه ساعت یک بامداد دیروز )جمعه( 
در مسیر شرق به غرب بزرگراه بابایی، قبل 
از جاده تلــو اتفاق افتاد. ســرهنگ رابعه 
جوانبخت، رئیــس اداره تصادفات پلیس 
راهور تهران بزرگ درباره این حادثه گفت:  
بامداد جمعه یک دستگاه پژو2۰6 که در 
بزرگراه بابایی در حــال تردد بود، واژگون 
شد. در این حادثه سرنشین 2۰6 مصدوم 
و راننده به علت نبستن کمربند ایمنی به 
بیرون از خودرو پرتاب و فوت شد. سرهنگ 
جوانبخت با ابراز تأسف از بروز این حادثه 
از رانندگان خواست قبل از روشن کردن 
خودرو و حرکت حتما کمربند ایمنی خود 
را ببندند و با رعایت قوانین و مقررات جان 

خود و دیگران را به خطر نیندازند.

ترفندجدیدنویدآیکیو
سرکرده گروه، جوانی 30ســاله به نام نوید است که گفت و گو

دوســتانش او را نوید آی کیو صدا می زنند. می گوید 
چون فکرش خوب کار می کند و ایده های خوبی در سر 
دارد همه همدستانش دوست دارند با او کار کنند. گفت وگو با این مجرم 

سابقه دار را بخوانید.

چند وقت است که باند سرقت تشکیل داده ای؟
از پاییز پارسال.

با چه ترفندی خانه ها را خالی می کنید؟
راستش من سابقه دار هستم؛ سابقه سرقت منزل و زورگیری. چندین بار 
به زندان افتاده ام و آخرین بار هم در زندان نقشه سرقت جدید را کشیدم 
اما این بار می خواستم یک نوآوری به خرج بدهم. چون دیگر نمی خواستم 
از شگردهای قدیمی استفاده کنم. به همین دلیل بود که نشستم در زندان 
فکر کردم. همه در زندان مرا نوید  آی کیو صدا می زنند. می گفتند آی کیوي 

بالایی داری و خوب فکر می کنی. گاهی هم صدایم می زنند ایکیوسان! 
همان شخصیت اصلی کارتون کودکی هایمان.

نگفتی حالا ترفند جدیدت برای خالی کردن خانه ها چه بود؟
بازی در نقش تعمیــرکار مخابرات. روزی که این نقشــه را در زندان 
کشیدم، بچه ها را دور هم جمع کردم و نقشه را برایشان توضیح دادم. 
بعد از آزادی کارمان را شــروع کردیم. می رفتیم به مناطق مختلف 
و کابل های تلفن را دســتکاری می کردیم. ســپس لباس مخصوص 
می پوشــیدیم و می گفتیم تعمیرکار هستیم و از اداره مخابرات جهت 
تعمیر کابل ها آمده ایم. به همین ســادگی وارد ساختمان ها می شدیم 
و خب اگر خوش شــانس بودیم و خانه ای که صاحبش در آن حضور 
نداشت را شناسایی می کردیم، با تخریب وارد آنجا می شدیم. 2 نفرمان 
به بهانه تعمیرپایین می ماندند و 2 نفر دیگر برای انجام ســرقت وارد 

خانه ها می شدند.
چه وسیله ای سرقت می کردید؟

معمولا طلا، دلار و وسایل آنتیک. البته بچه ها هرچه در یخچال و فریزر 
بود را هم خالی می کردند تا دیگر پول گوشــت و مرغ ندهیم. در پاتوق 

که جمع می شدیم با همان گوشت و مرغ های سرقتی برای خودمان غذا 
درست می کردیم.

به چند خانه دستبرد زده اید؟
تعداد دقیقش را نمی دانم، شاید بالای 10مورد.

بیشترین سرقتی که انجام دادید چه بود؟
وقتی در کمد یک خانه را باز کردیم و با چندین سکه طلا مواجه شدیم. آن 

شب را رفتیم رستوران مجلل و جشن گرفتیم.
با اموال سرقتی چه می کردید؟

بین هم تقســیم می کردیم. من به بچه ها سپرده بودم که به هیچ عنوان 
وسیله برای فروش در سایتی قرار ندهند اما یکی از آنها نافرمانی کرد و کار 
دستمان داد. او تابلوی نقاشی را از خانه ای سرقت کرد و گفت می خواهد به 
دوستش هدیه بدهد. اما دروغ گفت و کار دست ما داد. من به بچه ها سپرده 
بودم که بدون اجازه من آب نخورند اما حرفم را گوش نکرد و بدون اینکه 
از من مشورت بگیرد کاری را انجام داد که همه ما را گیر انداخت. درواقع 
هرچه رشته بودیم را پنبه کرد. حالا دوباره باید برویم زندان، انگار به ما 

آزادانه زندگی کردن نیامده است.
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3آوریل 2018

8آوریل: 2020

21جولای 2022

27آوریل 2023

10مارس 2021

شروع ساخت واحد نخست نیروگاه

شروع ساخت واحد دوم نیروگاه

بتن ریزی واحد سوم نیروگاه

شروع ساخت واحد چهارم نیروگاه

تزریق سوخت به واحد نخست نیروگاه

4رآکتور 1200مگاواتی نیروگاه هسته ای آق قیو ترکیه

4.800 مگاوات 
مجموع

تولید 35میلیارد کیلووات ساعت 
انرژی در هر سال

تأمین10درصد از برق مورد نیاز ترکیه 

پیش بینی تکمیل همه واحدهای نیروگاه تا 
پایان سال 2026 

دریچه

روایت

 ترکیههستهای  
چراوچگونه؟

 ترکیه طی 7 دهه گذشته همواره درصدد ورود 
به باشگاه کشورهای هسته ای بوده است

نقل قول خبر

خبر

بشاراسدبرندهجنگشد
احمد ابوالغیــط، دبیــرکل اتحادیه عرب: 
ســوریه،  رئیس جمهــور  اســد،  بشــار 
همــان زمان کــه برتــری نظامی پیــدا کرد 
و مخالفــان موفــق بــه اشــغال دمشــق 
نشدند، جنگ را برد. معتقدم کشورهای 
عضــو بایــد بــه مقامــات ســوریه فرصــت 
می دادند، اگر آن زمــان در اتحادیه عرب 
بودم، بــه هیچ عنــوان با اخراج ســوریه از 
این اتحادیه موافقت نمی کردم. )شبکه 

الجدید لبنان(

خارجیهانمیتوانندبهلبنانیها
رئیسجمهوریراتحمیلکنند

شــیخ نعیــم قاســم، معــاون دبیــرکل 
حزب الله لبنان: جنبه های مثبت انتخاب 
ریاست جمهوری این کشــور روزبه روز در 
حــال افزایــش اســت و همــه کشــورهای 
خارجــی متقاعد شــده اند کــه نمی توانند 
گزینــه ریاســت جمهوری مورد نظرشــان 
را بر لبنانی هــا تحمیل کننــد.  آیا منطقی 
اســت که لبنان به فضای منفی حاکم بر 
دهه گذشته بازگردد؟ )روزنامه الأخبار( 

 از سال های گذشته 
ترکیه  مقامــات 
برنامه ریــزی  از 
خود برای ساخت 
ســومین نیروگاه 
هسته ای در استان 
»قرقلرایلــی« در 
شــمال غربی این 
کشور و در ساحل 
غربــی دریــای 
ســیاه خبر داده 
هرچند  بودنــد؛ 
به نظر می رسد که 
ســاخت سومین 
هسته ای  نیروگاه 
وارد  هنوز  ترکیه 
فــاز قــرارداد با 
شــرکت های فنی 

نشده است.

مکث

 استعفای رئیس بی بی سی 
به دلیل رسوایی مالی 

»ریچارد شــارپ« رئیس شبکه بی بی ســی در پی افشای 
مراودات مالی مشــکوکش با نخست وزیر ســابق انگلیس از 
ریاست این رسانه کناره گیری کرد. شــارپ که تأکید کرده 
بود از سمت خود استعفا نخواهد کرد، در حالی این تصمیم را 
گرفته که نتیجه تحقیقات حاکی از آن بود که نحوه انتصابش، 

قوانین دولتی انگلیس را نقض کرده است.
به گزارش ساندی تایمز، شارپ از ابتدای سال جاری میلادی 
به دلیل کمک به بوریس جانسون برای تضمین وام، زیر فشار 
شــدید انتقادها قرار داشت. گفته شــده بود که چند هفته 
پیش از انتصاب شارپ به عنوان رئیس بی بی سی، او شرایط 
دریافت وامی به مبلغ ۸۰۰ هزار پوند را برای بوریس جانسون 
نخست وزیر سابق انگلیس فراهم کرده بود. شارپ، سیاستمدار 
پیشین انگلیسی و از حامیان مالی حزب محافظه کار، در اواخر 
۲۰۲۰ که جانسون مشکل مالی داشــته، به او کمک کرده 
است. چند ماه بعد هم جانسون او را به عنوان رئیس بی بی سی 

پیشنهاد کرده است. 

 الوطن: رئیسی چهارشنبه 
به سوریه می رود

روزنامه الوطن سوریه نوشت که »ســید ابراهیم رئیسی« 
رئیس جمهور اسلامی ایران چهارشنبه به سوریه سفر خواهد 
کرد. این روزنامه نوشت: این نخستین سفر یک رئیس جمهور 
از ایران از سال۲۰1۰ میلادی تا کنون به شمار می رود. الوطن 
سوریه افزود: ســفر رئیس جمهور ایران ۲روزه خواهد بود 
که طی آن مذاکرات رســمی با رئیس جمهور »بشار اسد« 
درباره تقویت همکاری راهبردی میان ۲ کشــور به ویژه در 
زمینه اقتصــادی انجام خواهد داد. ایــن روزنامه همچنین 
نوشت: طی این سفر چندین توافق و یادداشت 
تفاهم درخصوص 
همکاری اقتصادی 
میان ۲کشور امضا 

خواهد شد.

توطئه ترور پوتین با 17کیلو 
مواد منفجره

سرویس امنیتی اوکراین قصد داشته با یک پهپاد انتحاری حامل 
17کیلوگرم مواد منفجره، »ولادیمیــر پوتین« رئیس جمهور 
روسیه، را ترور کند. روزنامه آلمانی »بیلد« فاش کرده که طرح 
ترور پوتین با سقوط پهپاد در چند مایلی هدف مورد نظر، شکست 
خورده است. بنا بر این گزارش، نیروهای اوکراینی هفته گذشته 
پهپاد »UJ-22«  مملو از 17کیلوگرم مواد منفجره پلاستیکی 
سی4 را با هدف رسیدن به یک شهرک صنعتی تازه ساخته شده 
در نزدیکی مسکو که قرار بود پوتین از آن بازدید کند، به هوا بلند 
کردند. بیلد با استناد به توئیت »یوری روماننکو« فعال اوکراینی 
نوشته پیش از اینکه پهپاد به پارک صنعتی رودنف برسد، سقوط 
کرده است. روماننکو که با سرویس های اطلاعاتی کی یف ارتباط 
نزدیک دارد گفته پهپاد انتحاری که هفته گذشــته در روستای 
»وروســکوگو« ۲۰کیلومتری شــرق 
پارک صنعتی رودنف سقوط کرده، 
همان پهپادی بوده است که نیروهای 
اوکراینی به عنوان بخشــی از 
توطئه تــرور پوتین پرتاب 

کرده بودند.

ترکیه به  صورت رسمی اعلام کرد که به جمع 
کشورهای هسته ای پیوسته است. این خبر را 
»رجب طیب اردوغــان«، رئیس جمهور ترکیه 
در مراسم رسمی تحویل اولین محموله سوخت 
هسته ای به نخســتین نیروگاه اتمی ترکیه، 
اعلام کرد و گفت: »ترکیه به جمع کشورهای 
دارای انرژی هسته ای در جهان پیوسته است.« 
نخستین نیروگاه هسته ای ترکیه با نام »آق قیو« 
در استان مرســین واقع در جنوب ترکیه قرار 
دارد و اردوغان گفته اســت که آسیب ندیدن 
این نیروگاه در زلزله مرگبار اخیر نشان دهنده 
دقت کار در ساخت و سازهاست. قرار است روند 
فعالیت نخستین فاز نیروگاه هسته ای آق قیو در 
سال جاری میلادی آغاز شود و فازهای بعدی آن 

نیز با فاصله های زمانی یک ساله به بهره برداری 
خواهد رسید.

اگرچه روسیه و ترکیه در سال 2010توافقنامه 
ساخت نیروگاه آق قیو را امضا کرده بودند، اما 
کار احداث این نیروگاه در منطقه مرسین ترکیه 
به  عنوان نخســتین پروژه ساخت و راه اندازی 
رآکتور نیروگاه هســته ای در آوریل 201۸ با 
شرکت ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه 
و رجب طیب اردوغــان، رئیس جمهور ترکیه 
آغاز شد. این پروژه که حدود 20 میلیارد دلار 
هزینه دارد بزرگ ترین سرمایه گذاری روسیه 
در ترکیه اســت و پس از تکمیل در فاز نهایی 
در سال 2026خواهد توانست 10 درصد از برق 
مورد نیاز ترکیه را تامین کند. نیروگاه هسته ای 
آق قیو توسط شرکت دولتی »روس اتم« روسیه 
تاسیس می شــود و 4 واحد تولید برق خواهد 
داشت که ظرفیت هر یک از آنها 1200 مگاوات 

تعیین شده است.

بازیگریروسیهدرانرژیهستهایترکیه
براساس بخشی از توافق شــرکت روس اتم و دولت ترکیه، شرکت روس 
اتم مجوز ساخت و بخشــی از مالکیت و بهره برداری از نیروگاه هسته ای 
آق قیو طی 6۰ســال عمر مفید خود را خواهد داشت. به این مدت امکان 
تمدید ۲۰ســاله نیز درصورت توافق طرفین افزوده شــده است و پس از 
آن، زمان از کار انداختن این نیروگاه خواهد بود که شــرکت روس  اتم نیز 
مسئول خاموش کردن و جمع آوری تاسیسات نیروگاه آق قیو را برعهده 
خواهد داشت. روس اتم همچنین موظف به تامین سوخت نیروگاه آق قیو 
است و همزمان زباله های تولید شده هسته ای این نیروگاه را نیز مدیریت 

خواهد کرد. 

آرزوی70ساله
تصمیم ترکیه برای ساخت نیروگاه هسته ای به دهه 195۰و 196۰برمی گردد. روزنامه دیلی صباح گزارش داده است که در سال 
1955، ترکیه یکی از نخستین کشورهایی بود که »توافقنامه همکاری در زمینه استفاده غیرنظامی از انرژی اتمی« را امضا کرد 
و پس از این توافق، اداره انرژی اتمی ترکیه برای توسعه علمی و فنی و آموزش کارشناسان تشکیل شد. در سال 1961نیز یک 
رآکتور آزمایشی یک مگاواتی در مرکز تحقیقات و آموزش هسته ای »چکمجه« برای اهداف آموزشی و پژوهشی راه اندازی شد. 

مزیتنسبیبرایروسها
از منظر امنیت انرژی، توافق هسته ای نیروگاه آق قیو، وابستگی ترکیه به 
گاز طبیعی روسیه را حل نمی کند، بلکه یک وابستگی دیگر به روسیه را 
برای ترکیه رقم خواهد زد و این بار آنکارا علاوه بر وابستگی در زمینه گاز، 
در زمینه فناوری هسته ای نیز به روسیه وابسته خواهد شد. اکنون ترکیه 
تقریباً برای هر مرحله از برنامه انرژی هسته ای خود از ساخت و بهره برداری 
از نیروگاه گرفته تا مدیریت کل چرخه سوخت هسته ای به روس اتم وابسته 
است و در زمینه گازی نیز ترکیه وابستگی زیادی به شرکت گازپروم روسیه 
دارد. هر دو شرکت از شــرکت های دولتی تحت کنترل روسیه به شمار 
می روند. از سوی دیگر، ترکیه برای توسعه سرمایه انسانی خود در زمینه 

هسته ای به شدت به تکنولوژی هسته ای روسیه وابسته است.

مشارکتبینالمللیباترکیه
اگرچه روسیه نقشی پیشرو و برجسته در تامین مالی و ساخت نیروگاه هسته ای 4۸۰۰مگاواتی آق قیو دارد، اما به نظر می رسد ترکیه 
برای ساخت دیگر نیروگاه های هسته ای خود با سایر کشورها نیز در حال همکاری بوده است. براساس گزارش وبگاه »ورد نکلر«، تا 
چند سال پیش یک کنسرسیوم فرانسوی-ژاپنی قرار بود دومین نیروگاه هسته ای ترکیه را در استان سینوپ واقع در شمال ترکیه 
بسازد. در می ۲۰13، رجب طیب اردوغان و آبه شینزو،  نخست وزیر وقت ژاپن، قرارداد ۲۲میلیارد دلاری ساخت نیروگاه هسته ای 
سینوپ را امضا کردند. قرار بود این نیروگاه توسط کنسرسیوم سرمایه گذاری مشترک میتسوبیشی ژاپن و صنایع سنگین آروا فرانسه 

انجام شود، اما در سال ۲۰1۸هزینه های ساخت نیروگاه هسته ای سینوپ به حدود 44میلیارد دلار رسید. 

سومیننیروگاههستهایترکیهدرهالهایازابهام
اگرچه نیروگاه هسته ای آق قیو نخستین نیروگاه هسته ای ترکیه است، اما همانگونه که ذکر شد، نیروگاه هسته ای سینوپ به عنوان 
دومین نیروگاه هسته ای ترکیه پیش بینی شده؛ هر چند طرح هسته ای سینوپ در حال حاضر متوقف است. همچنین از سال های 
گذشته مقامات ترکیه از برنامه ریزی خود برای ساخت سومین نیروگاه هسته ای در استان »قرقلرایلی« در شمال غربی ترکیه 
و در ساحل غربی دریای سیاه خبر داده بودند؛ هرچند به نظر می رسد که ساخت سومین نیروگاه هسته ای ترکیه هنوز وارد فاز 

قرارداد با شرکت های فنی نشده است.

رضا عموییگزارش
روزنامه نگار
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گرینویچ

شهرت 5قلوهای آمریکایی

 

یک مادر آمریکایی، با انتشــار عکس های جالبی از 
5قلوهایش، قلب کاربران فضای مجازی را به دست 
آورده است. هایلی لاندر، که در ایالت می سی سی پی 
زندگی می کند، حدود 3 ماه پيش 5قلو زایيد و همان 
موقع هم خبر زایمان او، حسابی سر و صدا به پا کرد. 
اما حالا، انتشــار تصاویر 5نوزاد در کنار هم، حسابی 
مردم را در شبکه های اجتماعی سر ذوق آورده است. 
2جفت از ایــن بچه ها، درواقع دوقلوهاي همســان 
هم هستند. این دو جفت دختر، و فرزند دیگر، پسر 
است. 5قلو زایی بسيار نادر اســت و شانس آن،  یک 
در 60ميليون است. والدین این 5قلو، سال ها درگير 
مشکل ناباروری بودند و حالا تولد آنها را، یک معجزه 
 می دانند. مــادر بچه ها گفته که هنــگام تولد، وزن 
4 نفر از بچه ها پایين بود اما حالا همه  چيز مرتب است 
و آنها هم حسابی وزن گرفته اند و همگی بدون کمک 

دستگاه زندگی می کنند.

به نفع زنان

پندهای پدربزرگ 109ساله 
 

این که آدم ها بيشتر از 100 ســال زندگی کنند طبيعی به نظر 
می رسد اما اینکه یک نفر، در سن 109سالگی، همچنان خودش 
رانندگی کند و به امور روزمره زندگی اش برســد،  کمی عجيب 
است. وینسنت درنسفيلد که در نيوجرسی آمریکا زندگی می کند، 
نه تنها از پس امور روزمره خودش برمی آید که روحيه بســيار 
معرکه ای هم دارد و معتقد اســت که اگر افراد کهنسال، برخی 
عادات را در پيش بگيرند، می توانند درست مثل خود او زندگی 
کنند. او در نخســتين توصيه، گفته است که افراد باید در طول 
زندگی شان، به کاری که به آن عشق می ورزند مشغول باشند. 
طبق گفته او که بيش از 80سال کار داوطلبانه در آتش نشانی، 
دوستان زیاد و خوبی برایش به همراه داشته است. او بيان کرد که 
از 15سالگی، روزانه به مقدار زیادی شير خورده و توصيه کرده که 
دیگران هم همين کار را بکنند. او در دیگر موارد اما چندان مقيد 
به رژیم نيست و گفته چيزی را که دوست داشته باشد می خورد 
و فقط مراقب است که وزنش بالا نرود. وینسنت گفته که ورزش 
شاید برای مسن ترها سخت باشــد اما باید تا می توانند تحرک 
داشته باشند  و درنهایت   او گفته:  راز سلامت و طول عمرش این 
است که هميشه خوش بين اســت و رویکرد مثبتی به زندگی 
دارد؛ »من هميشه مثبت هستم، هميشه. اميدوارم خداوند من 

را هميشه اینطور نگه دارد.«

موبایل در قرن نوزدهم!؟
 

یک نقاشی 150ساله، مشتاقان هنر را با این سؤال اساسی 
مواجه کرده که آیا مردم در یک و نيم قرن پيش هم موبایل 
داشته اند؟ نقاشی »فرد مورد انتظار« که دهه1860 توسط 
فردیناند جورج والدمولر کشيده شده، سال ها شناخته شده 
بود اما حالا به یک باره، به خاطر یک تصویر عجيب آن مورد 
توجه قرار گرفته است؛ به نظر می رسد دختری که در نقاشی 
دیده می شود، موبایل به دست است و درست مثل نوجوانان 
امروز، چنان در آن غرق شده که اصلا حواسش نيست دور و 
اطرافش چه خبر است. بسياری از کاربران گفته اند: او درست 
مثل خودشان یک کاربر قهار موبایل است و هنگام راه رفتن 
هم از موبایل اســتفاده می کند. این نقاشی در یک موزه در 
آلمان نگهداری می شود و در سال های اخير، بارها به خاطر 
همين تصویر عجيب، حسابی در کشورهای متفاوت معروف 
شده است. توضيح رسمی موزه این است که این دختر غرق 
در کتاب شعر شــده و نه موبایل  که البته این توضيح واقعی 

و  معقولانه تر است.

مراسم وداع با پیکر شهید تازه تفحص شده آشوری جانی بت اوشانا   عکس: محمد حسن ظریف منش اول آخر

پله، اســطوره بی تکرار 
فوتبال برزیل و دنيا، در 
قلب مردم کشورش همچنان زندگی می کند، 
اما حالا نام او، رسما وارد زبان پرتغالی شده تا 

در زبان و ادبيات کشورش هم ماندگار شود.
یک لغتنامــه معروف پرتغالی، کــه به نوعی 
مرجع این زبان در دنيا به شــمار می رود، نام 
پله را به عنوان یک صفت جدید وارد واژگان 
زبان پرتغالی کرده و از این به بعد، مردم برای 
توصيف رویدادهایی اســتثنایی، بدون هيچ 
شــباهتی و منحصر به فرد -برخی از صفات 
بارز خود پله- از نام پله استفاده خواهند کرد.

پله، پایيز گذشــته درگذشــت، اما مرگ او 
همچنان در کشورش و فراتر از آن، تازه است 
و مردم و نهادهای مختلف تلاش می کنند یاد 
او را زنده نگه دارند. پيشنهاد اضافه شدن نام 
او به واژگان زبان پرتغالی، که زبان اول کشور 
برزیل است، از سوی بنياد پله مطرح شده بود. 
مردم چنان از این پيشنهاد استقبال کردند که 
این بنياد موفق شد بيش از 125هزار امضا در 

حمایت از این طرح جمع آوری کند.
پله تنهــا بازیکنی اســت که 3بــار قهرمان 
جام جهانــی شــده و از ســوی بســياری از 
اشــخاص یکی از بهترین فوتباليســت های 
تاریخ خوانده می شــود. در خود برزیل البته 
ماجرا فرق می کند و از نظر مردم این کشور، 
او بهترین فوتباليستی است که تاریخ به خود 

دیده اســت. پله در دوران بازی 
حرفه ای اش که نزدیک به 2دهه 
طول کشيد، 1281گل برای 
باشگاه برزیلی سانتوس، تيم 

ملی کشورش و نيویورک 
کاســموس در آمریکا 
به ثمر رساند. از زمان 
مــرگ او، باشــگاه 
ســانتوس، شــبکه 
ورزشی اسپورتی وی 
و بنياد پله در پی این 
بودند که نام او را وارد 

لغات  فرهنــگ 
زبان پرتغالی 
 . کننــد

ســرانجام فرهنــگ لغــات ميکائليــس به 
درخواست ها واکنش نشان داد و اعلام کرد که 
پله را در فرهنگ لغات آنلاین خود وارد کرده 
است. قرار است واژه پله،  در چاپ بعدی نسخه 

کاغذی این فرهنگ لغات هم اضافه شود.
ر  سرفصل پله آمده اســت: »پله، صفت، د

چيزی یا کسی که فراتر از حد 
معمول باشد، کسی یا چيزی 
کــه بــه واســطه کيفيت، 
ارزش و برتری اش، با چيز 
یا کــس دیگــری برابر 
نباشد؛ درست مثل پله، 
لقــب ادســون آرانتس 
ده ناســيمنتو )2022-

1940(، کسی که برترین 
ورزشکار تاریخ درنظر گرفته 
می شــود؛ اســتثنایی، غيرقابل 

مقایسه و منحصربه فرد.«
بنياد پله از این اقدام اســتقبال 
کرده و گفته اســت که پله، 
پيش از این بــرای توصيف 
افــرادی کــه اســتثنایی 
بودند رایج بــوده و از اینکه 
حــالا رســما وارد فرهنگ 

لغات شده خوشحال است.

فرهنگ و زندگي

جواد نصرتی

پله؛ مثل خود پله

تفریح خوبعدد خبر

  رالی جنوبی

کانون جهانگردی 
و اتومبيـلرانی در 
طول سال و به مناسبت های مختلف، تورهای 
رالی گردشگری متنوعی را برگزار می کند؛ 
مثل رالی گردشــگری »تهران-شمال« یا 
رالی گردشگری خودروهای کلاسيک. حالا 
هم در آســتانه روز خليج فارس، قرار است 
رالی گردشــگری »خزر تا خليج فارس« به 
همت این کانون از 9تا 14اردیبهشت برگزار 
شود. در این رالی تور، شــرکت کنندگان با 
60دســتگاه خودرو 2دیفرانسيل از ساحل 
چمخالــه حرکت خــود را آغــاز می کنند، 
البته قبل از برگزاری و در راســتای آموزش 
شرکت کنندگان در این رویداد، کارشناسان 
و مدرســان تخصصــی رالی گردشــگری، 
قوانيــن و مقــررات، فنون و نــکات ایمنی 
رالی های گردشگری را به شرکت کنندگان 
آموزش می دهند. قرار اســت در این رالی، 
شــرکت کنندگان پس از طی یک مســير 
2هزار و 300کيلومتــری، به ترویج فرهنگ 
اتومبيلرانی ایمن و معرفی جاذبه های بی شمار 
گردشگری، تاریخی و طبيعی کریدور شمال 
به جنوب ایران بپردازند. مسير شروع این رالی 
استان گيلان است و شرکت کنندگان با عبور 
از استان های قزوین، البرز، قم، اصفهان، فارس 
و هرمزگان، به ساحل خليج فارس می رسند. 
حفظ سرعت و رانندگی ایمن، توجه به علائم 
و هشدارها، رعایت تمامی قوانين و مقررات 
راهنمایی و رانندگی، مســيریابی اصولی از 
روی نقشه و توجه به حفظ جان شهروندان 
و مسافران از قوانين و الزامات اصلی شرکت 
در این رویداد اســت. اختتاميه این رالی روز 

پنجشنبه 14اردیبهشت ماه خواهد بود.

حافظ

گنجِ زر گر نبَُوَد، کُنجِ قناعت باقیست

آن که آن داد به شاهان، به گدایان این داد

12 سال پيش با ســخنان رهبر 
انقلاب درباره اینکــه در جامعه 
نسبت به برخی زنان ظلم می شود 
و جلوی آن باید گرفته شود، طرح و ایده قانونی درباره 
جلوگيری از خشونت به زنان مطرح شد. از آنجایی که 
مسائل مربوط به زنان از مسائل حساس در جامعه ما 
محسوب می شود، جرح و تعدیل های زیادی روی این 
لایحه و مفاد آن صورت گرفت. همين حساســيت 
باعث شد 3 دولت عوض بشــود اما لایحه مربوط به 
حمایت از زنان که حتی طی این ســال ها نام ثابتی 
هم نداشت و مرتب اسم عوض می کرد، رنگ تصویب 
و اجرا به خود نبيند. 12ســال سرگردانی این لایحه 
بالاخره 20فروردین امسال در صحن علنی مجلس به 
پایان رسيد و لایحه مذکور تصویب شد تا از این به بعد 
زنان مرجعی قانونی برای رسيدگی به حقوق و احقاق 
حق خود به صورت ویژه و یکدست داشته باشند. حالا 

این لایحه با تمرکز بر بازدارندگی و پيشگيری، هدف 
قرار دادن ارتقای امنيت روانی و جســمانی زنان در 
محيط خانه، کار و اجتماع و جرم انگاری برای رسوم  
غلط گذشته مانند »خون بس« تصویب شده تا زنان 
در پناه قانون هر چه بيشــتر و بهتر احساس امنيت 
را تجربه کنند. حمایت از حریــم خصوصی بانوان 
در مقابل ضابطــان قانونی، امکان اســتفاده از اذن 
قاضی برای خروج زنان از کشــور در موارد ضروری، 
مجازات شوهری که همسر خود را از خانه اخراج یا 
مانع از ورودش به خانه شود، جرم تلقی شدن اجبار 
زن به ازدواج یا طلاق توسط هر کسی ازجمله ولی، 
قيم و... مجازات مردی که بــه ازدواج اجباری زن با 
خود آگاهی دارد، درمان رایگان زنان آســيب دیده 
فاقد تمکن مالی، اعطای تسهيلات کم بهره اشتغال 
زنانی کــه موقعيت مالی خوبی ندارند، رســيدگی 
خارج از نوبت مراجع قضایی به جرایم آســيب عليه 

زنان... همه و همه از اهداف این لایحه است که حالا 
تصویب شده و راه برون رفت از نسخه های به اصطلاح 
شفابخش متحجرها را برایمان هموار می کند. البته   
تصویب کليات این لایحــه در صحن علنی مجلس 
که برای بازبينی مفاد باز هم به کميسيون اجتماعی 
ارجاع داده شده، پایان این راه نيست. بلکه تازه آغاز 
راهی برای اجرایی شدن ویژگی های این مصوبه در 
قالب قانون است. بخش های زیادی از بدنه سازمان ها 
و ارگان های مهم باید در اجــرای موارد این مصوبه 
حمایتی از زنان، نقش داشته باشند. در واقع حمایت 
واقعی از زنان زمانی صورت می گيرد که متن مصوبه 
به جریان قانونی در کشور تبدیل شود. باید منتظر 
 ماند و دیــد حالا که لایحه مذکــور از خان تصویب

رد شده، خان های بعدی در برکشيدن چتر حمایت 
حقوقی بر سر زنان را چگونه و با چه کيفيتی به انجام 

خواهد رساند.

خورشــيد تلفــن را که قطع 
کــرد، نگاهش رفت ســمت 
ساعت، جلســه 45 دقيقه ای 
مشــاوره، درست ســر موعد 
معين به پایان رسيده بود.  فکر 
کرد خانم روانشــناس، وقتی 
او از ســخت ترین روزهــای 
زندگــی اش حــرف می زد، 
چندبار به ســاعت نگاه کرده 
تا تنظيــم زمان از دســتش 
خارج نشود. خورشيد اول به 
آن حکایت نيمه تمام یکی از 
بزرگ ترین حسرت هایش فکر 
کرد که به جلسه بعد موکول 
شده؛ حسرتی که بيانش برای 
او خيلی سخت است و کلی با 
خودش کلنجار رفته تا از آن 
حرف بزند و بعد به آن مراجع 
دیگر فکر کرد که شاید   بعد از 
او به روایت رنج هایش بنشيند. 
او با خــودش گفــت: خانم 
روانشــناس ناچار است رأس 
ساعت معين جلسه را به پایان 
برساند  وگرنه لابد برایش مهم 
نبوده که گفت وگویشان کمی 

دیرتر خاتمه یابد.
خورشــيد می داند که نقش 
روانشناس و مشــاوره برای 
عبور از سياه چاله های زندگی 
در جهان امــروز، موضوعی 
بدیهی  است و بی شک وجود 
خدمات مناسب در این عرصه 
و امــکان بهره منــدی از آن 
برای همه اقشــار ضرورتی 
انکارناپذیر اســت؛ با همه 
ایــن احــوال مراجعه به 
برایــش  روانشــناس 

سخت بود و 3، 2ماهی 
طول کشيد تا متعاقب 

توصيه دوستان، رضایت 

داد، مشــکلاتش را بــا خانم 
 روانشــناس درميان بگذارد.
ایــن روزهــا بســياری از ما 
می دانيــم، یــک وقت هایی 
درون آدمی انباشته می شود 
ســردرگم  کلاف هــای  از 
روزگار؛ کلاف هایــی کــه در 
خود گره های کــوری دارند. 
این گره ها دائم  قد می کشند 
و بــزرگ می شــوند و بغض 
پشت بغض به وجود می آورد.  
آن وقت جان خســته ای که 
آشيانه این کلاف هاست باید 
برای فائق آمدن بر اضطراب، 
اندوه، بی انگيزگــی و ملال و 
دیگــر ســایه های ســنگينِ 
راه کشيده به وجودش، یکی را 
پيدا کند که با صبر و حوصله 
بنشيند پای قصه پيچ در پيچ 
زندگی اش. یکی که علاوه بر 
علم، دانــش و تجربه، همدل 
باشد و قدم به قدم با او همراه 
شــود تا کلاف درهم و برهم 
به سامان برسد و شاید از شمار 
گره ها کاسته شــود. یکی که 
عاشق باشد و وقتی از بار ملال  
آدم ها کم می کند، خورشيد 
رضایت طلوع کند در جانش 
و این عاشق بودن مهم است؛ 

خيلی مهم. 

جهان روز

مریم ساحلی

فاطمه عباسی

گشایش روشن کلاف ها
به مناسبت 9اردیبهشت، روز روانشناس و مشاور

نگاه

آمار خوب خون
می خواهيم در همين ابتــدا خبر یک 
آمار خيلی خوب را بدهيم. همانطور که 
می دانيد ســنت اهدای خون سال های 
زیادی اســت کــه در مراکــز مختلف 
اهدای خون ســازمان انتقال خون در 
کشور انجام می شود و با درنظر گرفتن 
شرایطی، افراد مختلف می توانند خون خود را اهدا کنند. شب های 
قدر و ایام ماه محرم و صفر، روزهای باارزش و ذی قيمتی هستند 
که مردان و زنان نوع دوست با مراجعه به مراکز اهدای خون، خون 
خود را اهدا کرده و نوید بخش طراوت و سرزندگی بيماران بسياری 
می شــوند. مردم کشورمان هر ســاله در روزهای ذکر شده اقبال 
بيشتری نشــان داده و می دهند و به مراکز اهدای خون مراجعه 
می کنند. امســال هم در شــب های قدر این حضور رنگ و بوی 
دیگری به خود گرفت و شاهد افزایش ميزان مراجعه مردم بودیم. 
چند روز گذشته بود که بهرام عين اللهی، وزیر بهداشت گفت: این 
روزها اهدای خون با رشد صعودی مواجه شده است؛ اهدای خون 
در شب های قدر امسال در مقایســه با زمان مشابه سال گذشته 
27 درصد افزایش داشــته است. درواقع در شــب های قدر نياز 
بيمارستان ها و مراکز درمانی به خون به صورت 100 درصد تأمين 
شده اســت. چه خبری بهتر از این؟ البته یادمان نرود که مصرف 
بالای خون و فرآورده های خونی به دليــل وجود بيش از 20هزار 
بيمار تالاســمی، حوادث جاده ای و جراحی های تخصصی و فوق 
تخصصی و افزایش ســن جامعه، بسيار بالاســت و نياز به اهدای 

هميشگی خون را دوچندان می کند.

حال خوب سدها
نمی گویيــم آب آنقدر زیاد اســت که 
هرطور دلتان بخواهــد می توانيد آن را 
مصرف کنيد و قيد صرفه جویی را بزنيد 
چون بحــران کم آبــی در ایران جدی 
است و اگر هوشيار نباشيم، حکایتمان 
می شــود همان حکایت معروف جيک 
جيک مستونت بود فکر زمســتونت نبود! در چند ماه گذشته هم 
اگر پيگير اخبار بوده باشــيد، حتما دیده اید که بخشی از خبرها 
به کم شدن آب سدها اختصاص داشته و هر روز خبری از یکی از 
استان ها روی خبرگزاری ها می آمد که آب فلان سد کاهش پيدا 
کرده و نگرانی از خشکســالی وجود دارد. خوشبختانه امسال این 
مدل خبرها کم شده و حالا هم خبر رسيده که به سبب آب شدن 
برف های زمستانی و از طرفی بارش های اخير، حجم ورودی آب به 
سدهای کشور رشد 26 درصدی داشته، به طوری که حجم سدها 
از ابتدای ســال آبی جاری تا دوم اردیبهشــت ماه، 27 ميليارد و 
270 ميليون مترمکعب شده، درحالی که سال گذشته و در همين 
بازه زمانی حجم آب ورودی به سدهای کشور 21 ميليارد و 630 
ميليون مترمکعب بوده است. خلاصه که فعلا وضعيت کمی بهتر 
شده، با این حال قطعا تابستان گرمی را در پيش خواهيم داشت و 
از همين حالا باید شش دانگ حواسمان به صرفه جویی در آب و 

مدیریت منابع آبی باشد تا این آمار دوباره کاهشي نشود.

ایران سبزتر
تا حالا کــره زمين را بــدون گونه های 
حيوانی و گياهی تصور کرده اید؟ احتمالا 
چنين تصوری شــما را به یاد کره ماه و 
مریخ می اندازد و وحشــت وجودتان را 
می گيرد که البته حق هــم دارید؛ زیرا 
خداونــد، زمين را طوری برای اشــرف 
مخلوقاتش خلق کرده که ما انســان ها بتوانيم همــواره در دامان 
طبيعت به زیباترین و بهترین شکل ممکن زندگی کنيم، بنابراین 
طبيعی است که ما انسان ها، انس شدیدی با طبيعت و محيط زیست 
داشــته و نســبت به اخبار خوب این حوزه نيز متعصب باشــيم. 
قطعا با این مقدمه متوجه شــده اید که می خواهيــم خبر خوبی 
از محيط زیســت برایتان بگویيم. خبر از این قرار اســت که مردم 
کشورمان دست به کار شده اند تا زمين مان جای بهتری برای زیستن 
باشد . با اجرای طرح مردمی کاشت یک ميليارد درخت، 66 نهالستان 
جنگلی در سطح کشور که در گذشته متروکه شده بودند، تجهيز و 
احيا شدند. خوشبختانه با این اقدام ارزشمند، تعداد نهالستان های 
کشور به 190 مورد رســيده و این یعنی حفاظت از فضای سبز که 
یکی از نعمات خداوند اســت. نهضت مردمی کاشت یک ميليارد 
درخت از امسال کليد  خورده و قرار است هر سال 250ميليون نهال 
کاشته شود تا بعد از 4سال به یک ميليارد برسد. در ضمن حالا که 
حرف از محيط زیست است، بگذارید یک خبر خوب دیگر هم در این 
حوزه بدهيم؛ این خبر تولد دومين گوساله گوزن زرد در شهرستان 
ارسنجان استان فارس در سال جاری است که باعث شده نسبت به 
حفاظت از این گونه حيوانی اميدوار شــویم. همچنين پيش بينی 
می شــود تا پایان امســال، 18گوســاله گوزن زرد در این منطقه 
متولد شوند. به گفته رئيس اداره حفاظت محيط زیست شهرستان 
ارســنجان، ســایت احيا، تکثير و پرورش گوزن زرد به مساحت 
300هکتار در 8کيلومتری شرق شــهر ارسنجان در جنگل خليل 
بيگ واقع شــده که هم به لحاظ امنيتی و هم تغذیه ای، زیستگاه 

مناسبی برای پرورش این گونه گوزن به شمار می رود.

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر
خوش خبرخوش خبر

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر

بی تعارف و تکلف ، مثل 
همین متن کوتاهی که 
می بینید. ما منتظریم تا نوشته هایتان درباره 
مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هایتان را 
برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاریکاتور 
و طراحی هم هستید جایتان اینجا محفوظ 
اســت. متن یا طرح تان که آماده شد یک 
تماس  با شماره 23023636 بگیرید تا برای 

رساندنش به ما ، راهنمایی تان کنیم. 

فراخوان
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چرایی بر زمین ماندن 
طرح عفاف و حجاب 

طرح موضوع عفاف و حجاب در صحن مجلس 
و شــور و مشــورت قانونگذاران در این باره، 
موضوع تازه ای نیست و این بحث در جلسات 
مختلف و به شکل های گوناگون مطرح و مورد 
بحث و گفت وگو قرار گرفته اســت، نمونه آن 
طرح صیانت از حریم حجاب و عفاف است که 
در اوایل دهه 90در مجلس مطرح شد، اما پس 
از بررسی های مختلف رأی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی بر این امر قرار گرفت 
که این قانون فعلا مصوب نشود. در اعلام نظر 
کارشناسی این مرکز آمده است:»فقدان خلا 
قانونگذاری درخصــوص مواجهه با بدحجابی 
در جامعه و نظر به ملاحظات و چالش ذکر شده 
کلیات طرح قابل تأیید نیســت. لذا پیشنهاد 
می شود طرح فوق برای اتخاذ رویکردی همه 
جانبه تر به موضوع مســکوت گذاشته شود.« 
اما باز هم بحث قانونمندکردن موضوع حجاب 
و عفاف که مطالبه عمومی و دغدغه مسئولان 
کشور بود، کنار گذاشته نشــد و در سال های 
اخیر از سوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
طرحی موسوم به طرح جامع عفاف و حجاب 
مطرح شــد که درصدد رفع نقایص طرح های 
گذشته برآمده و قصد داشــت به مناقشات و 
اختلاف نظرهایی که مسیر اجرای طرح های 
پیشین را سد کرده بود، پایان دهد. این طرح 
نیز پس از تدوین بارهــا و بارها میان نخبگان، 
اندیشــمندان، صاحب نظــران و دولتمردان 
کشور دست به دســت چرخید تا همه جوانب 
آن سنجیده و سبک و سنگین شود. 8 بار هم 
ویرایش شد و خلاها و نواقص آن بررسی و رفع 
شد، اما باز هم به مرحله تصویب و اجرا نرسید.

دراجراضعیفعملمیکنیم
امروز که دوباره موضوع قانونمندکردن حجاب 
و عفاف روی میز قانونگذاران مجلس قرار گرفته 
تا کار بر زمین مانده چندین ساله سرو سامان 
پیدا کند، دلایل اجرا نشدن قوانین مربوط به آن 
و اما و اگرهای پیرامون آن دوباره مطرح شده 
که به نظر می رسد پاسخ آن را باید در همان نظر 
کارشناسان مرکز پژوهش ها جست وجو کنیم. 
این کارشناسان معتقد بودند در موضوع عفاف 
و حجاب بیش از آنکه خلا قانونگذاری داشته 
باشــیم، در حوزه اجرا ناکارآمد عمل کرده ایم 
و رئیس شــورای فرهنگی ـ اجتماعی زنان و 
خانواده وقت هم این موضــوع را عنوان کرده، 
بر ســاری و جاری بودن نظر این مرکز صحه 
گذاشــته اســت. کبری خزعلی در این مورد 
گفته است:» علت اجرایی نشدن قوانین عفاف 
و حجاب ضعف مدیریت دستگاه های اجرایی 
کشور است.« او گفته است:»در رابطه با بحث 
فرهنگ عفــاف و حجاب قانون هــای فراوانی 
داریم، اما این قوانین اجرا نشده و بودجه ای نیز 
برای آن تخصیص داده نشده است. در مدیریت 
نیز ساختار مناسبی برای عفاف و حجاب درنظر 
گرفته نشده است، پس از ساختار مناسب آنچه 
مورد نیاز است، عزم جزم مدیران و مسئولان 
بوده که ما آن را نداشــته و بســیار با مطلوب 

فاصله داریم.«

حکایتهمچنانباقیاست
اظهارنظر احمد راستینه، سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی مجلس نشان می دهد که در مجلس 
یازدهم نیز پاسخ به دلیل معوق ماندن تصویب و 
اجرای طرح عفاف و حجاب به همان ناکارآمدی 
روش اجرای قانون بر می گردد و باید این امر سر 
و سامان داده شود. او پس از قرائت گزارش چند 
روزپیش کمیســیون فرهنگی مجلس درباره 
طرح عفاف و حجاب، گفته اســت:»وقتی از 
سوی دستگاه های مسئول یک قانون به درستی 
اجرا نمی شــود، باید نســبت به اجرایی شدن 
و اثربخش کــردن آن از طریــق ارائه لایحه یا 

برخورد با ترک فعل دستگاه ها اقدام کنند.« 
گزارش کمیسیون فرهنگی نیز درباره مصوبات 
عفاف و حجاب بر همین امــر دلالت دارد که 
قانونگذاران برای اجرای تمام و کمال و بی عیب 
و نقص این طرح به دنبال راه حل می گردند. در 
این گزارش که علــل اثربخش نبودن اقدامات 
دستگاه ها در مقابله با بد حجابی بررسی شده، 
در مورد میزان اجرای اقدامات سلبی و ایجابی 
که بر عهده بیش از 30 دستگاه گذاشته شده 

بود، از آنها گزارش خواسته شده است.

قوانینبهروزشوند
اظهارنظر علی خان محمدی، سخنگوی ستاد 
امر به معروف و نهی از منکــر نیز از هم عقیده 
بودن صاحب نظران این نهاد با سایر نهادهای 
مجری و قانونگذار حوزه حجاب و عفاف دلالت 
دارد، لیکن او برای حسن اجرای قوانین عفاف و 
حجاب، به روزکردن این قوانین را نیز امری لازم 
و ضروری می داند. خان محمدی در گفت وگو با 
روزنامه اعتماد گفته است: »قانونی که در حوزه 
عفاف و حجاب بوده، قدیمی است، قابلیت اجرا 
ندارد، ضمانت اجرایی در این زمینه ندارد، در 
کشور درست اجرا نمی شود و اگر بخواهد اجرا 
شود مشکلاتی را اجرا می کند.« او طرح عفاف 
و حجاب را که از ســوی این نهاد تدوین شده، 
به عنوان نســخه به روز شــده قوانین گذشته 
مطرح کرده و گفته است: »از مجلس شورای 
اســلامی و آقای قالیباف واقعــا انتظار داریم 
که روی ایــن زمینه ورود کننــد و از مجلس 
می خواهیــم مطالبه گری کنــد الان توپ در 
زمین مجلس شورای اســلامی است. مجلس 
باید پاسخگوی هم الان و هم در آینده کشور در 

این زمینه باشد.«

پیگیری مقابله
بابیحجابی

طرحبرخوردبابدحجابی
از۲۶فروردیــنآغــاز
شد.دراینطرحپلیس
ازفنــاوریوتجهیزات
پیشــرفتهودوربینها
برایشناساییوبرخورد
بامروجــانبیحجابی
استفادهمیکند.برخی
ازبرخوردهایانتظامیو
قضاییطیاینمدتبه

شرحزیراست:

کشفحجابدرنخستین
روزاجرابرایمتصدیان
واحدهایصنفیارسال
و۵۳۲تعهدالکترونیکی

اخذشد.

3500
 پیامک

وفروشــگاه،همچنین
18رســتورانوباغتالار
به بیتوجهی بهعلــت
تذکــراتقبلی،پلمبو
پروندهقضاییبرایآنها

تشکیلشد.

137
مغازه

درتهرانبهعلتکشف
حجابتوسطادارهاماکن
پلمبشدندوبنرتعطیلی
بهدلیلکشفحجابروی
دراینسهداروخانهنصب
شد.پیشازاجرایطرح
همبرخــیداروخانهها
بههمیندلیــلاخطارو

تعطیلشدند.

 3
داروخانه

پیامکهایارسالشده
برایکشــفحجابدر
خودرومنجربهتمکین
صاحبانخودروشدوتنها
تعدادانگشتشــماری
ازاینافرادپیامکدوم
مبنیبرتوقیفسیستمی
خودرورادریافتکردند.

 84
درصد

متعلقبهافــرادمعروف
حوزههنروورزشکشور
بهدلیلرعایتنشــدن
حجــاباخطــارپلمب
گرفتندوتعدادیازآنها
پسازدریافــتاخطار
پلمبشــدند.همچنین
یکمجتمعتجاریبزرگ
هفتهگذشــتهدرغرب

تهرانپلمبشد.

 6
رستوران

بهدلیلکشفحجابدر
ملاءعاموانتشارآنهادر
فضایمجازیفراخوانده
شــدند.بنابراعلاممرکز
اطلاعرســانیپلیــس
پایتخت،پرونــدهاین
دوهنرمندتشکیلوبه
دادســرایارشادارسال

شدهاست.

 2
هنرمند

صرافی های رمزارز در مسیر رسمیتتبدیل تالاب شادگان به منطقه گردشگری
رئیس جمهوری و هیأت وزیران در دومین سفر به استان خوزستان پیگیر 

موضوعات مرتبط با محیط زیست و توسعه صنایع سبز همچون گردشگری شدند.
برای نخستین بار در ایران قرار است کسب وکارهای تبادل دارایی های دیجیتال با 

طی مراحل کارشناسی ای نماد دریافت کنند

101۲

تنهایی سردار
چراپلیسدرمقابلهبابیحجابیتنهاست؟

درحوزهمدیریتبیحجابیومقابلهباآنونیزترویجونهادینهسازیحجابوعفاف،صرفایکدستگاهو
گروه 

اجتماعی
نهاددرکشورمسئولیتندارد؛۲۶نهادودستگاهمکلفبهنقشآفرینیدراینحوزههستندوبرایشان
نقشهاییتعریفشدهاســت.امابههردلیلی،برخیازایننقشهامغفولماندهوکسیدنبالعملی
کردنشاننرفتهونمیرود.پلیسدرروزهاوهفتههایاخیر،بعدازاعلامهشدارهاییدرزمینهبیحجابیوشیوعآن،اقدام
بهشناساییهنجارشکناندراینزمینهوارسالپیامکهاییبهآنهاکردهاست.برخیهمکهاحضارشدهاند،پلمببرخی
مراکزونیزتوقیفخودروهانیزدردستورکارقرارگرفتهاست.ایناتفاقاتباعثشدهتانوکهمهپیکانهامتوجهپلیس
باشد.ایندرحالیاستکهدراینزمینهدههانهادوارگانودستگاهمسئولیتدارند،اماعملامسئولیتهایشانزمین
ماندهاست.اینهاباعثشدهتاتعبیرتنهاماندنپلیسدرزمینهمقابلهبابیحجابیمطرحباشدوبهتعبیریتنهاییسردار
رادان،کهبهتازگیسکانریاستپلیسکشوررابهدستگرفتهاست.دراینگزارش،نیمنگاهیبهمهمترینارگانها،نهادها

ودستگاههاییکهدراینزمینهنقشووظایفیراداشتهاندولیاجرایینکردهیاکاملاجرایینکردهاند،انداختهایم.

   قوه قضاییه / نقصان در برخورد با سلبریتی ها
تأخیر در برخورد با ســلبریتی ها از سوی قوه قضاییه، یکی از 
انتقادات جدی به اجرایی نشدن سیاست های عفاف و حجاب 
است. هر چند که حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای، 
رئیس قوه قضاییه اوایل امسال از مجازات افراد بی حجاب خبر 
داده و گفته بود »کشف حجاب مصداق خلاف عفت عمومی و 
مبانی شرع و قانون است و دشمن از آن حمایت می کند«، اما 
اینطور به نظر می رسد که برخورد قضایی با ترویج دهندگان 
بی حجابی در کشور روند مناسبی ندارد و برای رعایت حجاب 
و مقابله با هنجارشــکنی های مذکور هــم همین نقیصه به 
چشم می خورد. آن هم درحالی که تسریع و تشدید برخورد با 
هنرمندان و ورزشکاران بی حجاب به تنهایی 90درصد مشکل 
کشف حجاب را حل خواهد کرد، چراکه رفتارهای اینچنینی از 
سوی آنها بازتاب گسترده ای در جامعه دارد و حتی رسانه های 
معاند هم چنین اقداماتی را به شدت مورد توجه قرار می دهند. 

البته همین چند روز پیش بــرای 2بازیگر زن ایرانی به دلیل 
کشــف حجاب در ملأعام پرونده قضایی تشکیل و به دادگاه 
رسانه ارسال شــد. چند چهره مشهور هم اخطار پلمب برای 
رستوران هایشان دریافت کردند. اما اقدامات مشابه این افراد 
مشهور در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی بدون واکنش 
و برخورد قضایی رها شده است، درحالی که باید برخوردهای 
قضایی درباره این افراد منجر به رعایت قوانین حجاب در فضای 
مجازی و فعالیت های مرتبط با آن شود و فعالان مجازی نتوانند 
اینگونه به راحتی به ترویج موارد خلاف قانون رسمی کشور 
بپردازند. نکته مهم دیگر در عرصه مقابله با بي حجابي نیز، وجود 
لایحه ها و رویه هاي قضایي و قانوني به روز است. طبیعي است 
این قوه، در وهله اول باید اقدام به تهیه و ارسال آن به نهادهاي 
تقنیني و تصویب کننده کند؛ امري که به نظر مي رسد در این 

زمینه آن چنان که باید، به خوبي عمل نشده است.

   وزارت علوم/ تعلل و هجوم رسانه های معاند
وزارت علوم در آســتانه بازگشــایی دانشــگاه ها در سال 
۱۴02، اطلاعیه ای صــادر و اعلام کرده که دانشــگاه ها و 
مراکز آموزش عالی تحت نظر این وزارتخانه از ارائه خدمات 
آموزشــی و رفاهی به دانشــجویانی که قوانین و مقررات 
دانشــگاه ها درباره حجــاب را رعایت نکننــد، معذورند. 
اطلاعیه ای که ۱6بند داشت و تأکیدات بسیاری بر »استفاده 
از ظرفیت کتب درسی در تبیین موضوع عفاف و حجاب«، 
»رعایت پوشش مناسب اســلامی«، »درونی سازی حجاب 
و عفاف«، »آموزش احکام شرعی عفاف و حجاب« و موارد 
مشــابه شــده بود و البته با واکنش های زیادی هم همراه 
و عنوان می شــد »آموزش حق همه اســت و اگر قرار باشد 
امتیازی از کســی سلب شــود حتما باید برای او در دادگاه 
پرونده تشکیل شــود و قاضی درباره آن حکم بدهد، بدون 

حکم قضایی نمی شود برای کسی مجازات تعیین کرد.« 
ســوی دیگر ماجرا هم انتقاد به انتشــار تنها یک اطلاعیه 
درباره عفاف و حجاب از سوی وزارت علوم و تأخیر در اجرای 
سیاست های حوزه فرهنگ و حجاب در دانشگاه ها بود، اینکه 
چنین اطلاعیه ای منجر به رعایت حجاب در دانشــگاه ها 

نشده است. یکی از آنها خروجی جلسه وزیر علوم با اتحادیه 
جامعه اسلامی دانشــجویان در اواخر فروردین بود که در 
نهایت اینطور عنوان شد که محمدعلی زلفی گل، پاسخ های 
صریح و شــفافی به مطالبات در حوزه عفاف و حجاب ارائه 
نکرده. همان زمان امیرمحمد کولانــی، دبیر این اتحادیه 
اعلام کرد »ما نیازمند نگاه نویــن در حوزه حجاب و عفاف 
هستیم و ایجاد دغدغه بین افراد جامعه یا دانشجویان در این 
حوزه می تواند به حل چالش های فرهنگی که کم تعداد هم 
نیستند، کمک شایانی کند. به نظر هم می رسد که وزارتخانه 
به دنبال این است که با تامل مسائل مرتبط با حوزه عفاف و 
حجاب را در دانشگاه ها پیگیری و قوانین را اجرایی کند. اما 
ما با هجمه های رسانه های معاند مواجه هستیم و فعالیت  
این رسانه ها در چند ماه گذشته نسبت به چند سال گذشته 
بیشتر و هدفمند تر شده اســت. بنابراین با وجود اینکه به 
عقیده بنده وزیر علوم قصد ندارد موضوع پوشش و حجاب 
دانشجویان را به صورت نامناسب حل کند اما نمی توان برای 
نتیجه گیری درباره مشکلات این حوزه یا پیدا کردن راهکار 

این عوامل را نادیده گرفت.«

   وزارت کشور  ضرورت نقش آفرینی بیشتر
حجاب یــک موضوع اجتماعی اســت، نــه انتظامی و به 
همین دلیل انتظار می رود که وزارت کشور به جای نیروی 
انتظامی نقش پررنگ تری در موضوع حجاب داشته باشد. 
ناگفته نماند که با وجود نقش آفرینی بســیاری  از نهادها و 
سازمان ها، به اذعان بســیاری، تنها وزارت کشور و نیروی 
انتظامی طی مدت اخیر در مقابله با بی حجابی و ترویج آن 
عملکرد بهتری داشته اند. وزارت کشور هم در آغاز ۱۴02با 
انتشار یک اطلاعیه اعلام کرد:»هیچ عقب نشینی یا تساهل 
در اصول و احکام دینی و ارزش های سنتی صورت نگرفته 
و نخواهد گرفت و حجاب به عنوان یک ضرورت شــرعی 
غیرقابل تردید همواره از اصول عملی جمهوری اســلامی 

ایران خواهد بود.«  اما در این میان برخی عنوان می کنند که 
وزارت کشور در این حوزه می بایست بیش از آنچه تاکنون 
وجود داشــته نقش آفرینی می کرده و با شبکه های ترویج 
 ـ اسلامی  بی حجابی و ســلبریتی های ضد فرهنگ ایرانی 
و فضای مجازی ولنگار بــا قاطعیت برخورد می کرد. حتی 
احمد علیرضا بیگی، نماینده تبریز، آذرشــهر و اسکو هم 
در این باره گفته که موضوع حجاب یک موضوع اجتماعی 
و رفتاری است نه یک موضوع انتظامی و امنیتی، اما وزارت 
کشور، سازمان انتظامی کشــور را با تمام مسئولیت های 
خطیری که برعهده دارد را درگیر موضوعی کرده  است که 

منجر به مستهلک شدن این سازمان می شود.

   شورای عالی انقلاب فرهنگی/ جلسه ای که برگزار نشد
بررسی سایت شورای عالی انقلاب فرهنگی نشان 
می دهد کــه آخرین ابلاغیه حجــاب و عفاف این 
نهاد به دانشــگاه ها به مهر ســال98 برمی گردد؛ 
یک بسته فرهنگی در 30گام. مصوباتی که به نظر 
نمی رسد چندان ضمانت اجرایی داشته باشد؛ چرا 
که مسئولان این نهاد بارها تأکید کرده اند ضمانت 
اجرایی این اســت که پیامد حقوقی اجرانشــدن 
آنها هم مشــخص شــود و جرایم هم نباید صرفا 
به صورت کیفری باشد و جرایم مدنی ازجمله مالی، 
نمره منفی و... در واقــع کارآمدتر از جرایم کیفری 
اســت. حتی به تأکید حجت الاسلام عبدالحسین 
خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، تنها 
20درصد از مصوبات این شورا در زمینه فرهنگی 
صادر می شود و 70درصد آن به حوزه علم و فناوری 
تعلق دارد. این در حالی است که براساس تأکید مقام 
معظم رهبری در سال97 بر شکل گیری شبکه عفاف 

و حجاب در جبهه مردمی، هنوز چنین اتفاقی رخ 
نداده و خسروپناه هم این مسئله  را تأیید می کند. 
او ۱۴فروردین امســال گفته: »هنوز چنین اتفاقی 
نیفتاده و این ضعف ماست که باید به آن توجه کنیم 
و برطرف شود. ما باید مسئله مهم حجاب و عفاف 
را از حالت دولتی خارج کنیم و به آن جنبه مردمی 
بدهیم.« 22فروردین امســال هم اعلام شــد که 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در فرصت یک هفته ای 
جلسه فوق العاده ای برای بررسی موضوع حجاب و 
عفاف برگزار خواهد کرد تا در راســتای تصویب و 
ابلاغ سیاست های راهبردی در این زمینه و مشخص 
کردن تکلیف دستگاه های مختلف، وظیفه راهبری، 
نظارت و سنجش اثربخشی این سیاست ها و کیفیت 
اجرای آنها از سوی دستگاه های مسئول را در قالب 
یک رویکرد فرهنگی، مورد بررسی قرار دهد، اما این 

جلسه حداقل تا ظهر دیروز برگزار نشد.

بازار پوشاک و لباس رهاشدگی عجیبی را تجربه می کند. مسئله ای که مورد 
انتقاد سردار مهدی حاجیان، معاون اجتماعی نیروی انتظامی هم شده و چند 
روز پیش در این باره گفته:»برای گسترش فرهنگ عفاف و حجاب به سختی 
یک لباس مناسب برای خانم های محجبه پیدا می شود.« انگشت اتهام چنین 

آشفتگی در بازار لباس، متوجه وزارت صمت است. این در حالی است که سال 
8۴ وظایف تخصصی وزارت صمت برای گسترش فرهنگ و حجاب ابلاغ شد 
اما به نظر نمی رسد که این نهاد در اجرای آنها، چندان موفق عمل کرده باشد. 
ازجمله نظارت مســتمر و مؤثر بر عملکرد واحدهای تولیدی پوشاک، کنترل 
اماکن تجاری عمومی )فروشــگاه ها، مجتمع های تجاری، نمایشگاه ها و...( از 
نظر پوشــش و بدحجابی، اهتمام برای اجرای مناسب تر مقررات در چیدمان 

آرایش تزیین ویترین ها و اســتفاده از مانکن ها برای حفظ عفت عمومی و... 
که ماحصلش ترویج بی حجابی  در ســنترها و مال های بزرگ تهران و برخی 
کلانشهرهای کشور است. در این باره یکی از مجتمع های تجاری بزرگ در غرب 
تهران روز سه شنبه به دلیل رعایت نکردن حجاب پلمب شد و تصاویر منتشر 
شده از این مرکز حاکی از همین بی توجهی صمتی ها به وظایف شان در حوزه 

حجاب و عفاف است.

وزارت صمت / وظایف تخصصی روی زمین ماند

غی
فرو

ش 
/ آر

ری
شه

هم
ح: 

طر

   مجلس/ قانون حجاب روی زمین مانده
شــاید یکی از مهم ترین اقدامات روی زمین مانده 
درباره عفاف و حجاب، تعییــن تکلیف لایحه آن از 
سوی مجلسی هاست. نظرات مختلفی درباره تأخیر 
در تصویب ایــن لایحه مطرح اســت. از تنش های 
موجود میان نمایندگان تا حساســیت های ســال 
انتخابــات. برخی نماینــدگان اعــلام کرده اند که 
ریاســت مجلس جلوی قانون عفــاف و حجاب را 
گرفته، ادعایی کــه رئیس مجلس آن را از اســاس 
کذب محض می داند. آخرین خبر درباره این لایحه 
سوم اردیبهشت )همزمان با تعطیلات عید فطر( از 
سوی رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس اعلام شد 
و او ابراز امیدواری کرد لایحــه عفاف و حجاب بعد 
از تعطیلات به مجلس برســد. اتفاقی که حداقل تا 
روزهای پایانی هفته گذشته محقق نشد و البته دبیر 

کمیســیون فرهنگی مجلس دربــاره چرایی آن به 
همشهری آنلاین گفته:»این کمیسیون در آخرین 
روزهای اسفند۱۴0۱ گزارشی از وضعیت دستگاه ها و 
نهادهایی که در زمینه عفاف و حجاب ترک فعل هایی 
داشتند، به همراه طرح 7ماده ای آماده کرده بود که 
آن گزارش در صحن علنی قرائت شد اما نظر ریاست 
مجلس این بود که طرح قرائت نشــود و لایحه ای از 
ســوی قوه قضاییه و یا دولت به مجلس ارائه شود. 
از این رو قرار اســت به زودی دولت لایحه ای در این 
خصوص به مجلس ارائه دهد و ما منتظر لایحه دولت 
هستیم.«  البته درباره جزئیات طرح 7ماده ای از سوی 
نمایندگان تاکنون چیزی منتشــر نشده اما هر چه 
هست هنوز وضعیت این لایحه معلوم نیست و باید 

دید چه زمانی به صحن علنی خواهد رسید.
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نقلقولخبر

دلار، میــزان ســرمایه گذاری خارجــی در 
گردشگری ایران است و به اعلام علی اصغر 
شالبافیان، معاون گردشگری کشور، ایران 
مشــوق های خــوب و انگیزه بخشــی بــرای 
ســرمایه گذاری در بخــش گردشــگری بــه 
ســرمایه گذاران خارجی بخش گردشگری 
اعطا می کند و میزان تسهیلات گردشگری 
بــه 5برابــر ســال های قبــل افزایــش یافته 

است.

141
میلیون

پرنده در ۲۲راســته و ۷۸خانــواده در ایران 
شناسایی و گزارش شــده که این تعداد به 
اعــلام ســازمان حفاظــت محیط زیســت، 
معادل کل گونه های پرنده موجود در قاره 
اروپاســت. بیشــترین گونه هــا را پرنــدگان 
متکی بــه تالاب هــا تشــکیل می دهند که 
به دلیــل آلودگــی و تخریــب تالاب هــا در 
سال های اخیر، جمعیت تعداد بسیاری از 
پرندگان ایران کاهش یافته و بخشی از آنها 

نیز در معرض انقراض قرار دارند.

540
گونه

عددخبر

خوزستان ویترین صنایع دستی کشور است
مریم جلالی، معاون صنایع  دستی: خوزستان 
به جهت برخورداری از پایگاه های راهیان 
نور و فضاهایی که دارد، می تواند ویترین 
صنایع دستی کل کشور باشد. خوزستان 
به جهت مجاورت با کشورهای خارجی و 
مرزی بودن و برخــورداری از قابلیت های 
تنــوع صنایع دســتی و  و  فوق العــاده 
میراث فرهنگــی می توانــد، ظرفیت هــای 

بالقوه زیادی را فعال کند.

درخواست تشکیل کمیته موزه های 
بزرگ آسیا

علــی دارابــی، قائم مقــام وزیــر میــراث 
 فرهنگی: ایران و چین با توجه به پیشینه 
غنــی روابــط تاریخــی، بــه ســطح روابــط 
راهبردی رسیده اند و توسعه همکاری های 
میراث فرهنگی در تحکیم روابط دو کشور 
بســیار مؤثــر اســت. تعامــلات مــوزه ای و 
برگــزاری نمایشــگاه های آثــار فرهنگــی- 
تاریخی بستر مناسبی برای تعمیق روابط 
ایــران و چیــن اســت و ایــران خواســتار 
تشکیل کمیته موزه های بزرگ آسیاست.

تبدیل تالاب شادگان به منطقه گردشگری
رئیسجمهوریازسازمانحفاظتمحیطزیستخواستسندتوسعهتالاببینالمللیشادگانرابامحوریتاقتصادگردشگریودریاییتدوینکند

رئیس جمهــوری و هیأت 

گزارش
وزیران در دومین ســفر به 
استان خوزســتان پیگیر 
موضوعات مرتبط با محیط زیست و توسعه 
صنایع ســبز همچون گردشگری شدند. 
سیدابراهیم رئیسی که در دور دوم سفرهای 
استانی به سر می برد، صبح دیروز از تالاب 

شادگان، یکی از مهم ترین تالاب های کشور 
و البته بزرگ ترین تالاب ایران بازدید کرد و 
با سطح کیفی زندگي حاشیه نشینان این 
تالاب آشــنا شــد و در جریان مسائل و 
مشکلات تالاب بین المللی شادگان قرار 

گرفت.
 تالاب شــادگان، بزرگ ترین تالاب ایران 

و ترکیبی از 3تالاب شادگان، خورموسی 
و خورالامیه است. مســاحت این تالاب 
حدود ۴۰۰هزار هکتار است که با رودهای 
کارون و جراحی و همچنین جزر و مدهای 
خلیج فارس تغذیه می شود.این تالاب از 
شمال به شادگان و هورالدورق، از جنوب 
به رودخانه بهمنشــیر، از غرب به جاده 

دارخوین و آبادان و از شرق به آب های خور 
موسی می رسد. همچنین از جنوب درنهایت 
به خلیج فارس می ریزد. تالاب شادگان یکی 
از مناطق حفاظت شده محیط زیستی کشور 
است که ســال135۴ در یونسکو به ثبت 
رســید و پناهگاه بین المللی حیات وحش 

است.

   انتقاد رئیس جمهوری از مغفول ماندن تالاب شادگان
رئیس جمهوری در بازدید از تالاب شادگان از غفلت های صورت گرفته در 
نادیده گرفتن ظرفیت های بالای گردشگری این تالاب انتقاد کرد و از مسئولان 
خوزستان خواست سند توسعه تالاب شادگان را با استفاده از نیروهای بومی 

منطقه ظرف یک ماه آماده کنند.
به گزارش ایرنا، سیدابراهیم رئیسی همچنین در دیدار با تالاب نشینان شادگان و 
در پاسخ به مطالبات آنها مبنی بر توجه بیشتر مسئولان به این منطقه گردشگری 
گفت: حفظ و نگهداری و استفاده از سرمایه طبیعی تالاب شادگان در جهت رونق 
اقتصاد گردشگری و دریایی ساکنان این منطقه ازجمله مسائل مدنظر دولت در 

سفر به استان خوزستان است.
 رئیس جمهوری با تأکید بر ضرورت طراحی راهبرد توسعه گردشگری و اقتصاد 
دریایی این منطقه به مسئولان استانی برای تهیه سند توسعه تالاب شادگان 
با استفاده از ظرفیت نیروی انســانی بومی این منطقه فرصت یک ماهه داد و با 
تأکید بر توجه به مسائل محیط زیستی در تدوین سند توسعه تالاب شادگان، از 
مسئولان محیط زیست استان خوزستان خواست با متخلفان و صیادان غیرمجاز 

آبزیان تالاب، برخورد قاطع کنند.

   مشکلات تالاب بین المللی شادگان
سدسازی و رعایت نشدن نیاز آبی تالاب، تخلیه پساب  های آلوده 
چون مزارع نیشکر، پرورش ماهی و فولاد خوزستان، عبور لوله های 
نفتی، فعالیت 3۰واحد پتروشــیمی و تخلیه زباله های شهری، این 
تالاب منحصربه  فرد را از سال1372 وارد فهرست قرمز تالاب های 
بین المللی کرد. آب شور این تالاب بین المللی به دلیل اتصال به خورها 
و خلیج فارس برخلاف فصلی بودن ب خ ش آب ش ی ری ن آن  ، دائمی است.

وسعت تالاب شادگان در گذشته بیش از ۴5۰هزار هکتار بود که 
براساس گفته کارشناسان محیط زیستی، به دلیل توجه نداشتن 
به قوانین زیست محیطی و خشکســالی های سال های گذشته، 
مشکلاتی برای این تالاب به وجودآورد و آب ورودی به آن نیز کم 
شد. با وجود این مشــکلات، بیش از 2۰۰گونه پستاندار، خزنده و 
پرنده در تالاب شادگان زندگی می  کنند که بیشتر این گونه ها را 
پرندگان مهاجر از مناطق سردسیر تشکیل می دهند. تالاب شادگان 
همچنین نقش مهمی در محیط زیست منطقه دارد که یک نمونه آن 

جذب ذرات گردوغبار و کنترل سیلاب  های بالادست است.

   انتقال آب به کانون ریزگردها
همزمان با دومین ســفر رئیس جمهوری 
و مردان کابینه به خوزســتان، طرح های 
زیست محیطی خوزستان با حضور رئیس 
ســازمان حفاظت محیط زیست کشور و 
معــاون رئیس جمهوری در این اســتان 
بررسی شد. به گزارش ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، پس از برپایی این جلسه، 
علی ســلاجقه، رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست به منظور افتتاح و بهره برداری 
از چندین پروژه شهرستان هندیجان شامل 
مزارع پرورش میگو در این شهرســتان 
حضور یافت و به همراه رئیس جمهوری به 
بازدید تالاب شادگان رفت تا از پروژه کانال 
تأمین آب کانون ریزگردها در جنوب شرق 

اهواز نیز بازدید کند.

مسافر کابل حقابه هامون را می گیرد؟
علیسلاجقه،رئیسســازمانحفاظتمحیطزیستومعاون
رئیسجمهوریقراراستطی2هفتهآیندهبهکابلسفرکندتابا
طالبانبرسرگرفتنحقابههامونازرودخانههیرمندمذاکرهکند؛
اقدامیکهبهنظرمیرسدبیشترنمایشیباشد.پیگیریموضوع
حقابههایمرزیبهوزارتخارجهکشورمانسپردهشدهوحالا
چندینسالاســتکهدیپلماتهایایرانیبرایگرفتنحقابه
هامونبادولتقبلوحالاگروهطالباندرافغانستانبرایحلاین

مشکلمذاکرهمیکنند.
دولتاشرفغنیازتمامتعهداتمرزیبرسرتامینحقابههامون
ازمحلرودخانههیرمندسرباززد.آنزمانمسئولمذاکرهبرای
تامینحقابههامونبادولتافغانســتان،علیعراقچی،دستیار
محمدجوادظریف،وزیرامورخارجهوقتبود،امامذاکراتاوبه
نتیجهنرسیدتاآنکهاشرفغنیافغانستانراتقدیمطالبانکردو
گریختوهامونهمچنانبرایسیستانیهادرجنوبشرقایران
خشکماندوگردوغبارمداومآنباهروزشبادبهچشمساکنان
سیستانوبلوچستاننشست.سیســتانیهایبسیاریبهدلیل
خشکیدگیهامونخانهوکاشــانهرارهاکردندوبهاستانهای

شمالیایرانپناهبردند.
سرنوشتهامونحالادردســتانطالباناستودیپلماتهای
ایرانیهنوزدرگرفتنحقابههامونازرودخانههیرمندافغانستان
ازطالبانناتوانماندهاند.موضوعایناستکهطالبانهمهمچون
دولتهایگذشتهافغانستانزیرباردادنحقابههامونازهیرمند
نمیرودوجریانآبازسدکمالخانیرامنحرفمیکندتاآببه
ایراننرسدوهامونخشکترازگذشتهسیستانیهایبیشتری

رااززادگاهخودبراند.
حالاعلیسلاجقه،رئیسسازمانحفاظتمحیطزیستومعاون
رئیسجمهوریدســتبهکارتامینحقابههامونازافغانستان
شــدهاســت.اومیخواهدطی2هفتهآیندهبایکهیأتراهی
کابل،پایتختافغانستانشودتاشایددردیدارباحاکمانطالبانی
افغانستانبتوانداندکیبسترخشکیدههامونرادراینمذاکرات

ترکند.
اوگفتهاست:درحالرایزنیباهیأتحاکمهافغانستانهستیمتا
دریکی،دوهفتهآیندههمراهباهیأتیبهاینکشوررفتهوموضوع
حقابهراپیگیریکنیمودرنخســتینفرصتدررأسهیأتیبه
افغانستانمیروم.پیشترکاظمیقمی،نمایندهویژهرئیسجمهور
درامورافغانستانگفتهبودکهنویدرهاشدنآبنزدیکاست.به
اعلاماو،سدساختهشدهدرافغانستانکهمقابلآبرسانیبهایران
ایستادهاستدردورهاشغالگریآمریکادراینمنطقهساختهو
موجبانحرافآبشدهاستتادر2کشورایرانوافغانستانایجاد
چالشکند،امابااقداماتیکهدرچندماهاخیربین2کشورصورت
گرفته،نویدمیدهیمکهسالجاریآبدرهیرمندرهاشود؛چون
یکیازملاکهایاصلیتعاملجمهوریاسلامیایرانباطالبان
براساسمیزانپایبندیآنهابهمعاهداتوتامینحقابههاموناز
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ماجراییککارزاراینترنتیدرخوزستان
# اهواز_تشــنه_عمل ؛ 
عنوان هشــتگی است که 
همزمان با ســفر ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهوری کشــورمان به خوزستان در 
شــبکه های اجتماعی به وجود آمد و کاربران توییتر، 
تلگرام و اینســتاگرام به ابراز نظــر و واکنش درباره 
مشکلات اساسی این استان پرداختند. کاربران توییتر 
رویکرد متفاوتی در برابر هشتگ # اهواز_تشنه_عمل  
داشــتند؛ گروهی با طعنه و کنایه به مدیران پروازی 
و حقوق بگیر نجومی حل مشــکلات اســتان را فقط 
با استقرار هیأت دولت در اســتان دانسته و تبعیض 

اجتماعی و فرهنگی را ناشی از سوءمدیریت مسئولان دانستند، برخی دیگر به بهبود شرایط اقتصادی 
و رفاهی مردم در دوره جدید سفرها امیدوار بودند.

یکی از حامیانِ این هشتگ به همشهری گفت که اســتان غنی اما فقیر خوزستان نیز که در سطح 
کشور به یک استان سیاسی، فعال و پرهیاهو معروف بوده و به دلیل محرومیت های تاریخی همواره 
برای توسعه و پیشرفت مطالبات بزرگی را از سوی مردم فریاد می کند دارای فعالان فضای مجازی 
قوی، خوش فکر و البته پای کار است که بارها در معادلات بسیاری نقش آفرینی خود را به نفع مردم 

به نمایش گذاشته اند. 
فعالان فضای مجازی در توئیت های خود به مسائلی از جمله فلرهای نفتی و اهواز به عنوان آلوده ترین 
شهر جهان، مصائب و کم آبی جامعه   کشاورزی و خشــکی تالاب ها، دغدغه های کارگری از جمله 
کارگران هفت تپه، آمار بالای مدارس کانکسی در خوزستان، مرگ نزدیک به ۶ میلیون نفر نخل، 
مدیران پروازی، سوءمدیریت و تبعیض های فرهنگی، کم  توجهیِ میراث فرهنگی به میراث معنوی 
مردم محلی اهواز و...، سرانه های پایین فضاهای آموزشی و ورزشی، مرگ کودکان بر اثر سقوط در 

چاه های فاضلاب و سهم بومیان از اشتغال در صنایع و پتروشیمی ها  اشاره کردند.

خسارتسیلبه11روستایبجنورد
خراسان شمالی پنجشنبه شب )7اردیبهشت( شاهد بارندگی 
در  5شهرســتان گرمه، مانه وســملقان، جاجرم، شیروان و 
بجنورد بود  ؛ بارانی که منجر به خســارت به ویژه در بخش 

کشاورزی و راه شد.
به گزارش همشهری، سرپرســت اداره کل مدیریت بحران 
اســتانداری خراسان شــمالی، خســارت بارندگــی را در 
شهرستان های اســتان این طور اعلام می کند: بارش تگرگ 
در جاجرم و دهستان تکمران در شیروان سبب خسارت به 
کشاورزان، در روستای کشک آباد شهرستان مانه وسملقان، 
خســارت به زمین های کشــاورزی گندم و پنبه، خانه ها، 
دامداری ها و انبارها، در روستای  الله وردی خان بجنورد و در 
روستای گریوان آب گرفتگی منازل، قطع برق در روستاهای 
پاقلعه، طراقی کرد و بازخانه شهرســتان شــیروان و برخی 
روستاهای دره زو شامل روستاهای زو، تفتازان، کاکلی، قپز 

و آق قلعه شد.
غلامرضا شفیق همچنین توضیح می دهد که پنجشنبه شب 
جاده آشخانه- جنگل گلستان به علت بارندگی و ریزش کوه 

برای نیم ساعت مسدود و با تلاش راهداران بازگشایی شد.

آبگرفتگی۴۰۰واحدمسکونیدربجنورد
همچنین محمد صحراگرد، مدیرعامل آتش نشانی بجنورد 
خبر می دهد که بارندگی  رگباری شامگاه پنجشنبه موجب 
آب گرفتگی 400منزل مســکونی در نقاط حاشیه ای مرکز 

خراسان شمالی شده است.
به گفته مدیرعامل آتش نشانی بجنورد، مشکل آب گرفتگی 
منازل منطقه حاشیه ای محمدعلی پهلوان به قدری بود که 
۲0درصد از منازل مسکونی این منطقه دچار نفوذ آب شدند 
و آب گرفتگی در حــدود ۳00منزل مســکونی اتفاق افتاد 
که مأموران آتش نشــانی برای کمک به خانواده ها در محل 

حضور یافتند.
مدیرعامل آتش نشــانی بجنورد ادامــه می دهد: همچنین 
۱00منزل مسکونی نیز در روستای  الله وردی خان بجنورد 
دچار آب گرفتگی شــدند که با کمک آتش نشانان و اهالی 

منطقه، اقدامات لازم و همچنین تخلیه آب انجام گرفت.
صحراگرد با بیان اینکه مشکل آب گرفتگی در هسته مرکزی 
شهر کم بود، می گوید: در حاشیه شهر علاوه بر منازل، شمار 

بسیار زیادی از واحدهای تجاری دچار آب گرفتگی شدند.
بارندگــی به ویژه در مناطق حاشــیه ای ازجملــه جوادیه، 
باقرخان و صندل آباد سبب نفوذ و ورود رواناب به منازل شده 
بود و به طور کلی نیز مناطق جنوب شهر بیشتر با آب گرفتگی 

مواجه بودند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر خراسان شمالی نیز توضیح 
می دهد در استان خراسان شمالی،  سیل به شهرستان های 
 بجنورد، شــیروان و آشــخانه و ۱۱روستا خســاراتي وارد

کرده است.
به گفتــه ابولفضل محبــان، ۳۶نفــر کــه در خودروهای 
 خود گرفتار شــده بودند رهاسازی شــده و به مناطق امن

منتقل شدند.
وی با بیان اینکه جمعیت هلال احمر استان خراسان شمالی 
در نخستین لحظات وقوع سیلاب امدادرسانی را آغاز کرد، 
می گوید: محلات جوادالائمه)ع(  الله وردی خان و محمدعلی 
پهلوان بجنورد ۳نقطه اصلی وقوع سیلاب در شهر بجنورد 
بودند که جمعیت هلال احمر با اعزام ۱۹تیم به اســتعداد 
۶4نفر از نجات گران و امدادگران با استفاده از ۱۸موتور پمپ 

نسبت به تخلیه آب از ۱0۱منزل مسکونی اقدام کردند.
محبان می افزاید: همچنین تیم های امــداد و نجات و تیم 
واکنش سریع نیز با اعزام به مناطقی که دچار سیلاب شده 
بودند، 4۱نفر را از سیلاب نجات داده و به مناطق امن منتقل 

کردند.
به گفته وی، تجهیز یکی از سالن های ورزشی به چادر و اقلام 
اسکان اضطراری برای اســکان خانواده های آسیب دیده از 

دیگر اقدامات صورت پذیرفته بود.

آبگرفتگیودردسرشهروندان
یکی از اهالی کلاتــه محمدعلی پهلوان درباره مشــکلات 
آب گرفتگی پیش آمده در این استان به ایرنا گفته است که 
مشکل آب گرفتگی معابر این منطقه مربوط به امروز نیست 

بلکه سال هاست وجود دارد.
به گفته علی باغچقی، با شروع بارش از پنجشنبه شب در مدت 
۲0دقیقه تمامی کوچه ها و معابر این منطقه لبریز از آب شد 

و امکان هیچ ترددی وجود نداشت.
او با بیان اینکه بســیاری از منازل به دلیل آب گرفتگی دچار 
خسارت شدند، می گوید: این مشــکل تکراری سال هاست 

گریبان ما را می گیرد و کسی هم به فکر حل آن نیست.
یکی دیگر از شــهروندان هم می گوید: ایــن آب گرفتگی ها 
مربوط به یک  محله نیست بلکه تقریبا تمامی این محدوده 

که حدود 7هزار نفر جمعیت دارد با این مشکل مواجه اند.
کریم جهانی می افزاید: در این شــرایط گاهــی اوقات دعا 

می کنیم باران نبارد تا با این مشکلات مواجه نشویم.

تصویبطرحجامعهدایتآبهایسطحی
معاون فنی و امــور زیربنایی شــهرداری بجنورد مي گوید: 
طرح جامع هدایت آب های سطحی، پس از مطالعات دقیق 
و اصلاحات مکرر و طی مراحل مختلف ازجمله تأیید وزارت 
کشور و سازمان شهرداری ها، در جلسه کمیته فنی شهرداری 

بجنورد تصویب شد.
رضا پارساپور می افزاید: ساخت جوی و جدول در سطح شهر 
بجنورد از این پس برمبنای طرح جامع مصوب شده   خواهد 
شــد که نتیجه آن بهره مندی از سیستم ســاماندهی دفع 
آب های ســطحی در همه معابر با رعایت اصول فنی به روز 

شده خواهد بود.

گزارش روز
سانشمالی

عدد خبرخرا

خبر

عکس خبر

  مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر 
و شرق هرمزگان از صادرات ۲۶۴تن 
میوه و تره بار از اســکله ســیریک به 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس خبر 
داد. به گــزارش ایســنا، حمیدرضــا 
محمدحســینی تختی گفــت: طــی 
یک ماه گذشــته)فروردین( ۲۶۴تن 
میوه و تره بار از اسکله چندمنظوره 
بندر سیریک به کشــورهای حاشیه 

خلیج فارس صادر شد.

۲۶۴
تن    

هرمزگان

رئیس اداره آب و فاضلاب شاهین دژ 
گفــت: ۵۰میلیــارد تومان اعتبــار برای 
پــروژه آبرســانی بــه ۱۷روســتای تابعــه 
ایــن شهرســتان تخصیص یافــت. به 
گــزارش ایرنا، علــی خیردســت افزود: 
این طرح توســط قــرارگاه امام حســن 
مجتبی)ع( بــرای انتقال آب شــرب به 
۱۷روســتای بخش مرکــزی و کشــاورز 
ایــن شهرســتان آذربایجان غربــی در 
دست اقدام است که حدود ۱۵درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد. 
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یجانغربی
آذربا

هولوتکانشهروندانمشهدي
وقوع زلزله به بزرگی 4.۶ریشتر حوالی مشهد در بامداد جمعه 
شهروندان را وحشــت زده کرد. با اینکه این زلزله نه چندان 
شدید خسارت مالی و جانی به همراه نداشت، اما شهروندان 
از بیم اینکه زمین لرزه ای دوباره اتفاق بیفتد، خانه های خود را 
ترک کردند. برخی از شهروندان چندساعت را در خیابان های 

اطراف خانه خود سپری کردند.
مرکز زلزله در شهرستان زبرخان در فاصله 4۱کیلومتری)در 
خط مستقیم( جنوب غرب مشهد ثبت شد، اما این زمین لرزه 
در کلانشهر مشــهد نیز کاملا احساس شده است. به همین 
دلیل، شمار زیادی از مردم کلانشهر مشهد نیز خانه های خود 
را ترک و راهی خیابان شــدند. هم اکنون وضعیت کلانشهر 
مشهد و شهرســتان زبرجان به شــرایط عادی بازگشته و 
شهروندان نیز به زندگی عادی خود بازگشته اند. همچنین روز 
گذشته مدیرکل فرودگاه های استان خراسان رضوی اعلام 
کرد که زلزله مشهد خللی در روند پروازی فرودگاه هاشمی 

نژاد این شهر ایجاد نکرد. 
محمود امانی بنی به ایرنا گفت: »زلزله ای که در مشهد و در 
نزدیکی فرودگاه به وقوع پیوست، خوشبختانه خسارتی به 
تاسیسات زیربنایی و ســطوح پروازی فرودگاه وارد نکرد.« 

بدین ترتیب، پروازها طبق برنامه در حال انجام است. 

اسانرضوی
خر

نوای هزار دف برفراز باینگان  
باینگان یکی از شهرهای کرمانشاه در غرب ایران است. این شهر 

در بخش باینگان شهرستان پاوه قرار دارد. نغمه های محلی و 
موسیقی عرفانی خانقاه در مناطق کردنشین همیشه مورد توجه 
گردشگران قرار گرفته است. باینگْان، یا باینگان، بخش و شهری 
در استان کرمانشاه و از توابع شهرستان پاوه است.عکس: ایسنا 

کرمانشاه

دومین سفر رئیس جمهوری دولت سیزدهم به خوزستان علاوه بر مصوبه هایی در حوزه اشتغال، آب و فاضلاب و بهداشت و 
درمان با یک کارزار اینترنتی نیز همراه بود

خوزستان، »تشنه_عمل«

خوزستانباداشتنعناوینیچونقطبکشاورزی،پایتختاقتصادی
وپایتختنفتیایران،جایگاهویژهایدرمیاناستانهایکشوردارد
وشایدهمینظرفیتهادرکنارمشکلاتبزرگیچونآبوفاضلاب
وریزگردبودکهایناستانرامقصدنخستینسفررئیسجمهوریدر
آغازدولتدرتابستان1۴۰۰کرد.خوزستانحالاباگذشتکمترازدو
سال،باردیگرمیزبانسیدابراهیمرئیسیو11وزیرو5معاوناوبودتا
باردیگراولویتهایاستانیعنیاشتغال،آبوفاضلاب،بهداشتو
درمانومحیطزیستبرایدریافتبودجهومصوبهرویمیزمذاکره
بیاید.بهگزارشهمشهری،رئیسیوهیأتهمراهاوصبحپنجشنبه
)7اردیبهشت(ازطریقفرودگاهدزفولواردخوزستانشدندوعصر
دیروز)جمعه،8اردیبهشت(بعدازســفری2روزهدرشورایاداری
استانحضوریافتند.اینسفربایککارزاراینترنتیدربارهمطالبات

مردمخوزستاننیزهمراهبود.

گروهایرانشهر گزارش

   تلاش هایی برای اشتغال زایی  
اولین اولویت خوزستان در برنامه ریزی ها اشتغال است. گروه ایرانشهر روزنامه 
همشهری پیش از این در گزارش های متعدد به این موضوع پرداخته بود که با 
توجه به توسعه نامتوازن و نامتعادل استان، آمار بیکاری آن بالاتر از متوسط 

کشوری و ۲5 درصد و در برخی شهرها حتی تا 45 درصد هم است.
حالا نماینده اهواز و باوی در مجلس شــورای اسلامی به همشهری می گوید 
که این مسئله در ســفر دوم رئیس جمهوری بار دیگر مورد توجه قرار گرفت. 
آنطور که سیدکریم حسینی، توضیح می دهد خواسته مسئولان و نمایندگان 
از رئیس جمهوری فعال کردن ظرفیت های غیرفعال و راکد بوده که شــامل 
حوزه های نفت، محصولات پایین دست پتروشــیمی و پالایشگاه ها، فاز دوم 
طرح احیای اراضی کشاورزی موســوی به طرح رهبری با ظرفیت ۲50هزار 
هکتار، ایجاد صنایع جدید و فعال کردن ظرفیت های راکد کارخانه های استان 
می شود. به گفته او، رئیس جمهوری در این باره قول مساعد داده و قرار است 
همه این موارد در مصوبه های سفر بگنجد. کلنگ زنی پروژه فولادسازی شرکت 
فولاد اکسین خوزستان و افتتاح پالایشگاه گاز هویزه خلیج فارس در همین 
راستا صورت گرفته است. رئیس جمهوری در این سفر گفت مسئله اشتغال 
در خوزستان از اولویت های استان است و استاندار و مدیران باید تمام تلاش 
خود را برای ایجاد اشتغال فراهم کنند. رئیسی همچنین تأکید کرد: مدیران 
باید تلاش کنند بومی گزینی داشته باشند. سهمیه اشتغال در خوزستان مورد 
توجه است؛ ۶0 هزار اشتغالی که سهمیه   استان است با تسهیلاتی که انجام 

می شود، دنبال خواهد شد. 

   آب و فاضلاب و اعتبار نفتی  
آب و فاضلاب گرچه در خبرها نمود بیشتری از بیکاری دارد، اما در پیگیری ها 
به عنوان دومین اولویت خوزستان مطرح می شود. پیش از این هم با توجه 
به سقوط و مرگ ۲ کودک در کانال های حفاری شده فاضلاب اهواز، مجدد 
در صدر اخبار قرار گرفته بود. حالا نماینده اهواز و باوی در مجلس شورای 
اسلامی خبر می دهد پیگیری ها در سفر رئیس جمهوری متمرکز بر ۳ طرح 
آبرسانی غدیر، کوثر و فدک به شهرها و روستاهای استان و اختصاص اعتبار 
و تسریع پروژه فاضلاب به ویژه در اهواز بوده است. حسینی با بیان اینکه سه 
طرح آبرسانی در برخی شهرستان ها آغاز یا تکمیل نشده است، می گوید: از 
رئیس جمهوری، آغاز و تکمیل طرح ها را خواســتیم که قرار شد این موارد 
در مصوبه ها بیاید. او درباره شبکه فاضلاب هم توضیح می دهد که این طرح 
از آغاز دولت سیزدهم تا کنون ۳0درصد پیشرفت داشته و تقریبا 50درصد 
کار پیش رفته و رئیس جمهوری قول داده اســت که تســریع در پرداخت 
اعتبار به عنوان مصوبه سفر بگنجد و همچنین تجهیزات لازم برای تکمیل 
شبکه های فاضلاب خوزستان به ویژه اهواز و کارون اختصاص یابد. به گفته 
حسینی، بخشــی از اعتبار نفت هم که قرار بود به این پروژه اختصاص یابد 

پرداخت خواهد شد.
در همین راستا، در سفر رئیس جمهوری عملیات آبرسانی به ۱74 روستای 
استان در قالب طرح جهاد آبرسانی و بهره برداری از تصفیه خانه اضطراری 
آب آشــامیدنی شوشــتر با ظرفیت تامین ۲5 هزار مترمکعب آغاز شــد. 
رئیس جمهوری همچنین از پروژه فاضــلاب اهواز و کارون بازدید کرد و در 

جریان میزان پیشرفت و آخرین وضعیت روند احداث آن قرار گرفت.
علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور هم از پیشنهاد 
تصویب هزار میلیارد ریال اعتبار برای ساماندهی فاضلاب شهرستان کارون 
برای قرار گرفتن در مصوبات سفر دوم استانی به خوزستان خبر داده است. 
احمد وحیدی، وزیر کشــور نیز در این ســفر از طرح جمع آوری آب های 
ســطحی در اهواز بازدید و بر تکمیل هر چه سریع تر این پروژه تأکید کرد و 
از انتقال آب سد کارون۳ با هدف رفع کم آبی منطقه به مناطق شمال شرق 

استان خبر داد. 

لازمباشد۷۰باربهخوزستانسفرمیکنم
رئیسجمهوریدرسفربهخوزستانگفت:برایرفعمشکلاتاستاناگرنیازباشد،7۰باربهخوزستانسفر

میکنموتامشکلاتمردماستانوجوانانونیزآبوبرقوفاضلابحلنشودمننمیتوانمآرامبگیرم.
سیدابراهیمرئیسیاظهارکرد:امروزهمهکشورومسئولانبایدنسبتبهایناستانادایدینکنیم.خوزستان
در8سالدفاعمقدسایستادگیرانشانداد.درخوزستانخداوندظرفیتهایبسیاریقراردادهکهازمهمترین

ظرفیتها،نیرویجوان،کارآمدواثرگذاراستکهمیتوانندنقشآفرینباشند.
رئیسجمهوریدرادامهگفت:طرحهاوپروژههاینیمهتمامدراستانمثلفاضلاباهوازوپروژههایآبرسانی
وبرقرسانیاولویتماستوبناداریمدربودجهواعتبارات،اینطرحهارادراولویتقراردهیمتادغدغهمردم

رادراینبخشهاحلکنیم.

سرفصل دومین سفر رئیس جمهوری به خوزستان 

افتتاحخطتولیدکاغذمقواازضایعاتدرشرکتکارتنمحمددزفول
جشناحیای16۰کارگاهتعطیلشدهبا6هزاراشتغال

اختصاص27هزارمیلیاردریالبرایآموزشوپرورش
پرداختنخستینمطالبهگندمکاران

بررسیمشکلاتآموزشیدانشگاهشهیدچمران
بهرهبرداریازواحدگازینیروگاهسیکلترکیبیدوکوهه

واگذاریزمینبرایساخت5۰هزارواحدمسکونی
آغازعملیاتساخت۹هزارواحدمسکونی

افتتاحدفترشبکهجهانیآموزشوپژوهشعلمیدرعلومپزشکیدزفول
آغازعملیاتاجراییطرحریختهگریشرکتفولاداکسین

آغازعملیاتاجرایی۹5طرحتوزیعبرقدراهواز
بهرهبرداریاز87هزارمیلیاردریالپروژهبرقمنطقهای

افتتاح7۰کیلومترازمسیردوخطهریلیاهواز-اندیمشک
افتتاحمجتمع۳۹5هکتاریپرورشمیگودرهندیجان
راهاندازینخستینلیدارگردوخاکهواشناسیکشور

افتتاحپالایشگاهگازهویزهخلیجفارس
پیشنهادتصویبهزارمیلیاردریالبرایساماندهیفاضلابکارون

بهرهبرداریطرحتولیدماهیخاویاریدرگتوند
بهرهبرداری7۰طرحورزشی

بهرهبرداریطرحهایبهداشتودرمان
تأکیدبرتسریعپروژهآبوفاضلاباهواز

مکث

   افتتاح طرح های بهداشت و درمان   
اولویت سوم خوزستان در سفر رئیس جمهوری بهداشت و درمان بود، این استان در همه سال های گذشته از نظر سرانه های درمانی 
با کمبود مواجه بود،  طوری که این مشکل به ویژه در ماه های ابتدایی شروع کرونا و کمبود تخت های بیمارستانی نمود پیدا کرد. در 
سفر دوم رئیس جمهوری به خوزستان  طرح هایی در این باره به بهره برداری رسید یا اعتبار دریافت کرد. بهره برداری و آغاز عملیات 
اجرایی سه طرح درمانی در اهواز و کارون، بهره برداری مرکز درمان ناباروری نجوا و بخش بیماران خارجی بیمارستان طالقانی 
آبادان، بهره برداری از 7پروژه درمانی در بهبهان، بهره برداری از توسعه۲ بخش جدید در بیمارستان شهید معرفی زاده شادگان 

و طرح ساختمان جایگزین بیمارستان گلستان اهواز بخشی از پروژه های مربوط به حوزه بهداشت و درمان در این سفر بود.

هر
س:  م

عک

خوزستان
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دانش

یــک هنرمنــد بــا نــام لنــدون مایــر، 
ماسک  های واقع گرایانه ای از چهره های 
شــناخته حــوزه فنــاوری، ماننــد ایــان 
ماســک، مدیرعامــل توییتــر و مــارک 
زاکربــرگ، مدیرعامل متــا طراحی کرده 
اســت. هرکــدام از ایــن ماســک ها کــه 
اخیــراً در کنفرانــس NFT نیویــورک بــه 
نمایــش گذاشــته شــدند، 20هــزار دلار 
قیمــت دارد و ســاخت آن یک مــاه یــا 

بیشتر طول می کشد.

آزمایش بی وزنی برای نخستین 
فضانورد معلول جهان

جان مک فــال، نخســتین پارا فضانــورد آژانس فضایی 
اســت که برای مطالعه امکان زندگی و کار در فضا برای 
افراد ناتوان جسمی انتخاب شده است. به گزارش بی بی 
سی، او در یک پرواز آزمایشی برای نخستین بار بی وزنی 
را تجربــه کرد. او ابتــدا یک دقیقه روی زمیــن هواپیما 
دراز کشــید و بعد شــروع به شناور شــدن به سمت بالا 
کرد و همچنان افقی به ســمت ســقف معلق شد. جان 
در حقیقت یــک فضانــورد کاندیدا با یک تفــاوت ویژه 
است، یک پای او زمانی که 19ســاله بود در یک تصادف 
موتورسیکلت از دست رفت و حالا از یک پروتز پیشرفته 
اســتفاده می کند. او اکنون توســط آژانس فضایی اروپا 
)ESA( استخدام شده است تا در یک مطالعه پیشگامانه 
در مورد ارزیابی چگونگی دسترسی به پروازهای فضایی 
برای افراد دچار معلولیت جســمی شــرکت کند. جان 
پــس از آن ســانحه، راه رفتن بــا پروتز را یــاد گرفت و 
کم کم شــروع به دویدن کــرد و آن را به صورت حرفه ای 
 ادامه داد. حاصل این تلاش بی وقفه،  یــک مدال برنز در

پارالمپیک2008 پکن در ماده100 متر است.

زیرسویه جدید کووید با علامت 
ورم چشم، پیدا شد

ســویه جدیدی از ویروس کرونا در هفته هــای اخیر در حال 
گسترش سریع است که در چندین کشور ازجمله ایالات متحده، 
هند، سنگاپور، استرالیا و کانادا دیده شده است. براساس گزارش 
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های آمریکا، این سویه فرعی 
که با نام علمی XBB.1.16 شناخته می شود از سویه اومیکرون 
مشتق شده است به نام Arcturus از سوی دانشمندان معروف 
است و تقریبا 10درصد از کل موارد ابتلا در آمریکا را در هفته 
گذشته تشکیل می دهد. این سویه فرعی نخستین بار در ژانویه 
)دی ماه( گزارش شد و سازمان بهداشت جهانی در اسفند آن 
را به عنوان یک گونه تحت نظارت اعلام کرد. این ســویه فرعی 
تغییرات ژنتیک دارد که با سویه های قبل از خود تفاوت می کند 
و نسبت به سایر سویه ها در شدت سرایت و ایجاد علائم جدید 
برتری دارد. با وجود طبقه بنــدی فزاینده برای این نوع فرعی، 
سازمان جهانی بهداشت معتقد نیست که Arcturus در مقایسه 
با XBB.1.5 و سایر زیرسویه های اومیکرون خطر بیشتری برای 
سلامت عمومی داشته باشد. این سازمان در ارزیابی اولیه خطر، 
گفت که ارزیابی ریســک جهانی آن براساس شواهد موجود، 

پایین است.
محققان به این نتیجه رســیده اند که برخــی از ویژگی های 
Arcturus در فرار از پاسخ ایمنی مؤثرتر از سایرین است، اما 
هیچ تغییری در شدت بیماری زایی ویروس در کشورهایی که 
در آن گسترش یافته گزارش نشده است. درهند، این سویه 

فرعی برجسته تر ظاهر شده اســت و در اندونزی نیز افزایش 
خفیفی در اشغال تخت  های بیمارستانی ثبت شده، اما کمتر 
از  موج های قبلی است. با این حال سازمان بهداشت جهانی 
هشدار داد که Arcturus به دلیل سرعت انتقال و توانایی فرار 
از پاسخ های ایمنی ممکن است در برخی کشورها غالب شود و 
مبتلایان بیشتری داشته باشد. این زیرسویه همچنین ممکن 
است علائمی داشته باشــد که قبلا به طور معمول به عنوان 
علامت مرتبط با کووید-19 دیده نمی شد. ورم ملتحمه چشم 
که بیشتر به عنوان چشم صورتی شناخته می شود. برخی از 
بیماران گزارش کرده اند که چشم صورتی همراه با آلوده شدن 
به Arcturus را تجربه کرده اند، اما پزشکان مطمئن نیستند 

که آیا این علامت با ویروس مرتبط است یا خیر.

واتساپ پس از مدت ها امکان استفاده از 
یک حساب روی 2گوشی هوشمند را فراهم 
کرد. هر گوشــی هوشمندی که به حساب 
واتساپ شما متصل شود، به طور مستقل 
کار خواهد کرد و رمزگذاری سرتاسری این 
پیام رسان تغییری نخواهد داشت. امکان 
استفاده از یک حساب روی چندین گوشی 
یکی از ویژگی های مورد درخواست کاربران 
در سال های گذشته بود و حالا واتساپ آن 

را در اختیار کاربران قرار داده است.

2
گوشی

20
هزار دلار

جزئیاتدریافتاینماد   
عباس آشتیانی، مدیرعامل انجمن فناوران زنجیره بلوک)انجمن بلاکچین( در گفت وگو با همشهری، 
از اجرای پیشــنهاد قبلی انجمــن در هفته پیش رو خبــر می دهد و درباره جزئیــات آن می گوید: 
»کسب وکارها در یکی از تشکل های بخش خصوصی عضو می شوند و با پیشینه اولیه خود و الزاماتی 
که تدوین می شود تنظیم گری صورت می گیرد و تشکل های بخش خصوصی هم تا حد ممکن بر این 

الزامات نظارت می کنند.«
به گفته او »پس از آن، کسب وکارها در سازمان توسعه تجارت الکترونیکی در بخش »سایر حوزهای 

مالی« ثبت نام می کنند و پرونده آنها برای بررسی در دیتابیس سازمان قرار می گیرد.«
مدیرعامل انجمن بلاکچین ادامه می دهد: »با معرفی یکی از تشکل ها، دیتابیس ای نماد که در بخش 
سایر حوزه های مالی قرار دارد، تأیید و به شرکت شاپرک معرفی می شود تا درگاه پرداخت با کد صنف 
7800 به آنها اعطا شود.« به این ترتیب، هم رســته صنفی فعالان این حوزه مشخص می شود و هم 

شرکت شاپرک به قانون شورای پول احترام گذاشته است.
آشتیانی ای نماد این کسب وکارها را از نوع »بدون ستاره و غیرقابل درج در سایت« عنوان می کند که 
صرفا مشکل قانونی که پیش از این برای اعطای خدمات بانکی از سیستم بانکی کشور وجود داشته، 

به این ترتیب برطرف می شود.

اهمیتاینماد
مدیرعامل انجمن بلاکچین ایــن موضوع را 
گامی مثبت و رو به جلــو می داند و می گوید: 
»یکی از مهم ترین پیامدهــای این اتفاق این 
اســت که از ریسک کســب وکارها می کاهد. 
به عبارت دیگــر، کســب وکارهایی که عضو 
تشکل های بخش خصوصی هستند، در مقایسه 
با کسب وکارهایی که حاضر به پذیرش این حد 
از تنظیم گری هم نشــده اند، ریســک بسیار 
کمتری خواهند داشــت. بنابراین تا حدودی 
جلوی آســیب های احتمالی برای کسانی که 
با نیت ســوء وارد این حوزه می شوند، گرفته 

می شود.«
آشــتیانی همچنین تأکید می کنــد که برای 
دولت و حاکمیت هم این موضوع دارای اهمیت 
است، چراکه یکی از وظایف حاکمیت حمایت 
از حقــوق کاربران و مصرف کنندگان اســت. 
بنابراین اگر همین یک موضوع را برای 2لایه 
مردم و حاکمیت درنظر بگیریم، کفایت می کند 
و طبیعتا لایه سوم که کســب وکارها هستند 

احتمالا از این موضوع استقبال کنند.

پرهیزازبرخوردسلبی
 مدیرعامل انجمن بلاکچین با اشــاره به مصاحبه 
قبلی با همشهری به این موضوع اشاره می کند که 
پس از فراهم شدن زمینه عضویت کسب وکارها از 
سوی تشکل های بخش خصوصی نکته حائز اهمیت 
این است که تأیید یا عدم تأیید نهایی کسب وکارها 
از حیطه اختیار تشکل های بخش خصوصی خارج 
اســت. آشــتیانی تأکید می کند که به این ترتیب 
»رگولاتور باید به این نکتــه توجه کند که اگر یک 
کسب وکار فعال قرار است تأیید نشود، باید ادله آن 
حتما به شکل مدون و براساس استانداردها باشد و 
همچنین فرصت لازم به کسب وکار تأیید صلاحیت 
نشده، داده شود تا نواقص مطرح شده را رفع کند. 

به عبارت دیگر، لازم است که از برخوردهای سلبی 
پرهیز شود.« او همچنین یادآوری می کند که این 
موضوع برای کسب وکارهای موجود قرار است اجرا 

شود که البته تعدادشان کم نیست.
به گفتــه او »تعــداد ایــن کســب وکارها حدود 
300کسب وکار است، اما برآوردهای شاپرک نشان 
می دهد که بیــن 1500 تــا 2000درگاه، مربوط 
به خدمات کســب وکارهای تبــادل دارایی های 
رمزنگاری شده اســت.« به همین خاطر، آشتیانی 
اظهار امیدواری می کند که کسب وکارهای بالقوه 
بتوانند در آینده از فرصت یکســانی برای ورود به 

عرصه رقابت در این حوزه برخوردار شوند.

رسمیتتبادل؟
مدیرعامل انجمن بلاکچین همچنین در پاسخ به این پرسش که اعطای این 
نوع از ای نماد آیا به معنای به رسمیت شناختن حوزه تبادل است، این گزاره را 
رد می کند و می گوید: »درواقع، می توان گفت که فعالیت فعالان کسب وکارها 
تنظیم گری و بر آن نظارت می شود که امیدواریم منجر به افزایش حمایت از 

حقوق مصرف کننده شود.«
به گفته آشتیانی »با این اتفاق، ما در زمره کشورهایی قرار می گیریم که وجود 
فناوری بلاکچین و دارایی های رمزنگاری شــده در آن به رسمیت شناخته 

شده است.«

صرافیهایرمزارز
درمسیررسمیت

برای نخستین بار در ایران قرار است کسب وکارهای تبادل دارایی های 
دیجیتال با طی مراحل کارشناسی ای نماد دریافت کنند

رمزارز
عمادالدین قاسمی پناه

روزنامه نگار

پس از مدت ها بحث و بررســی درباره اعطای 
ای نماد به کســب وکارهای تبادل دارایی های 
دیجیتال، اکنون به نظر می رســد که در هفته 
پیش رو، هم کاربران و هم این کســب وکارها 
شــاهد اتفاقات خوبی خواهند بود. به عبارت 
دیگر، با اعطای نوعی از ای نمــاد که »بدون 
ستاره و غیرقابل درج در سایت« است، بسیاری 
از ریسک ها برای کاربران، کسب وکارها و البته 
دولت کاهش می یابد. این کسب وکارها که به 
نوعی همان صرافی های رمزارزی هســتند، 
پس از عضویت در یکی از تشــکل های بخش 
خصوصی یا سازمان های مردم نهاد، لازم است 
که الزامات و اســتانداردهای تدوین شده را 
رعایت و سپس در بخش سایر حوزه های مالی 
سازمان توســعه تجارت الکترونیک ثبت نام 
کنند. به ایــن ترتیب، پس از بررســی های 
کارشناسی، ای نماد مربوطه به آنها برای فعالیت 

اعطا می شود.

عدد خبر

فضا

1500
تا2000درگاهطبق
برآوردهایشاپرک
مربوطبهخدمات

کسبوکارهایتبادل
داراییهایرمزنگاری
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بهروز رسایلیتیتر یک
روزنامهنگار

خاصیتفوتبالهمیناســت؛اینکهیکروزدر
آستانهبهدستآوردنهمهچیزهستی،اماممکن
اســتصبحفردادرمرزازدســتدادنتمامآن
چیزهاقــراربگیری.این،اتفاقیاســتکهحالا
برایاستقلالرخداده؛رویاییترینتیمنیمفصل
دوملیگبرترکههمهرقبــاراقلعوقمعمیکرد
وبرخیهوادارانشحتیخــوابپیروزیپرگل
برپرســپولیسدردربیتهرانرامیدیدند،اما
شهرآوردراباختتاهفتهایغمانگیزراپشتسر
بگذارد.حالااســتقلالدرفاصله3هفتهبهپایان
لیگبرتررویپلهســومجــدولردهبندیقرار
گرفتهوبرایقهرمانینیازبهپیروزی100درصدی
درمسابقاتشوالبتهلغزشهمزمانپرسپولیسو
سپاهاندارد؛اتفاقیکهمیدانیماحتمالوقوعش
زیادنیست.بنابراینشایدبرایآنهایکراهمناسب
بهمنظوررقــمزدنپایانیخوشــایندبرایاین
فصل،قهرمانیدرجامحذفیباشد؛مسیریکه
برایآبیهاازامــروزومهمانیپارسجنوبیجم
درمرحلهیکچهارمنهاییازســرگرفتهخواهد
شد.اینمســیر،دیگرفرصتلغزشبهاستقلال
نمیدهدوکوچکترینخطاممکناستآبیهارا

بهمغمومترینتیمفصلتبدیلکند.

   نیمی از رؤیای چهارگانه
ریکاردوساپینتودربدوحضورشروینیمکت
اســتقلال،قولتصاحب4جامرابههواداران
اینتیمداد؛وعدهایکهموجبسرزنشمربی
پرتغالیازسویمنتقدانشــد.هدفگذاری
رؤیاییســاپینتودرآنزمان،فتحسوپرجام،
لیگبرتر،جامحذفیولیگقهرمانانآســیا
بود.ازاینبینلیگقهرمانانازدســترفت،
چراکهاســتقلالفصلآیندهدراینمسابقات
حاضــرنخواهدبود.وضعیتلیــگبرترراهم
کهدربندبالاتوضیحدادیمواوضاعزیادجالب
نیست.استقلالفقطســوپرجامراگرفتهکه
آنهمیکپیروزییــکگلهدریکتورنمنت
تکبازیبودهاست.پسریکاردوساپینتوبرای
بهبودکارنامهاشدراینفصلنیازمبرمبهکسب
عنوانقهرمانیدرجامحذفیدارد.بهاینترتیب
اودستکمنیمیازرؤیایچهارگانهرامحقق

کرده؛هرچندنیمهکمارزشترآنبودهاست.

  وسوسه انتقام
پیشــرویموفقیتآمیزدرجامحذفیامابرای
استقلالوریکاردوســاپینتویکارزشبالقوه
دیگرهمدارد؛اینکهاومیتوانددلخوشکندبه
رویاروییاحتمالیباپرسپولیسوگرفتنفوری
انتقامازاینتیم.اســتقلالتلخترینشکست
فصلشرادربرابرپرسپولیستجربهکرد؛آنهم
دربرههایکهآبیهاقبراقترازحریفدیرینه
بهنظرمیرسیدندواگربازیرامیبردند،الان
آنهابهجایپرسپولیسشــانساولقهرمانی
بودند.شکســتمقابلپرسپولیس،صلاحیت
فنیساپینتوراهمزیرسؤالبرد؛چراکهاوبه
جزگلگهر،امســالدربرابرهمهرقبایبالای
جدولیمتزلزلوناکامبودهاســت.ســاپینتو
برایگریزســریعازاینانگ،نیازداردکهدر
جامحذفیپرســپولیسراببردوباچنینفتح
بزرگیطعمقهرمانیدرمســابقاترابچشد.
اوضاعجــدولهمحداقــلرویکاغذطوری
استکهانگارپرسپولیسواستقلالمیتوانند
بهمراحلبالابرســند.آبیهاامــروزباحریف
لیگیکیخودیعنیپارسجنوبیجممصاف
خواهنددادوپرسپولیسهمرودررویگلگهر
بدونمربیمیایستد.درصورتراهیابیهردو
تیمبهنیمهنهایی،احتمالزیادیوجودداردکه
آنهادرهمینمرحلهیافینالبازیهابهپست
همبخورند.ساپینتوبرایزندهنگهداشتنرؤیای

انتقام،نیازبهبردنچنینمسابقهایدارد.

 ظرفیت مبهم
قیمت نجومی!

میزبانی های آزادی به یک مسئله پیچیده 
ریاضی تبدیل شده اند

وضعیتورزشــگاهآزادیدراینفصل،کاملا
مبهموســؤالبرانگیزبهنظرمیرســد.تقریبا
هیچوقتنمیتوانحدسزدکهچهتعدادبلیت
قراراســتبرایدیدارهایخانگیپرسپولیس
واستقلالبهفروشبرســد.برایدیدارفردای
پرسپولیسوگلگهردرایناستادیوم،10هزار
بلیتپیشفروششدهاست؛عددیکهابهامات
راحتیازگذشتهبیشــترخواهدکرد.بهنظر
میرسدکهحتیســازمانلیگوفدراسیون
فوتبالنیزدرمورداینورزشگاهباسردرگمی
زیادیروبهروهســتند؛اتفاقیکــههواداران
فوتبالایرانرانیزبهشدتسردرگمکردهاست.

   ظرفیتی که کمتر شد!
ظرفیتیکهفدراسیونبرایتماشاگراندربی
درنظرگرفتهبود،15هزارنفــربود،باوجود

ایندرروزبرگزاریدربی،
ازدحامزیادیدرورزشگاه

شکلگرفتوســرانجامبیشاز50هزارنفر
بازیرابهصورتمستقیمتماشاکردند.

سوژه روز
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داد بزن، مزد بگیر!
طی هفته های اخیر هیچ تیمی به اندازه تراکتور صاحب ضربات 

پنالتی نشده است. آخرین پنالتی آنها در واپسین دقایق بازی هفته 
بیست وششم در برابر ملوان اعلام شد

پول هست، اما نه برای مسی
پس از جلسه مقامات باشگاه بارسلونا با لالیگا شایعه شد که در این جلسه 

درباره نحوه بازگشت ستاره آرژانتینی پاریس به این باشگاه توافقاتی صورت 
گرفته اما تباس، رئیس لالیگا آن را تکذیب کرد
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لغزشممنوع!

برنامه بازی

پخش زنده روز

جام حذفی

استقلال ملاثانی

هوادار
18:00

پارس جنوبی جم

استقلال
17:30

پرسپولیس

گل گهر
17:30

جام حذفی
یکشنبه 10 اردیبهشت  1402

نساجی

پیکان
17:00

جمعه 15 اردیبهشت 1402
ليگ برتر ایران - هفته 28

نفت م.س

سپاهان
18:00

ذوب آهن

فولاد
18:00

پیکان

پرسپولیس
18:00

گل گهر

آلومینیوم
18:00

نساجی

هوادار
18:00

مس کرمان

تراکتور
18:00

استقلال

صنعت نفت
18:00

ملوان

مس رفسنجان
18:00

شنبه 16 اردیبهشت 1402

 شايد رؤياي استقلال براي رقم زدن 
يک فصل طلايي، به کابوس تبديل شود

کریستال پالاس

وستهم
15:00

ليگ برتر انگليس

رئال مادرید

آلمریا
20:00

لاليگا اسپانيا

بارسلونا

رئال بتیس
22:30

 ادامه  در
 صفحه14

آاس رم

آث میلان
19:30

سری آ  ایتاليا

1615
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وز سوژه ر

 تعداد بســیار زیادی از این تماشاگران 
بدون بلیت در اســتادیوم حاضر بودند 
و حتی بعضی از تماشــاگرها با عکس بلیــت دیگران وارد 
استادیوم  شــدند و در واقع از یک بلیت، 2بار استفاده شد. 
پس از برگزاری دربی با این جمعیت، به صورت رسمی اعلام 
شد که 40هزار تماشــاگر می توانند در دیدارهای باقیمانده 
این فصل استقلال و پرسپولیس در ورزشگاه حضور داشته 
باشــند. باشــگاه ها نیز به این ماجرا امیدوار شدند اما فعلا 
فقط 10هزار بلیت برای بازی پرســپولیس و گل گهر برای 
پیش فروش موجود است. در حقیقت نه تنها ظرفیت ورزشگاه 
آزادی نسبت به دربی بیشتر نشد، بلکه حتی به اندازه 5هزار 
نفر نیــز کاهش پیدا کرده اســت؛ اتفــاق عجیبی که اصلا 
توجیه پذیر به نظر نمی رسد. اگر باز هم مثل شهرآورد برای 
بازی پرسپولیس و گل گهر هم تماشاگران پشت در استادیوم 
جمع شوند، سازمان لیگ چه برنامه ای خواهد داشت؟ آیا باز 

هم درهای استادیوم به روی هوادارها باز می شود؟

   بلیت 400هزار تومانی
به جز بلیت هــای 120هزارتومانی، بلیت های جایگاه های 
تازه بــاز شــده آزادی برای هــواداران 400هــزار تومان 
قیمت گذاری شده اســت؛ رقمی که در نوع خودش رکورد 
محسوب می شود. در شرایط فعلی، باشــگاه پرسپولیس 
بیشــتر از آنکه به درآمدزایی از بلیت ها محتاج باشــد، به 
حمایت هوادارانش نیاز دارد. این تیم به جز دیدار حساس 
جام حذفی، تنها یک مســابقه خانگی دیگر در اســتادیوم 
آزادی دارد و طبیعی است که بخواهد از حمایت حداکثری 
تماشاگرانش بهره ببرد. در شرایطی که تراکتوری ها مدام 
استادیوم را پر می کنند و یکی از رقبای مستقیم استقلال و 
پرسپولیس یعنی سپاهان هر هفته در حضور 60هزار نفر به 
مصاف رقبا می رود، عادلانه تر این است که سرخابی ها نیز 
با حضور جمعیت بیشتری به میزبانی بپردازند. حضور فقط 
10هزار نفر در استادیومی 80هزار نفری، تفاوت زیادی با 

یک ورزشگاه خالی نخواهد داشت.

   شفافیتی که وجود ندارد
جالب اینجاست که اصلا اعلام نمی شود ظرفیت ورزشگاه 
آزادی در شرایط فعلی و با سکوهای تخریب شده دقیقا چند 
هزار نفر است. مگر می شود هر هفته یک عدد جدید برای 
میزبانی آزادی اعلام شود؟ این روند دقیقا قرار است تا چه 
زمانی ادامه داشته باشد؟ شفافیت چه زمانی قرار است به 

این محاسبه ها برگردد؟

ادامه از 
صفحه13

 ظرفیت مبهم
قیمت نجومی!

فوتبال ایران روانخواه علیه ساپینتو
مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی فوتبال 
ایران در فصل 02-1401 امــروز و فردا برگزار 
می شود. در 4بازی این مرحله 4تیم تهرانی به 
مصاف رقبایی از 4شهر مختلف می روند و اصلا 
بعید نیست که در پایان این مرحله شاهد حضور 

4تیم تهرانی در نیمه نهایی باشیم.
امروز و در نخستین بازی ها 2 تیم استقلال و 
هوادار به مهمانی حریفانی از لیگ دسته اول 
می روند. استقلال از ســاعت17:30 در جم 
با پارس جنوبی بازی می کنــد و هوادار نیز از 
ساعت18 مهمان اســتقلال ملاثانی است. 
اســتقلال ملاثانی با 35امتیاز در لیگ دسته 
 اول رتبه دهــم را دارد و سرشــناس ترین 
بازیکنان این تیم احســان علوان زاده و علی 
حمودی هســتند که به ترتیب سابقه بازی 
در پرسپولیس و اســتقلال را دارند. استقلال 
ملاثانی و پارس جنوبی در دسته اول همسایه اند 
و اگر جدول رده بندی معیار مقایســه باشد 
باید گفت هر 2نماینده باقیمانده لیگ یک از 
قدرتی مساوی برخوردارند. استقلال ملاثانی 
در جدول رده بندی دهم است و پارس جنوبی 
هم رتبه نهــم را دارد. جالب تر اینکه آخرین 
بازی این دو تیم مقابل یکدیگر بوده و در این 
مسابقه که روز 31فروردین در جم برگزار شده، 
تیم پارس جنوبی با نتیجه 2بر یک به پیروزی 

رسیده اســت. هدایت پارس جنوبی برعهده 
امید روانخواه است که 4سال بازیکن استقلال 
بوده و سابقه گلزنی در دربی تهران را هم دارد. 
البته روانخواه از زمانی کــه به پارس جنوبی 
پیوســته نتایج خوبی نگرفته و این تیم قبل 
از برتری مقابل اســتقلال ملاثانی در 4بازی 
قبلی اش 4شکســت متوالی را پذیرفته بود. 
سرشــناس ترین بازیکن پارس جنوبی میلاد 
غریبی است که سابقه بازی در پرسپولیس را 
هم دارد و حالا در لیگ یک با پیراهن جمی ها 
به میدان مــی رود. غریبی بــا 6گل بهترین 
گلزن پارس جنوبی در فصل جاری هم هست. 
شاگردان روانخواه در شــرایطی از استقلال 
میزبانی می کنند که آبی هــای تهران بعد از 
شکست در دربی بزرگ، روحیه چندان خوبی 
ندارند و توقع دارند با یــک برد قاطع و پرگل 
مقابل جمی ها روحیه ازدســت رفته را دوباره 
به دست بیاورند. اســتقلال امروز کوین یامگا 
را به دلیل مصدومیت در اختیار ندارد اما سایر 
بازیکنانش را در ترکیب دارد و با قدرت به مصاف 

حریف دســته اولی خواهد رفت. استقلال و 
پارس جنوبی آخرین بار در نوزدهمین دوره لیگ 
برتر )99-1398( با هم روبه رو شده اند. بازی 
رفت 2تیم در تهران 2 بر صفر به سود استقلال 
تمام شد که استراماچونی روی نیمکت آبی ها 
می نشست. در بازی برگشت هم استقلالی ها 
تحت هدایت فرهاد مجیدی همین نتیجه را 
مقابل پارس جنوبی تکرار کردند. این بازی روز 
ششــم مردادماه99 در جم برگزار شد و 2گل 
آبی ها را علی کریمی و شیخ دیاباته زدند. در 
3دوره ای که پارس جنوبی در لیگ برتر حضور 
داشت استقلالی ها فقط همین یک بار توانستند 
در زمین جم امتیاز بگیرند و در 2 سفر دیگر با 

نتایج 2 بر صفر و یک بر صفر شکست خوردند.
2بازی دیگــر این مرحله هم روز یکشــنبه 
برگزار می شــود تا 4تیم نهایی جام حذفی 
شناخته شوند. قرعه کشی مرحله نیمه نهایی 
هم یکشــنبه بعد از پایان آخرین بازی انجام 
خواهد شد. در جام حذفی ایران برخلاف همه 
جا مســابقات جام حذفی مرحله به مرحله 
قرعه کشی می شود درحالی که در سایر کشورها 
از همان مراحل اولیه مشخص است که تیم ها 
درصورت پیروزی و صعود در مرحله بعد به چه 

تیمی برخورد می کنند.

دومین گاف عارف
اشتباهات غلامی در 2دربی خبرساز 
شده و امروز خبری از او در ترکیب 

استقلال نیست
 اســتقلال در حالی امروز در مســابقات 
جام حذفــی به مصــاف پارس جنوبی جم 
می رود کــه عارف غلامی در این مســابقه 
غایب خواهد بود. رســانه رســمی باشگاه 
استقلال دلیل غیبت غلامی را »مرخصی« 
گرفتن او از کادرفنی عنوان کرده اســت؛ 
بهانه ای عجیب که به ندرت در فوتبال ایران 
مورد استفاده قرار می گیرد. در هر صورت 
روشن نیســت غلامی چرا با استقلالی ها 
به جم نرفت، اما درهرحال بعد از شکست 
آبی پوشان در شهرآورد، انتظار هم می رفت 
که این بازیکن نیمکت نشین شود. غلامی در 
صحنه تنها گل پرسپولیس، یک تو سر توپ 
خیلی بد از عیسی آل کثیر خورد و به نوعی 
فرصت تغییر معادلات قهرمانی را در اختیار 
سرخپوشــان قرار داد. ایــن دومین دربی 
خبرساز عارف است. او پیش تر هم در جریان 
شهرآورد شماره 94، یعنی همان مسابقه ای 
که استقلال به زحمت و در لحظات پایانی 
با گل مهدی قائدی کار را به تساوی کشاند، 
در یک صحنه از مهدی عبدی جا ماند و او 
را قبل از اینکه با دروازه بان استقلال تک به 
تک شــود متوقف کرد. در آن صحنه رضا 
کرمانشــاهی ترجیح داد فقط یک کارت 
زرد به عارف غلامی بدهد، اما بســیاری از 
کارشناسان عقیده داشــتند مدافع آبی ها 
باید از زمین اخراج می شــد. این دو صحنه 
در کارنامه حضور عارف غلامی در دربی های 

تهران باقی خواهد ماند.

امروز در جام حذفی استقلال به مصاف پارس جنوبی می رود که بازیکن اسبق آبی ها را روی نیمکتش دارد

 کدام بازی
 را می گویی؟

نمایش ضعیف استقلال در دربی صدم تهران 
صدای منتقدان و پیشکســوتان زیادی را 
درآورد. بســیاری از آنها به این نکته اشاره 
کرده اند که استقلال فوتبال مورد انتظار را 
بازی نکرد و در برابر پرسپولیس، به اصطلاح 
»خودش« نبود. یکــی از این عزیزان صمد 
مرفاوی اســت که جملات مشابهی به زبان 
آورده و از بی برنامگی استقلال در شهرآورد 
سخن گفته اســت. عیب کار اینجاست که 
اگر کسی این حرف ها را بزند و خودش سابقه 
سرمربیگری داشته باشد، مخاطبان فورا به 
کم و کیف کارنامه اش مراجعه می کنند. در 
این زمینه هم مرفاوی نمره قبولی نمی گیرد. 
در 2دربی لیگ ششــم، او یکــی را باخت و 
دومی را طوری مساوی کرد که از باخت بدتر 
بود. یادش به خیر؛ وقتی مرفاوی روی آنتن 
برنامه90 گفت: »بازی پایاپای بود«، مجری 

برنامه پرسید: »کدام بازی را دیدید؟«

 مرحله بعد
فرود هلی کوپتر

درحالی که فوتبال دنیا از هر نظر روبه پیشرفت 
اســت، ما در ایران برای تنوع، همینطور عقب 
می رویم. مثلا دربی تهران به عنوان شناسنامه 
فوتبال باشــگاهی کشــور در حالی برگزار شد 
که نه سیســتم کمک داور ویدئویی داشــتیم، 
نه از دوربیــن عنکبوتی معــروف خبری بود و 
نــه اصــلا بــازی در ورزشــگاه اختصاصــی 
میزبان)پرسپولیس( برگزار می شد. در همین 
راستا مسئولان برای این بازی تبلیغات محیطی 
را هم از حالت ال ای دی به همان تابلوهای ثابت 
ســال های دور برگردانند که واقعا جای تقدیر 
دارد. یادش به خیر؛ یک ســال برای ســرگرم 
کردن 100هزار نفری که از ســاعت ها قبل از 
دربی ورزشــگاه را پر کرده بودند، چتربازها را با 
هلی کوپتر بــه آزادی آوردند، اما باد هلی کوپتر 
زد و همه تابلوهای تبلیغاتــی را کند که اوقات 
مفرحی برای هواداران ساخت! ظاهرا داریم به 

همان مرحله برمی گردیم.
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شاید اگر اول فصل می گفتند در فاصله چند هفته 
به پایان لیگ، سهمیه لیگ قهرمانان آرسنال قطعی 
خواهد شــد و این تیم تا هفته های پایانی شانس 
قهرمانی خواهد داشت و طولانی ترین صدرنشینی 
این فصــل را بین همه تیم هــا به خود اختصاص 
می دهد، هواداران این تیم سر از پا نمی شناختند، 
اما روندی که طی شد و آرسنال با بهترین نمایش در 
طول فصل باز هم از قهرمانی دور شد، غم انگیز بود. 
با این عملکرد آرسنالی ها باید به تیم شان افتخار 
کنند اما آنها سرخورده اند. رؤیای قهرمانی لیگ 
برتر باز هم بر باد رفت و نشد که آنها پس از 20سال 
قهرمانی را تکرار کنند. آخرین بار فصل 04-2003 با 
آرسن ونگر کبیر بود که لیگ را فتح کردند و حتی 
یک شکست هم نداشتند. آن جام موسوم به جام 

طلایی آغازگر یک طلسم برای این باشگاه شد.
     تنهــا دلخوشــی توپچی ها این اســت که 
تساوی تاتنهام با منچستریونایتد در این هفته، 

سهمیه شــان در لیگ قهرمانان  را قطعی کرد تا 
برای نخستین بار از فصل 16-2015 باردیگر در این 

رقابت ها حاضر باشند.
     آرسنال از زمانی که سالیبا مصدوم شده، 2تساوی 
2-2 و یک تساوی 3-3 داشته و 4بریک از من سیتی 
باخته، یعنی 11گل در 4بازی دریافت کرده. حالا تعداد 
گل های خورده صدرنشین در این فصل از چلسی رده 
یازدهمی و بحران زده که 3سرمربی به خودش دیده، 

بیشتر است؛ 38در برابر 35.
     پپ گواردیولا در طــول دوران مربیگری خود 
موفق شده است 20بار آرسنال را شکست دهد، 
5پیروزی بیشــتر از هر رقیب دیگری در کارنامه 

دارد.
     منچسترسیتی در 24بازی آخر لیگ برتری که 
چهارشنبه به میدان رفته، 24بار به پیروزی رسیده. 
آنها 12رویارویی آخر خود مقابل توپچی ها را نیز با 
پیروزی به پایان رسانده اند. از زمانی که پپ هدایت 

سیتیزن ها را برعهده گرفته، در لیگ 
برتر بیشــتر از هر تیم دیگری مقابل 
آرسنال امتیاز کسب کرده است؛ 40 

امتیاز.
     فرانک لمپارد از زمانی که به چلسی 

برگشته همه بازی ها را باخته است؛ 5 بازی، 
5شکست، ۹گل خورده و یک گل زده.

     لمپارد در 1۹بازی آخر خود به عنوان 
سرمربی در اورتون و چلسی در این 
فصل موفق به کسب پیروزی نشده و 
آمار 13درصد پیروزی در فصل جاری 

لیگ برتر را به ثبت رسانده است.
     امتیازهای کسب شده توسط سرمربیان 

مختلف چلسی در این فصل لیگ برتر؛ توماس 
توخل 6بازی و 10امتیاز، گراهــام پاتر 22بازی و 
28امتیاز، برونو ســالتور یک بازی و یک امتیاز، 

فرانک لمپارد3 بازی و صفر امتیاز.

حسرت 20ساله شد
آرسنال باید برای تکرار قهرمانی وارد سومین دهه انتظار شود

با تغییرات جدول لیگ برتر و شکست آرسنال از من سیتی حالا گواردیولا در آستانه کسب سه گانه 
قرار دارد. لیگ برتر به نظر در دسترس است. این تیم با منچستریونایتد به فینال جام حذفی هم 
صعود کرده اســت و در لیگ قهرمانان هم در مرحله نیمه نهایی باید با رئال مادرید بازی کند و تا 
قهرمانی فقط 3مسابقه در این رقابت ها فاصله دارد. هیچ تیم دیگری در این فصل شانس کسب 
سه گانه را ندارد. رئال مادرید که لالیگا را رها و به بارسلونا واگذار کرده است، اینتر هم با وجود پیروزی 
بر یووه و صعود به فینال کوپا ایتالیا و حضور در نیمه نهایی لیگ قهرمانان شانسی برای کسب قهرمانی 
سری آ ندارد. میلان هم تنها در نیمه نهایی لیگ قهرمانان حاضر است و 2جام دیگر را از دست داده. 
بایرن مونیخ با شکست مقابل فرایبورگ از جام حذفی کنار رفته و با توماس توخل از لیگ قهرمانان 
هم حذف شده و حتی در بوندس لیگا هم از دورتموند عقب افتاده است. پاری سن ژرمن هم تنها 
لیگ یک را در دسترس می بیند و از 2 تورنمنت دیگر حذف شده است. یوونتوس، لورکوزن، آاس رم 
و سویا که تا نیمه نهایی بالا رفته اند و هیچ کدام شانس قهرمانی در لیگ داخلی و حتی جام حذفی 
داخلی را ندارند تا به سه گانه فکر کنند. تنها می ماند منچسترسیتی. درصورت فتح هر 3 جام توسط 
منچسترسیتی یک تیم دیگر در لیگی دیگر از آن ســود می برد. در واقع فاینورد، جدی ترین هوادار 
پپ گواردیولا برای فتح سه گانه است. یاران علیرضا جهانبخش از موفقیت پپ خوشحال خواهند شد. اگر 
منچسترسیتی در تمام رقابت ها قهرمان شود و سه گانه کسب کند فاینورد در سید یک لیگ قهرمانان قرار 
می گیرد زیرا این سید شامل قهرمانان 6کشور و فاتحان لیگ قهرمانان و لیگ اروپای فصل قبل است و به این 
ترتیب جای یک سهمیه برای قهرمان هلند در سید یک باز می شود. در غیر این صورت به سید 3 خواهد رفت.

هلندیها
برایپپدعامیکنند

پولهست،امانهبرایمسی

رؤیای100امتیازیبربادرفت

آرســنالباشکســت3بارهازمنچسترســیتیدراینفصلعملاتاحدزیادیشــانسقهرمانیراازدســتداد.باخت4بریکآنها
بهســیتی،بدترینبازیفصلآرســنالبودکههمگانازجملهگواردیولاازاینتیمبهعنوانبهترینتیماینفصلانگلســتانیاد
میکردند.بااینشکســت،آرســنالهمچنان2امتیازبیشازمنســیتیداردامــابا2بازیبیشــتر.اینهفتهدربــیلندنمقابل
03چلســیبحرانزدهشــایدغمشکســتدرفینالکذاییلیگراکاهشدهد.توپچیهاهمهدربیهایاینفصللندنرابردهاند.

لالیگا مخالف آمدن ستاره آرژانتینی به بارسلوناست

بارسلونا نمی تواند امتیازات این فصل خود را سه رقمی کند
لالیگا به لطف امتیازات زیادی کــه رئال مادرید در این فصل از دســت داده و 
همچنین خساست بارسلونا در امتیاز دادن و دفاع و دروازه بان عالی این تیم، تقریبا 
به یک لیگ غیررقابتی تبدیل شده است. امشب هم رئال و هم بارسا بازی دارند اما 
بازی ها برای این دو تیم حساس نیست. اختلاف 11امتیازی بین این دو رقیب در 
فاصله 7هفته مانده به پایان فصل، این مسابقات را از تک وتا انداخته است، اما حتی 
باخت احتمالی رئال در بازی امشب مقابل آلمریا و پیروزی بارسلونا بر رئال بتیس، 
نمی تواند آبی اناری ها را قهرمان زودهنگام و قطعی لیگ کند. در بهترین حالت 
بارسلونا هفته آینده می تواند جشن قهرمانی بگیرد، البته اگر رئال هر دو بازی این 
دو هفته را ببازد و بارسا ببرد، آنگاه اختلاف امتیاز 2تیم در فاصله 5هفته به پایان 
به 17 افزایش می یابد. حتی تســاوی رئال در این دو دیدار هم قهرمانی بارسا را 
قطعی نخواهد کرد، چون در این حالت رئال اگر همه بازی های بعدی را ببرد و 
بارسا همه را ببازد امتیازات برابر می شود و چون رئال مادرید در بازی رودررو بهتر 
نتیجه گرفته، بالاتر می ایستد. رئال هفته آینده با سوسیداد بازی دارد و بارسا با 

اوساسونا. چنین احتمالی بعید هم نیست.

     بارسا
در واقع این رایو وایکانو بود که جشــن قهرمانی را به  تعویق 
انداخت. این تیم چهارشنبه شب 2 بر یک بارسلونا را شکست 
داد. فران گارسیا، مدافع کناری سابق رئال که فصل آینده به 
این تیم باز خواهد گشت، زننده گل دوم وایکانو به بارسا بود. او به اتلتیکومادرید 
هم در این فصل زخم زده. بارســا در هفته های اخیر امتیازاتی را مقابل خیرونا، 
ختافه و وایکانو از دست داده و به همین دلیل شانس رسیدن به 100امتیاز هم 
برای این تیم از دست رفته است و بارســای ژاوی در بهترین حالت 97امتیازی 

خواهد شد و به رکورد بارسای تیتو ویلانوای فقید نخواهد رسید.
درباره وایکانو هم نکته جالب اینجاست که این تیم تا پیش از برد مقابل بارسا کاملا 
متعادل عمل کرده بود و در 30بازی، 10برد، 10تساوی، 10شکست، 36گل زده 
و 36گل خورده ثبت کرده بود اما بارسا این تعادل را بر هم زد. بارسا برای دومین 
فصل پیاپی موفق به بردن رایو نشد. در واقع برای نخستین بار در تاریخ بارسلونا در 
۴بازی متوالی موفق به شکست رایو نشده است. وایکانو در طول تاریخ 7بار بارسلونا 

را شکست داده که 3برد آن در ۴بازی اخیر بوده است.
لواندوفسکی در این بازی بالاخره گل زد تا فاصله اش را با کریم 
بنزمای 1۴گله و همیشه غایب در صدر جدول گلزنان به ۴گل 

افزایش دهد. لواندوفسکی پس از ۴67دقیقه توانست گل به ثمر 
برساند و این بدترین آمار او از زمان حضورش در این باشگاه است. 

لوا پس از جام جهانی 10گل زده که تنها یکی از آنها در نوکمپ بوده 
است و بقیه در خارج خانه.

بارسا بیشتر بردهایش را مدیون درخشــش تراشتگن و بازی دفاعی تیم 
است. با این فرمول می شود یک فصل قهرمان شد اما برای فصل آینده باید 
چیزهای زیادی تغییر کند چون این سبک در درازمدت جوابگو نیست. همه 
کارشناســان و حتی خود ژاوی هم به این موضوع اذعان دارند که بارسلونا 

خوب بازی نمی کند.

  رئال
رئالی ها روی لیگ تمرکز ندارنــد و آن را رها کرده اند. هفته 
گذشــته در زمین خیرونا ۴بر2 باختند. تاتی کاستیانوس 
پس از 10ســال و یک روز، نخستین بازیکنی شد که مقابل 
کهکشانی ها پوکر می کند. پیش از مهاجم آرژانتینی، روبرت 

لواندوفسکی با پیراهن دورتموند مقابل رئال در یک بازی ۴گل زده بود.
وینیســیوس 1۴کارت زرد در این فصل دریافت کرده است. او همچنین به رکورد 
100بازی زیرنظر آنچلوتی رسید با ۴۴گل زده برای این سرمربی. وینیسیوس نخستین 

بازیکن این فصل 5لیگ بزرگ اروپایی است که به 100دریبل موفق می رسد.
در بازی های رئال مادرید در این فصل بیشــترین گل ردوبدل شده؛ 93گل که 
شامل 65گل زده و 28گل خورده است. خیرونا هم همینطور. در بازی های بارسلونا 
با سبک خاص ژاوی فقط 66گل ردوبدل شده )55گل زده و 11گل خورده( که 

فقط اوساسونا)61( و مایورکا)6۴( آمار گل کمتری در بازی های خود داشته اند.
مودریچ که اخیرا زمین تمرینی دینامو زاگرب به نام او نامگذاری شده، مصدوم 
است و ممکن است فینال کوپا دل ری و حتی بازی با منچسترسیتی را از دست 

بدهد. آلابا شاید به این دو بازی برسد.
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پس از جلسه مقامات باشگاه بارسلونا با لالیگا شایعه شد که در این جلسه 
درباره نحوه بازگشت مسی به این باشــگاه توافقاتی صورت گرفت اما 
تباس، رئیس لالیگا آن را تکذیب کرد و گفت: »بارسلونا توانایی پرداخت 
دستمزد هنگفت به مسی را ندارد، آنها مانند پاری سن ژرمن نیستند. تا 
امروز، ورود مسی به بارسلونا پیچیده است. باشگاه باید دستمزد بازیکنان 
خود را پایین بیاورد و چند بازیکن از تیم کنار بگذارد تا بتواند مسی را ثبت 
کند.« او حتی دوباره درباره پرونده رشوه به نایب رئیس پیشین کمیته 
داوران اسپانیا - نگریرا- هم حرف زد و آن را مشکل جدی بارسا دانست: 
»پرونده نگریرا جدی ترین پرونده تاریخ فوتبال اسپانیاست. اینکه یک 
باشگاه به مدت 8سال به نایب رئیس داوری پول بدهد، خطرناک است. «

بارســلونا اما همچنان در این پرونده خود را بی گناه می داند و منتظر 
برگزاری دادگاه اســت. آنها همچنان دنبال پیدا کــردن راهی برای 
بازگرداندن مسی هستند. هر چقدر مسی دستمزدش را کاهش دهد، 
باز هم باشــگاه توان پرداخت آن و ثبت قرارداد ایــن بازیکن را ندارد. 
بوسکتس توافق کرده برای تمدید دســتمزدش را کم کند اما آلبا نه. 
آلبا اگر بماند باید 35میلیون یــوروی دیگر بگیرد که واقعا رقم زیادی 
است. بارسلونا برای رهایی از شر دستمزد این بازیکن دنبال راهی برای 
فروش اوســت؛ همچنین بازیکنانی مثل فران تورس، کســیه، فاتی، 
رافینیا و چند نفر دیگر. بارسا تی وی هم با 150کارمند در حال تعطیل 

شدن است. بازسازی ورزشگاه نوکمپ دیگر دغدغه مالی باشگاه است. 
ساختار تامین بودجه این نوسازی به این شکل است؛ بازپرداختی که 
در 5سال انجام می شود شــامل 583میلیون یورو، بازپرداخت 7ساله 
وام ۴77میلیون یورویی، بازپرداخت 20 تا 2۴ســاله وام 390میلیون 
یورویی، همگی با میانگین نرخ ســود 5.5درصد. بارســلونا از محل 
درآمدهای ورزشگاه اسپاتیفای نوکمپ سررسیدها را صاف می کند. 
درآمد سالانه 2۴7میلیون یورو برای این ورزشگاه پیش بینی شده است؛ 
22درصد بلیت و رستوران، 15درصد موزه، 2۴درصد اتاق و خدمات 

VIP، 15درصد مراسم و 2۴درصد تبلیغات.
بارســلونا قصد دارد از فصل 26-2025 یک صندوق ویژه ایجاد کند 
که پس از حفــظ 100.۴میلیون یــورو برای باشــگاه، درآمد اضافی 
حدود 2۴6میلیون یورو به آن منتقل شــود. این صندوق درآمدها را 
سرمایه گذاری کرده و اقساط وام باشگاه را که تقریبا سالانه 9۴میلیون 
اســت، منتقل می کند و مابقی را به باشــگاه برمی گرداند. تقسیمات 
1۴50میلیون یورو؛ پروژه نوکمــپ: 1071میلیون یورو، هزینه های 
تامین مالی: 179میلیون یورو، ذخیره مالی: 200میلیون یورو. همه اینها 
اما منجر به تضمیني برای گرفتن مجوز عقد قرارداد با مسی نخواهد شد. 
لالیگا همچنان با هر قرارداد جدیدی از سوی این باشگاه به دلیل فیرپلی 

مالی مخالف است.



16
2 3 0 2 3 6 0   شنبه   9 اردیبهشت 1402     شماره  8758  2

جدول 8758

 8
75

7  
اره

مـ
 ش

ول
ـد       

جـ
ـل 

ــ
ــ

ح

افقی:
1- پاسخ- ساحل گردشگری 
شهرســتان لنگرود- نوعی 

پارچه لطیف
2- راوی مســتند تلویزیونی 
روایت فتــح- رمان مشــهور 

دافنه دوموریه
3- پادشــاه بابل که حضرت 
ابراهیم)ع( را در آتش افکند- 

درختی با چوب سخت- کناره
4- غــــاف شــمشــیر- 

ناخوشایند بودن- کافی
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تراوش کردن مایع از جایی
7- حلقــه نورانــی اطراف 
چیزی- ژله- لباس اتاق عمل

8- فانی- نازل شــده در مکه- 
گوناگونی

9- فاعل- خــوش رفتاری- 
قـوای نظامی یک کشور
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شوک مصدومیت!
با مصدومیت کامران قاسمپور حالا طلای تضمین شده 2سال 

گذشته برای تیم ملی کشتی در هاله ای از ابهام قرار دارد

 درحالی که آزادکاران ایران با شکست سنگین در مسابقات قهرمانی آسیا کار را تمام کرده اند، 
شوک مصدومیت کامران قاسمپور و در ادامه امیرمحمد یزدانی می تواند بدترین خبر برای 
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد باشد. قطعا او امید دارد ناکامی قزاقستان را با مدال های جهانی 
صربستان به دست فراموشی بسپارد ولی با اتفاقات اخیر باید گفت شرایط برای تیم ایران در 

صربستان سخت خواهد بود.

   لشگر مصدومان
طبق اعام فدراسیون کشتی مسابقات جام تختی در رشــته آزاد اوایل خردادماه 
در شهر ارومیه برگزار خواهد شد. براساس چرخه انتخابی تیم ملی، طایی های 
جهانی صربستان و مسابقات قهرمانی آسیا از حضور در جام تختی معاف هستند. 
در مسابقات قهرمانی آسیا رحمان عموزاد به مدال طا رسید که با مصدومیت 
پیمان بیابانی در وزن 65کیلوگرم ملی پوش قهرمانی آسیا شده بود. او تنها طایی 
ایران در قهرمانی آسیا بود که طبق چرخه انتخابی تیم ملی به جهت کسب طا 
در قهرمانی جهان از حضور در جام تختی معاف خواهد بود. کامران قاسمپور دیگر 
طایی ایران در قهرمانی جهان بود که قرار بود با حضور در مســابقات رنکینگ 
قرقیزستان کارش را آغاز کند ولی حالا شنیده می شود مصدومیت نسبتا جدی 
کشاله ران دارد. قاسمپور بدون شک مسابقات رنکینگ قرقیزستان را از دست داده 
است. او درباره مصدومیتش به همشــهری گفت: »یک مصدومیت نسبتا قدیمی 
داشتم که با استراحت خوب می شــد ولی در این مدت برای آمادگی و شرکت در 
مسابقات مختلف تمریناتی داشتم که سبب شده پارگی کشاله ام بیشتر شود. طبق 
صحبتی که با کادر فنی داشتم، قرار شد به تهران بیایم و کار فیزیوتراپی را انجام دهم 
و تحت نظر باشم تا سرعت بهبودم بیشتر شود.« با توجه به اینکه قاسمپور مسابقات 
رنکینگ را از دست داده به نظر باید منتظر حضور او در مسابقات رنکینگ مجارستان 
در تیرماه باشیم تا حداقل پیش از مسابقات جهانی2023در یک تورنمنت رسمی 

روی تشک رفته باشد. قاســمپور دارنده مدال طای جهان در سال های 2021و 
2022در تاش است بعد از کسب سومین طا در سال2023از وزن 92کیلوگرم 
به وزن المپیکی 97کیلوگرم برود. امیرمحمد یزدانی در مسابقات قهرمانی جهان 

صربستان در سال2022با قرعه رژیم اشغالگر روبه رو شد و طبق چرخه او هم از 
حضور در جام تختی معاف شد ولی قرار بود به مسابقات رنکینگ اعزام شود که 

شنیده شده او هم از ناحیه کتف دچار مصدومیت است و شرایط مناسبی 
برای ادامه تمرینات ندارد. یزدانی سال2021موفق شد مدال 

نقره جهان را در وزن 70کیلوگرم کسب کند.

جنجال در ساری
مجمع انتخاباتی هیأت کشتی مازندران با اخراج یک خبرنگار، خبرساز شد

انتخابات هیأت کشتی مازندران درحالی روز پنجشنبه به میزبانی شهرستان ساری برگزار شد که 
حواشی این انتخابات سبب شده بیانیه های متعددی درباره این مجمع صادر شود.

   شروع یک جنجال
با نظر علیرضا دبیر رئیس فدراســیون کشتی که ریاست مجمع هیأت کشــتی مازندران را هم برعهده 
داشت، مجمع انتخابات مازندران به دلیل حساسیت بالا و اینکه مازندران مهد کشتی ایران است، در حضور 
خبرنگاران برگزار شد. این موضوع در حالی اتفاق افتاد که مجمع انتخاباتی استان تهران پشت درهای بسته 
برگزار شده بود. در ابتدای جلسه دبیر شروع به صحبت کرد و با اشاره به اینکه از سال67در اردوهای تیم ملی 
با مازندرانی ها بوده عنوان کرد: »لهجه مازندرانی را به خوبی می فهمم و می توانم صحبت کنم.« بافاصله 
یک نفر که تحت عنوان خبرنگار وارد مجمع شده بود، گفت: »شوخی می کنی« دبیر در پاسخ گفت: »نه، مگر 
شوخی داریم؟« در ادامه خبرنگار مورد نظر گفت: »انگار دارید مسخره می کنید.« که دبیر با لحن عصبانی 
گفت: »مگر شما نیت خوان هستید؟ به نظرم از جمع معذرت خواهی کنید.« که خبرنگار گفت: »من از شما 
عذر می خواهم.« اما این صحبت ادامه پیدا کرد تا اینکه دبیر به عنوان رئیس مجمع اعام کرد تا خبرنگار 

بیرون نرود، به صحبت هایش ادامه نخواهد داد و از حراست خواست تا مانع حضور او در مجمع شوند.

   اولین بیانیه
خانه مطبوعات استان مازندران بافاصله بعد از انتخابات هیأت طی بیانیه ای خواستار عذرخواهی دبیر شد. در 
بخشی از این بیانیه آمده است: »بر کسی پوشیده نیست که مدیران در هر پست و منصبی باید تاب هرگونه انتقاد 
منصفانه خبرنگاران و رسانه ها را داشته باشند و همانطور که از اسمش پیداست مسئول یعنی همیشه در معرض 
سؤال و پرسش اما برخورد عجیب و قابل تأمل همراه با پرخاشگری رئیس فدراسیون آن هم به عنوان یک مسئول 
مهمان در استان قابل اغماض و چشم پوشی نیست. در پایان ضمن حمایت قاطع از همکار رسانه ای که مورد 
بی حرمتی رئیس فدراسیون کشتی قرار گرفت، هرگونه پیگیری قضایی و صنفی این همکار عزیز را حق مسلم 

وی دانسته و خانه مطبوعات و رسانه های مازندران نیز آماده همراهی با وی در پیگیری های مقتضی است.«
 

   افکار عمومی قضاوت خواهد کرد
همچنین ایمان شمسایی، مدیرکل مطبوعات داخلی وزارت ارشاد در اینستاگرام نوشت: »سیلی عضو 
شورای شهر و دستان رئیس فدراسیون به نشانه اخراج خبرنگار اگر چه خطا و نشان از تفرعن حاکم بر بخشی 
از بدنه مدیران است اما بیش از همه ضعف نظام صنفی رسانه را نمایان می کند. خاصه آنکه رفتار علیرضا 
دبیر غلط است چرا که خبرنگار یا هر فردی بی دعوت به آن جلسه نیامده. رفتار دبیر وقتی بیشتر زیر سوال 
می رود که از مرام پهلوانی و نماز اول وقت دم بزند و صدایش را پشت بلندگو بلندتر کند و حراست را صدا 

بزند. افکار عمومی درباره این رفتارها قضاوت خواهد کرد.«
انجمن روزنامه نگاران استان تهران هم نسبت به اتفاق رخ داده در مازندران واکنش نشان داد و در بیانیه ای 
که در بخشی از آن از تحریم دبیر صحبت شده است اعام کرد: »علیرضا دبیر، رئیس فدراسیون کشتی 
حتی یک کلمه انتقادی را برنمی تابد و در نامؤدبانه ترین شکل ممکن، به خبرنگاری که از او سؤال کرده است 

توهین می کند و حکم به اخراج خبرنگار از جلسه می دهد.«

   حضور خبرنگار غیرتخصصی
روابط عمومی فدراسیون کشتی هم نسبت به اتفاقات رخ داده واکنش نشان داد و در مهم ترین بخش 
بیانیه عنوان شده است خبرنگار مذکور فعالیتی در حوزه ورزش ندارد. در این بیانیه اشاره شده: »با توجه 
به اهمیت مجمع انتخاباتی هیأت کشتی استان مازندران و حسن نیت فدراسیون کشتی، به منظور احترام 
به جایگاه مهم اصحاب رسانه و اطاع رسانی صحیح در کشتی کشور، رئیس فدراسیون کشتی به عنوان 
رئیس مجمع اجازه حضور خبرنگاران در این مجمع را داد و تصاویر، فیلم ها، اخبار و مصاحبه هایی که از 
سوی رسانه های مختلف منتشر شده حاکی از این موضوع است. در این مجمع تعداد بالایی از خبرنگاران 
حضور داشته اند و در امر اطاع رسانی صحیح و درست اخبار و وقایع نیز رسالت خود را به خوبی انجام 
داده اند. اما این موضوع که حین صحبت های رئیس فدراسیون کشتی که مورد تأیید جمع کشتی گیران 
ملی پوش حاضر در مجمع نیز بوده است، خبرنگاری که در حوزه ورزشی نیز فعالیت ندارد، یکباره درباره 
صحبت های رئیس فدراسیون جمله ای خارج از عرف را بیان داشته و در ادامه آن نیز دلیل این کار خود 
را با یک جمله غیرمحترمانه تکمیل کرده است، قطعا در  شأن اعضای حاضر در مجمع و کشتی کشور 
نبوده و رئیس مجمع به عنوان نماینده جامعه بزرگ کشتی از اختیارات قانونی خود استفاده نموده و 

مانع از ادامه حضور فرد توهین کننده در مجمع شده است.«

بیانیه را بسوزان!
حالا که لیگ به هفته های پایانی اش رســیده، تنور بیانیه نویسی در 
فوتبال ایران دوباره داغ شــده اســت. دربی پایتخــت فقط یک گل 
داشت اما بعد از بازی، هر باشگاه بیش از 3بیانیه منتشر کرده و علیه 
باشگاه رقیب موضع گرفته است. از شادی گل یک بازیکن تا جمات 
یک مربی علیه داور گرفته، همه سوژه نوشتن بیانیه شده اند؛ اتفاقی 
که بعد از دیدار ســپاهان و ملوان نیز رخ داده و باشــگاه ها با نوشتن 
بیانیه های تند و تیز، مطالبی را علیه هم به انتشــار رسانده اند. ظاهرا 
مدیران و مربیان فوتبال ایران در شــرایط حساس، دیگر نمی توانند 
کنترلی روی اوضاع داشته باشند و راهکاری به جز بیانیه نویسی هم 
در مقابل خودشان نمی بینند. اما سؤال اینجاست که آیا این بیانیه ها 
تا امروز واقعا تغییری در فوتبال ایران به وجود آورده اند؟ آیا همه این 
بیانیه ها روی هم موجب اصاح یک ضعف در فوتبال ایران هم شده اند؟ 
باشگاه ها چه اصراری دارند که به محض پایان یک بازی حساس، در 

حالت آماده باش برای نوشــتن بیانیه قرار بگیرند؟ تیم های دیگر چه 
اصراری دارند که حتما به این بیانیه ها جواب بدهند؟ فضا آنقدر تیره 
و تار شده که یک تیم احساس می کند اگر به بیانیه تیم حریف جواب 
ندهد، امتیاز آن مرحله را از دست داده اســت. این روند اما نه تنها به 
بهبود اوضاع ختم نمی شود، بلکه امکان اصاح مشکات بزرگ فوتبال 
ایران را نیز کمرنگ تر می کند. 3هفته به پایان لیگ مانده و جام حذفی 
از امروز وارد یک چهارم نهایی خواهد شــد. تــا پایان فصل نبردهای 
حساس بسیار زیادی برگزار می شود؛ مسابقه هایی که به شدت نفسگیر 
و تعیین کننده هستند. در چنین شرایطی نوشتن مداوم بیانیه ها فقط 
بنزین روی آتش اختافات در لیگ برتــر می ریزد. این بی تأثیرترین 
راهی اســت که می توان برای پایان دادن به بحران ها در فوتبال ایران 
درنظر گرفت؛ روشی که تا امروز هیچ وقت جواب نداده و پس از این هم 

نتیجه ای نخواهد داشت.

داد بزن، مزد بگیر!
بعد از اعتراضات خمز، طی 6هفته، 4پنالتی به سود تراکتور اعام شده است

طی هفته های اخیر هیچ تیمی به اندازه تراکتور صاحب ضربات پنالتی نشده است. 
آخرین پنالتی آنها در واپسین دقایق بازی هفته بیست وششم در برابر ملوان اعام 
شد؛ طی یک تصمیم بحث برانگیز از سوی داور مسابقه که منجر به گل تساوی 
تراکتور و فرار این تیم از شکست شد. این اتفاق در شــرایط عادی چیز چندان 
عجیبی نیست. شگفتی اما از جایی شروع می شود که مصاحبه چند هفته قبل پاکو 
خمز را به یاد می آوریم؛ زمانی که او به عدم اعام پنالتی به سود تیمش اعتراض 
کرد و به نظر می رسد همان اظهارات آتشین در تغییر رویکرد داوران موثر بوده 
است! در طول 21هفته ابتدایی لیگ، تراکتور حتی صاحب یک ضربه پنالتی هم 
نشد. این تیم در هفته بیست ودوم باید به مصاف پرسپولیس می رفت و اینجا بود که 
پاکو خمز، سرمربی اسپانیایی تیم تبریزی به موضوع معترض شد. او گفت: »شاید 
چیزهایی در کار است که باعث می شود برای پرسپولیس پنالتی بگیرند و برای ما 
نه. آیا قضاوتی که برای استقال و پرسپولیس می شود با ما یکسان است؟ کمی 

عجیب نیست که هنوز در کل لیگ یک پنالتی برای ما گرفته نشده است؟ 
شاید من خیلی منفی فکر می کنم!« کمی عجیب بود که تا آن زمان برای 
تراکتور پنالتی اعام نشده بود اما  از آن عجیب تر  این بود که بافاصله 
بعد از اظهارات خمز،  تراکتور طی 6بازی صاحب 4پنالتی شد! چراغ اول 
را داور همان بازی تراکتور و پرسپولیس روشن کرد و محمد عباس زاده 
موفق به گلزنی شد. تراکتور هفته بعد از آن بازي مقابل مس رفسنجان 

پنالتی نداشت، اما  در آخرین دقایق بازی با نفت مسجدسلیمان صاحب 
پنالتی شد که رضا اسدی آن را گل کرد. در بازی با سپاهان هم  اسدی در نیمه 
دوم پنالتی اعام شده به سود سرخپوشان را به تنها گل بازی تبدیل کرد؛ 
همان کاری که هفته بعدش در دقایق پایانی بازی با ملوان از سوی او تکرار 
شد. این مسئله شاید به خوبی اهمیت اعتراض کردن و سروصدا راه انداختن 

در فوتبال ایران را نشان می دهد. داد بزنید، مزدش را هم بگیرید!



خلاصه گزارش
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هر شهید کربلایی داردنشانی های شهادت 
 مقصد هشتمین تور تهرانگردی مرکز تهران شناسی همشهری

 دیدار با خانواده شهدای امر به معروف و نهی از منکر بود
دیدار با خانواده شهدا مرا یاد این جمله شهید آوینی انداخت: هر شهید کربلایی دارد که 
خاک آن کربلا تشنه خون اوست و زمان انتظار می کشد تا پای آن شهید بدان کربلا رسد

تلخ و شیرین یک افطار 
نسیم دلنواز بهاری، شور گنجشک های سرمست، 
شهر در چشم انداز پایین دست و آپارتمانی دنج، 

خزیده در گوشه ای از غوغای شهر.
اینجا جان می داد برای زندگی! 

با زبان روزه، از پله هــای تند آپارتمان بالا رفتیم و 
نفس زنان، با تعارفات گرم خانمِ خانه داخل شدیم.

اولین اتاق، پذیرایی بود.
نشستیم.

 
3 عکس در یک قاب جلوه نمایی می کرد.

3 مرد جوان، شبیه هم.
وسطی پدر، دو طرف جوانان پدر.

 
خانم تکیده مهربان خوش خنده، مادر آن دو جوان 

بود و همسر آن پدر.
گریه کرده بود که چرا روز قدس را اشتباهی گرفته 

و نرفته. تا به حال راهپیمایی اش قضا نشده بود.
می گفت: »پدر بچه ها جبهه بود و ما فلاح. دائم سر 
بچه ها را به بازی و داستان های قرآنی گرم می کردم 
تا بیرون نروند. همیشه با وضو به آنها شیر می دادم و 
دائم زیارت عاشورا در گوش شان زمزمه می کردم.«

پــدر اول انقلاب با منافقین در کوچه های شــهر 
می جنگد، گلوله می خورد و مجروح می شود.

بچه ها از همان موقع با پدرشان مسجد می رفتند و 
بسیجی شده بودند.

پدر بعد از جنگ عضو حفاظت پرواز شــده بود و 
همیشه در مأموریت بود.

بچه ها هم جَلد مسجد.
 

تن صداش آرام بود و ریزریز حرف می زد، باید گوش 
تیز می کردی تا بشــنوی چه می گوید. می گفت: 
»پسرها خیلی با هم دعوا می کردند. یک بار رفته 
بودم پایین، خانه همسایه. فقط صدای گروم گروم 
از بالا مي آمد. تعجب کردم صدای چیه؟ اول فکر 
کردم دارند مثل همیشه دعوا می کنند، اما صدای 

دعواشان نمي آمد، فقط گروم گروم! 
دویدم بالا. دیدم همدیگر را کــرک و پرَ کردن و 
 زیرپیراهن شان تیکه تیکه شــده. جیغ کشیدم:

» چــه خبرتونه؟! چقدر ســر و صــدا می کنید؟ 
آبرومون رفت.«

همانطور خرد و خمیر، زدنــد زیر خنده و گفتند: 
»مامان تو که بیشــتر ســر و صدا می کنی. ما که 

داشتیم بی صدا دعوا می کردیم!!«
خانمِ خانه، این را تعریف کرد و بی صدا، غش کرد از 

خنده. با او خندیدیم.
محمد اما نخندید. قرمز شــده بود. قشــنگ کم 
آورده بود. برگشت گفت: »حاج خانم! شما ناراحت 

نیستید؟ پسرتان را 4ماهه شهید کردند.«
مادر که هنوز خنده روی لب هاش بود، گفت: »چرا 
خیلی، مخصوصا به سلمان خیلی وابسته بودم. اما 
پسرم به وظیفه اش عمل کرد و الان جایش خوب 
است. ما هم باید با روحیه بایستیم و به وظیفه مان 
عمل کنیم.« کلیشــه ای ترین جمله ای بود که به 

عمق جانم نشست.
 

3 برادر، هر سه پا جا پای پدر گذاشته بودند.
روح الله را جلوی سلمان شهید کرده بودند و سلمان 

را جلوی محمدعلی. 2 کربلا در تهران.
 

کربلای یک؛ سال ۸۵ روح الله از مسجد محافظت 
می کرد در مقابــل بی ناموس هایی کــه مزاحم 

نوامیس مردم - خانم های نمازگزار- می شدند.
ردش را زده بودند تا سر کوچه شان.

درگیر شده بودند و شاهرگش را زده بودند، جلوی 
سلمان.

ناگهان در آن کوچه که جان می داد برای زندگی، 
بوی خون پیچید! 

و آن آپارتمــانِ دنج، روی ســرم هوار شــد و آن 
گنجشک ها دور سرم می چرخیدند.

آن کوچه مقتل روح الله بود.
و هر روز خانم خانه، تکیده و مهربان، پله های تند 
آپارتمان را بالا و پایین می کند و در راه مسجد، از 
مقتل پسر می گذرد! چه می کشد او؟! گریه اش اما 

برای از دست دادن راهپیمایی قدس بود.
 

ســلمان خیلی این در و آن در زده بود، برود دفاع 
از حرم.

چون یک شهید داده بودند، بهش اجازه ندادند.
پدر رفته بود اجازه کتبی هم داده بود، اما فایده ای 
نداشــت، او را نبردند. پدر که ریه هایش در جنگ 
شیمیایی شده بود، نای مقاومت در برابر کرونا را 
نداشت و 2سال پیش رفت پیش رفقای شهیدش.

 
کربلای 2؛ می گفت: »وقتی در مراســم تشییع 

سلمان، آرام گفتم: خدایا این قربانی را از ما بپذیر.
خانمی چادری که کنارم بود برگشت گفت: شهید، 

پسر شما بوده؟
گفتم: اگه خدا قبول کند.

گریه افتاد و گفت: بی ناموس ها داشــتند چادر از 
سرم می کشیدند، پسر شــما آمد و از دست شان 

نجاتم داد.«
نیم ســاعت بعد، جلــوی محمدعلــی، با تفنگ 

آمریکایی شات گان، گلوله تو سرش خالی کردند.
چهار ماه است که او هم رفته پیش پدر و روح الله.

 
و حالا محمدعلی در سپاه خدمت می کند، راه پدر 

و روح الله و سلمان امیراحمدی را طی می کند.
خدا برای مادر حفظش کند.

 
عکس یادگاری گرفتیم.

باید می رفتیم.
مادر ناراحت از اینکه نتوانســته از مــا پذیرایی 
کند، به زور به ما شکلات داد،  گفتیم: با آن افطار 
می کنیم. خوشحال شد. تلخ ترین و شیرین ترین 

افطار امسال مان بود!

روایت 
حجت الاسلام علی اخباریگردشگران

اگر خون دل بود ما خورده ایم
خرده  روایت ها از آمران به معروف و ناهیان از منکر جانباز در تور مکان رویداد شهدای امر به معروف و نهی از منکر 

هشتمین تور تهرانگردی مؤسسه همشهری در 
زینبیه رسانه تهران، میزبان جانبازان دستور 
الهی امر به معروف و نهی از منکر بود،جانبازانی 
که به دفاع از مظلوم و نهی از منکر برخاســته 
تا سلامت شــهر و محله را به نفع ساکنان آن 
تامین کننــد و محیط زندگی مــان را هویتی 
 عمیق ببخشند. تهران قصه های بسیار دارد،

از دروازه های صفــوی و ناصری گرفته تا برج و 
باروهای معاصر؛ از چنارهای چند صد ساله تا 
بناهای متروکه، از مفاخر علمی و ادبی گرفته 
تا نام آوران ورزشــی. اما در این میان از قصه 
چهره های تأثیرگذار و کمتر پرداخته شده ای 
مانند قصه پررمز و راز جانبازان و شهدای امر به 
معروف و نهی از منکر غافل نمانیم که تهران با 
شنیدن و خواندن آنها متفاوت تر و تازه تر است.

گاهــی رضایت ندادن به صلاح فــرد خاطی و 
جامعه است

میان انبوه خبرهای سال 1390  یک خبر بیش از 
سایر اخبار توجه همه را به خود جلب کرد؛ خبر این 
بود که امام جماعت دانشــگاه علوم پزشکی تهران 
به خاطر انجام فریضه نهی از منکر درخیابان مورد 
ضرب و شتم قرار گرفت و مجروح شد. ماجرای این 
خبر را خود حجت الاســلام فرزاد فروزش اینگونه 
شرح می دهد: » 16اردیبهشــت سال 1390 بود. 
یک روز بعد از فراغت از نمازجمعه در دانشگاه علوم 
پزشکی تهران، به اتفاق یکی از دوستان راهی مسیر 
خیابان شریعتی شدیم. در یکی از کوچه های فرعی 
وقتی می خواســتم خودرو را متوقف کنم متوجه 

اذیت و آزار 2مرد نسبت به خانمی شدم. از خودرو 
پایین آمدم و به آنها تذکــر دادم که مزاحم خانم 
نشوند. اما آنها دســت بردار نبودند و با بی احترامی 
و فحاشــی به کار خود ادامه دادنــد. دوباره متذکر 
شدم. فایده ای نداشــت. ناگهان یکی از آنها شیشه 
نوشــابه ای را با زدن ضربه ای شکســت. کمی بعد 
هم از پشت به سمت من حمله ور شد و آن شیشه 
شکسته را به چشم راستم زد. ثانیه ای بعد هر دو نفر 
عقب کشیدند و فرار کردند. من نیز غرق  خون به 
زمین افتادم. با دست چشــمِ بیرون زده ام را لمس 
کردم. خونریــزی امان نمی داد و همین مســئله 
باعث بی حالی و بي حسی ام شده بود. به بیمارستان 
منتقل شدم. البته در چهارمین بیمارستان یعنی 
بیمارستان رسول اکرم)ص( بســتری شدم. آنجا 
به من گفتند آسیب چشمتان به گونه ای است که 
باید هر چه سریع تر تخلیه شود ولی خب از آنجا که 
خواست خدا چیز دیگری بود، پزشکی بالای سرم 
حاضر شد که سال ها تجربه حضور در بیمارستان ها 
و درمانگاه های دوران دفاع مقدس را داشت. ایشان 
به من اطمینان دادند که تا جایــی که امکان دارد 

از تخلیه چشــمم جلوگیری کند. خلاصه با وجود 
4عمل جراحی سنگین، چشم بنده حفظ شد اما 
قدرت بینایی آن از دســت رفت.« حجت الاسلام 
فروزش ادامه می دهد:» ضاربان دســتگیر شدند 
و من بین رضایــت دادن و نــدادن، وا مانده بودم. 
بسیار مشــورت کردم و دوستان می گفتند ببین، 
افراد بســیاری مانند تو هســتند که جانباز امر به 
معروف یا نهی از منکر می شوند. نیمی بیشتر از آنها 
هم رضایت می دهند که این خوب است اما گاهی 
رضایت ندادن هم به صلاح فــرد خاطی و جامعه 
است. به ویژه که باید حرمت لباس پیامبر را هم در 

این ماجرا درنظر بگیریم.«

تکلیفمان را با خودمان روشن کنیم
 این جانباز امر به معروف و نهی از منکر می افزاید:

» بنده از ماجرای پیش آمده بــرای خود با عنوان 
دفاع از مظلوم تعبیر می کنم. به هر حال، یک فرد 
دیندار باید پیش از قرار گرفتن در شــرایط امر به 
معروفی یا نهی از منکری تکلیفش را با خودش و 
دینش مشــخص کند. به عنوان مثال در ماجرایی 

که برای بنده پیش آمد من به قصد دعوا و درگیری 
فیزیکی نرفته بودم. ده ها بار اتفــاق افتاده که در 
صحنه هایي از این دســت تا لباس ما را می دیدند، 
احترام می گذاشــتند و غائله ختم به خیر می شد. 
در این مورد خاص برای خود من هم معلوم نیست 
که چرا کش دار شد. گفتند به تو ربطی ندارد و ادامه 
دادند. البته اگر از قبل هم می دانستم چنین اتفاقی 
می افتد باز در انگیزه من اثری نمی گذاشت و دلیل 
نمی شــد که جانم را بــردارم و از معرکه بگریزم و 
اهمیت ندهم که ناموس مردم مــورد تعرض قرار 
می گیرد یا نه. حقیقتا انســان بایــد یک بار برای 
همیشــه تکلیفش را با خودش معلــوم کند که از 
دینداری خودش چه انتظاری دارد. خدا از بنده اش 
چه می خواهــد. اطاعت از خدا فقط نمــاز و روزه 
نیست. گاهی دعوت به معروفی است و گاهی کمک 
به مظلوم در برابر منکر. این صحنه ها برای امتحان 
ماست. این مطلب برای شخص من جا افتاده است 
که خدا مومنی را که به خاطر دینــداری و اجرای 
حکم خدا از سیلی خوردن بترسد دوست ندارد. ما 
برای اجرای احکام خدا،  سیلی که هیچ،  جانمان را 

هم باید در کف دست بگیریم.«

نهی از منکر توهین به مقدسات
حجت الاسلام »ســید محمود مصطفوی« نیز از 
جانبازان امر به معروف و نهی از منکر اســت که در 
جلسه هشتمین تور همشــهری در زینبیه رسانه 
به عنوان مهمان حضور دارد. او نیز از ماجرای خود 
می گوید:» یکی از فروعات دیــن، امر به معروف و 
نهی از منکر است. یعنی تلاش کنیم دیگران را در 
مسیری که خداوند متعال و امامان و پیامبرانش بر 
آن تأکید دارند، قرار دهیم حالا یا با امر یا با نهی.« او 
خاطراتش را اینگونه مرور می کند:» 11اردیبهشت 
1390 بود که از کوچه ای در حوالی شــرق تهران 
)مسجد انبیا( عبور می کردم. لحظه ای سر بلند کردم 
و دختری با حجاب نامناســب همراه پسری جوان 
دیدم که به سوی من حرکت می کردند. سعی کردم 
فاصله بگیرم تا برخوردی میان ما حاصل نشود. اما 
آنها زمانی که به من نزدیک شدند شروع کردند به 
توهین به مقدسات و باورهای دینی و مذهبی. ابتدا 
رد شــدم ولی با ادامه دادن توهین آنها، برگشتم و 
از آنها پرســیدم این مقدسات و باورهای مذهبی و 
دینی چه ضرر و زیانی به شما رسانده اند که اینچنین 
نسبت به آنها بی حیایی می کنید؟ دختر جوان کمی 
شرمنده شــد و من نیز به نصیحت ادامه دادم. در 
همین حین بود که یکدفعه آن پسر جوان به سرعت 
خیز برداشت و به سمت بنده حمله ور شد. مشت 
محکمی به چشم چپم زد، عینکم بر زمین افتاد و 
نور چشمم رفت. با آن چشم نمی توانستم 
جایی را ببینم. دختر و پســر جوان پا به 
فرار گذاشتند. کمی آن سوتر، یک وانت 
میوه فروش بود که بــا داد و فریاد به 
کمکم آمد. بعد هم پسرم آمد و راهی 

بیمارستان لبافی نژاد شدیم.«

شهیدان جهادگر

شهـیـــدان  مـــادرِ 
امیراحمــدی از روحیه 
جهــادی فرزندانش نیز 
 ایــن چنیــن می گوید:

» آقا ســلمان تا پیش از 
شــهادتش و در دوران 
کرونا نیز بسیار جهادی 
و خیرخواهانــه به دنبال 
کمک به هموطنان بود. 
درســت زمانی که کرونا 
تازه شیوع پیدا کرده بود 
و کمتر کسی نسبت به آن 
بیماری شناخت داشت او 
آستین همت و اراده بالا 
زده بود و با شــجاعت و 
ایثارگری تمام به بیماران 
کمک می کرد. از تامین 
هزینه  دستگاه های مربوط 
به اکسیژن رسانی تا انجام 
امور روزانــه بیمارانی 
کــه توانایی خــروج از 
منزل را نداشــتند. روی 
خــوش، مهربانــی، از 
خودگذشتگی، عشق به 
اهل بیــت)ع( و ولایت از 
ویژگی های بارز هر یک 
از این فرزندان شهیدم 
بود. ویژگی هایی که آن 
را زبانزد اقوام و دوستان 

کرده بود.«

بخشش پای 
چوبه دار

حامــد، قاتــل هادی 
محبــی به جــرم قتل 
عمد بــه قصاص محکوم 
شــد. او را به میدان امام 
حسین)ع( بردند تا حکم 
را اجرا کنند. پدر هادی 
از ماشــین پیاده شد، 
موج جمعیــت در انتظار 
اجرای حکم بود، اما پدر 
طناب دار را از گردن قاتل 
پسر درآورد و فریاد زد: 
بخشیدم.«  »بخشیدم، 
لذتی که در عفو هست، در 
انتقام نیست. نوای شادی 
در میان مــردم پیچید. 
اشک از چشمان پسرک 
جاری شــد. پدر شهید 
چند روز قبل به احترام 
شب های قدر اجرای حکم 
را به تعویق انداخته بود. 
اما این بار صورت پســر 
نوجوان را بوسید و او را 
به خدا سپرد. او می گوید: 
»تا آخرین روز، تصمیم به 
بخشیدن نداشتم ولی در 
لحظه آخر به خاطر اسلام 
و آبروی بســیج از خون 

پسرم گذشتم.«

نامه ای به آقا جان 
از سرباز کوچک

شهید علی خلیلی 15روز 
قبل از شهادتش نامه ای 
برای رهبر معظم انقلاب 
نوشت؛» سلام آقاجان؛ 
امیــدوارم حالتان خوب 
باشــد. آنقدرخوب که 
حسودی  از  دشمنانتان 
بمیرند و از ترس خواب 
حرام  چشمانشــان  بر 
باشد. اگر از احوالات این 
سرباز کوچکتان خواستار 
باشــید، خوبم؛دوستانم 
شلوغـــش  خیـــلی 
می کنند. یعنی در برابر 
جانبازی هایی که مدافعان 
این آب و خاک کرده اند، 
شاهرگ و حنجره و روده و 
معده من چیزی نیست که 
بخواهند اینقدر شلوغش 
کنند. هر چند که دکترها 
بگوینــد جراحی لازم 
دارد و خطرناک اســت و 
ممکن است چیزی از من 
نماند...من نگران مسائل 
خطرناک تر هستم... من 
می ترسم از ایمان چیزی 
نماند. آخر شنیده ام که 
پیامبر)ص( فرمودند: اگر 
امر به معــروف و نهی از 
منکر ترک شود، خداوند 
دعاها را نمی شنود و بلا 
نازل می کند. من خواستم 

جلوی بلا را بگیرم...«

سحر جعفریانگزارش
روزنامه نگار

ضارب را بخشیدم
مصطفوی از روزهای بستری شدن در بیمارستان می گوید:» در بیمارستان 

معاینات پزشکی و عمل جراحی برای تخلیه چشم آغاز شد. مدتی هم در 
بیمارستان بستری بودم. بســیاری از افراد از ارگان های مختلف برای 

عیادت آمدند. اما بنده سعی داشــتم تا موضوع چندان مطرح نشود. چرا که آن زمان 
برخی از افرادی که به هر دلیل می خواستند از کشور مهاجرت کنند کارهایی از این 

دست انجام می دادند تا به مذاق دشمنان خوش آید و آن افراد را با آغوش باز برای 
پناهندگی یا صدور ویزا بپذیرند. به هر حال آن افراد شناسایی و دستگیر شدند. 

من نیز آنها را بخشیدم اما چه خوب که در این ارتباط سازوکار فرهنگی ویژه ای 
درنظر گرفته شود تا حرمت این فریضه الهی به درستی نگه داشته شود.«

دریچه

مادران ایثار
یادداشت

حجت الاسلام حسین کاظم زاده
عضو خانه طلاب جوان

19ساله بودی و مربی کلی از بچه های مسجد محله، همه امید 
مادرت بودی و ناموس مردم را ناموس خودت می دانستی و 
چون شمعی راهنما و راهگشا شدی و مدال مربی شهید علی 
خلیلی را گرفتی. شــاید آن لحظات بعد از ضربه قمه روی 
شریانت که بیهوش شــده بودی و کلی خون از تو رفته بود، 
مادرت را در بیمارستان می دیدی که چطور متوسل به امام 
زمان )عج( شده و درخواست معجزه دارد. شاید هم خودت 
واسطه شدی تا در آن دو سال و نیم بین جراحت تا شهادت، 
مادرت را آماده کنی. و مادرت می گفت: روزهای آخر، کاملا 
آماده رفتن او شــده بودم و علی مربی مادر هم شــده بود. 
روزهای آخری که علی، ذره ذره جلوی چشم همه آب می شد، 

ذوب می شد، دیگر  گوشــتی به بدنش نمانده بود، پوست و 
استخوان؛ رفیقش می گفت 30 کیلو هم نبود.

درخواست بخشش ضارب
روزهای آخر مادر را کنار کشیدی و سفت درخواست کردی 

که از ضارب بگذرید و ببخشید.
تو حتی اجازه نمی دادی که به ضــارب، اراذل و اوباش گفته 

شود، به قول خودت دعوای بین دو رفیق بوده.
تو مربی بودی و این مربیگری را از مادرت آموختی، همان که 
از بچگی کنار تو بود و با تو ماشین بازی می کرد، پابه پای تو 
می دوید و.... تنها یک چیز را تلاش کرد به تو منتقل کند:»باید 

مسئولیت پذیر بود.« 
شاید همین درس مادر مربی ات بود که شــب حادثه به تو 
اجازه نداد بی تفاوت از کنار مزاحمت خیابانی آن چند مزاحم  

بگذری.

آقا مربی نوجوانان
تو مربی نوجوانان مسجد محله ات هم بودی.

آن شــب ضربت هم داشــتی دو تا از بچه ها را به منزل شان 

می رساندی. وقتی هم خواستی سمت مزاحم ها بروی، سفت 
به بچه ها توصیه کردی که جلو نیایند.

اما طاقت نیاوردند و خود را به تو رساندند اما خیلی دیر رسیده 
بودند و به پیکر غرق خونت رسیدند.

 اولین کتــاب زندگی نامــه ات را یکی از همیــن نوجوانان 
13 ساله نوشت.

خودش خاطره جمع کرد. خودش ویرایش کرد.
خودش چاپ کرد و... مثل خودت بزرگ بودند.

علی آقا، مادرت را که امروز با رفقا، زیارت کردیم، فهمیدم تو 
یک مربی اصلی داشتی و آن، مادر بزرگوارت بود.

فرزند جانباز و برادر شهید
باورم نمی شد که نماز فرزندم را بخوانم

خانمی کنارم ایستاده بود
گفت با شهید نسبت دارید؟

گفتم: مادرش هستم
گفت: به داشتن همچون پسری افتخار کنید، شبی از شب های 
اغتشــاش که حرامیان بی دلیل به من، فقط چون چادری 
بودم، حمله کردند و تلاش داشتند چادر از سرم بکشند، تنها 

حامی ام در آن گیر و دار، سلمان شما بود و به تنهایی نگذاشت، 
یادگار حضرت زهرا )س( را از سرم بردارند.

همان اول مادر شــهیدان امیراحمدی ما را بــا این خاطره، 
زمینگیر کرد. خانواده تماما اهل جهاد و ایثار بودند.

پدر خانواده، جانباز درگیری با منافقان در سال 60 بود.
در جبهه هم از تیر و ترکش، بی نصیب نمانده بود.

در ایام کرونا، بیمار شد و از دنیا رفت.

شهادت با اسلحه آمریکایی
روح الله، نخستین فرزند شهید خانواده بود که نشان شهید امر 
به معروف را گرفت. قاتلانش برادر را هم تهدید کرده بودند 
که تو را هم همانطور، افقی خواهیم کرد. الحمدلله به سزای 
عمل شان رسیدند و قصاص شدند. اما این پایان داستان این 
خانواده نبود، سلمان که در دوره های آموزشی و آمادگی اعزام 
به سوریه، فعال بود، وقتی متوجه شــد که قاعده اعزام این 
است که فردی از خانواده شهید نباشد، تا یک هفته از خواب 
و خوراک افتاد.  قسمت این بود که خون پاکش برای امنیت 
کشورش، ریخته شود. شبی از شــب های اغتشاش توسط 

اغتشاشگران و با اسلحه آمریکایی به شهادت رسید.
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روایت گردشگران

 نخستین مقصدمان شهرک شــهید محلاتی در منطقه یک اســت؛ مهمان خانه یکی از 
شــهدای امر به معروف و نهی از منکر »روح الله امیراحمدی« می شویم؛ شهیدی که فقط 
21سال داشت. مادرش او را حاصل تربیت پدری می داند که اکثر اوقات خود را با فرزندان 
سپری می کرد:» همسرم )حسینعلی امیراحمدی( 5مهر ماه ســال 1360در درگیری با 
منافقین هدف اصابت 4گلوله قرار  گرفت و جانباز  شد. روز جانباز شدن همسرم برای همه ما 
اهمیت ویژه ای داشت چرا که خود ایشان تأکید داشتند روز جانباز شدن من را بیش از روز 
تولدم جشن بگیرید. البته در جبهه و ایام دفاع مقدس نیز چند مرتبه ای زخمی و شیمیایی 
شده بودند تا اینکه در اوایل شیوع کرونا با درگیر شدن ریه هایشان به این ویروس به فیض 
شهادت نائل شدند. ایشان تا پیش از شهادتشان برای فرزندانمان بسیار وقت می گذاشت. 
اگر به هیئت یا جلســه روضه و قرآن خوانی می رفت حتما پسرها را با خود می برد. البته بر 
درس و ورزش آنها هم تأکید داشت و پیگیر کارهایشان در این عرصه ها هم بود. من نیز از 
همان ابتدا فرزندان مان را با معنویات مانوس کردم. حتی در زمان نوزادی شان با وضو به آنها 
شیر می دادم. آموزش نماز و روزه را از پیش از سن تکلیف شان آغاز کردم. نجوا و طنین قرآن 
و مداحی هم که همیشه در منزل ما به گوش می رسید. یکی از تفریحات ما این بود که زیارت 
عاشورا را در کنار هم می خواندیم. یکی معنی اش را می خواند یکی هم فرازهای آن را تلاوت 
می کرد. البته فرزندان مان نیز مستعد این شرایط و احوال بودند و با اشتیاق و روی خوش 
پذیرای این شیوه تربیتی می شدند. این از مزایای انس و الفت با معنویات است که انسان را 

مهربان و ایثارگر پرورش می دهد.« 

 از اتوبوس جمکران جا ماند، اما...
این مادر بزرگوار از شبی می گوید که خبر شهادت روح الله را به او رساندند:» روح الله از کودکی 
به مسجد محل رفت وآمد داشت. اغلب نمازهای روزانه اش را همانجا می خواند. عضو فعال 
بسیج همان مسجد و جهادگر فعالیت های مختلف آن نیز بود. آن سال یکی از برنامه های 
مسجد این بود که یکی دو نفر از بسیجیان حوالی مسجد گشت بزنند تا خدایی ناکرده کسی 
مزاحم ناموس مردم نشود. 26اردیبهشت سال 1385روح الله با دوستانش قرار می گذارد 
تا برای زیارت راهی جمکران شود اما سرنوشت اینگونه رقم می خورد که به سبب تکمیل 
شدن ظرفیت اتوبوس مورد نظر، از قرار زیارت بازبماند. به مقبره الشهدای محل می رود و 
آنجا به نیت زیارت جمکران، آداب به جا می آورد. بعد از آن هم سری به خانه می زند و دوباره 
راهی مسجد می شود تا به برنامه گشتزنی شبانه بپردازد. همان وقت بود که متوجه فردی 
می شود که با ظاهری نامناسب اطراف مسجد پرسه می زند و گهگاه رفتاری ناشایست نسبت 
به عابران از خود نشــان می دهد. جلو می رود و با آرامش از آن فرد می خواهد که دور شود. 

اما آن فرد گویا به هیچ صراطی مستقیم نبود و با خشونت کار را به درگیری و دعوا  کشاند. 
دوستان آقا روح الله که سر و صدا را می شنوند به کمک او می آیند. چند دقیقه بعد، ماجرا 
به ظاهر ختم به خیر می شود و آن فرد هم می رود. آقا روح الله داخل مسجد می رود و نماز 
می خواند و مدتی هم با دوستانش در آنجا معاشرت می کند. یکی دو ساعتی که می گذرد از 
مسجد به سمت خانه حرکت می کند. در میانه راه، همان فرد با دوستان خود، آقا روح الله را 
محاصره می کنند و بعد از ضرب و شتم او را با چاقو زخمی می کنند. ، تا اینکه در بیمارستان 

چمران به شهادت رسید.«

سلمان به آرزویش رسید
اما داستان امتحان صبر و شکیبایی این مادر به همین جا ختم نمی شود. او فرزند دیگرش 
را هم تقدیم راه اسلام و امنیت کشور کرده است:» آقا سلمان هم با همان شیوه تربیتی که 
خدمتتان عرض کردم، بچه هیئتی و مسجدی بار آمده بود. اوقات فراغتش همه در مسجد 
و پای منبرها می گذشــت. در حوادث اخیر )اواخر تابستان سال 1401( او نیز مانند دیگر 
دوستانش، برای آرام سازی شرایط شــهر و تامین امنیت هموطنان در مسجد محله فلاح 
حوالی امامزاده حسن)ع( )محل سکونت شــان از بعد از ازدواجشان( آماده باش بود و همه 
شب را در حال گشتزنی بود. شب 16مهر 1401چند اراذل و اوباش به جان یک خانم چادری 
افتاده بودند تا چادر از سر او بردارند. آقا سلمان جلو رفت تا مانعشان شود. کمی درگیري 
پیش آمد تا اینکه بالاخره آن زن را از دست آن اوباش فراری داد. کمی جلوتر از آن محل، 
از پشت بام یک خانه، کاشی، ســنگ های بزرگ و حتی گاز پیک نیک به پایین و به سمت 
نیروهای بسیجی و داوطلب تامین امنیت پرتاب می کردند. آقا سلمان همراه دوستانش با 
توجه به حکمی که داشتند وارد آن ساختمان می شوند تا خاطیان را هدایت یا دستگیر کنند. 
همانجا بود که هدف شلیک گلوله قرار می گیرند و شهید می شوند. شهادت آرزوی ایشان 
بود. آنقدر که بارها برای اعزام به سوریه و دفاع از حرم تلاش کرد، اما چون حضرت آقا فرموده 
بودند از خانواده هایی که یک شهید داده اند کسی را اعزام نکنید، قسمت و روزی آقا سلمان 
دفاع از حرم نشد. همیشه حسرت شهدای مدافع حرم را می خورد. بعد از شهادتش، یکی از 
دوستان خواب دیده بود که آقا سلمان 3روز مهمان حضرت علی)ع( بوده؛  افتخاری که باعث 
سکینه خاطر منِ مادر هم می شد. خدا را شکر که پسرانم نگذاشتند چادر حضرت زهرا)س( 
از سر ناموس مردم برداشته شود. من هیچ وقت این تصور را ندارم که فرزندانم را از دست 
داده ام، من آنها را به صورت اعلا به دست آورده ام. این بهترین نوع از دنیا رفتن است که خدا را 
شکر نصیب فرزندان من و همسرم شده است. جالب است بگویم چند وقت بعد از شهادت آقا 
سلمان به آستان امامزاده حسن)ع( رفته بودم و آنجا خانمی نزدیک من آمدند و گفتند که 

من آن خانمی هستم که آن شب پسرتان نگذاشت چادر از سر من بردارند. خوشحال شدم و 
شکر گفتم که غیرت پسرم، چادر حضرت زهرا)س( را حفظ کرده بود.«

شهیدان جهادگر
مادرِ شهیدان امیراحمدی از روحیه جهادی فرزندانش نیز اینچنین می گوید:» آقا سلمان 
تا پیش از شهادتش و در دوران کرونا نیز بســیار جهادی و خیرخواهانه به دنبال کمک به 
هموطنان بود. درست زمانی که کرونا تازه شیوع پیدا کرده بود و کمتر کسی نسبت به آن 
بیماری شناخت داشت او آستین همت و اراده بالا زده بود و با شجاعت و ایثارگری تمام به 
بیماران کمک می کرد؛ از تامین هزینه  دستگاه های مربوط به اکسیژن رسانی تا انجام امور 
روزانه بیمارانی که توانایی خروج از منزل را نداشتند. روی خوش، مهربانی، از خودگذشتگی، 
عشــق به اهل بیت)ع( و ولایت از ویژگی های بــارز هر یک از این فرزندان شــهیدم بود؛ 

ویژگی هایی که آن را زبانزد اقوام و دوستان کرده بود.«

فرزندانمراازدستندادهام

هشتمین تور تهرانگردی مرکز تهران شناسی همشهری، علاقه مندان 
را راهی منازل شهدایی می کند که برای انجام یک فریضه بزرگ جان 
خود را بی منت و مظلومانه از دست دادند؛ شــهدای امر به معروف و 

 نهی ازمنکر. بزرگمردانی که نامشان حالا دیگر بخشی از هویت شهر
 پر روایت تهران به حساب می آید و خاطرات فداکار ي هایشان در محله ها 
ورد زبان اهالی است تا برای نسل های بعدی قصه فداکاری هایشان به 

یادگار بماند. شکی نیست خوانش این روایت ها و شنیدن این خاطره ها 
نیز واجبی است بر بازماندگان تا ضمن جهاد تبیین، ایثارگری های آمران 

به معروف و ناهیان از منکر شهید را پاس دارند.

نشانی های شهادت 
مقصد هشتمین تور تهرانگردی مرکز تهران شناسی همشهری، دیدار با خانواده شهدای امر به معروف و نهی از منکر بود

سحر جعفریانگزارش
روزنامه نگار

از مسجد به سمت خانه حرکت می کند. در میانه راه، همان فرد با دوستان 
خود، آقــا روح الله را محاصره می کنند و بعــد از ضرب و شــتم او را با چاقو 

زخمی می کنند، تا اینکه در بیمارستان چمران به شهادت رسید

ازخونپسرمگذشتم
از مســجد   بازگشــت  راه  در 
حامــد و 11نفــر از دوســتانش 
جلــوی هــادی را می گیرنــد و 
11ضربه چاقو به او می زنند که 
آخریــن آن رگ شــریان دســت 

هادی را قطع می کند

خانه هایی پر ازعِطرِ معنویت
 تهرانگردی امروز زمینه آشناشــدن با اشــخاصی بود که بسیار 
درچشم دشمن مهم بودند و نهایت سعی خود را برای تخریب آنها 
انجام داده بود. دیدار با خانواده شهدای آمرین به معروف  و 2نفر از 
جانبازان این راه، پیامدها و شگفتانه هایی برای من به همراه داشت 
و حال درونم را متلاطم کرد. وقتی به شهرک شهید محلاتی وارد 
شدیم، متوجه شدم خدمت خانواده شهید سلمان امیراحمدی 
خواهیم رفت؛ از غیرت و مردانگی ونحوه شهادت مظلومانه او و 
خواب جالبی که در مورد ایشان یکی از وابستگان)بعد از شهادت 
آقا ســلمان(دیده بودند تا حدودی، خبر داشتم و علاقه مند به 

آشنایی با این خانواده داغدار و صبور.

روش تربیتی مادر
مادر شهید بسیار باصلابت، صبور وآرام هستند، متوجه می شوم 
تمامی اعضای شش نفره خانواده در خدمت اسلام و ولایت هستند. 
از روش تربیتی ویژه ایشان سؤال شد، می گوید همیشه با وضو به 
فرزندانم شیر دادم؛ هنگام خواب باهم زیارت عاشورا می خواندیم، 
هرکدام قسمتی را، مفاهیم قرآنی و دعاها را با همدیگر بررسی و 
معنی می کردیم.همیشه حواســم به تربیت آنها بود و در انجام 

کارهای خوب کنار هم بودیم.

تا کسی شهید نبود...
 مادر شهید خوشرویی، احترام به خانواده، غیرتمندی و عشق به 
ولایت را از خصوصیات اخلاقی شهید تعریف می کند و می گوید 
زمان ســخنرانی های رهبر به چهره ایشــان دقیق می شد و با 
خوشحالی و لبخند رهبر، شاد و در زمان ناراحتی ایشان، ناراحت 
می شد. در سخنان مادر شهید خوب متوجه نحوه  تربیت فرزندان 
می شــوی و اینکه پدر چگونه همراه بوده تا رفتارهای مثبت در 
بچه ها نهادینه شود. نکته مهم تربیتی که در جمله سردار شهید 
سلیمانی هم بیان شده است:»تا کسی شهید نبود، شهید نمی شود. 
شرط شهید شدن، شهید بودن است. اگر امروز بوی شهید از رفتار 
و اخلاق کسی استشمام شد، شهادت نصیبش می شود. تمام شهدا 

دارای این مشخصه بودند.«

علی زنده است
 مادر شهید علی خلیلی پر از خاطره است، خود را موظف می دانم 
تا درس هایی را که از علی گرفتم به دیگران انتقال دهم. تأثیر رفتار 
و کلام او را در دانش آموزان و افراد مختلف به وفور دیده ام.علی در 
کنار من است؛ شاید جسمش را نبینم اما در همه لحظات زندگی 
من، وجود دارد. هرگاه خواسته معنوی داشته باشم او را واسطه 
می کنم و به سرعت به خواسته ام می رسم )زیارت کربلا، مشهد و 
هر جای دیگر( دوســتان علی هم برای رسیدن به خواسته های 
معنوی خود، به خانه مراجعه کرده و در اتاق علی به او متوســل 
 می شوند و خیلی سریع پاســخ می گیرند، آخر علی زنده است. 

او »شهید« است و به پاداش خود رسیده است.

 ذاتا صبور بود
مادر شهید می گوید:» بعضی  از  مادرها فکر می کنند که باید به 
خورد و خوراک، لباس و راحتی و رفاه فرزندانشــان بیشتر توجه 
کنند اما این روح فرزندان است که بیشتر از جسم نیاز به توجه دارد 
و هر چه ما با روح فرزندانمان بیشتر و بهتر ارتباط بگیریم و نیازهای 

آن را برطرف کنیم به بزرگی و تربیت او بیشتر کمک کرده ایم.«

به خاطر ما در دنیا بود
علی ماند تا دست مرا بگیرد و مرا به رشد برساند. بهترین پاداش 
برای او شهادت بود. من متوجه شده بودم که او مهمان ماست و 
رفتنی است.شاید جسمش در کنار ما بود اما روحش نه؛ روح او به 
کمال رسیده بود و به خاطر منِ مادر در این دنیا متحمل مشقت ها 
شده بود. در نهایت ســال 93علی به لیاقت و آرزوی خود، یعنی 
شهادت رسید. شاگردان و دوســتانش، چند کتاب  درباره  علی 
نوشته اند و دیدگاه ها و شناخت خود را گفته اند که برای خودم نیز 
تازگی دارد. وقتی برای آشنایی دانش آموزان یا گروه ها به مکانی 
دعوت می شوم می بینم آنان از قبل درباره علی تحقیق کرده و با 

علی آشنا هستند.  این اثر ماندگاری از شهادت است. 

چند روایت از یک مادر دلشکسته
 در یکی از روزهای بهاری که از قضا  ماه مبارک رمضان 
هم با بهار طبیعت یکی شده بود با جمعی از دوستان به 
دیدار خانواده شهدای امربه معروف رفتیم، نخستین بار 
بود که در این جمع شرکت داشتم، هوا بهاری بود و مانع 
از این می شد که خیلی احســاس گرما کنیم. ظهر بود 
که به حسینیه رسانه رســیدیم، باید نماز را به جماعت 
اقامه می کردیم و راه می افتادیم. خیلی از همراهان دیر 
رســیدند، برای همین نماز جماعت مان تقریبا خلوت 

برگزار شد.
یاد جمعیت انبوهی افتادم کــه روز عید فطر به امامت 

رهبر معظم انقلاب نماز خواندند.
 نماز را خواندیم، اتوبوس ها رســید. همراهان هم دیگر 
رســیده بودند. مقصد شــهرک شــهید محلاتی بود. 
خوشــحال بودم که بعد از چند وقت، دوباره شهدا منِ 

بی لیاقت را به خانه شان دعوت کرده بودند.
اولین ملاقات دیدار خانواده شــهیدان امیراحمدی بود. 
مادر شهید بسیار گرم و صمیمی به ما خوشامد گفت و 

احوالپرسی کرد.
 مادر ابتدا از نخستین پسر شهیدش صحبت کرد به نام 
آقا روح الله، ایشان چند سال قبل، هنگامی که فردی قصد 
آزار و اذیت خانمی را داشت جلو رفته بود و نگذاشته بود 
که حرمت این خانم شکسته شــود و نهی از منکر کرده 
بود. طرف مقابل هم برای اعتراض به آقا روح الله با چاقو 
حمله می کند و او را را مورد ضرب و شتم قرار می دهد و 

آقا روح  الله به شهادت می رسد. 
شهید دوم، آقا سلمان هم در اغتشاشات پارسال با شلیک 

گلوله به شهادت رسیدند.
در پایان دیدار هم از همسر جانبازش صحبت کرد؛ اینکه 
وقتی ســال های دفاع مقدس بود چگونه بچه ها زحمت 
کارهای پدر را می کشیدند تا او بتواند در جبهه های حق 
علیه باطل حضور داشته باشد و اینکه همسر بعد از چند 
سال تحمل رنج و ســختی در روزهای سخت کرونا به 

رحمت خدا می روند. 

میترا آفریگان؛ کارشناس ارشد علوم تربیتی 

اشرف حاج قاسمی؛ کارشناس الهیاتروایت گردشگران

هادی شور عاشقانه ای در ســر داشت، همه کارهایش را 
برای رضای خدا انجام مــی داد، در انجام واجبات و ترک 
محرمات خیلی حساس بود و سعی می کرد احکام اسلامی 
را مو به مو اجرا کند. بیشــتر از هر چیز به روزی حلال 
اهمیت می داد و حاضر نبود برای کســب درآمد بیشتر 
قدم شبهه داری بردارد. آنهایی که هادی را می شناختند، 
می دانســتند او دنیا را خیلی وقت است به حال خود رها 
کرده است. اما هادی ویژگی دیگری هم داشت و آن تقید 
به رعایت حجاب بود. اگر کسی را می دید که این موضوع 
را به خوبی رعایت نمی کند، حتما تذکر می داد؛ اما با کلامی 

شیرین.

شناســنامه به یادگار مانده از او تاریخ تولدش را بیست و سوم 
فروردین سال 1354 نشان می دهد. پدر، روزی را که هادی به 

دنیا آمد،  هیچ وقت فرامــوش نمی کند. در فصل بهار بهترین 
هدیه را از خدا گرفته بود. 

چهره معصوم و دوست داشــتنی هــادی دل از پدر می برد و 
روزبه روز بیشتر وابسته اش می شد. هادی دیپلم حسابداری 
از هنرستان حمزه سید الشــهدا را داشت و در رشته مدیریت 

دانشگاه پیام نور تحصیل می کرد. 
هادی از همان ابتدا به دنبال گمشــده ای می گشــت تا جان 
بی تابش را آرام کند. به همین علت گهگاهی به مناطق جنوب 
می رفت. تا نشانه ای او را به سر منزل مقصود برساند، او مدتی 

فرماندهی گروهان 118 گردان عاشورا را بر عهده گرفت.
 پدر درباره خصلت های رفتاری هادی می گوید: »هادی پسر 
صبور و ســر به زیری بود. تنها جایی که آرام می گرفت، پایگاه 
بســیج بود، حتی به دلیل شــرکت در مانور بسیج در مراسم 

عروسی برادرش شرکت نکرد. 
ســیرت زیبا و مهربانی بی حدش باعث شــده بود، هم سن و 
ســال هایش او را الگوی خود قرار دهند. معمولا به مناسبت 
روز پدر یا مادر یا روز تولدمان به مــن و مادرش کتاب هدیه 

می داد.«

عادت به تندگویی نداشت
هادی حوالی میدان امام حســین)ع( مغازه 
الکتریکــی داشــت. روز دوم مــاه رمضان 
ســال 1378 بود، وقتی جلــوی مغازه اش 
ایستاده بود. فردی را دید که علنا در پیاده رو 
سیگار می کشد. ناراحت شــد و سعی کرد 
با تذکر لســانی او را از ایــن کار منع کند. 
هادی عادت به تندگویی نداشــت. همیشه 

با ملایمت صحبت می کرد.
 با مرد خاطی خیلی حرف زد و از او خواست 
به حرمت  ماه رمضان در محل عام ســیگار 
نکشد. اما مرد شــروع به توهین و فحاشی 
کرد. صدایش را بالا برده بود و داد می کشید. 

با فریاد مرد چند نفر از دوستانش وارد معرکه شدند. آنها هم 
رویه رفیق شان را پیش گرفته و با ایجاد مزاحمت نظم خیابان 
را برهم ریخته بودند. باقی ماجرا را از زبان پدر می شــنویم: 
»بعد از جر و بحث، هادی به مســجد می رود تا نماز بخواند. 
حامد، همان پسر خلافکار هم تهدید می کند که شیشه های 

مغازه هادی را خواهد شکست. پسرم 
برای اینکه غائله ختم شــود، حرفی 
نمی زند و به مســجد می رود. در راه 
بازگشت حامد و 11نفر از دوستانش 
جلوی هادی را می گیرند و 11ضربه 
چاقو به او می زنند که آخرین آن رگ 
شریان دست هادی را قطع می کند. 
پســرم با زبان روزه شــهید شد.« با 
اینکه 26سال از زمان شهادت هادی 
می گذرد، اما پدر هنوز نتوانسته تلخی 
این اتفاق را از یاد ببــرد. او ماجرای 
شــوم روزی را که هادی پرواز کرد، 
تعریف می کند: »از مســجد به خانه 
آمدم که پســر بزرگم تلفنی به من خبر داد که به بیمارستان 
بوعلی بروم. به بیمارستان که رســیدم، دیدم همه فرزندانم 
به جز هادی آنجا هستند، پســر بزرگم گفت هادی را با چاقو 
زده اند، گفتم هادی اهل دعوا نیست، همیشه کارهایش را با 
خنده و گفت وگو کردن پیش می برد. چند ساعت بعد هم خبر 

محل شهادت: شهرک شهید محلاتی

محل شهادت: میدان امام حسین )ع(
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داستان زندگی و شــهادت »علی خلیلی« از آن داستان هایی 
ا ست که مخاطب را به تفکر و تعقل وامی دارد. مادر شهید خلیلی 
با مهربانی برایمان از این داســتانِ خواندنی می گوید:» علی آقا 
فرزند خانواده ما هستند. می گویم هستند چرا که شهید زنده 
است؛ هر چند جسم ایشان الان در کنار ما نیست اما روح و حضور 
معنوی ایشان در همه زندگی ما احساس می شود. علی آقا 9 آبان 
1371به دنیا آمد. درس و امور جهادی همیشه از کلیدی ترین 
فعالیت های ایشان بود. پاتوقشان هم مسجد فاطمه الزهرا)س( 
در محله نارمک )چهارراه تلفن خانه(، پایگاه بســیج و مؤسسه 
فرهنگی دینی بهشت بود. یا نماز می خواند یا سرگرم برنامه های 
فرهنگی و مذهبی بود. یکی از مهم ترین اقداماتشان این بود که 
دانش آموزان خانواده های کم بضاعت را شناسایی کند و بعد هم 
برایشان کلاس های آموزشــی و تقویتی درسی رایگان برگزار 
کند. آن زمان خودشــان )بعد از اخذ مدرک دیپلم ریاضی( در 
پایه 5طلبگی و حوزه علمیه امام خمینی )ره( در ازگل مشغول 
تحصیل بودند. شب 25تیرماه سال 1390)جشن نیمه شعبان( 
بود که ساعت حدود 11شــب، علی آقا با من تماس گرفتند و 
گفتند کــه کلاس و کار من در هیئت تمام شــده و می خواهم 
رفقایم را )دانش آموزانش را رفقــا صدا می زد( از هیئت نارمک 
به محل سکونتشان در محله خاک سفید برسانم. چون دیروقت 
بود غیرتشــان اجازه نداده بود تا آنها تنها راهی شوند. حوالی 
چهارراه سیدالشهدای تهرانپارس بود که متوجه مزاحمت چند 
اراذل و اوباش برای 2دختر خانم می شوند. موتور را کمی جلوتر 
کنار خیابان متوقف می کند و از دانش آموزانش می خواهد که 
تحت هیچ شرایطی جلو نیایند. خودش جلو می رود و از آن افراد 
می خواهد که مزاحم دختر خانم ها نشوند. کمی بعد، درگیری 
پیش می آید و متأســفانه یکی از اراذل و اوباش شریان اصلی 
گردن علی آقا را با قمه می زند. زمانی که علی آقا غرق  خون روی 
زمین می  افتند، آن افراد فرار می کنند و دانش آموزان ایشان با 
ترس و وحشت جلو می آیند و سعی در توقف خودروهای عبوری 
برای کمک و به بیمارســتان رســاندن علي آقا داشتند. مدتی 
طول می کشد تا بالاخره 2جوان که از تهران به سمت شهر های 
شمالی در حرکت بودند علی آقا و دانش آموزان را به بیمارستان 

فلکه سوم تهرانپارس می رسانند. در این فاصله، فرصت طلایی 
حیات علی آقا بــا تخلیه خون از بدن، از دســت رفته بود. کادر 
بیمارســتان با اطلاع از وضعیت علی آقا به دوســتان همراش 
می گویند که مجروح شرایط نامســاعدی دارد و شاید کمتر از 
ربع ســاعت دیگر زنده نماند؛ زودتر به خانواده اش خبر دهید. 
شب وحشتناکی برای ما بود. یادم نیست با چه حالی خود را به 
بیمارستان رساندیم. باورم نمی شد علی آرام من که کوچک ترین 
آزاری برای کسی نداشت و جز مهربانی از او چیزی دیده نمی شد 
به سبب درگیری روی تخت بیمارستان در حال جان دادن باشد. 
آن شب به سبب تعطیلی، جراح قلب و عروق در بیمارستان نبود. 
با 26بیمارستان تماس گرفتیم تا اینکه در نهایت با اورژانس ویژه 

راهی بیمارستان عرفان شدیم.«

ضاربانشرارفقاصدامیکرد
مادر مکثی می کنــد و ادامه می دهد:» علی آقا 11ســاعت در 
اتاق عمل بود. بعد از یک هفته از کما خارج شــد ولی ســمت 
راست بدنشــان فلج بود و قدرت تکلم هم نداشت. با این حال 
زنده مانده بود و من زندگی دوباره ایشان را مدیون معجزه آقا 
امام زمان )عج( بودم که آن شــب بسیار صدایشان کرده بودم. 
تا مدت ها پس از آن هم درگیر بیمارستان و درمان بودیم. در 
این مدت علی آقا دســت از جهاد و آموزش به دانش آموزانش 
برنداشت. روحیه خوبشان برای من الگو بود. گاهی تصور می کنم 
اگر علی آقا، بلافاصله شهید نشد و مدتی در کنارمان زندگی کرد 
به خاطر مهیا شدن من بود. برای این بود که من تعریف تازه و 
درستی از زندگی و مرگ داشته باشم. تا آن زمان )سال 1393به 
شهادت رسیدند( شاید جسم علی آقا پیش ما بود ولی واقعا فکر 
و روحشان در عالم دیگر سیر می کرد. بعد از دستگیری اراذل 
و اوباش آن شب، ضارب هم پیدا شد. البته ما می گوییم اراذل 
و اوباش. علی آقا خودش آنها را رفقــا صدا می کرد و اصلا برای 
همین زاویه دید هم بود که رضایت دادند و آنها به ویژه ضارب 
را بخشیدند. خیلی بخشــنده و مهربان بودند. یک نکته ای که 
بارها از علی آقا می پرسیدند این بود که چرا جلو رفتی و اینطور 
زندگی ات را به خطر انداختی؟ آیا ارزشش را داشت؟ آیا اصلا آن 

دختر خانم ها با حجاب بودند و یا بعد از آن ماجرا تشکر خشک 
و خالی هم از تو کردند؟ علی آقا هم همیشــه جواب می داد آن 
دختر خانم ها هر چه بودند محجبــه یا غیرمحجبه، ناموس ما 
بودند و ارزش زندگی هم به کیفیت آن است نه به کمیت آن. 
بعد از شهادت ایشان 4کتاب با نام های علی آقا، تنها برای لبخند، 
زخم لبخند و نای سوخته از زندگی و خاطراتشان نگارش و چاپ 
شد. کتاب »علی آقا« را یکی از دانش آموزان کم  سن ایشان به 
بیانی ساده و خودمانی نوشته اند که بسیار هم دلنشین است.«

نامهایبهآقاجانازسربازکوچک
شهید علی خلیلی 15روز قبل از شهادتش نامه ای برای رهبر 
معظم انقلاب نوشت:» سلام آقاجان؛ امیدوارم حالتان خوب 
باشد. آنقدرخوب که دشمنانتان از حسودی بمیرند و از ترس 
خواب بر چشمانشان حرام باشــد. اگر از احوالات این سرباز 
کوچکتان خواستار باشید، خوبم؛دوســتانم خیلی شلوغش 
می کنند. یعنی در برابــر جانبازی هایی که مدافعان این آب و 
خاک کرده اند، شــاهرگ و حنجره و روده و معده من چیزی 
نیست که بخواهند اینقدر شلوغش کنند… هر چند که دکترها 
بگویند جراحی لازم دارد و خطرناک است و ممکن است چیزی 
از من نماند…من نگران مســائل خطرناک تر هستم… من 
می ترسم از ایمان چیزی نماند. آخر شنیده ام که پیامبر)ص( 
فرمودند: اگر امر به معروف و نهی از منکر ترک شود، خداوند 
دعاها را نمی شنود و بلا نازل می کند. من خواستم جلوی بلا 
را بگیرم.اما اینجا بعضی هــا می گویند کار بدی کرده ام. قانون 
و نیروی انتظامی دارد! ولی آن شــب اگر من جلو نمی رفتم، 
ناموس شــیعه به تاراج می رفت و نیروی انتظامی خیلی دیر 
می رسید. شاید هم اصلا نمی رسید… ولی این سؤال در ذهنم 
به وجود آمده که آقاجان واقعا شما راضی نیستید؟ آخر خودتان 
فرمودید امر به معروف و نهی از منکر مثل نماز شــب واجب 
اســت.آقاجان!به خدا دردهایی که می کشم به اندازه این درد 
که نکند کاری برخلاف رضایت شما انجام داده باشم مرا اذیت 
نمی کند. مگر خودتان بارها علت قیام امام حســین)ع( را امر 
به معروف و نهي از منکر تشریح نفرمودید؟مگر خودتان بارها 

نفرمودید که بهترین راه اصلاح جامعه تذکر لسانی است؟یعنی 
تمام کســانی که مرا توبیخ کردند و ادعای انقلابیگری دارند 
حرف شــما را نمی فهمند؟یعنی شــما اینقدر بین ما غریب 
هستید؟رهبرم!جان من و هزاران چون من فدای غربتت. به خدا 
که دردهای خودم در برابر درد های شما فراموشم می شود که 
چگونه مرگ غیرت و جوانمردی را به ســوگ می نشینید.آقا 
جان!من و هزاران من در برابر درد های شما ساکت نمی نشینیم 
و اگر بارها شاهرگمان را بزنند و هیچ ارگانی خرج مداوایمان 
را ندهد بازهم نمی گذاریــم رگ غیرت و ایمان در کوچه های 

شهرمان بخشکد. 
بشکستاگردلمنبهفدایچشممستت

سرخمَمیسلامتشکنداگرسبویی

به تعبیر و روایتی، شــهید »ناصر ابدام« نخستین شهید 
امر به معروف و نهی از منکر است. پدرش با لهجه شیرین 
آذری تعریف می کند:» ناصر دومین فرزندم بود که سال 
1354در خرم آبــاد به دنیــا آمد. آن زمان بنّــا بودم و به 
همین خاطر برای کار به شهرهای مختلف سفر می کردیم. 
اسم پسرم در شناسنامه »ناصر« بود، اما او را غلام عباس 
صدا می زدیم. خودش این اسم را خیلی دوست داشت. بعد 
از به دنیا آمدن غلام عباس به تهران آمدیم. منزل مان در 
حوالی مسجد ابوذر در منطقه 17تهران بود. من از همان 
ابتدا بچه هایم را به مسجد می بردم و آنها را پای روضه امام 
حســین)ع( بزرگ کردم. کم کم تأثیرات این کارها را در 

غلام عباس می دیدم.

الگویغلامعباسپدرشبود
غلام عباس از نوجوانی وارد بسیج شد. پیش نماز آنجا هم 
پدر آقای علیرضا پناهیان بود. بعد از شهادت غلام عباس 
پیش نماز مســجد می گفت »این مسجد حدود 80شهید 
دارد، اما بنده در شــهادت هیچ کدامشان به اندازه عباس 
ناراحت نشدم«. راستش من چون آن زمان بیشتر در جبهه 
بودم و پسرم در 15سالگی به شهادت رسید انگار که او را 
زیاد ندیدم و همیشه احساس می کنم از او ناکام مانده ام.« 
مادر این شــهید نوجوان نیز می گوید:» همسرم از سال 

1361تا آخر جنگ مدام به جبهــه می رفت. آن موقع 
ما در یک اتاق مستأجر بودیم و زندگی مان با حقوق 

کارگری اداره می شد. یک بار به همسرم گفتم تو به 
جبهه نرو، وضعیت زندگی ما را که می بینی، اداره 

این بچه ها و مستأجری برای ما سخت است اما 
او گفت وظیفه اســت که برویــم. وقتی امام 
دســتور داده که به جبهه اعزام شویم، باید 
در هر شرایطی برویم و نگذاریم اجنبی ها 

به کشورمان وارد شــوند. هیچ جا مثل ایران نیست و باید 
با جان و دل از آن حفاظت کنیــم. او در جبهه چندین بار 
مجروح شد، اما با این حال جبهه را ترک نکرد. فکر می کنم 
همین شرایط حضور پدر شــهید در جبهه سبب شد تا او 
هم زود بزرگ شود و احســاس مسئولیت کند و پایبند به 

انقلاب باشد.«

نصیحتپسرمبهخواهرانش
مادر در ادامــه می گوید:  »غلام عباس بــا اینکه آن زمان 
حدودا 13ساله بود، بیشتر از سنش  می فهمید و حرف های 
بزرگ تر از سنش را می زد، مثلا می گفت یک خانم نباید با 
صدای بلند صحبت کند و بخندد. با دیدن وضعیت زن های 
بی حجاب در خیابان خیلی ناراحت می شد. او در واقع به 
این حدیث از حضرت زهرا)س( یقیــن پیدا کرده بود که 
بهترین زنان کسانی هســتند که نامحرمی آنها را نبیند و 
او نامحرم را نبیند. بنده ســعی می کردم مسائل را رعایت 

کنم اما با این حال در این مسائل به بنده با احترام گوشزد 
می کرد؛ از اینکه می دیدم او در این ســن و ســال به این 
مسائل توجه می کند، خوشحال می شدم. او به خواهرانش 
که نوجوان هم بودند، می گفت آبرومندانه زندگی کنید، 
درســتان را خوب بخوانید و هیچ وقت چادرتان را زمین 
نگذارید، اگر روزی چادر از ســرتان بیفتد، در روز قیامت 
نخواهید توانســت جواب حضرت زهــرا)س( را بدهید. 
دخترانم حرف های غلام عباس را تا امروز عملی کرده اند.«

شهید15سالهامرادربیمارستاندیدم
مادر شهید ناصر ابدام با گوشه روســری، اشکش را پاک 
می کند و ادامه می دهد:» او خیلی بچه قانع و سازگاری بود، 
اصلا با بچه های این دوره و زمانه فرق می کرد. هیچ وقت در 
مسائل مختلف به من بی احترامی نکرد. وقتی به او می گفتم 
که خرید منزل را انجام بدهد، هیچ وقت نشــنیدم بگوید 
نمی روم یا اینکه نمی گفت که این غذا را نمی خورم. در  ماه 
مبارک رمضان قبل از اینکه به ســن تکلیف رسیده باشد 
برای سحری بلند می شد و روزه می گرفت. با عشق دنبال 
اقامه نماز بود. وقتی که صبح ها او را بــرای خواندن نماز 
صبح بیدار می کردم، خیلی خوشحال می شد و با اشتیاق 
نمازش را می خواند. مکبر مسجد محل بود. او هر هفته به 
نمازجمعه دانشگاه تهران می رفت و گاهی انتظامات آنجا 
را برعهده داشت. با توجه به بمبگذاری ها و خرابکاری های 
منافقین می گفت باید بیشــتر در نمازجمعه مراقب تردد 
افراد باشــیم. او روز جمعه 30شــهریور 1369زودتر از 
همیشه به محل اقامه نمازجمعه رفت تا بازرسی 
بهتری داشته باشــد. وقتی که در آنجا حاضر 
شــده بود می بیند که هنوز درها باز نشده، 
برای همین به پارک لاله می رود. در پارک 
لاله با صحنه ای مواجه می شود و می بیند 
که چند پسر اراذل در حال اذیت کردن 

یک دختر هستند. غلام عباس تذکر می دهد. آن چند نفر 
به پسرم حمله می کنند و با 7 ضربه چاقو به قلب و ناحیه 
شکم، او را به شهادت می رسانند. کســانی که پسرم را به 
بیمارستان امام خمینی)ره( منتقل کردند، نحوه شهادت 
را تعریف کردند. زمانی که به بیمارســتان رسیدیم پسرم 
شهید شده بود. پرستار روی آن را باز کرد و برای آخرین بار 

پسر 15ساله ام را دیدم.«

شهید خلیلی: با حجاب و بی حجاب همه ناموس ما  هستند

غلام عباس زود بزرگ شد

15روز قبل از شهادتش نامه ای برای رهبر معظم 
انقاب نوشــت: ســام آقاجان؛ امیدوارم حالتان 
خوب باشد. آنقدرخوب که دشمنانتان از حسودی 
بمیرند و از ترس خواب بر چشمانشان حرام باشد

در پارک لاله می بیند که چند پسر اراذل 
در حال اذیت کردن یک دختر هستند، 
غام عباس تذکر می دهد. آن چند نفر 
به پســرم حملــه می کننــد و بــا 7 ضربه 
چاقــو بــه قلــب و ناحیــه شــکم، او را به 

شهادت می رسانند

پــدر هــادی از ماشــین پیــاده 
شــد. مــوج جمعیــت در انتظار 
اجــرای حکــم بــود، امــا پــدر 
طناب دار را از گردن قاتل پسر 
درآورد و فریاد زد: »بخشیدم، 

بخشیدم«

لحظهایپشیماننبود
بعداز مدت ها دوباره تور تهرانگردی آغاز شــد. قبل از اذان ظهر 
خودم را به زینبیه رساندم؛ نخستین نفر بودم. کم کم بقیه هم از 
راه رسیدند. اذان که گفتند نماز را به جماعت خواندیم. بعداز نماز 
در فاصله ای که تا رسیدن اتوبوس بود هرکس مشغول کاری شد، 
یکی قرآن می خواند، یکی دعا می خواند، یکی پیام هایش را چک 
می کرد. بالاخره اتوبوس آمد و حرکت کردیم. تعدادمان زیاد نبود. 

در اتوبوس پراکنده شدیم.
وارد حیاط مجتمعی شــدیم، از درِ یکی از بلوک ها وارد شدیم و 
از پله ها بالا رفتیم، ساختمان نســبتا قدیمی بود، به طبقه سوم 
که رســیدیم بنری با عکس و نام شهید ســلمان امیراحمدی 
خودنمایی می کرد.مادر شهید با خوشرویی به استقبال مان آمده 
بود. وارد که شدم دست راست اتاق کوچکی بود که دورتادور آن 
مبل چیده شده بود و چند عکس از پدر و شهدای خانواده جلب 
توجه می کرد. درست است این خانواده 2 شهید داشتند: شهید 
روح الله امیراحمدی، شــهید امر به معروف و نهی از منکر که در 
سال 85به شهادت رســیده بود و شهید سلمان امیراحمدی که 
در اغتشاشات اخیر به فیض شهادت نایل شــده بود و پدرشان 
حســینعلی امیراحمدی که جانباز بود و در اثر ابتلا به کرونا به 

فرزندان شهیدش پیوسته بود.
مادر شهید، نحوه شــهادت 2 شــهید و خاطراتی از آنها داشت 
خودمانی و بی تکلف و با زبانی شیرین برای مان تعریف کرد. گفت 
که چطور همیشــه با وضو به بچه ها شیر می داد، چطور آنها را به 
خواندن زیارت عاشــورا و ترجمه آن تشویق می کرد. از شهادت 
سلمان برای مان گفت و اینکه چطور قبل از شهادت مانع کشیده 
شدن چادر از سر بانویی محجبه شده بود. گفت که به شهیدانش 
افتخار می کند و از اینکه آنها را در راه خدا داده اســت پشیمان 

نیست.
با ســؤال یکی از حاضران ماجرای خوابی را که یکی از آشنایان 
دیده بود برایمان تعریف کرد: دیده بودند که گفته شد این شهید 
)سلمان امیراحمدی( 3 روز مهمان امیرالمؤمنین )علیه السلام( 
بودند و برای پایان یافتن فتنه به خواندن نماز استغاثه به حضرت 
زهرا )سلام الله علیها( توصیه شــده بود. از صحبت های شیرین 
مادر شهیدان خسته نمی شدیم اما باید می رفتیم تا به قرار بعدی 
برسیم. مسئولان گروه هدیه ای به رســم یادبود به مادر شهید 
تقدیم کردند و ایشــان با دادن شکلات از ما پذیرایی کردند. بعد 
یک عکس دسته جمعی گرفتیم و از او خواستیم که برای مان دعا 
کنند. خداحافظی کردیم و به سمت اتوبوس برای رفتن به مقصد 

بعدی به راه افتادیم.

علیهمیشهبامادر
مقصد بعدی ما منزل شهید نام آشنایی بود در محله تهرانپارس، 

شهید امر به معروف و نهی از منکر؛ شهید علی خلیلی.
اتوبوس در خیابان اصلی ایستاد و ما برای رسیدن به منزل شهید 
مسافتی را پیاده رفتیم. وارد ساختمان شدیم. با چند نفر از خانم ها 
با آسانسور به طبقه سوم رفتیم و بقیه از پله آمدند. مادر و خواهر 
شــهید با چهره ای متبسم به اســتقبال مان آمدند. منزل نسبتا 
کوچکی داشتند که با سلیقه و زیبا چیده شــده بود. روی دیوار 
مقابل در ورودی چهره خندان مربی شهید علی خلیلی در میان 
قاب عکس، گویی به تک تک ما خوشامد می گفت. عکاس مجموعه 
از مادر شهید خواست که روی مبل کنار عکس فرزندش بنشیند. 
بی تکلف پذیرفت، بقیه دورتادور اتاق نشســتیم و آماده شنیدن 

صحبت های مادر شهید شدیم.
بانویی مهربان و آرام اما مقتدر و محکم که با زبانی روان و ســاده 
اما پرمغز از پسرش برای مان گفت. از زندگی کوتاه اما پربرکتش، 
ماجرای ضربت خوردنش را، از 2 سالی که همچون شهیدی زنده 
در کنار آنها بود. از اینکه نفسش به نفس او بند بود. از دوستانی که 
بعداز شهادتش با او رفیق شده بودند. از کتاب هایی که شاگردان 
و دوستانش درباره او نوشته بودند. از اینکه علی آقا ذاتا بچه خوبی 
بود. از چله های زیارت عاشورایی که می گرفت. از اینکه ضارب خود 
را رفیق خطاب می کرد و سفارش کرده بود او را ببخشند، خلاصه 

از بزرگی و شایستگی علی آقا برای شهادت.
خانم خلیلی اعتقاد داشت که علی آقا هر لحظه و هرجا کنار اوست 

و او را در کارها و تصمیم گیری ها یاری می کند. 

درامتدادیکمسیر
هنگام ورود به خانه ناگهان قابی ســه نفره توجهم را جلب کرد، 
برایم آشــنا آمد، با دیدنش دوباره به یاد آن ایام ملتهب افتادم، 
واژه هایی در ذهنم مرور می شــد؛ فلاح، سلمان، امنیت...، در آن 
قاب به دنبال کشف روابط بین عکس ها بودم، اسامی، سن و سال، 
محوریت چینش عکس ها همه و همه حکایت از امتداد یک مسیر 
می داد؛ قطاری که درست ریل گذاری شده و نمی توان آن را نشأت 
گرفته از حادثه و اتفاق دانست، مسافرانش هرکدام در ایستگاهی 
مشخص پیاده شده اند. سکاندار این مسیر حالا با آرامشی درونی 
از ماجراهای صاحبــان هرکدام از عکس هــا می گوید، روح الله، 
حسینعلی، سلمان که هرکدام به فاصله چندسال مسیر ابدی را 
شروع کرده اند، آخرین مسافر این خانه سلمان است که هنوز چند 
ماهی از رفتنش نمی گذرد، اما ایمانِ قلبی مادر بر درست بودن 
مسیر، او را استوار نگه داشته اســت. از گذر این سال ها می گوید 
گویی تمام وقت گذاشــتن هایش در کودکی بچه ها نتیجه داده 
است و از جایی به بعد این فرزندان بودند که مشوق او در کارهای 
نیک می شدند. اگرچه کارهایی که برای بچه هایش انجام داده به 
چشم اش عادی است اما او و همسرش اصلی ترین چیزها را به آنها 
هدیه داده اند؛ درست زندگی کردن آن هم نه با حرف بلکه با عمل.

دوراهیهاوتردیدها
همه ما در لحظه لحظه زندگی مان بر سر دوراهی هایی مانده ایم؛ 
دوراهی هایی که مــدام در دل مان با آنها کلنجــار می رویم و در 
توفانی از احساسات گرفتار می شویم، خوشحالی، حسرت، امید، 
پشیمانی.... اما بعضی موقعیت ها خاص هستند، اصلا وقتی برای 
هدر دادن نداری، باید سریع تصمیم بگیری و هرآنچه تا به  حال 
توشه کرده ای بیاوری وسط میدان و ببینی با خودت و عقایدت 
چند چندی؟ علی آن شب می توانست بی تفاوت رد شود، انگار نه 
چیزی می بیند و نه می شنود، اما اینطور بزرگ نشده بود، احتمالا 
نقطه اوج شخصیتی او بزرگ شدن در خانواده ای بود که در عین 
عادی زندگی کردن پایبند به یکسری خط قرمزهایی بودند که راه 
را برایشان روشن تر می کرد، یقینا آن بی تفاوت رد نشدن علی نیز 
ریشه در همان اصول داشت. ناجی ای که ما را از بلاتکلیفی در هر 

شرایطی می رهاند و سرنوشت مان را به هم گره می زند. 

مریممشکی

فاطمهخاکسار؛کارشناس ارشد طراحی شهریروایت گردشگران

شهادتش را به ما دادند.«

برایمن2بارتلقینبخوانید
پدر معتقد است پدر یا مادر شهید بودن 
یک افتخار اســت. او از داشتن پسری 
چون هادی به خــود می بالد و می گوید: 
»همیشه سعی کرده ام با صداقت زندگی 
کنم. تــا جایی که توانســته ام به مردم 
کمک کردم. کم فروشــی نکرده ام. مزد 
خوب زندگی کردنم را خدا با شــهادت 
هادی به من داد. من برای تربیت دینی 
بچه هایم وقت گذاشتم. از همان کودکی 
آنها را به هیئت هــای مذهبی می بردم. 

بچه های من امام حســینی)ع( بــار آمده اند. هــادی در عمر 
کوتاهش هیچ وقت دروغ نگفت. همیشه در مسیر درست قدم 
برمی داشت و عاقبت به خیر هم شد.« هادی در وصیتنامه اش 
نوشــته بود: »برای من 2بار  تلقین بخوانید، 7 مرتبه کنار مزار 
بیایید، من از تاریکی قبر می ترســم، کمی کنارم بنشــینید. 

دوست دارم اینگونه به خاک سپرده شوم.«

بخششپایچوبهدار
حامد، قاتل هادی محبی به جرم قتل عمد 
به قصاص محکوم شد. او را به میدان امام 
حسین)ع( بردند تا حکم را اجرا کنند. پدر 
هادی از ماشــین پیاده شد. موج جمعیت 
در انتظار اجرای حکــم بود، اما پدر طناب 
دار را از گردن قاتل پســر درآورد و فریاد 
زد: »بخشیدم، بخشــیدم.« لذتی که در 
عفو هســت، در انتقام نیست. نوای شادی 
در میان مردم پیچید. اشــک از چشمان 
پسر جاری شد. پدر شــهید چند روز قبل 
به احترام شب های قدر اجرای حکم را به تعویق انداخته بود. 
اما این بار صورت پسر نوجوان را بوســید و او را به خدا سپرد. 
او می گوید: »تا آخرین روز، تصمیم به بخشیدن نداشتم ولی 
در لحظه آخر به خاطر اســلام و آبروی بســیج از خون پسرم 

گذشتم.«

محل شهادت: تهرانپارس

محل شهادت: پارک لاله
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مادرانهها
مقصد اول، شــهرک محلاتی؛ خانه ای در طبقه ســوم بدون 
آسانســور، منزل آقای امیراحمدی اســت. از آن خانواده های 
ناب انقلابی که انســان را به ســال های دهــه ۶۰ می برد. پدر 
خانواده حسینعلی امیراحمدی زخم خورده از منافقین در دهه 
 ۶۰ و جنگ تحمیلی که در دوران کرونا بــر اثر ضایعات ریوی 
فوت کرد. نخستین پسر شــهید خانواده، روح الله امیراحمدی، 
شهید امر به معروف و نهی از منکر، عضو بسیج مسجد بود که در 
۲۶ اردیبهشت سال۸۵ در جریان دفاع از خانمی توسط چند نفر 

با چاقو به شهادت رسید.
دومین پسر شهید سلمان امیراحمدی که کارمند تأمین اجتماعی 
و در بسیج مسجد محله امامزاده حسن فعال بود. او در اغتشاشات 
سال گذشته از خانمی که اغتشاشگران می خواستند چادر از سر او 
بکشند، حمایت کرد و در همان شب با تفنگ آمریکایی از پشت بام 

خانه ای در محله فلاح به شهادت رسید.
اما مادر این خانواده کســی اســت که در تمام صحنه ها از اول 
انقلاب، فعالانه تلاش کرده تا چنین فرزندانی تربیت کند. این 
مادر بعد از این همه داغ، هنوز اســتوار و محکم از انقلاب دفاع 
می کند و می گوید: افتخار می کنم و خوشحالم که فرزندانم در 

راه ائمه )ع(، انقلاب و رهبر شهید شدند.
دومین قرارمان محله تهرانپارس، منزل شــهید آشنای امر به 
معروف و نهی از منکر، علی خلیلی است؛ بسیجی طلبه ای که 
مربی فرهنگی نوجوانان ۱۲ تا ۱۶ ساله بود. این جهادگر فعال 
در شب نیمه شعبان ۲۵ تیر سال ۹۰ ساعت ۱۲ شب به همراه 
دو تن از شاگردانش در بازگشت از مسجد به خانه بود که دیدند 
چند نفر به زور می خواهند ۲ دختر خانم را سوار ماشین کنند. 
او جلو می رود تا مانع شود اما با قمه شاهرگ گردن او را می زنند. 
علی توسط مردم به بیمارستانی در حوالی فلکه اول تهرانپارس 
منتقل می شود. پزشکان می گفتند به دلیل تخلیه خون بدن، 
امیدی به زنده بودنش نیست. مادر شهید خلیلی تعریف می کند 
ساعت یک نصف شب به ما اطلاع دادند. وقتی رفتم و پسرم را در 
آن حال دیدم فقط فریاد می زدم. پزشکان گفتند باید بیمار به 
بیمارستان مجهزی منتقل شود. تلفنی با ۲۶ بیمارستان تماس 
گرفتیم ولی همه جواب منفی دادند تا بیمارستان عرفان موافقت 
کرد و گفت با تمام تجهیزات آماده پذیرش هستند. به هرحال تا 
آمبولانس تخصصی بیمارستان عرفان بیاید زمان طلایی برای 
درمان علی از دست رفت. ساعت 4/۵تا ۵ بود که به بیمارستان 
عرفان رسید و مورد عمل جراحی ۱۱ ساعته قرار گرفت. بعد از 
آن باتوجه به جراحت حنجره، علی مشکلات بلع و صحبت کردن 
داشت که مورد چند جراحی قرار گرفت و در نهایت در ۵فروردین 

۱3۹3شهید شد.
مادر چه با صفا از شهید می گفت. عشــق به فرزند در لابه لای 
حرف هایش موج می زد. مادر در بیمارستان از امام زمان )عج( 
درخواســت معجزه می کند. معجزه هم می شــود و علی آقا تا 
۲سال و نیم بعد از جراحت زنده ماند تا مادر از فرزندش دل بکند.

مهوشجعفری؛ دکتری بیوشیمیروایت گردشگرانروایت گردشگران

هرشهیدکربلاییدارد
تهرانگردی دیــدار با خانواده شــهدای امر بــه معروف و 
نهی از منکر مرا یاد این جمله شهید آوینی انداخت که گفته 
بود: هر شهید کربلایی دارد که خاک آن کربلا تشنه خون 
اوست و زمان انتظار می کشــد تا پای آن شهید بدان کربلا 
برسد. مادر شهید روح الله امیراحمدی تعریف می کرد روح الله 
شب شهادتش قصد سفر به جمکران را داشت ولی ظرفیت 
اتوبوس تکمیل شده  بود و به ســفر نرسید و همان شب در 
تهران به شهادت رسید. می توان گفت گاهی نرسیدن عین 
رسیدن است و ما از مختصات عالم غیب بی خبریم. در این 
دنیا نیز افرادی هستند که شــیوه تربیت شان قدرت تغییر 
سرنوشت ها را دارد. مادر شــهید خطاب، آرامشی عجیب 
دارند، او معنی معامله با خدا را به خوبی می داند که آنچه در 
راه خدا داده جاودانه اســت؛جاودانه ای مثل شهید سلمان 
امیراحمدی که پای امنیت وطن ایستاد و آرامش هموطن 
را بر جان خود ارجح دانست یا شهید علی خلیلی که در راه 
امربه معروف سلامتی اش را از دست داد و ته صدایی که از 

حنجر رنجورش می آمد شده بود تمام دلخوشی مادر.
وجه اشتراک شهدایی که پای صحبت مادرانشان نشستیم 
خانواده بود؛ کانونی مهم که غرب نیز اهمیت آن را به شدت 
متوجه شــده و برای همین درصدد نابودی آن اســت. اگر 
خانواده وظایف خود را به درســتی انجام دهد هر شــخص 
یک انسان فهمیده ای می شود که در مکان و زمان مناسب 
بهترین تصمیم را برای خود و برای کل بشــریت می گیرد. 
خانواده که ویران شــد تمام ارزش ها ویران می شود آن گاه 

هرزگی افتخار و آزاده بودن ننگ تلقی می شود.

عاطفهخاکسار؛دانشجوی دکترای نانو فیزیک

۱۵سال بیشــتر نداشت که شهید شــد. انصافا 
لیاقتش را داشت و دست آخر به آرزویش رسید. او 
پسری بود بی همتا که در اوج جوانی افسار نفسش 
را به دست داشت که مبادا خطایی کند یا گناهی 
از او سربزند که نارضایتی خود را برای خود بخرد. 
ابوالفضل برای پدر و مادر فرزند صالحی بود که 
به جرم امر بــه معروف و دفــاع از حریم دین به 

شهادت رسید.

فرزند آخر خانواده بود و نورچشمی پدر و مادر. 
هر کس با او نشســت و برخاست می کرد شیفته 
رفتارش می شد. آرام بود و مهربان و کمک حال 
مادر. ابوالفضل عاشقانه مادرش را دوست داشت و 
به او احترام می گذاشت. مادر خاطره ای از روزهای 
گذشته تعریف می کند: »هر وقت می دید که من 
می خواهم خانه را جارو کنم، سراسیمه خودش را 
می رساند تا این کار را انجام ندهم. می گفت مادر 
شــما این کارها را نکن، کمردرد می گیری. هر 
کاری داشتی به من بگو برایت انجام می دهم.« 

او در ادامه به خوبی های پسرش اشاره می کند و 
می گوید: »اگر بخواهم از او حرف بزنم شاید مردم 
فکر کنند اغراق می کنم. اما واقعا اینطور نیست. 
ابوالفضل حواسش به همه  چیز بود و بدون اینکه 
من کاری از او بخواهم زودتر آن را انجام می داد. 
وقتی خسته از جایی به خانه برمی گشتم با چای 

تازه دم از من پذیرایی می کرد.«

پروازکبوتربهسویکربلا
ابوالفضل از ۱۰ســالگی درحالی که هنوز به سن 
تکلیف نرسیده بود، نماز می خواند و روزه هایش 
را هم می گرفت. او در بیشتر راهپیمایی ها  شرکت 
می کرد و حضور فعالی هم در پایگاه بسیج داشت. 
»ابوالفضل« همیشه به رعایت احکام شرعی توجه 
داشت و سعی می کرد الگوی هم سن  و سال های 
خود باشــد. مرور خاطره تلخ شهادت ابوالفضل 
بــرای مادر ســخت اســت. او بازگــو می کند: 
»ابوالفضــل در زیرزمین خانه 3کبوتر داشــت 
که خیلی هم به آنها علاقه مند بود. بیست وسوم 

خرداد ۱3۸۰وقتی پدرش می خواســت سر کار 
برود ابوالفضل به پدرش گفت بابا امروز یکی از این 
کبوترها به کربلا می رود. راستش من از حرفش 
چیزی نفهمیدم. همسرم که رفت ابوالفضل هم 

از خانه بیرون رفت.«

 ابوالفضلراکشتند!
ابوالفضل به خانــه مادربزرگش رفت. اما در بین 
راه متوجه شد پسری برای یک دختر خانم جوان 
ایجاد مزاحمت کرده است. ابوالفضل به او تذکر 
می دهد اما پسر لاابالی بی اهمیت به حرف های 
ابوالفضل به کار زشت خود ادامه می دهد. بعد هم 
به او حمله کرده و با ضربات پی در پی مشت و لگد 
ابوالفضل را نقش بر زمین می کند. مادر تعریف 
می کند:»یکی از همسایه ها به من خبر داد که بدو 
که ابوالفضل را کشتند. نفهمیدم چطور از خانه 
بیرون آمدم در کمال ناباوری پسرم را دیدم که 
روی زمین افتاده است. چند لحظه ای سرش روی 

پای من بود و در بغلم به شهادت رسید.«

جرمش دفاع از یک خانم بود 

هــر وقــت می دیــد کــه مــن می خواهم 
خانه را جــارو کنم، سراســیمه خودش 

را می رساند تا این کار را انجام ندهم

همیشه خود را خدمتگزار دین می دید. از بسیجیان پایگاه مقاومت بسیج 
انصارالامام شــرق تهران بود. برای همین هر جا امر بــه معروف را ضروری 
می دانســت این کار را انجام می داد. شــهید محمد محمــدی معتقد بود 
امر به معروف و نهی از منکر از ارکان مهم دین است و اگر انجام نشود جامعه 
دچار بی نظمی خواهد شد. دست آخر هم بر سر این اعتقاد جانش را فدا کرد 

و به شهادت رسید.

شب تلخی بود، محمدی در خیابان تهرانپارس حضور داشت بی آنکه بداند تا 
چند لحظه دیگر چه اتفاقی رخ می دهد. خیابان شلوغ و پرترافیک بود؛ در این 
حین خانمی قصد عبور از خیابان را داشت که دستش به آینه بغل خودروی 
پژوی در حال حرکت خورد. راننده ماشین شروع به فحاشی کرد و الفاظی 
به کار می بست که در  شأن آن خانم نبود. با بلند شــدن صدای او مردم دور 
ماشین را گرفتند. جنجالی برپا شد. مرد مرتب ناسزا می گفت و زن بیچاره 
نمی دانست چه باید بکند. محمدی با شنیدن هیاهو خود را به جمعیت رساند 
و سعی کرد با ملایمت ماجرا را فیصله بدهد اما راننده جوان دست بردار نبود. در 
یک آن، اتفاقی افتاد که هیچ کس انتظارش را نداشت. پسر موتورسواری از روی 

لجاجت به هواداری از راننده پژو خود را به مهلکه رساند و در چشم برهم زدنی با 
چاقو به پیکر محمدی زد و  بسیجی جوان غرق در خون روی زمین افتاد.

یکتصمیمجانانه
مردم و کسبه دور و اطراف به یاری محمدی آمدند و او را سریع به بیمارستان 
رساندند. جراحت بسیجی جوان به قدری زیاد بود که توان را از تنش گرفته و 
بی جانش کرده بود. به رغم تلاش بی وقفه پزشکان محمدی مرگ مغزی شد. 
این اتفاق اگرچه قلب پدر و مادر او را جریحه دار کرد اما تصمیمی گرفتند 
که ماحصلش نجات چند نفر دیگر بود. خانواده محمدی رضایت دادند تا 
اعضای بدن او به چند بیمار دیگر اهدا شــود. کاری که شاید کمتر کسی 
انجامش دهد. محمدی به وقت شهادت ۲پسر ۹و ۱۱ساله داشت که الان 
آینه تمام نمای اخلاق و رفتار پدر هستند. بعد از شهادت محمدی، تحقیقات 
پلیس سرعت بیشتری گرفت تا قاتل دستگیر شــود. بعد از پرس و جو از 
شاهدان عینی خیلی سریع موفق به شناســایی او شدند. پسر موتورسوار 
که عامل اصلی جنایت بود به اتهام قتل عمدی بازداشــت و به جرم خود 

اعتراف کرد.

با شهادتش به دیگران زندگی بخشید

خانواده محمدی رضایت دادند تا اعضای 
بدن او به چند بیمار دیگر اهداء شود

محل شهادت: تهرانپارس

محل شهادت: محله گلستان
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نیاز شهر، برنامه شورا و اقدام شهرداری

چمران: شورای ششم خود را موظف به ثاثیرگذاری در تحولات شهری می داند

سروری: شورا حلقه اتصال مردم و مدیران است

گزیده ای از مصوبات مهم در دل 657مصوبه
نقشه راه شورای ششم برای دیپلماسی شهری

تحرک بزرگ در حوزه حمل ونقل عمومی پایتخت با نگاه ویژه شورای شهر

114
درصد

بودجه حمل و نقل عمومی شهر 
در سال 1402 نسبت به سال 

پیش افزایش پیدا کرد.

47
درصد

 سهم بودجه 
 حمل و نقل عمومی از 

بودجه 1402 تهران است.

35554
میلیارد 
تومان

برای توسعه و نوسازی حمل و 
نقل همگانی در سال 1402 در 

نظر گرفته شد.

1200
میلیارد 
تومان

برای احداث تقاطع های 
غیرهمسطح، شبکه و رینگ های 
بزرگراهی پیش بینی شده است.

3
رویکرد 

برای کاهش آلودگی هوای شهر در 
برنامه ها قرار گرفته است.

)افزایش سهم منابع متحرک پاک در ترددهای شهری، بهبود 
تجهیزات کنترل کیفیت هوا و توسعه و هوشمندسازی(

همراه با گفتارها و نوشتارهایی درباره گزارش عملکرد 
کمیسیون های 6گانه شورای شهر تهران و جایگاه این نهاد 

در زمینه سیاستگذاری و نظارت 

شوراهای شهر و روستا وارد بیست و پنجمین سال فعالیت خود شده اند. 
نهادهایی که بی شک یکی از فعال ترین دستگاه های تصمیم گیر و نظارتی 
به حساب می آیند. شورای اسلامی شــهرها اما همواره در مسیری پر از 
دســت اندازی های فراوان حرکت کرده اند و گاه حمایت و گاه بی مهری 
نصیب شان شده است. چنین مسیری باعث شده تا شوراها در بسیاری 
از شهرهای بزرگ کشور به یک بالندگی برسند و بتوانند در عرصه های 
مختلف اداره شهرها خودی نشان دهند. این مردمی ترین نهاد، اکنون 
دوران بلوغ را پشت سر گذاشته و به واقع در تعدادی از شهرها، دیگر، 
لقب »شورای شهرداری« را یدک نمی کشد. با این حال، همچنان شوراها 
نیاز به حمایت دارند. در همین راســتا به بهانه 9 اردیبهشــت سالروز 
گرامیداشت شوراها به بررسی جایگاه این نهاد و عملکرد شورای ششم 
شهر تهران از شــهریور 1400 تا ابتدای اردیبهشت 1402 پرداخته ایم.

ویژه نامه سالروز شورا

گام 
اداره شهر

ششم



2

مهدی چمران 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران

9 اردیبهشــت، ســالروز تاریخــی صــدور فرمــان 
امام خمینــی)ره(، رهبر کبیر انقلاب اســلامی، مبنی 
بر تدوین قانون شــوراها فرصت مناسبی برای تبیین و 
تدقیق در نقش و جایگاه شوراها به عنوان یکی از اصول 

مصرح در قانون اساسی کشور به شمار می آید.
 اصل شورا به عنوان یک اصل قرآنی، موید این حقیقت 
است که قرن ها پیش از اینکه فیلسوفان و اندیشمندان 
سیاسی غرب به دنبال ارتقای نقش مردم در حکومت ها 
باشــند، اســلام به صورت صریح پیامبر را به مشورت 
با مردم فراخوانده اســت؛ این اصل قرآنــی با تدبیر و 
دوراندیشی معمار کبیر انقلاب حضرت امام خمینی)ره( 
در قانون اساسی کشور نیز متبلور شد؛ گرچه در دوران 

رژیم ستمشاهی، نهادی شبه شورا با نام انجمن شهر 
واجد برخی وظایف و کارکردهای شورا بودند، اما 
هم اعضای انجمن برآمده از خواست و نظر واقعی 
مردم نبودنــد و هم چارچــوب و قوانین مدون و 
شفافی برای آن وجود نداشت، اما پیروزی انقلاب 
اسلامی، بینش حضرت امام)ره( و روشنگری های 

بزرگانی چون آیت الله بهشتی و آیت الله طالقانی در 
تبیین اصل شورا باعث شد هر چند با قدری تأخیر، اما 

نهاد شورا نیز در کنار سایر ارکان نظام در قانون 
اساسی کشور گنجانده شود.

تأخیر در شــروع به کار شوراها 
و اجــرای قانون اساســی در 
کنار مســائلی چون جنگ 
تحمیلی و ســایر شــرایط 
ســال های ابتدایی پیروزی 

انقلاب باعث شد نهاد شــورا با چند سال تأخیر نسبت 
به سایر ارکان به فعلیت برسد، از این رو برخی از وظایف 
و اختیارات نهاد شوراها به سایر ارکان و نهادها سپرده 
شده بود بنابراین از همان ابتدا شــورا به رغم تأکیدات 
معمار کبیر انقلاب، به صورت ناقص خلق شد و متأسفانه 
این نقص و کاستی در چند دهه گذشــته، آفتی برای 
کارکرد شوراها بوده اســت. امام خمینی)ره( در همان 
پیام تاریخی به صورت شفاف ابراز کردند که اداره امور 
محلی در شهرها و روستاها به مردم و نمایندگان مردم 
از طریق شوراها سپرده شود، اما در چند دهه گذشته و 
پس از استقرار شوراها در ساختار اداری و اجرایی کشور، 
به طور واقعی به این موضوع توجه نشده و عقب افتادگی 
ملموســی در این مسیر وجود داشــته است؛ به عنوان 
مثال اصل مدیریت یکپارچه شهری که 
می تواند شورا را به جایگاه واقعی 
خــود در اداره امور شــهرها و 
روســتاها برســاند سال ها 
در پیچ و تاب بوروکراســی 
اداری در مجلس و دولت 
دست به دســت می شود 
و متأســفانه بــا وجــود 
پیگیری هــای مختلف، 

عزمی جدی برای نیل به این هدف دیده نمی شود.
به عنوان عضوی از مجموعه بزرگ شــورا که قریب به 
2دهه از عمر خود را در نهاد شــورا سپری کرده است 
بر این نکته واقفم که شوراها با وجود همه کاستی ها و 
چالش ها، منشأ خیر، برکت و خدمت برای شهروندان 
بوده اند؛ تقنین و نظارت به عنوان دو کارویژه مهم شورا 
باعث شــده نقش شــوراها در آبادانی و توسعه شهرها 
محســوس تر بوده و مطالبه گری شــهروندان به دلیل 
انتخابی شدن نهاد شورا و مدیریت شهری به بالندگی و 

پویایی این نهاد کمک کرده است.
 با وجود فرصت ها و چالش هایی که نهاد شورا در ساختار 
اداری و اجرایی کشــور دارد، اعضای شورای اسلامی 
شهر تهران در دوره ششم خود را موظف به ایفای نقشی 
واقعی و ثاثیرگذار در تحولات شهری می دانند؛ تصویب 
بودجه 10 هــزار میلیارد تومانی خاص برای توســعه 
حمل ونقل عمومی تهــران علاوه بــر بودجه 17هزار 
میلیاردی پیشنهادی شهرداری و تدوین و تصویب سند 
تحول و پیشرفت چهارم شهر تهران نشان از عزم جدی 
شورای ششم برای خدمت به شــهروندان است و امید 
اســت در فرصت باقیمانده تا انتهای شورای ششم نیز 
ضمن توجه به افزایش نقش و جایگاه شوراها در ساختار 
اداره کشور، همچون دوره های گذشته خاطرات شیرین 
و ماندگاری از کارنامه و عملکرد شورا و مدیریت شهری 

در حافظه شهروندان ثبت و ضبط شود.
در پایان، نهم اردیبهشــت سالروز تشــکیل شوراهای 
اسلامی شهر و روستا را به مردم و جامعه شورایی کشور 
تبریک عــرض می نمایم، امیــدوارم مجموعه تلاش 
همه اعضای شورا در همه شهرها و روستاهای ایران 
اسلامی عزیزمان، باعث پیشرفت، آبادانی و توسعه 

کشور شود.

تأملی بر جایگاه شوراها

اعضای شورای اسلامی شهر تهران پس از تصویب برنامه 
چهارم تحول و پیشرفت شهر تهران و در راستای اجرایی 
کردن اولویت های این برنامــه، در فصل بودجه ریزی با 
رشد 114درصدی، ســهم حوزه حمل ونقل در بودجه 
1402شــهرداری تهران را به 35هــزار میلیارد تومان 

افزایش دادند.
مأموریت حمل ونقل و ترافیک در بودجه پیشــنهادی 
1402شهرداری تهران معادل 25هزار و 554میلیارد 
تومان درنظر گرفته شده بود که سهم آن از بودجه کل 
شهرداری تهران همانند سال گذشته معادل 33درصد 

بود. 
شــورای اســلامی شــهر تهران 

به منظور تحقــق اولویت 
اول پایتخت در برنامه 

چهــارم »تحــول و 
پیشــرفت شــهر 
تهــران« در جهت 
عملیاتی کردن این 

مهم، در یک حرکت انقلابی مبلغ 10هزار میلیارد تومان 
به ماموریت حمل ونقل و ترافیک اضافه کرد تا سهم این 
حوزه از کل بودجه به 47درصد ارتقــا یابد. به عبارتی، 
رشــد ماموریت حمل ونقل و ترافیک نسبت به بودجه 
1401شــهرداری 114درصد با بیشترین رشد ممکن 
اتفاق بیفتد. اعضای شورا علاوه بر ردیف های اعتباری 
مذکور در جریان بررســی تبصره های بودجه نیز، نگاه 

ویژه ای به حوزه حمل ونقل و ترافیک داشتند: 
تبصره دهم - کاهش آلودگی هوا با رویکرد بهبود 

و نوسازی حمل ونقل عمومی

 1
شــهرداری تهران موظف اســت تــا پایان 
شهریورماه سال 1402نسبت به خرید ناوگان و 
تامین تجهیزات حمل ونقل عمومی از محل اعتبارات 
پروژه های ذیل اقدام و گزارش عملکرد آن را به صورت 

ویژه به شورای اسلامی شهر تهران ارائه نماید:

 2
»خرید اتوبوس، میدل باس، مینی بوس شهری 
و ون از محل منابع عمومی«، »تعمیرات اساسی 
و بهسازی تجهیزات ثابت و مراکز فرمان مترو«، »تعمیرات 
اساسی و بهسازی تجهیزات متحرک مترو )از محل منابع 
عمومی(« و  »کمک فنــی و اعتباری بــه جایگزینی 

موتورسیکلت برقی« 

 3
با عنایت به اهمیت و ضرورت تعمیرات اساسی 
تجهیزات ثابت و متحرک مترو، شهرداری 
تهران موظف است اعتبارات تحت عنوان »تعمیرات 
اساسی و بهسازی تجهیزات ثابت و مراکز فرمان مترو« 
و »تعمیرات اساسی و بهسازی تجهیزات متحرک 
مترو« را به صورت ماهانه 1/12تخصیص و به 

آن شرکت پرداخت کند.

مهم ترین ویژگی های مصوبه بودجه 1402شهرداری تهران 
تحرک بزرگ در حوزه حمل ونقل عمومی پایتخت با نگاه ویژه شورای شهر

 مدیریت یکپارچه
حلقه مفقوده سیاستگذاری تا اجرا

شــورا یا پارلمان شهری، نهادی اســت در راستای 
عینیت بخشــی به دمکراســی یا مردم سالاری. 
آیه38سوره؟؟؟ »و امرهم شوری بینهم« هم تأکید 
بر این موضوع )انجام امور با مشــورت کردن( دارد. 
به عبارت دیگر بیانگر اهمیت نقش شوراها در نظارت 
و سیاســتگذاری در امور شهرهاست. شورای شهر 
و شــهرداری به مثابه 2بازوی نظارتی و اجرایی در 
مدیریت شهری هستند که تعامل میان این دو نهاد 
منجر به افزایش کیفیت زندگی شهروندان می شود.  در 
تأثیر گذاری و قدمت نهاد شوراها همین بس که سال57 
به عنوان اصلی ترین و اساسی ترین رکن انقلاب اسلامی 
مطرح شد و سال77 هم نخستین شوراهای شهر و 
روستا شکل گرفتند. با وجود اینکه بیش از  2دهه از 
شکل گیری شوراها می گذرد، اما این نهاد آنطور که باید 
و شاید به جایگاه واقعی و اصلی خود در جامعه دست 
نیافته است. اعضای شورای شهر تهران علاوه بر ارزیابی 
عدم تحقق جایگاه اصلی شورا به سؤالات دیگر پیرامون 
همین موضوع مانند عوامل مؤثر در عدم تحقق جایگاه 
شوراها، ضرورت وجود شوراها در رفع مشکلات شهر 
و شهروندان، راهکارهای رفع موانع و تحقق جایگاه 

اصلی شوراها و... پاسخ داده اند. 

20- اجازه استفاده از منابع مازاد بر بودجه مصوب تبصره
طبق تبصره 20 بودجه ســال 1402 مصوب شورا به شهرداری تهران 
اجازه داده می شود درصورت تحقق منابع مازاد بر بودجه مصوب در 
سال جاری، نسبت به تأمین مالی پروژه های ذیل علاوه بر سقف اعتبار 

مصوب اقدام و مراتب را در تفریغ بودجه منظور کند.
اعدادی که در کادر بالای صفحات پیش رو آمده است درواقع اعداد 

تخصیص بودجه از محل همین تبصره است.

 عاقبت شوراها 
به همه اعضا وابسته است

علیرضا نادعلی
 سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران

یکــی از مهم تریــن آرمان های انقلاب اســلامی 
مردم سالاری دینی اســت و مهم ترین انعکاس آن 
وجود نظام های شورایی در سطوح مختلف حاکمیت در 
جمهوری اسلامی است که در جای جای قانون اساسی 
به آن اشاره شده است. شورای شهر به عنوان جمعی از 
نمایندگان منتخب مردم که سیاستگذاری می کند هم 
از جنس مردم سالاری دینی است. جایگاه فعلی شورا 
در اداره با واسطه شــهر و نظارت بر مدیریت شهری 
در نقطه غایی و آرمانی خود نیست؛ چراکه از ابتدای 
پیروزی انقلاب اسلامی تا چندین سال از نظام شورایی 
برخوردار نبودیم و در بر پاشــنه قبلی می چرخید و 
قوانین حاکمیتی در اداره شهر با نظام شورایی به اندازه 
کافی هماهنگ نشده بود. قوانین و قواعد در مجلس 
درخصوص اداره شهر و روستا می تواند ارتقا و تحول 
پیدا کند و با باز شــدن دست شوراها توسط قوانین 
جدید آنچه انتظار می رود، بهتر اجرایی می شود؛ از 
این رو لازم است بخش هایی از دولت ازجمله وزارت 
کشور در بستر لازم برای عملیاتی شدن آن کمک 
کند. معتقدم شورا زمانی در جایگاه اصلی خود نیست 
که کارهای اصلی خود را کنار بگذارد و به کارهایی که 
وظیفه اش نیست، بپردازد. شورا نباید وارد فاز اجرا 
شود و باید سیاســتگذار و ناظر باشد. باید به شکل 
شایسته ای پایش انجام شــود که برنامه ها در حد 
برنامه غیرعملی باقی نماند، بلکه باید برای حل مسائل 
شهر مورد استفاده قرار گیرد. شورا زمانی می تواند 
از مدیریت شهری و شهرداری آنچه را که لازم است 
انتظار و مطالبه گری کند که خودش امکانات لازم را در 
اختیار شهر قرار دهد؛ مثلا در تنظیم برنامه و... به نحوی 
سیاســتگذاری کند که قابلیت انجام داشته باشد و 
عملا آرزوهای بلندپروازانه را در اختیار شهرداری ها 
قرار ندهد و با شناخت درست از منابع پیش بینی لازم 
را داشته باشــد و با این روش شهرداری ها وفاداری 
بهتری به برنامه ها خواهند داشت. قبل از ورود به شورا 
احساس می کردم از موقعیت و فرصت بازه زمانی 4ساله 
باید بهترین اســتفاده را برای کمک در حوزه ای که 
مسئولیت دارم، داشته باشم. البته نسبت به همه شئون 
شهر وظیفه و مســئولیت دارم. تصور می کردم این 
مدت فرصت ویژه ای است، اما مشاهده می کنم که این 
فرصت است، اما اگر مراقبت نکنیم ممکن است دچار 
روزمرگی شویم و به شدت حاشیه بر متن غالب شود یا 
افراد سراغ مسائلی بروند که در اولویت نیست. تصور 
می کنم شورایی ها به یکدیگر بستگی دارند و نمی توان 
موفق شد وقتی اعضا  با هم همبستگی نداشته باشند 
و اگر بنده به اعضا کمک نکنم ترمزی برای افراد دیگر 
می شود. همه ما در شورای شهر به هم وابسته هستیم 
و عاقبت کار شورا به این همبستگی وابسته است، 
همه مؤثر هستند و کسی منفک از سایرین نمی تواند 

به توفیق چندانی دست پیدا کند.



 شنبه  9 اردیبهشت 1402  سال بيست و دوم/ شماره 1081  16صفحه

3

نظارت شورا بر تمامی امور شهر

 سیدجعفر شربیانی
 عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران

جایگاه شــوراها را باید در 2موضوع بررسی 
کرد؛ اول نسبت به ابتدا و شروع شوراها که از 
اصول اصلی انقلاب اسلامی بودند و در قانون 
اساسی هم به موضوع شــوراها تأکید شده 
است. در مقایسه با این برهه زمانی نهاد شورا 
پیشرفت خوبی داشته و جایگاه قابل توجهی 
در اداره موضوعات مدیریت شهری به ویژه در 
کلانشهری چون تهران، پیدا کرده است. دوم 
در مقایسه با جایگاه اصلی و اساسی مبتنی 
بر قانون اساسی و آنچه باید باشد، پیشرفتی 
نداشته و جا برای کار خیلی زیاد است؛ حتی 
در مقایسه با کشورهایی که تجربه موفقی در 
حوزه شورا دارند، شاهد هستیم که شوراها 
در کشور هنوز جایگاه واقعی خودشان را در 
اداره شهرها و مدیریت شهری نیافته اند. به 
هر حال امیدواریم با تلاش مجلس شــورای 
اسلامی طرح مدیریت یکپارچه شهری محقق 
شود؛ چراکه در نهایت منجر به این خواهد شد 
که همه امور در اداره یک شهر با دیدگاه ها و 
سیاست شوراها اداره شود و شوراها در جایگاه 

واقعی خود قرار گیرند. 
این روزها تعبیری که از شوراها می شود این 
است که شوراها بیشــتر شورای شهرداری 
هستند تا شورای شهر؛ یعنی فقط به موضوعات 
شهری نظارت دارند؛ درحالی که نباید اینگونه 
باشــد و شــوراها باید به هر آنچه در یک 
شــهر اتفاق می افتد، نظارت داشته باشند و 
موضوعات را مدیریت کننــد و البته که این 
ظرفیت در شوراها به ویژه شورای شهر تهران 
وجود دارد. نکته مهم دیگر این است که چه 
در راستای جمهوریت نظام و چه در راستای 
اسلامیت نظام، شورا نمادی از نقش آفرینی 
مردم و حضور واقعی شهروندان در اداره امور 
جامعه است؛ ازاین رو امیدواریم جایگاه واقعی 
این نهاد با تلاش همه کسانی که به این موضوع 
اعتقاد دارند تثبیت شود. البته ضعف هایی هم 
بوده و هست که این ضعف ها مربوط به ساختار 
نیست و به قوانین و افراد برمی گردد که باید با 
نظارت بیشتر حل و فصل شود و آسیب های 
این نهاد مردمی به حداقل برســد. براساس 
تجربه ای که از عضویت در شورایاری داشتم 
پس از حضور در شورای شهر تهران، متوجه 
ظرفیت های بی بدیل و خیلی خوب شورا شدم. 
واقعیت امر این است که یک عضو شورا با 
همین چارچوب و حوزه اختیارات می تواند 
در فرایند ارتقای کیفیت زندگی شهروندان 
اثر گذار حقیقی باشد. شخصا سعی کردم در 
حوزه نظارت و سیاستگذاری نهایت تلاشم 
را انجام دهم تا اثر گذاری داشته باشم و بدون 
تعارف عنوان می کنم که در شورای ششم 
باید از همه فرصت ها برای خدمت رســانی 
به مردم اســتفاده کنیم؛ چراکه در زمان 
انتخابات شعارهایی به مردم داده و آنها را 
امیدوار کردیم و به همین دلیل شهروندان 
باید در زندگی خود اثر آنچه در حوزه های 
حمل ونقل، عمران، خدمات شهری، فضای 
سبز و... اتفاق می افتد، ببینند و لمس کنند 
و قطعا در سال جدید شورا در راستای همین 

رویکرد حرکت خواهد کرد.

شورا حلقه اتصال مردم و مدیران 

شوراها اعم از شــوراهای کلانشهرها، استان ها، 
شهرستان ها و حتی محلات و ... براساس مشورت 
شکل  گرفته اند؛ نهادی مردمی که با بیش از 2 دهه 
قدمت توانســته علاوه بر کلانشهرها در مناطق 
هم مشکلات کوچک و بزرگ را حل کند؛ چرا که 
نمایندگان شوراها توسط مردم انتخاب می شوند و 
حلقه میانی و اتصال بین مردم و مدیران هستند. 
در واقع نمایندگانی که به شــوراها راه می یابند 
مطالبات مردم را به مدیران منتقل می کنند. البته 
در این میان اگر نیاز به طرح هم باشــد آن را در 
صحن شوراها ارائه می دهند و تصویب می کنند. 
این کار فرایند رفع مشکلات را تسریع و تسهیل 
می کند. در سالروز تأسیس این نهاد مردمی و در 
راستای تشریح عملکرد شوراها به ویژه شورای 
شهر تهران با پرویز سروری، رئیس شورای  عالی 
استان ها و نایب رئیس شورای شهر تهران گفت وگو 

کردیم که در ادامه می خوانید.

تعبیر شما از شورا چیست؟
به طورکلــی شــوراها ظرفیتی هســتند کــه مردم 
نقش آفرین اصلی آن محســوب می شــوند. این نهاد 
مردمی متعلق به شــهروندان است و با مشارکت آنها 
در انتخابات شــکل می گیرد. شوراها تشکیل شده اند 
تا مشکلات شهروندان به مســئولان منتقل و فرایند 
خدمت رسانی به مردم مطلوب تر شود. ازاین رو حلقه 
میان مردم و مدیران بهترین تعبیر برای این نهاد است.

 آیا شــوراها فقط نهاد سیاســتگذار 
هستند؟

سیاســتگذاری، وظیفه اصلی و مهم شــوراها به ویژه 
شورای شهر تهران است، اما نمی توان گفت این تنها 
وظیفه شوراها محسوب می شود؛ چرا که نمایندگان 

شوراها می توانند در تصمیم گیری و تصمیم سازی 
هم مؤثر باشند؛ به  عنوان  مثال وقتی مشکلی در 
تهران وجود دارد، در حوزه های مختلف فرهنگی، 

عمرانی، حمل  و نقل و ... شــورا تنها سیاســتگذاری 
نمی کند و با ارائــه طرح و پیشــنهاد تلاش می کند 
بهترین راهــکار را انتخاب و به مدیران شــهری ارائه 
دهد. همچنین در برخی از مــوارد نیاز بوده به عنوان 
نمایندگان پارلمان شــهری با دولت تعاملاتی داشته 
باشیم که این اقدام انجام شده تا برای رفع معضلات 

پایتخت بهترین تصمیم گیری ها صورت گیرد.

 آیا در سال های اخیر شاهد تزلزل جایگاه 
شوراها بودیم. دراین خصوص توضیح می دهید؟

در بخش های مختلف قانون اساســی، مســتقیم و 
غیرمســتقیم به ضــرورت وجــود شــوراها در 
مشــورت گرفتن از مردم برای رفع مشکلات و انجام 
بهتر امور، اشــاره و تأکید شده است؛ بنابراین شوراها 
مورد توجه بوده و هســتند، اما در ســال های اخیر 
به دلیل برگزاری انتخابات این نهاد مردمی با انتخابات 
ریاست جمهوری، سبب شد تا چالش هایی ایجاد شود. 
انتخابات شوراها انتخاباتی اجتماعی است و انتخابات 
ریاست جمهوری، سیاسی محسوب می شود؛ بنابراین 
نباید همزمان با هم برگزار می شــدند. به  هرحال در 
تلاش هســتیم تا چالش ایجاد شــده را حل و نهاد 

مردمی شــوراها را بار دیگر به ویژه در محلات 
احیا کنیم.

 نمایندگان شــوراها باید 
تخصص داشته باشند یا سیاست؟

نهاد مردمی شــورا یک نهــاد اجتماعی 
محســوب می شــود و ازاین رو 

نماینــدگان بهتر اســت 
در  تخصــص  دارای 

مختلف  حوزه هــای 
اعم از شهرســازی، 

فرهنگی، عمــران و ... باشــند. در چنین شــورایی 
می توانیم شاهد افزایش اثرگذاری در تصمیمات نظام 

شورایی و کارآمدی باشیم.

شورای شهر تهران در این دوره موفق 
بوده است؟

شورای ششــم با یک عقب ماندگی چندین ساله در 
تهران مواجه اســت؛ بنابراین اقدامات صورت گرفته 
به ویژه در حوزه حمل ونقل بســیار ارزشمند بوده، اما 
با توجه  به عقب ماندگی ها، کارهای انجام شــده برای 
مردم خیلی ملموس نبوده است. ازاین رو گرچه باور 
داریم شورا در مسیر درستی گام برداشته و هدفی جز 
جبران عقب ماندگی و رفع مشــکلات ندارد، اما هنوز 
برای رسیدن به شرایط مطلوب در تهران فاصله داریم.

 مهم ترین تصمیم شورای شهر تهران در 
دوره ششم چه بوده است؟

در این دوره اولویت مدیریت شهری اعم از شهرداری 
و شورای شهر، موضوع حمل ونقل بوده است؛ چراکه 
شهر و شهروندان در این مقوله با مشکلات عدیده ای 
مواجه هستند. حمل ونقل موضوع ترافیک و آلودگی 
هوا را هــم در برمی گیرد و ازایــن رو با حل 
مشکلات این حوزه می توان چالش دیگر 
اعــم از ترافیک و آلودگــی هوا را هم 
برطرف کرد. در غیراین صورت شاهد 
ناکارآمدی خواهیم بــود و به همین 
دلیل در بودجه امســال شــهرداری 
تهران، حوزه حمل ونقل، ســهم 
و  دارد  47درصــدی 
امیدواریــم گام های 
مؤثــری در این حوزه 
شــته  ا د بر

شود.

زینب زینال زاده
خبرنگار

 رئیس شورای  عالی استان ها 
 و نایب  رئیس شورای شهر تهران در 

 گفت وگو با همشهری ضرورت وجود 
شوراها را تشریح کرد

اهم اقدامات شورای عالی استان ها 
لیاستانهامیگذرد.دراینمدتاقداماتیانجامشدهکهدرادامهبهاهمآنهااشارهمیکنیم.
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سهگانه)مقننه،
مجریهوقضاییه(

اختصاص
25درصدظرفیت
آموزشیدرجامعه

شورایی

شرکتنمایندگانشورایعالی
استانهابرایاولینباردر
جلساتشورایعالیمعماری

وشهرسازی

دریافتمصوبهازوزارتکشورودستور
رئیسجمهوربرایعضویترسمی
شوراهایاستانهاوشهرستانهادر
شوراهایاداریوبرنامهریزیکشور
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مجلسکهباهماهنگیوزارتکشور
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درآمدهایپایدارمحققشد.
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شورا نیازمند اختیاراتی همانند مجلس
مهدی اقراریان

رئیس کمیته نظارت شورای شهر تهران

شوراها به دلیل تأخیر در شکل گیری و به دلیل قوانین 
و مقرراتی که متناسب با مأموریت های شورا نیست با 
جایگاه اصلی و حقیقی خودشان فاصله ای بسیار جدی 
دارند. اصلاح قوانین و مقررات یکی از مواردی است که 
می تواند در تحقق جایگاه اصلی شورا تأثیرگذار باشد و 
باید صورت گیرد. همچنین مشخصا درخصوص شورای 
پایتخت حتما تهران نیازمند قوانین و مقررات خاص خود 
است و نیاز به شورای خاص با اختیارات بیشتر دارد. اکنون 
تهران دارای استانداری، فرمانداری و شهرداری است، اما 
مدیریت یکپارچه وجود ندارد و همین امر سبب وضعیت 
کنونی شهر شده است. اتفاق بد دیگری که رخ داده این 
است که اگر قصد دارید کاری به نتیجه نرسد چند مجموعه 
مختلف را برای انجام آن کار مأمور کنید؛ چراکه در زمان 
پاسخگویی همدیگر را متهم می کنند. به نظر مدیریت 
پایتخت نیازمند یکپارچگی است. مشخصا تهران با این 
حجم از جمعیت و تمرکز دستگاه ها و نهادهای دولتی با 
چالش جدی مواجه است. بحث انتقال پایتخت هم موضوع 
دیگری است که باید در موردش فکر کرد. جمعیت پذیری 
تهران حتما باید باتوجه به بحث زیست محیطی تهران و 
بحث میزان ذخایر آبی و مباحث مربوط به تأمین انرژی 
باشد که هیچ یک از این موارد در حوزه اختیارات شوراها 
نیست و تصمیم گیری درخصوص این موارد در بخش های 
دولتی انجام می شود. هیچ کنترلی در ورود جمعیت به 
پایتخت نداریم؛ یعنی مدیریت شهری تهران به جمعیتی 
خدمات می دهد که هیچ کنترلی ندارد. مدیریت جمعیت 
در تهران و حتی کشور ازجمله مسائلی است که مورد 
بی توجهی قرار می گیرد. روزهای اول به شهردار تهران 
گفتیم که به برنامه ریزی مانند شهر ملبورن نیاز داریم. 
این شهر با حاشــیه خود دارای یک مدیریت یکپارچه 
است. امروز تهران به یک نوع اداره می شود و اسلامشهر و 
قرچک و... به نوع دیگر اداره می شوند. درصورتی که همه 
این موارد به هم پیوسته هستند و برنامه ریزی بدون توجه 
به وضعیت یکدیگر امکان پذیر نیست. نمایندگان مجلس 
باید برای تحقق مدیریت یکپارچه در پایتخت گام بردارند. 
متأسفانه امروز این دغدغه در مجلس وجود ندارد. با اینکه 
همه نمایندگان مجلس در ترافیک گرفتار می شوند و از 
آلودگی هوا رنج می برند و... اما زرق وبرق و جذابیت شهر 
تهران سبب شده تا به روی دیگر سکه تهران توجه نشود. 
در شورا به دلیل اینکه دغدغه مسائل تهران را داریم و 
متفاوت با نمایندگان مجلس نگاه می کنیم، مسائل تهران 
برای ما اصل است؛ بنابراین پایتخت نیازمند 2پارلمان با 
اختیارات کاملا شفاف، روشن و وسیع در تصمیم گیری 
است؛ یک پارلمان ملی )همان مجلس( که درخصوص 
مسائل ملی تصمیم گیری کند و دیگری پارلمان منطقه ای 
و محله ای)همان شورا( البته با همان اختیاراتی که مجلس 
دارد، اما متناســب با حوزه محلی. امروز این خلأ وجود 
دارد و شوراها این کارکرد را ندارند و معتقدم باید تمام 
مدیران شهری و مدیران اســتانداری و... نسبت به این 
پارلمان پاسخگو باشند؛ یعنی همانگونه که در مجلس 
وزیری باید به کمیسیون مربوطه پاسخگو باشد، استاندار 
و مدیران کل هم باید به نسبت پارلمان شهری پاسخگو 
باشــند. به معنای دیگر ضروری است به سمت وسوی 
دولت شهرها و دولت های محلی حرکت کنیم. در بسیاری 
از کشــورهای دنیا این اتفاق افتاده و موضوعات کلان 
مانند امنیت و... در اختیار حاکمیت مرکزی اســت، اما 
مسائل عمومی مردم می تواند در اختیار پارلمان هایی 
باشد. اختیارات فعلی شورا پاسخگو به مسائل نیست و 
براساس این مدل نمی توانیم حل مسئله داشته باشیم. 
اصلاح هندسه حکمرانی کشــور یکی از مسائل جدی 
است که می تواند از شوراها شروع شود، اما واقعیت این 
است که امروز اراده ای برای چنین تحولی وجود ندارد. 
قبل از ورود به شورا، اندیشــکده حکمرانی تهران را 
راه اندازی کردیم و نشست هایی در دانشگاه با موضوع 
نظام مسائل تهران برگزار شد و زمانی که وارد شورا شدم 
برنامه ای برای حل نظام مسائل تهران آماده کرده بودم، اما 
بعد از ورود برداشت این بود که حوزه مدیریت و اجرایی 
هر چند که برنامه را شورا ارائه داده و رأی آورده است، اما 
برنامه خودش را دنبال می کند و شاهد چالشی هستیم 
که از هماهنگی و همراهی یک تیم واحد برای اداره شهر 
شکل نگرفته است. شورا کار خودش را انجام می دهد و 
شهرداری هم کار خودش را می کند. بازدهی وجود دارد، 
اما می شود با فضای کار مشترک بیشتر و تبدیل شدن 
به یک مجموعه واحد میزان بازدهی را افزایش دهیم. 
به نظر اعضای شورا می توانند بیش از این در اداره شهر 
مؤثر باشند، اما این تصمیمی اســت که در سایه روح 
جمعی محقق می شود و ازاین رو تا نقطه مطلوب فاصله 

زیادی داریم.

اقتصاد شهر زیر ذره بین شورا
محمد آخوندی، در تشریح عملکرد کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران، از عملیاتی شدن 

گزارش های نظارتی و احیای حسابرسی هایی که در دوره پیشین انجام نشد، می گوید

مدیریت شهری آن هم به وسعت و اهمیت تهران، بدون برنامه ریزی دقیق و همه جانبه 
در بحث بودجه ریزی و برآوردهای مالی محقق نمی شود. درواقع موضوع حفظ و 
صیانت از اموال شهروندان در کنار مدیریت دقیق آن، ازجمله وظایف کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای شــهر تهران محسوب می شود. همچنین این کمیسیون 

برنامه ریزی مالی شهرداری تهران برای هر سال، نظارت بر چگونگی تحقق بودجه 
تعیین شده، بررسی نحوه عملکرد مجموعه های مختلف شهرداری در هزینه کرد 
بودجه سالانه، توجه به شفافیت مالی در تمام بخش های شهرداری تهران و ... را 
برعهده دارد. به گفته محمد آخوندی، رئیس این کمیسیون بررسی گزارش های 
حسابرسی در صحن علنی شورای شهر آن هم به صورت به روز، ازجمله اقدامات 
مهم این کمیسیون در دوره جدید شورای شهر محسوب می شود. در گفت وگو با 

این نماینده شورا، جزئیات اقدامات کمیسیون تشریح شد که در ادامه می خوانید.

باتوجه به حساسیت هایی که نسبت به 
عملکرد مالی مدیریت فعلی شهر تهران وجود دارد، 
وظایف کمیسیون برنامه و بودجه سنگین تر می شود. 
به اهم اقداماتی که در این کمیسیون صورت گرفته 

است اشاره می کنید؟
در کمیســیون برنامه و بودجه به دلیــل اینکه خیلی 
از مباحث به این کمیســیون ارجاع می شود در سال 
گذشــته اقدامات زیادی صورت گرفته است. یکی از 
مهم ترین اقدامات، بحث تصویب برنامه چهارم پیشرفت 
شهر تهران بود و از ابتدای ســال با کارگروه هایی که 
شهرداری تشکیل داد، نمایندگان شورا شرکت کردند 
و در تدوین برنامه چهارم گام به گام با شــهرداری جلو 

آمدند. 
بعد از آنکه لایحه را شهرداری تهران تحویل داد، جلسات 
متعددی تشکیل شــد و در نهایت تدوین این برنامه بر 

عهده کمیسیون برنامه و بودجه بود که تمام نظرات 
کمیسیون ها جمع آوری و به کمیسیون تلفیق تحویل 
داده شــد. مســئله بعدی، بحث بودجه1402 بود، 
فرایند آن در ســال گذشته صورت گرفت. جلسات 
متعدد کارشناسی با کمیته ها داشتیم و در نهایت 

جلسات کمیسیون با حضور معاونت ها، شرکت ها و 
سازمان های شهرداری تهران انجام شد. 

لایحه بودجه به کمیسیون تلفیق 
ارائه شد و در صحن علنی شورای 

شهر تهران به تصویب رسید.
درباره گزارش های 

حسابرسی که در صحن علنی شورا ارائه شده است، 
توضیح می دهید؟

یکی از کارهای مهمی که از ابتدای شــروع این شــورا 
انجــام شــد و در 1401 نتیجه گرفــت، گزارش های 
حسابرسی بود. طی 4 سال - از 96 تا 99- شورای پنجم 
به وظیفه ذاتی خود که تهیه گزارش حسابرسی، ارائه 
به صحن شــورا، قرائت و تصویب بود، عمل نکرد. بیش 
از 300گزارش حسابرسی در 1401 آماده و در صحن 
شورای شــهر قرائت شــد. گزارش حسابرسی تمامی 
22منطقه تهران در صحن شورای شهر قرائت و بررسی 
آن صورت گرفت. گزارش حسابرســی ســازمان  ها و 
شرکت ها نیز تهیه شد و فقط تعدادی از آن باقی ماند تا 
در صحن شورای شهر قرائت شود. یکی از کارهای مهمی 
که انجام دادیم تشــکیل کارگروه حسابرسی و نظارت 
مالی بود و اینکه در صحن شورا حسابرسان 
را مشــخص کردیم. سالی که شورا را 
تحویل گرفتیم آخرین گزارشــات 
حسابرسی برای ســال های 94 و 
95 بود، اما درحال حاضر گزارشات 

حسابرسی به روز است.

بــه اقدامات 
و کارهایــی که در 
کمیســیون، جهت 
نظارت بر عملکرد 
شهری  مدیریت 

صورت گرفته است، اشاره می کنید؟
در سال گذشته اتفاق مهمی که صورت گرفت، این بود 
که 19مورد اساسنامه سازمان های مرتبط با شهرداری 
در کمیسیون برنامه و بودجه آمد و تمامی آنها تصویب 
و تحویل هیأت رئیسه شــد. گزارش های نظارتی یکی 
از اقداماتی است که از  ماه سوم ســال  جاری عملیاتی 
می شود. از سال گذشته این گزارش های نظارتی اجرا 
شــده و عملکرد تمامــی بخش های شــهرداری را در 
هزینه کرد بودجه جز به جز بررســی کردیم. در طرح 
رصد، پروژه های محلی را که برنامه ریزی آن در بودجه 
1401 قرار گرفت، پیشــرفت آن و نظارت بر پروژه ها 
بررسی شــد. همچنین تهیه و تدوین گزارش درآمدی 
شــهرداری تهران از دیگر اقدامات انجام شده است که 
به صورت ماهانه تهیه و در اختیار خزانه دار شورای شهر 

قرار گرفت که در صحن شورا گزارش شد.

درباره طرح ها و لوایح بررسی شــده در 
کمیسیون نیز توضیح می دهید؟

بیش از 40لایحــه و 15طرح را در کمیســیون برنامه 
و بودجه بررسی کردیم و به صحن شــورای شهر ارائه 
دادیم. همچنین سامانه جمع سپاری شهر تهران، الزام 
شهرداری به اســتفاده از نیروی انسانی موجود و واجد 
شرایط در پست های مدیریتی، الزام شهرداری تهران به 
ارائه لایحه ایجاد درگاه صدور مجوزهای شهرداری و ... 
از جمله مهم ترین طرح های کمیسیون برنامه و بودجه 

شورای شهر تهران است.

فرناز محمدزاده
خبرنگار

8هزار میلیارد ریال
8.000.000.000.000

مبلغ

تهیه، تولید و اجرای آسفالت 
معابر سطح شهر تهران و 

خرید تجهیزات 

5هزار میلیارد ریال
5.000.000.000.000

مبلغ

احداث 
تقاطع های غیرهمسطح 

بزرگراهی 

7هزار میلیارد ریال
7.000.000.000.000

مبلغ

احداث 
شبکه  و  رینگ 

بزرگراهی 

تا سقف
27هزار میلیارد ریال
27.000.000.000.000

مبلغ

 توسعه و تأمین ناوگان و 
بهسازی تجهیزات

خطوط متروی تهران

50هزار میلیارد ریال
50.000.000.000.000

مبلغ

احداث، توسعه و تکمیل 
خطوط مترو

20هزار میلیارد ریال
20.000.000.000.000

مبلغ

توسعه و نوسازی  
ناوگان سبک  و ون 

تاکسیرانی و اتوبوسرانی

تا سقف
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5

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی عملکرد این کمیسیون را تشریح کرد

شهرسازی بر مبنای حقوق شهروندی
زینبزینالزاده

خبرنگار

مأموریتهایکمیســیونمعماریوشهرســازیدر
موضوعاتساختوساز،وضعیتباغات،تسریعفرایند
صدورپروانهو...خلاصهمیشــود؛مواردیکهتأثیر
زیادیدرکالبدشــهرتهراندارندوتخلفاتدراین
حوزهمیتواندآســیبهایجدیودربرخیازموارد
جبرانناپذیریبهشهرواردکند.البتهشهروندانازاین
آسیبهاهمبیبهرهنخواهندبود؛بهعنوانمثالتخلف
درباغات،سببنابودیوتخریبدرختانکهریههای
تنفسیشهرهستند،میشود.کاهشدرختانمساوی
استباافزایشآلودگی.معضلیکهسلامتجسموروح
شهروندانراتهدیدمیکندوموجبایجاددگرگونی
درشرایطاقلیمیتهرانمیشود.ازاینروکمیسیون
معماریوشهرســازیشورایشــهرتهرانعلاوهبر
سیاســتگذاریدراینحوزه،وظیفهنظارتبرفرایند
ساختوسازو...راهمدارد.بهگفتهمهدیعباسی،رئیس
اینکمیسیونازابتدایشروعبهکارشورایششم،تلاش
براجرایمصوباتومقابلهباتخلفاتصورتگرفتهواز
شهرفروشیوتراکمفروشیهمممانعتبهعملآمده
است.درگفتوگوباایننمایندهشورا،جزئیاتاقدامات

کمیسیونتشریحشدکهدرادامهمیخوانید.

قطعاکارهایصورتگرفتهدرکمیسیون
معماریوشهرسازیزیادهبودهاست.بهاهمآنها

اشارهمیکنید؟
همانطور که به درســتی اشــاره کردیــد، کار در این 
کمیسیون بسیار وسیع و گسترده اســت؛ اما اگر قرار 
باشد به اهم آنها اشاره کنم باید بگویم پیگیری و نظارت 
برای تحقق مأموریت های شهرسازی و معماری مصوب 
در اسناد فرادست شامل طرح جامع، طرح تفصیلی و 
طرح موضعی و موضوعی و نیز مصوبات شــورای شهر 
تهران، یکی از مهم ترین کارها بوده اســت. همچنین 
نظارت و پایش رعایت ضوابط و مقررات شهرســازی و 
معماری جهت پیشگیری از انجام تخلفات ساخت وساز 
در شــهر تهران و حریم، برگزاری جلسات تجدیدنظر 
درخصوص پرونده باغات، بررســی ایده ها و نظرات و 
دیدگاه های ارائه شده توسط شهروندان و دیده بان های 

شهری در حوزه شهرســازی و معماری و ارائه آنها در 
قالب طرح پیشــنهادی به صحن شــورا و ... اقداماتی 
هستند که در دســتور کار کمیســیون بوده و انجام 

شده است.
بهطرحهایپیشنهادیاشارهکردید.در
ایندورهچهطرحهاییازسویکمیسیوندرصحن

شوراارائهشدهاست؟
دغدغه ما به عنوان نمایندگان مردم در پارلمان شهری، 
پیگیری مطالبات شهروندان اســت. ازاین رو برای حل 
برخی از مسائل و مشکلات شــهری نیاز به ارائه طرح 
است که این کار را انجام دادیم. الزام شهرداری به اصلاح 
فرایندها و سامانه شهرســازی با رویکرد کاهش زمان 
صدور پروانه و گواهی های ساختمانی، الزام شهرداری 
به ایجاد میز راهنمایی و مشــاوره با نرم افزار هوشمند 
راهنمای شهرســازی و معمــاری در مناطق 22گانه 
شهرداری، الزام شهرداری تهران به ارتقای کیفی و منظر 
شــهری و تقویت فضاهای جمعی در خیابان کشاورز و 
کریم خان )در مرحله پیش نویس( و... مواردی هستند 
که در راستای استیفای حقوق شهروندان در قالب طرح 

به شورا ارائه شده است.
لوایحارائهشدهتوسطشهرداریتهران

درحوزهشهرسازیراچگونهارزیابیمیکنید؟
بحث اصلا ارزیابی مطلوب و نامطلوب نیست. به هرحال 
شهرداری به عنوان متولی شــهر لازم می داند برخی از 
موارد را در قالب لایحه ارائه و بــرای انجام آنها مجوز 
دریافت کند. در حوزه شهرســازی هم مواردی مانند 
لایحه عوارض صدور پروانه ســاختمانی، مستحدثات، 
ارزش افزوده ناشــی از اجرای طرح های توسعه شهری 
و بهای خدمات حوزه شهرسازی، لایحه دستورالعمل 
اجرایی بانک زمین منطقه22، لایحه اصلاحیه مصوبه 
نحوه اخذ مطالبات حوزه شهرسازی شهرداری تهران 
و ... ارائه شده که کمیســیون هم بررسی های لازم را 

انجام داده است. 
علاوهبربازدیدازمناطق،باشهروندان

همدیدارداشتهاید؟
بله. حتما دیدارهای مردمی داشــتیم و این رویه ادامه 
هم خواهد داشت. از ابتدای ورود به شــورا تا کنون با 
دبیران شــورایاری محلات، نمایندگان دفاتر خدمات 
الکترونیک شــهر، مدیران اســتارت آپ ها و ... دیدار 
داشتیم و در حوزه معماری و شهرسازی به گپ و گفت 
پرداختیم. به هرحال تبادل نظــرات این چنینی لازم 

است و به رفع مشکلات کمک می کند.

87
جلسه برگزار شد. 

5
طرح پیشنهادی در 
صحن تصویب شد.

339
پرونده ملکی در صحن 
مطرح و تصویب شد.

1800
رأی برای پرونده شهرسازی با رویکرد 
حفظ و گسترش فضای سبز صادر شد.

56
بازدید از مناطق انجام 

شد.

6
لایحه مهم به تصویب 

رسید.

10
پرونده ملکی در انتظار 
طرح در صحن است.

655
پرونده ساختمانی برای تصمیم گیری به 

کمیسیون ماده 100ارجاع داده شد.

8 
 طرح پیشنهاد 

شد.

18
لایحه بررسی و تعیین تکلیف شد.

403
پرونده املاک در کمیسیون بررسی شد.

350
درخواست مردمی بررسی شد.

4هزار میلیارد ریال
4.000.000.000.000

مبلغ

 احداث و تکمیل پارکینگ 
گود فرهنگ 

)شرکت نوسازی عباس آباد(

2هزار میلیارد ریال
2.000.000.000.000

مبلغ

اجرای پروژه های بازآفرینی 
شهری و بهسازی محیطی در 

بافت فرسوده

10هزار میلیارد ریال
10.000.000.000.000

مبلغ

توسعه و احداث و نوسازی 
زیرساخت های حوزه 

فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 

تا سقف

تلاش برای ارتقای جایگاه شورا

حبیبکاشانی
 خزانه دار شورا

شورایاسلامیشــهرتهرانازنظرجایگاه
واقعیخودبهحدقابلتوجهیرشــدپیدا
کردهواکنونازمنظرتصمیمگیریدرامور
شــهریوحتیکلانتر،یعنیموضوعاتی
کهتأثیربسزاییبرزندگیشهرونداندارد،
خودینشانمیدهد.البتهکهفاصلهجایگاه
پارلمانشــهرینهفقطدرپایتختکشور
بلکهدرهمهشــهرهایبزرگوکوچکتا
آنچهبایدباشد،بسیارزیاداست.بهعبارتی
بهخاطرروندهاییکهطیســالیانگذشته
طیشــدهوچــهازداخلشــوراهاوچه
ازخارجآنها،مشــکلاتیتحمیلشده،با
وجودگذشــتحدودا2دههونیمازعمر
ایننهادپسازانقلاباســلامی،هنوزاین
نهادمردمی،بهجایگاهاصلینرسیدهاست؛
جایگاهیکهطبقاصولصدمتاصدوهفتم
قانوناساسی،بسیاررفیعتروتأثیرگذارتر
ازجایگاهفعلینشانمیدهد.باهمهاینها،
شورایاسلامیشهرهابهویژهدرشهرهای
بزرگیهمچونتهران،مشــهد،اصفهان،
تبریز،باهمهمشکلاتوحواشی،توانستهاند
نشاندهندکهبرایتوسعهوآبادانیشهرها
حرفهایبسیاربرایگفتندارند.بهویژهاز
نظرمشورتیبینخودشانیاباصاحبنظران،
نخبگانوگروههایجهادیوازبعُدرودررویی
مستقیمبامردمواطلاعازخواستههایآنها،
علیالقاعدهمیتواننــدبرنامهریزیدقیق

مبتنیبرالزاماتداشتهباشند.
دراینبین،مرورعملکردشورایششمشهر
تهرانگویایحرکتبرمدارنظرسنجیها،
نیازمندیهاوواقعیگراییهاســتوازنظر
بنده،دورهفعلیتااینجاتوانستهبهارتقای
جایگاهشوراکمکشــایانیکند.همینکه
گزارشهایعقبماندهحسابرسیرسیدگی
شــده،جزئیاتدرآمدهاوهزینههامرتب
تهیهودرصحنقرائتشده،بودجهسالانه
وبرنامهچهارســالهچهارمتوسعهشهربا
دخالتنظرمردم،بهموقعتدوینشــدهو
بهتصویبرسیده،ریلگذاریمناسبیدر
برنامهریزیهابــرایانجامپروژههاصورت
گرفتــهوازطریقرایزنیباشــورایعالی
استانهاومجلسشورایاسلامی،مقدمات
تصویبمدیریتیکپارچهشهریمهیاشد،
ازعملبهوعدههاحکایتکردهومهرتأییدی
برپیشرفتجایگاهشاست.نکتهاینجاست
کهسیاســتگذاریواقدامدرشهرتهران
بهعنوانالگوییبرایسایرشهرهایکشور
وحتیبرخیازشهرهایکشورهایهمسایه
بهحسابمیآید.البتهشایدچنینحرکتی
باعثشدهباشدگاهیمســائلیبرخلاف
واقعیتکاریمدیریتششــمشهرتهران
درفضایمجازییارسانههایمعاندمطرح
شود.درصورتیکهبراساسماهیتکاری،
تنهادرجلساتشــورامباحثکارشناسی
داغشــدهکههمگیدرراستایاستیفای
حقوقشهروندانوپیشبردکارهابودهاست.
بنابراین،بایدبگویمکهمــانمایندهمردم
هستیموهمچنانبرشعارهاووعدههایخود
پایبندیموانشااللهتلاشهامفیدواقعشود.
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شوراها نماد تجلی مشارکت مردم در اداره شهرها هستند. 
وقتی شهرها رشــد می کنند، موضوعات بیشتری ایجاد 
می شــود که دیگر حاکمیت ها و دولت هــا نمی توانند 
به تنهایی شــهرها را اداره کنند. زمانی نهایت کار بلدیه 
جمع آوری زباله و یــا ارائه مجوز ساخت وســاز بود که 
توسط دولت ها اداره می شد اما با بزرگ تر شدن شهرها، 
موضوعات شهرها هم بیشتر شد و نیاز ایجاد شد تا مردم 
در اداره شهرها دخالت کنند. به نظر بنده شوراها موفقیت 
نسبتا خوبی داشته اند. مردم براساس موفقیت هر دوره از 
مدیریت شهری، دوره های بعدی را انتخاب می کنند و ما 

این را در شوراها و شهرداری ها مشاهده می کنیم.
مردم وقتی از عملکرد دوره ای رضایت دارند ممکن است 
بــرای دوره ای آن افراد بمانند و یا اگر رضایت نداشــته 
باشند دوره 4ساله خود را سپری می کنند و دیگر انتخاب 
نمی شوند و می روند. این روشــی موفق است که در کل 
دنیا با این روش، شــهرها را اداره می کنند. گرچه برخی 
جاها انتخاب شــهردار برعهده مردم اســت و شورا تنها 
نظارت می کند و گاهــی مانند ایران انتخاب شــهردار 
برعهده شوراست. معتقد نیستم شــوراها نتوانسته اند 
جایگاه خود را به دست بیاورند. آنچه برآورده نشده، نقص 

قوانین ماست، چون قوانین کشور ما بر پایه اداره شهرها 
از سوی حکومت و تصدی گری آن نوشته شده و قوانین 
متناسب با شوراها و مشارکت مردم نیست لذا خیلی از 
موضوعاتی که شوراها در اداره آن ورود پیدا می کنند با 
برخی قوانین مطابقت ندارد چرا که در آن زمان که قوانین 
نوشته شده اند مباحث تا این میزان گسترده نبوده است. 
امروز خیلی از موضوعات را شوراها حل می کنند ولی در 
قانون برعهده آنها گذاشته نشده است؛ مثلا شورایاری ها 
و برگزاری انتخابات شورایاری ها یکی از آنها بود و با قانون 

کشور مطابقت نداشت. 
معتقدم ادارات فعال سطح شهر باید زیرمجموعه مدیریت 
شــهری باشــند و به صورت یکپارچه اداره شوند تا روح 
شوراها تجلی بیشتری داشــته باشند اما در جایی که بر 
تصدی گری دولتی تأکید وجود دارد باید برای مدیریت 
یکپارچه شهری قوانین کشور اصلاح شود. پیش از این 
داخل حوزه مدیریت شهری بودم و نگاه روشنی به شوراها 
داشتم ولی الان که عضو شورای شهر هستم برداشت من 
این است که برای اجرای موضوعی در سطح شهر نیاز به 
مشارکت همه نهادهاست و شهرداری به تنهایی نمی تواند 

برنامه های سطح شهر را محقق کند.

سید احمد علوی،  رئیس کمیته میراث فرهنگی و گردشگری  
شورای شهر تهران از جایگاه شوراها می گوید

 تجلی روح شوراها 
در مدیریت یکپارچه شهری

جایگاهی رفیع در نظام اداره شهر

علی اصغر قائمی
عضو کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر تهران

از سال 57 که انقلاب شد، دیدگاه امام)ره( این بود که حکومت توسط مردم اداره 
شود. تا زمانی که این دیدگاه به  منصه ظهور برسد، حدود 20سالی زمان برد؛ یعنی 
نخستین دوره شوراها حدود 20سال بعد از انقلاب محقق شد. اصل اینکه حداقل 

اداره سطوحی از حاکمیت مثل شهرها در اختیار مردم باشد، فلسفه این مسئله 
است و مبتنی بر دیدگاه های فقهی نظامی است که بر مبنای آن حکومت می کنیم.

قرار است شوراها، پارلمان محلی داشته باشند و وظیفه مقررات گذاری و نظارت 
بر عملکرد را بر عهده گیرند. این دو مسئولیت های فاخری هستند؛ بنابراین شورا 
جایگاه رفیعی در نظام اداره شــهر دارد. اینکه چقدر شورا توانسته به این وظیفه 
عمل کند و شهرداری چه میزان به این رسالت شورا ارج نهاده، حائز اهمیت است. 
این مســیر به بلوغ نیاز دارد و در وهله اول به مردم مربوط است که نمایندگانی را 
به جمع شورای شهر راه دهند که تخصص لازم درباره مدیریت شهری و شهامت 
حرف زدن داشته باشند. همچنین در وهله دوم، به حوزه مدیریت شهری مربوط 
بوده که این فضا را برای جمع شورا ایجاد کند که اعضا دچار خود سانسوری نشوند 

و به راحتی اظهارنظر کنند.
در مجموع پدیده شوراهای شهر و روستا در کشور ما مبتنی بر دیدگاه های مبانی 
نظری اســلام بوده هرچند در دنیای مدرن امروز این پدیده جاری است، به این 
دلیل عنوان اسلامی روی آن گذاشته شده که خدایی نکرده اجحافی در حق مردم 
صورت نگیرد. تعامل دو طرفه بین شورا و شهرداری باید یک تعامل منطقی، سازنده 

و اثرگذار باشد.

ویکردی نوین در حل   ر
معضلات و مشکلات تهران

سوده نجفی
عضو هیأت رئیسه شورای شهر تهران

یکی از اقدامات خوب و مناســبی که از سوی شورای 
ششم و از همان ابتدای شروع به فعالیت صورت گرفت، 
بازدیدهای میدانی از مناطق و ارتباط مستقیم با بدنه 
جامعه و شهروندان و دیدارهای چهره به چهره بود که 
این امر موجب شد تا هرکدام از اعضا با توجه به وظیفه ای 
که متقبل شده اند، بدون واسطه در جریان مسائل و  
مشکلات مردم قرار بگیرند و تا جایی که  امکان دارد، 
برای رفع چالش ها تسهیلگری کنند. با چنین اقداماتی 
موانع توسعه شهر شناخته می شود و راحت تر می توان 

سیاستگذاری و تصمیم گیری کرد.
همچنین در بحث نظارت ، شورای شهر موظف است 
نسبت به تمامی امور و فعالیت هایی که در سطح شهر 
صورت می گیرد، نظارت داشته باشد و اگر با مواردی 
همچون نقض قانون، اهمال و کم کاری و هر آنچه موجب 
مانع و ایجاد کندی در گــردش چرخه فعالیت پویای 
شهر روبه رو می شود، ورود کرده و خواستار رسیدگی 
و پیگیری از ســوی مرجع مربوطه باشد. درجایی که 
موضوع مسائل مردم مطرح شود، بهترین وسیله برای 
حل مشکل و معضلات ایشان توسط نمایندگان آنهاست 

که می تواند در سطوح مختلف مطرح شود.
انتخاب شهردار از سوی نمایندگان مردم نیز یکی از 
اقدامات بسیار حائز اهمیتی است که باید با دقت و با 

بررسی توانمندی ها، سوابق، تجارب و... صورت گیرد. 
هماهنگی و تعامل بین بدنه شهرداری و شورا با توجه 
به رسالت نمایندگان شهر در جایگاه سیاستگذاری و  
تصمیم گیری و ضرورت اجرای آن توسط بدنه شهرداری 
موجب اتحاد و همبستگی در جهت رفع مشکلات شهر 
و توسعه و تکامل زیرساخت های موجود برای هر اقدام 

مؤثر و کارآمد می شود.
یکی از موارد بسیار مهمی که موجب توسعه و بهبود 
وضعیت شهر برای استفاده شهروندان می شود توجه به 
نکاتی است که از سوی اعضای شورای شهر در جایگاه 
سیاستگذار و ناظر بر عملکرد شهردار و پس از بررسی 
و تحقیق و بازدیدهای میدانی در قالب های مختلف و 

متعدد به شهرداری ارائه می شود.
لذا ضرورت دارد پس از مطرح شــدن چنین مواردی 
شهردار و بدنه شهرداری نسبت به موارد مطرح شده 
پیگیری های لازم را انجــام داده و به آنها جامه عمل 

بپوشانند تا پویایی و رشد در شهر جریان داشته باشد.
واقعیت امر این است که مدیریت شهر به  عنوان یک 
رویکرد نوین درحال حل معضلات و مشکلات به وجود 
آمده است و در جامعه شهری نقش مهمی به عنوان یک 
حکومت محلی را ایفا می کند. شوراهای شهر به عنوان 
یک عنصر از مدیریت شهری در اداره شهرها در سطح 
محلی نقش مهمی برعهده گرفته اند. به نظر بنده تشکیل 
شوراهای اسلامی شهرها، می تواند نقطه عطفی برای 
مدیریت مشارکتی در کشور باشد تا گام های مؤثری 
در جهت پیشبرد اهداف شــهری برداشته شود که 
البته این امر نیازمند همفکری و همبستگی و تعامل 

در سطح ملی است.
تا زمانی که در این جایگاه قرار نگیرید و قبول  مسئولیت 
نکنید، قطعا نگاهی که به این مسئله دارید با آنچه در 
واقعیت و کالبد این امر نیازمند تمرکز و توجه است، 
متفاوت خواهد بود. اما زمانی که به صورت مستقیم در 
این جایگاه قرار می گیرید رسیدگی و نگاه به مسائل 

موجود بسیار متفاوت و پرمسئولیت خواهد بود.
از بدو شروع به فعالیت و حتی پیش تر زمانی که تصمیم 
گرفتم به عنوان نماینده مــردم در این جایگاه قرار 
بگیرم، آنچه برایم دغدغه و مهم بود، گره گشــایی از 
کار مردم بود. در طول 2سال گذشته هم سعی کردم 
گوش شنوایی باشم برای شنیدن مشکلات و تا جایی 
که مغایرتی با قانون نداشته باشد، مسیر توسعه را برای 
تسهیلگری و رفع موانع با همکاری و تعامل با سازمان ها 
و نهادها فراهم کنم. یکی از مشکلات بسیار چشمگیری 
که وجود دارد و موجبات ناراحتی و نارضایتی مردم را 
ایجاد کرده، بحث آلودگی هوا و ترافیک است که در 
موارد متعدد این موضوع را در صحن شورا و در قالب 
تذکر مطرح کردم. در کمیته ســلامت شورای شهر 
علاوه بر 2 کارگروه سلامت شهروندی و بهداشت محیط، 
کارگروهی تحت عنوان کمیته کاهش خطر و پیشگیری 
از آسیب تشکیل دادم که در آن از هر ارگان و سازمانی 
که به نوعی به صورت مستقیم  یا غیرمستقیم با این 
موضوعات مرتبط است، یک نماینده معرفی شده تا 
به صورت تخصصی و در قالب ارائه راه حل این دو موضوع 

مطرح و پیگیری شود.

5هزار میلیارد ریال
5.000.000.000.000

مبلغ

توسعه 
سامانه های هوشمند

حمل ونقل و ترافیک

هزار میلیارد ریال
1.000.000.000.000

مبلغ

توسعه 
موتورسیکلت های برقی، اسکوتر و 

وسایل نقلیه پاک 

2هزار میلیارد ریال
2.000.000.000.000

مبلغ

تسهیلات مکانیزاسیون 
و نوسازی ناوگان 

رفت وروب شهری 

تا سقف

 سایه سیاست 
بر سر شوراهاست

سیدجعفر تشکری هاشمی
 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل

شورای شهر تهران

تصویر و تصوری که از شورای شهر داشتم این 
بوده که این شــورا باید برای تصمیم گیری همه 
شئون شهر باشد و از این جهت باید برای کیفیت 
بخشیدن به زندگی شهروندان، پیگیری داشته 
باشــد و ضرورت های اداره شهر را تامین کند و 
برای آن تصمیم بگیرد و به عنوان بخشی از نظام 
قانونگذاری ایفای نقش کند اما واقعیت این است 
که این شوراها فقط شورای شهرداری ها هستند 
و در حوزه شهرداری ها فعالیت می کنند و به نظر 
می رســد نیاز به بازنگری قانون شوراها وجود 
دارد که به صورت نهادهای حاکمیتی منطقه ای 

و محلی بتوانند ایفای نقش کنند.
 الان محدودیت ها ســبب می شود در خیلی از 
موارد نتوانیم ورود کنیم و امیدوارم در بازنگری 
قانون شوراها و با این دیدگاه که به حکومت های 
محلی بها و اعتبار بیشتری بدهیم و پارلمان های 
محلی به طور واقعی بتوانند امکان تصمیم برای 
همه شئون زندگی شهری را داشته باشند، این 
تحول اتفاق بیفتد. نقص قانون مهم ترین دلیل 
عدم تحقق جایگاه اصلی شوراست.  باید بپذیریم 
وقتی تعارض در بین قوانین است این قوانین باید 
اصلاح شود و نمی توان انتظار داشت با میان داری 
و ریش سفیدی مسائل حل شود. قانون اساسی 
صراحت دارد ولی در قوانیــن جاری این تضاد 
را می بینیم که دســتگاه ها در سلسله مراتب 
وزارتخانه های خود تصمیــم می گیرند و عملا 
جز شهرداری، شوراها در بخش دیگری قادر به 

تصمیم گیری نیستند.  
تصور بنده با شناختی که از شهرداری و شورا و 
از گذشته داشتم این بوده که می توان کارهای 
بزرگی انجام داد اما متأســفانه سایه سیاست 
برسر شوراهاســت و از سیاســت زدگی رنج 
می برند. امیدوارم روزی برسد که شوراها به دور 
از سیاست زدگی و به عنوان نهاد اجتماعی بتوانند 
مسائل مردم را پیگیری کنند و براساس تمایلات 
سیاسی تصمیم نگیرند و بر پایه نیاز شهروندان 

مسائل شکل بگیرد و شوراها تصمیم بگیرند.
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جایگاه فعلی شورا پاسخگوی 
٦٠درصد  از نیاز پایتخت است

سیدمحمد آقامیری
 رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران

جایگاه فعلی شورا تنها پاسخگوی ٦٠درصد 
از نیاز پایتخت است و باید درباره این موضوع 
تذکر داد تا بتوانیم بسیاری از مشکلات شهر 
را با کمک دستگاه های دیگر و مشارکت مردم 
رفع کنیم، هماهنگی قطعا هم افزایی به دنبال 
دارد و باید این اتفاق رخ دهد و توانمندی ما را 
مردم قضاوت کنند. عدم تحقق جایگاه اصلی 
شــورا به تحقق نیافتن مدیریت یکپارچه 
شــهری برمی گردد. پیشــنهاد من برای 
تحقق جایگاه اصلی شورا این است که باید 
کارهای مان در بخش های مختلف شهرداری 
تخصصی شــود و مدیریت شده جلو برویم 
و لازم اســت از نیروهای توانمند استفاده 
کنیم. البته من قبل از ورود به شورای شهر 
نمی دانستم که این نهاد چنین ظرفیت بالایی 
دارد اما با ورود به شورا به این مسئله پی بردم. 
به هر ترتیب با توجه به این جایگاه رویکرد 
کمیته عمران شورا در سال جدید، تکمیل 
پروژه های نیمه تمام اســت. سال گذشته 
بیش از ١٠٠مورد از پروژه ها را به ســرانجام 
رساندیم. جدا از این، بحث فرونشست هم از 
اهمیت بالایی برخوردار است که در سال ١٤٠٢ 

به صورت مکرر پیگیری می شود.

مترو و اتوبوس روی ریل 
توسعه و بازسازی

 سیدجعفر تشکری هاشمی از تقویت زیرساخت های حمل ونقل عمومی تهران 
و اقدامات صورت گرفته طی 19ماه اخیر برای جبران عقب ماندگی این حوزه می گوید

مسئله حمل ونقل و ترافیک در پایتخت به یکی از مسائل پیچیده و لاینحل در شهر تبدیل شده و در زمانی که شورای 
ششم شهر تهران مدیریت پایتخت را بر عهده گرفت، حال حمل ونقل عمومی خوب نبود؛ هرچند که همچنان برای 
این مسئله مهم در شهر مشکلات جدی دارد اما کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر تمرکز جدی 
بر این مهم داشته تا هرچه سریع تر، چرخه فرسوده ناوگان عمومی نونوار شود. چراکه نو شدن ناوگان عمومی در 
تهران می تواند ٢ معضل آلودگی هوا و ترافیک را بهبود بخشد. به گفته سیدجعفر تشکری هاشمی، شورای ششم 
شهر تهران توجه به توسعه حمل نقل عمومی در پایتخت و تقویت زیرساخت ها را به طور جد دنبال می کند و برهمین 
اساس بخش اعظمی از بودجه ١٤٠٢را به موضوع بخش حمل ونقل و ترافیک اختصاص داده اند و این مسئله ازجمله 
اقدامات مهم کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک محسوب می شود. در گفت وگو با این نماینده شورا، جزئیات 

اقدامات کمیسیون تشریح شد که در ادامه می خوانید.

موضوع حمل ونقل در شهر ازجمله مسائلی 
است که شهروندان به صورت مســتقیم با آن درگیر 
هســتند، به اهم اقداماتی که در ایــن حوزه صورت 

گرفته است اشاره می کنید؟
طی یک سال و نیم گذشته که شــورای ششم شهر تهران 
مدیریت پایتخت را برعهده گرفت، کمیســیون عمران و 
حمل ونقل یکی از کمیسیون های پرکار شورا بوده چراکه 
حمل ونقل یکی از مسائل اصلی شهروندان محسوب می شود 
و زیرساخت های شــهر یکی از مهم ترین موضوعاتی است 
که باید به آن اهمیت دهیم. موضوع آلودگی هوا از مسائل 
به شهر است، عمده مواردی که درکمیسیون بررسی  مبتلا 
شده متمرکز بر این مسئله بوده است. در ارتباط با وضعیت 
حمل ونقل عمومی در بخش اتوبوسرانی، بازدیدهایی صورت 
گرفت و جلســات متعددی در این یک سال و نیم داشتیم، 
نخســتین طرح و طرح های بعدی ای که در شورای ششم 
تصویب شــد، مربوط به مترو و اتوبوس بود و تمرکز جدی 
بر این مسئله داشتیم. در طول این مدت، کارهای مختلفی 
صورت گرفته که بخش اول اقدامات کمیسیون، طرح ها و 
لوایحی است که مورد بررسی قرار گرفته، بخش دوم مربوط 
به بازدیدها، سرکشی ها و نظارت های کمیسیون است، لذا 
بازدید از مناطق با محوریت حوزه زیرســاخت حمل ونقل 
عمــران و ترافیک و بازدید از شــرکت ها و ســازمان های 

شهرداری بخش بعدی کار ما بوده است.

درباره مهم ترین پروژه ها و موضوعاتی که 
پیگیری کردید، توضیح می دهید؟

یکی از پروژه های مهم، پیــاده راه حضرت فاطمه)س( بوده 
که برای منطقه جنوبی تهران و مناطق 17و 18می تواند یک 
مزیت درجهت کیفیت زندگی شهروندان محسوب شود. طی 
بازدیدهایی که داشتیم تغییراتی که لازم است انجام شود را 
در دستور کار قرار دادیم. همچنین بحث امکان سنجی اتصال 
ایستگاه های راه آهن به ایستگاه های مترو را داشتیم، در این 
رابطه بررسی هایی صورت گرفت و طرح هایی بررسی شد تا 
برای اتصال آن اقداماتی صــورت گیرد. بحث دیگر پیاده راه 
حدفاصل میدان قدس تا میدان تجریش است که جزو یکی از 
پروژه های انسان محور است و در طول این مدت روی آن کار 
شده و در عین حال باید توسط شهرداری تهران نیز به مرحله 
اجرا برسد. وضعیت مترو به خصوص در بخش بهره برداری 
مشکلات زیادی را داشت، علاوه بر بازدیدهایی که داشتیم 
تصمیمات مهمی در زمینه اورهال و بازسازی واگن ها، به روز 
رسانی حوزه مرکز فرمان مترو و تکمیل خطوط گذشته را در 

دستور کار قرار دادیم.
اقداماتی که درباره هوشمندسازی تهران 

انجام دادید را شرح می دهید؟
درباره وضعیت سیستم های هوشمند تهران نگرانی داشتیم 
چراکه خرابی های زیادی را شاهد بودیم، بازدید میدانی در 
این رابطه صورت گرفت و روند رو به بهبود اســت. هرچند 

هنوز به وضعیت مطلوبی نرســیده اما امیدواریم اقداماتی 
توسط شهرداری تهران به سرعت در این حوزه انجام شود. 
بحث مربوط به آب های ســطحی شــهر تهران و مدیریت 
سیلاب را داشتیم و بازدید از شــرکت خاکریزآب صورت 
گرفت. برهمان اســاس تعیین اولویت های ساخت و نحوه 
یکپارچه سازی این شبکه مورد توجه قرار گرفت به همین 
دلیل در کمیسیون به موضوع آب های سطحی توجه شد. 
همچنین از وضعیت پایانه های تهران، بازدید داشــتیم و 
درباره بهره برداری از پایانه جدید شهر مصوباتی را به تصویب 
رساندیم، منابع لازم را در اختیار شهرداری تهران قرار دادیم 
تا هرچه ســریع تر پایانه را به بهره برداری برسانند. در سال 
گذشته این تأکیدات صورت گرفت و امسال منابع غنی تری 

را در اختیارشان قرار دادیم.
برای پارک حاشــیه ای در کمیسیون چه 

کردید؟
پارک حاشیه ای سال ها تعطیل شده بود و فعالیتی در این 
خصوص صورت نمی گرفت، طرحی در شــهرداری تهران 
تصویب شد تا بتوانیم خدمات خوبی را به شهروندان ارائه 
دهیم. در سال جدید سایر مناطق باقی مانده باید مشمول 
این طرح شــود و انضباط خوبی درباره پارک حاشــیه ای 
داشته باشیم. جایگاه های سوخت در تهران ناکافی است و 
مشکلاتی را در این خصوص داریم برهمین اساس طرحی را 
در شورای شهر تصویب کردیم که ملزم به ایجاد جایگاه های 
کوچک مقیاس سوخت رسانی در سطح محلات است که 
جزو اقدامات مهم این دوره شورا محسوب می شود. تعدادی 
محقق شده و تعدادی دیگر در دست ساختند و نکته مهم 
این طرح حل مشــکل سوخت رسانی اســت که در سطح 

محلات دادیم.
در پایان می توانید یک جمع بندی از آنچه در 

کمیسیون حمل ونقل رقم خورده است، داشته باشید؟
در کمیسیون هیچ شرکت، سازمان و منطقه ای را فراموش 
نکردیــم. یا از همکاران در شــهرداری دعــوت کردیم در 
کمیسیون برنامه ها را ارائه دهند و تجارب انتقال داده شد 
یا در دستور کار شورا قرار دادیم تا یک مجموعه پویا داشته 
باشیم. برای سال 1401به این مســئله پی بردیم که باید 
منابع، فرصت ها و اختیارات را به بخش حمل ونقل اختصاص 
دهیم و 47درصــد بودجه 1402را به بحــث حمل ونقل 
اختصاص دادیم و بیش از 26هــزار و 500میلیارد تومان 
در حوزه تملک دارایی ســرمایه ای منابــع درنظر گرفتیم 
و شــهرداری را ملزم کردیم یک دوازدهــم از بودجه را به 
واحدهای حمل ونقل اختصاص دهد و بودجه به بخش های 
زیرساختی و حمل ونقل تخصیص دهد تا مطمئن شویم که 
این پروژه شکل می گیرد و علاوه بر این بازدیدها نیز دنبال 

خواهد شد.

8هزار میلیارد ریال
8.000.000.000.000

مبلغ

تهیه، تولید و اجرای آسفالت 
معابر سطح شهر تهران و 

خرید تجهیزات 

5هزار میلیارد ریال
5.000.000.000.000

مبلغ

احداث 
تقاطع های غیرهمسطح 

بزرگراهی 

7هزار میلیارد ریال
7.000.000.000.000

مبلغ

احداث 
شبکه  و  رینگ 

بزرگراهی 

تا سقف
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ماعی حمل ونقل و ترافیک 
فرهنگی و اجت

فنی و عمران

شهرسازی 

ت 
هوشمند سازی  و مدیری

برنامه چهارم تحول و پیشــرفت شهر تهران 
به عنــوان ســند الگــوی عمل شــهرداری 
برای ســال های 1401تــا 1404و مبنایی جهت 
برنامه ریزی ها و اقدامــات در تمامی بخش های 
ستادی وصف شامل ســازمان ها، شرکت ها و 
مناطق خواهــد بود. این برنامــه با همفکری و 
هم افزایی و با تشــکیل کمیته های تخصصی 
مشــترک و با بیش از 4هزار نفر ســاعت کار 
کارشناسی تهیه و تدوین شــده و نهایتاً پس 
از2جلسه فشــرده در صحن شورا با  21بخش و 
144حکم و 444شــاخص عملیاتی به تصویب 
اعضای شورای اسلامی شهر تهران رسیده است.

در این برنامه، حمل ونقل و ترافیک، محیط زیست 
و آلودگی هوا، ایمنی شــهری و بافت فرسوده، 
مســائل فرهنگی و اجتماعی و هوشمندسازی 
و بهبود مدیریت به عنــوان موضوعات و فصول 
اصلی برنامه چهارم درنظر گرفته شــده است. 
مطالعه و آسیب شناســی برنامه های توســعه 
گذشته شــهر تهران، در افزایش کیفیت، رفع 
عارضه های این برنامه و همچنین متناسب شدن 
آن با توان اجرایی شهرداری تهران تأثیر بسزایی 
داشته است. این برنامه دارای خصوصیات خاص 
و متمایزی اســت که در ادامه بــه برخی از آن 

خصوصیات اشاره می شود:

تبیین عدالت شهری به عنوان دال مرکزی 
و جهت گیری راهبردی کلان در برنامه:1

دال مرکزی برنامه چهارم تحول و پیشرفت شهر تهران، 
تحقق عدالت شــهری اســت. ترجیح حقوق عمومی 
شــهروندان بر منافع خصوصی، حفظ کرامت انسانی و 
ارائه خدمات بی منت به شــهروندان، دسترسی برابر به 
فرصت ها و امکانات شــهری، توجه ویژه به بازآفرینی و 
تأمین سرانه های شــهری در مناطق جنوبی و محلات 
کم برخوردار، توجه ویژه به اقشــار کم تــوان و نیازمند 
حمایت مضاعف در مسیر رشــد و بالندگی و همچنین 
پاسداشت و صیانت از نعمت های الهی در محیط زیست 
و حفظ حقوق آیندگان از وجوه بارز عدالت شهری است 
که در تدوین احکام این برنامه به آنها عنایت ویژه ای شده 
است. توجه به توسعه کمی و کیفی حمل ونقل عمومی 
برای عموم شهروندان و ممانعت از افزایش خودروهای 
شــخصی آلاینده که افزایش آلودگی هوا را در پی دارد 
و موجب تضییع حقوق عمومی ســایرین می شــود، 
به کارگیری سیستم های هوشمند، غیرحضوری کردن 
امور در ارائه خدمات در راستای حفظ کرامت انسانی و 
ارائه خدمات بی منت به شهروندان، از مصادیق برجسته 
تحقق عدالت شهری اســت که در احکام این برنامه به 
وضوح نمایان است. جالب آنجاســت که در هر یک از 
بخش ها و فصل های پنج گانه بازتعریف عدالت شهری 

در آن عرصه، تبیین و تفسیر شده است.

تمرکز روی اصلی ترین عارضه های شهر 
تهران و رویکرد مسئله محور:2

در تدوین این برنامه تلاش شــد از کلی گویی و تولید 
احکام متکثر که اجرایی شدن آنها از نظر توان شهرداری 
و منابــع محــدود امکان پذیر نبوده، اجتناب شــود و 
احکامی در برنامه درج شــود که متناظر با مشکلات 
و حل مســائل کلیدی شــهر و با رویکرد مسئله محور 
باشــند. تمرکز روی اصلی ترین مشکلات شهر یکی از 
رویکردهای اصلی ما بوده و لذا تعداد احکام این برنامه 
کمتر از احکام برنامه های قبلی است و قرار نبوده همه 
مشــکلات کوچک و بزرگ یکباره حل شوند. گسیل 
منابع محدود به حل مسائل کلیدی، رویکردی بود که 
با نگاه متمرکز روی اصلی ترین عارضه های شهر تهران 

دنبال شد.

سنجهپذیرکردناحکاموتعریفشاخصها

سنجه پذیرکردن احکام یکی از خصوصیات برجسته و ممتاز این برنامه است. بدین شکل که بابت هر حکم برنامه، 
شورای شهر، شاخص های متعددی را جهت کنترل و پیشرفت اجرایی تحقق آن حکم و امکان سنجش پیشرفت 
اجرایی احصا کرده و برش سالانه اجرای هر حکم متناسب با شاخص، معین و مشخص شده است که در هر سال 

بابت اجرای آن حکم، چه میزان پیشرفت باید رخ دهد و چه اقداماتی باید محقق و پیگیری شود.

پیشبینیمنابعومصارفهرحکم
پیش بینی منابع و مصارف هر حکم یکی دیگر از تدابیر شورا در تدوین برنامه چهارم بوده تا تکلیف برنامه و بودجه و اعتبارات 
مالی درخصوص تحقق احکام نیز مشخص باشد. این بدین معناست که بابت هر حکم و طی 4سال اقدامات شهرداری در 
حوزه های مربوطه معین شده و اینکه چه میزان منابع و مصارف برای اجرای آن حکم مورد نیاز است مشخص شده و احصای 

مصارف مورد نیاز اجرای هر حکم در تدوین برنامه و بودجه سالانه شهرداری تهران می تواند راهنمای عمل خوبی باشد.

توسعه جایگاه های سوخت رسانی 
بنزین و CNG با اولویت مشارکت 

با بخش خصوصی به میزان 
افزایش سالانه حداقل 110جایگاه 

جدید تا پایان برنامه

 بهره برداری از پایانه شرق  در سال دوم برنامه و 
اتصال آن به شبکه مترو تا پایان برنامه 

توسعه دوربین های 
نظارت تصویری

ساخت و بهره برداری 
خطوط 8تا 11مترو

پایش ترافیکی و ثبــت تخلفات در معابر 
بزرگراهی، شریانی و جمع و پخش کننده ، 
محدوده طــرح ترافیــک و آلودگــی هوا با 
برقراری پوشــش حداقــل 75درصــد و با 
فعال بودن مستمر 95درصد سامانه ها

تکمیل، توسعه و بهره برداری کامل 
از خطوط 1تا 7سامانه مترو 

افزایش ناوگان سامانه اتوبوسرانی 
به 7هزار و 500دستگاه فعال

توسعه موتورسیکلت های برقی به 
میزان حداقل 300هزار دستگاه

افزایش ناوگان تحت بهره برداری 
مترو به یک هزار و 893واگن فعال

توسعه و احداث پارکینگ های 
محلی، طبقاتی، مکانیزه به میزان 
افزایش سالانه حداقل 10درصد

ایمن سازی  نقاط پرحادثه معابر به 
تعداد حداقل 10نقطه کلیدی در هر 

منطقه به صورت سالانه

ایجاد حداقل5 مرکز شارژ برای 
خودرو  و موتورسیکلت های برقی تا 

حداکثر 2سال

نوسازی حداقل 40هزار دستگاه 
تاکسی سواری و جایگزینی 25هزار 

دستگاه تاکسی ون جدید 

تکمیل و بهره  برداری پروژه های بزرگراهی از قبیل 
شهید شوشتری، شهید بروجردی، شاخه غربی 

بزرگراه یادگار امام )ره( و بزرگراه دوگاز 

اجرای تقاطع های غیرهمسطح، اتصال معابر و تکمیل دسترسی های محلی جهت کاهش مسافت سفر در 
حداقل 98نقطه مطابق با اولویت دهی معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری و رفع معارضین به منظور بازگشایی 
حداقل 15معبر مؤثر و افزایش دسترسی های ترافیکی با اولویت محدوده بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری، از 

دیگر احکام مرتبط با حوزه و حمل ونقل و ترافیک شهر تهران است.

 اجرای طرح بازآفرینی شهری با رویکرد تحقق محله 
الگو در محلات نفرآباد)منطقه20(، ده ونک)منطقه3(، 

 اسلام آباد)منطقه 2(، کن)منطقه 5(، 
شمیران نو )منطقه 4( و خاک سفید )منطقه 4(

اصلاح فرایندهای صدور انواع پروانه و گواهی ساختمانی با 
رویکرد افزایش شفافیت، غیرحضوری شدن خدمات و کاهش 
زمان میانگین صدور پروانه احداث بنا از زمان تشکیل پرونده )از 
زمان ارائه تمامی نقشه های فنی مورد نیاز از سوی مالک( تا صدور 
پروانه ساختمان به حداکثر 30روزکاری برای ساختمان های کمتر 

از 7طبقه و دارای بنای مفید کمتر از 2000مترمربع

  احیا و نوسازی حداقل 10درصد 
از پلاک های فرسوده شهر تهران

  مشارکت در اجرای حداقل 
5مورد نوسازی بلوک شهری جدید

اجرای طرح موضعی بازآفرینی شهری در 
کوره پزخانه های منطقه 19، شن چاله منطقه 18، گود 
فرهنگ، سیمین قلعه، گلابدره و روددره فرحزاد در 

مناطق 2و 5

   چـــــرخ 
 حمل و نــــقل شهر 
به گردش درآمد

مهم ترین ویژگی های برنامه 
چهارساله تحول و پیشرفت شهر 

تهران )1404– 1401(

امکان سنجی اجرای تونل شهیدمتوسلیان که ادامه 
اتوبان شهید صیادشیرازی از میدان سپاه است، در 

دستور کار شهرداری قرار دارد.
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ماعی حمل ونقل و ترافیک 
فرهنگی و اجت

ت 
یس

ط ز
حی

م

شهرسازی 

ت 
هوشمند سازی  و مدیری

الزام اشراف مدیران و پیش نیاز انتصابات بر مبنای تسلط بر برنامه
یکی دیگر از تدابیر درنظر گرفته شده در این برنامه، لزوم اشراف همه مدیران ذیربط قبل 
از انتصاب ایشان به بخش ها و احکام برنامه در حوزه مسئولیتشان است و مقرر شده تا قبل 
از هرگونه صدور حکم مسئولیت، آزمون یا مصاحبه ای از اشراف مدیران نسبت به احکام 
مرتبط با حکمشان برگزار و محرز شود که تسلط کافی نسبت به رویکردها و برنامه های 
مصوب وجود دارد. ضمناً عملکرد مدیران ستادی، مناطق، سازمان ها و شرکت های تابعه 

شهرداری در زمینه تحقق و اجرای احکام مربوطه، مورد سنجش قرار می گیرد.

پایش و کنترل به روز پیشرفت تحقق احکام
یکی دیگر از تدابیر مندرج در برنامه چهارم تحول و پیشرفت شهر تهران برای کنترل 
و نظارت بر عملکرد شهرداری تهران در اجرای دقیق و صحیح احکام، ایجاد دبیرخانه 
ویژه و راه اندازی سامانه کنترل پروژه، مختص پایش 144حکم مصوب برنامه، پیش بینی 
شده تا شهرداری اقدامات خود را جهت تحقق احکام برنامه در این سامانه به روز رسانی 
کند و اعضای شورا نیز به صورت روزانه در این سامانه امکان رصد، پایش و نظارت را 

داشته باشند و گزارش های دوره ای پیشرفت احکام در صحن شورا ارائه شود.

 احداث 7سرای محله 
در محلات فاقد سرای محله تا 

پایان برنامه

راه اندازی اطلس فرصت های سرمایه گذاری برای 
اطلاع عموم شهروندان و سرمایه گذاران داخلی و 

خارجی تا حداکثر 3 ماه پس از ابلاغ برنامه

   اجرای هوشمندسازی و یکپارچه سازی 
سامانه های اطلاعاتی حوزه مدیریت بحران با 

همکاری سایر دستگاه های ذی ربط

 توسعه فروشگاه های محلی شهروند مورد نیاز 
با رویکرد مشارکتی به میزان افزایش 46هزار 

مترمربع جدید تا پایان برنامه 

 پیاده سازی نظام جامع امنیت 
فناوری اطلاعات و ارتباطات

 افزایش شبکه فیبرنوری 
به میزان 300کیلومتر

 توسعه میادین و بازارچه های محلی 
میوه و تره بار مورد نیاز به میزان افزایش 135بازار 

جدید تا پایان برنامه

اعطای امتیاز و اعتبار 
به شهروندان مسئول و 

مشارکت  جو

احداث حداقل 6بوستان در محلات فاقد 
بوستان و توسعه سرانه فضای سبز در 

مناطق و محلات دارای سرانه پایین

ایجاد مرکز مدیریت یکپارچه ارتباط شهروندی )ZRM( از قبیل: پیام های 
دیجیتال، تماس تلفنی، پست الکترونیک و سایر موارد به منظور توسعه 

کمی و کیفی ارتباط مدیریت شهری با شهروندان

ارائه خدمات غیرحضوری برخط در یک درگاه 
واحد و در همه حوزه های تعامل با مردم، 

کارکنان، بنگاه های بخش خصوصی و نهادهای 
دولتی از قبیل: صدور انواع مجوز، گواهی، 

مفاصاحساب، پاسخ به استعلامات گردش کار 
صدور آرا و نظریات کمیسیون های موضوعه 

 مطالعه، طراحی و ایجاد حداقل یک شهرک بازیافت 
شامل چرخه کامل بازیافت و تولید محصول با 

مشارکت بخش خصوصی تا پایان برنامه 

توسعه کمربند سبز پیرامون شهر با استفاده از 
گونه های بومی و کم آب سازگار با محیط شهر و 
افزایش 4هزار هکتار براساس قانون هوای پاک

 مدیریت بهره برداری از قنوات موجود 
شهر و تجهیز 170چاه به ابزار اندازه گیری 

دقیق و کنترل برداشت از آب

 الزام تعبیه سیستم مخازن جمع آوری زباله با 
قابلیت تفکیک انواع زباله در تمامی ساختمان های 

جدیدالاحداث دارای بیش از 50واحد 

توسعه سرانه های ورزشی و 
تجهیز مراکز در مناطق و محلات 

کم برخوردار

 فعال سازی 5مرکز 
مناسب فرهنگی و آموزشی 

تجهیز شده فراهنگ

راه اندازی شبکه جمع سپاری و مشارکت 
شهروندی شهر تهران با امکان مشارکت و 

نظرخواهی از شهروندان

توسعه اتاق های مادر و کودک در 
حداقل70درصد از بوستان های بزرگ، 

ایستگاه های مترو، مراکز تفریحی فرهنگی

فعال سازی  حداقل 17تالار یاس مناسب 
برای حمایت از ازدواج آسان با تأکید براقشار 

کم برخوردار

توسعه و احداث سازه ها و نمادهای هویت بخش و الهام بخش، 
تداعی کننده مفاهیم والای انسانی و اسلامی، الگوسازی 

شخصیت های برجسته و تاریخی ایرانی اسلامی در کالبد شهری 
به میزان ایجاد حداقل 15سازه و نماد ممتاز فاخر در سطح ملی 

ارتقای بهره وری و افزایش ظرفیت مجموعه های شهربانو، 
بوستان ویژه بانوان، مراکز کوثر، شهردخت به میزان سالانه 

حداقل 10درصد با مشارکت بخش خصوصی

 تأمین آب و استفاده از منابع 
وزارت کشور تا پایان برنامه

 احداث و بهره برداری 
از تصفیه خانه های محلی 

 تملک باغ های حائز اهمیت شهری به منظور حفظ، توسعه 
و توزیع متوازن فضای سبز با اولویت محلات کم برخوردار 

شهر تهران به میزان سالانه حداقل یک ونیم هکتار

اجرای شبکه انتقال پساب تصفیه خانه های آب و فاضلاب 
به منظور کاهش 30درصدی استفاده از آب های زیرزمینی 

در آبیاری فضای سبز و سایر مصارف غیرشرب 

   چـــــرخ 
 حمل و نــــقل شهر 
به گردش درآمد

مهم ترین ویژگی های برنامه 
چهارساله تحول و پیشرفت شهر 

تهران )1404– 1401(

 توسعه و بهره برداری از سامانه بودجه ریزی مشارکتی و دخیل کردن مطالبات، 
ترجیحات و خواسته های مردم در تدوین برنامه و بودجه سالانه شهرداری و 

افزایش سهم اعتبارات برنامه های محله محور در طول سال های برنامه 
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 تطبیق تصمیمات شورا 
وندان با نیاز شهر و شهر

پرویز سروری
نایب رئیس شورای شهر تهران

یکی از موضوعات مهم نظام یکپارچه و مدیریت 
یکپارچه شهری است. مقاومت زیادی از سمت 
دولت ها صورت می گرفت، امــا با طرحی که در 
این عرصه هم با مجلس و هم با دولت انجام دادیم 
تعاملات خوبی بین شورا و مجلس در حال انجام 
اســت و پیش بینی می کنیم امسال اقدامات در 
راستای تحقق مدیریت یکپارچه عملیاتی شود؛ 
چون هم تمایل در دولت وجود دارد و هم طرح در 

مجلس و صحن مجلس است.
 شــوراها هم نمی توانند با مدل های گذشــته 
پاسخگوی نیازهای مردم باشند. نیازهای مردم 
بسیار متنوع و متغیر است و توقعات اجتماعی 
از شوراها هر روز بالاتر می رود؛ به طوری که باید 
از یک سو شــوراها را کیفیت بخشی کنیم و از 
سوی دیگری نگاه کاملا اجتماعی کارشناسی بر 

شوراها مستولی شود .

گزارش عملکرد کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورا به قلم نرگس معدنی پور

تلاش برای تحقق شهری با شاخصه های 
برجسته فرهنگی و اجتماعی

کلانشهر تهران، به دلیل روند رشد فزاینده توسعه کالبدی 
و جمعیتی، با چالش های مختلف فرهنگی و اجتماعی 
روبه رو اســت که مدیریت آنها، یکــی از ماموریت ها و 

اولویت های مهم در مدیریت شهری است.
شوراهای شهر، به عنوان نقطه ثقل حکومت های محلی 
نقش ممتازی در این زمینه به عهده دارند. این مسئولیت، 
علاوه بر تأثیر بر وضعیت کلان شاخص های فرهنگی و 
اجتماعی می تواند موجب بهبود شــاخص های زندگی 
شهری نیز بشود. با هدایت و بهبود شاخص هایی چون 
وضعیت ســبک زندگی، کردارهای زندگی شهری نیز 
بهبود پیدا کرده و در نتیجه، هزینه های مدیریت شهری 
نیز کاهش پیدا می کند و ســرانجام، کیفیت زندگی در 

شهر، به طور محسوسی بهبود می یابد.
برهمین اساس، کمیسیون فرهنگی اجتماعی در دوره 
ششم شورای شــهر، ضمن رصد شــاخص های کلان 
فرهنگی اجتماعی در ســطح شهر، کوشــش کرد تا با 
همکاری واحدهای درون و برون ســازمانی شهرداری 

تهران، نقش سازنده و مؤثری در این زمینه داشته باشد.
بررســی و مطالعه در مورد شاخص های کلان فرهنگی 
اجتماعی، تهیه و تدوین اســناد پشــتیبان، برگزاری 
جلسات مستمر نخبگانی و سازمانی در این زمینه، تهیه و 
تدوین طرح ها و پیشنهادها، بررسی پیشنهادهای واصله، 
همچنین نقش آفرینی فعال در تدویــن احکام برنامه 
چهارم شهرداری تهران، بخشی از فهرست تلاش های 

کمیسیون در این زمینه است.
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شــورای اسلامی شهر 
تهران برای تحقق ایجاد شهری بهتر برای زیست جمعی 

چند اولویت اساســی را در دســتور کار خود قرار داد. 
اولویت هایی همچون تدوین احــکام بخش اجتماعی 
و فرهنگی در برنامه چهارم توسعه شــهرداری تهران، 
بررسی و تدوین اسناد پشتیبان در زمینه مدیریت کلان 
اجتماعی و فرهنگی در شهر تهران، ساماندهی وضعیت 
مشارکت های اجتماعی و فعالیت سمن ها در شهر تهران، 
بررســی و مطالعه در مورد اسناد پشــتیبان در زمینه 
حکمرانی محلی، تدوین چارچوب و شاخص های تعالی 
سازمانی در حوزه مدیریت امور فرهنگی و اجتماعی شهر 
تهران، تدوین چارچوب و شاخص های ارزیابی عملکرد 
شــهرداری تهران در حوزه امور فرهنگی و اجتماعی و 
نهایتا طراحی نظامنامه مدیریــت و برنامه ریزی کلان 
امور فرهنگی و اجتماعی در شــهر تهران که به عنوان 
نقشه راه برای 4سال عمر مدیریت شهری ششم مدنظر 

قرار گرفته شد.
برای تحقق ایــن اولویت ها، سیاســت ها و راهبردهای 
کلانی نیز تعریف شــد تا از این طریــق هم افزایی بین 
ظرفیت های موجود در شهرداری تهران محقق و رویکرد 
جامعه محور در ســطح محلات شــهر تهران ساری و 
جاری شــود. همچنین تحکیم بنیان خانــواده، ترویج 
آداب زندگی اســلامی- ایرانی، ترویج ســبک زندگی 
اســلامی-  ایرانی در بین شــهروندان، توجه به توسعه 
عادلانه فرصت ها، ظرفیت ها و زیرساخت ها در حوزه امور 
فرهنگی اجتماعی، ظرفیت سازی  انجمن ها و کانون های 
محلات و توجه به مشارکت اجتماع - محور شهروندان 
و توسعه زمینه های همیاری اجتماعی ایشان و توسعه 
برنامه های مبتنی بر آمایش ســرزمین به عنوان راهبرد 

در پیش روی کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر تهران قرار گرفت.

اما موارد فوق نیاز به عملیاتی شدن و در بستر شهر به اجرا 
گذاشته شدن دارد که در همین خصوص سیاست های 
اجرایی برای آنها تعریف شد تا بتوان سطح و چگونگی 
اجرا را مورد پایش و ارزیابی قرار داد. ازجمله سیاست های 
اجرایی تعریف شده در این حوزه به روزرسانی و توسعه 
سامانه های محتوایی، اطلاعاتی و فناوری در موضوع زنان 
و خانواده؛ استفاده از ظرفیت های داوطلبی، جهادی و 
گروه های همتا و اقدامات اجتماع محور در برنامه ریزی 
و اجرای برنامه های ســلامت محور؛ توسعه عدالت در 
سلامت و تمرکززدایی در برنامه ریزی و سیاستگذاری 
در حوزه ســلامت؛ تأکید بر توســعه و استانداردسازی 
مراکز ارائه خدمات اجتماعــی به ویژه در مقیاس خرد و 
محلی به منظور افزایش دسترس پذیری و بهینه سازی ؛ 
شناسایی، بهسازی و ایمن ســازی  کانون ها و فضاهای 
بی دفاع شهری؛ ســاماندهی و تعیین تکلیف وضعیت 
ســکونتگاه های غیررســمی و فضاهای بی دفاع اصلی 
شهر تهران؛ طراحی و اجرای نظام مدیریت هوشمند از 
شناسایی، ثبت و مدیریت خدمات به گروه های هدف؛ 
تأکید بر توســعه مســجدمحوری در محلات با هدف 
حمایت و تقویت جایگاه و ســرمایه اجتماعی این نهاد 
مهم اجتماعی و در راستای تحقق جهاد امید آفرینی و 
جهاد تبیین؛ استفاده از ظرفیت های مهم اجتماع محور 
ازجمله مساجد، مدارس و محلات در زمینه پیشگیری، 
توانمندســازی و بازتوانی مددجویان و مردمی کردن 

مقابله با آسیب های اجتماعی بود.

8هزار میلیارد ریال
8.000.000.000.000

مبلغ

تهیه، تولید و اجرای آسفالت 
معابر سطح شهر تهران و 

خرید تجهیزات 

5هزار میلیارد ریال
5.000.000.000.000

مبلغ

احداث 
تقاطع های غیرهمسطح 

بزرگراهی 

7هزار میلیارد ریال
7.000.000.000.000

مبلغ

احداث 
شبکه  و  رینگ 

بزرگراهی 

تا سقف
20هزار میلیارد ریال
20.000.000.000.000

مبلغ

تکمیل زیرساخت ها و 
تقاطع های نمایشگاه بین المللی  

شهرآفتاب تهران 

1هزار میلیارد ریال
1.000.000.000.000

مبلغ

 احداث، بهسازی و 
تجهیز پایگاه های 

مدیریت بحران

2هزار میلیارد ریال
2.000.000.000.000

مبلغ

تکمیل 
پایانه  شرق 

تا سقف

نیازمند مدیریت  یکپارچه 
 ناصر امانی

رئیس کمیته منابع انسانی شورای شهر تهران

در رابطه با جایگاه فعلی شورا باید گفت که این 
جایگاه پاسخگوی نیاز پایتخت نیست و به نوعی 
ما شورای شهرداری هستیم نه شورای شهر و 
برای رسیدن به جایگاه مناسب نیازمند مدیریت 
یکپارچه شهری هســتیم. دقیقا لایحه ای که 
مراحل نهایی خود را در مجلس طی می کند، اگر 
لایحه تصویب شود و اداره شهر به شهرداری ها 
واگذار شود، در ادامه شورای شهر هم می تواند 
نقش خود را ایفا کند و جایگاه مناسبی داشته 
باشد. متأسفانه اختیارات ما در حوزه شهرداری 
محدود است، در قانون اساسی گفته شده که 
اســتانداری ها و فرمانداری ها موظفند که به 
مصوبات شورای شهر در چارچوب مشخص شده 
عمل کنند اما مکانیسم اجرایی آن تعریف نشده 
و این اتفاق رخ نداده است.  پیشنهاد من برای 
تحقق جایگاه اصلی شورا، همان ابلاغ لایحه 
یکپارچه مدیریت شهری است که امیدواریم 
به نتیجه برسد زیرا با ابلاغ این لایحه، اختیارات 
وزارتخانه ها به شهرداری تهران منتقل می شود 
و تازه آن موقع شورای شهر می تواند به صورت 
مناسب عمل کند. رویکرد کمیسیون برنامه و 
بودجه در سال 1402، اجرای بودجه به ویژه آن 
45درصد از بودجه ای اســت که جهت توسعه 
حمل ونقل عمومی اختصاص پیدا کرده است. از 
هفته آینده هم به صورت مرتب مدیران مربوطه 
به صحن شورا دعوت می شــوند تا به صورت 
علنی اقدامات خــود را در زمینه حمل ونقل 
تشــریح کنند، وظیفه ما رصد لحظه به لحظه 
این بودجه اســت. چه قبل از ورود به شورا و 
چه در حال حاضر که نماینده مردم هستم، از 
وضعیت شورا راضی نیستم و معتقدم که شورای 
شهر نمی تواند  نقش اساسی خود را ایفا کند. 
مقام معظم رهبری برای شورا 3وظیفه تعیین 
کردند که شامل هدایت، حمایت و نظارت است، 
متأسفانه بخش نظارت که کاملا متوقف است، 
بخش هدایت 50درصد فعالیت دارد و حمایت 
هم که 100درصد اســت. نکته مهم و قابل ذکر 
این است که فراهم آوردن سازوکارهای مناسب 
جهت تحقق بهتر معیارهای مذکور در شورای 
شهر تهران، کمک شــایانی به ایفای نقش هر 
چه بهتر این نهاد در تحقق حقوق شهروندی 

شهروندان تهرانی خواهد کرد.
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شوراها نیازمند افزایش اختیارات 
مهدی عباسی

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی

شوراها یکی از اصول مترقی قانون اساسی هستند. 
به عبارتی لایه مویرگی واگذاری امور مردم به منتخبان 
براســاس انتخاب خود مردم انجام می شود. حضور 
نمایندگان در شورا، فرایند پیگیری و انجام امور را 
از طریق تصمیم گیری تســریع و تسهیل می کند. 
اعضای شورای ششم دارای تجربه کافی در مدیریت 
شهری هستند و با مأموریت های شهر و شهرداری، 
مطالبات شهروندان و نیاز شهر آشنایی دارند؛ ازاین رو 
می توان گفت که شورای با ظرفیت و پتانسیلی است. 
به هرحال شــوراها جایگاه سیاستگذاری و نظارتی 
دارند و قوانینی که در این پارلمان ها تصویب می شود، 
به نوعی قانون محسوب می شود و اجرای آن توسط 
دستگاه ها و نهادهایی که تکالیفی برعهده دارند لازم 
و ضروری اســت و عدم اجرا تخلف قانونی محسوب 
می شود. شــوراها علاوه بر سیاستگذاری در حوزه 
نظارت هم وظایفی دارند که براساس همین وظیفه 
پایش مصوبات هم انجام می شود. به هرحال برخی از 
مصوبات در گذر زمان کارکردشان را از دست  داده اند 
یا دارای نواقصی هســتند که از این طریق حذف یا 
مصوبات جدیدی اعمال می شود. باتوجه  به وظایفی 
که شــوراها دارند نه تنها در جامعه کنونی بلکه در 
تمام ادوار وجود شوراها نه تنها ضروری است، بلکه 
باید اختیارت این نهاد افزایش یابد. ارتقای فرهنگ 
مشارکت مردم ســبب انتخاب نمایندگان شایسته 
و اصلاح در شوراها می شود و قطعا شاهد کارآمدی 
شــوراها خواهیم بود. نکته حائز اهمیت در مقوله 
شوراها، نبود مدیریت یکپارچه است که حتما نقش 
و جایگاه شوراها را تحت تأثیر قرار می دهد. شوراها 
به عنوان شــورای شهر مطرح هســتند نه شورای 
شهرداری. وقتی از شــورای شهر صحبت می کنیم 
که حوزه اختیاراتشــان در قانون فراتر از شهرداری 
تعریف شده پس نیازمند این است که شورای شهری 
باشد که بتواند مدیریت یکپارچه شهری را رقم بزند. 
تحقق مدیریت یکپارچه نیاز به قانون های بالادستی 
دارد که پیگیری ها توسط شورای عالی استان ها انجام 
شود و می تواند تهران در این زمینه پیش رو باشد، اما 
به دلیل اینکه تهران شهری پیچیده و سیاسی است 
به نظر مقاومت های عدیده ای در تحقق آن هســت 
و خواهد بود؛ بنابراین می توان کلانشــهر دیگری را 
برای تحقق مدیریت یکپارچه انتخاب کرد؛ چرا که 
قبل از قانون مجلس نیاز به یک مد مدیریت یکپارچه 
است. وظایف شوراها در امور شهرها آنچنان اهمیت 
دارد که نیاز هســت تا از طیف ها و اقشار مختلف و 
البته باتجربه و تخصص در آن حضور داشته باشند 
تا بتوانند در حوزه های مختلف بهترین تصمیم گیری 
و سیاستگذاری را اتخاذ کنند. به طور مثال اگر امروز 
نیاز و اولویت شهر حمل ونقل و محیط زیست است 
باید ترکیب شورا قسمی از این موضوعات را به خود 
اختصاص دهد. عنصر پارلمان و شورا عنصر جامع و 
مشورت پذیر است و ازاین رو شورای ترکیبی می تواند 
براساس تجارب و یافته ها بهترین تصمیم ها را بگیرد. 
شورا نهاد سیاستگذار است و نمایندگانی چون بنده 
که از حوزه اجرا وارد چنین فضایی شده ام قدری باید 
صبور باشم؛ چرا که در حوزه اجرا فرد تصمیم گیرنده و 
اجراکننده است، اما در حوزه سیاستگذاری تصمیمات 
گرفته می شود و در انتظار اجرای سایر مدیران است. 
ممکن است در شــورا بهترین تصمیم گرفته شود و 
بهترین مصوبه هم وجود داشــته باشد، اما منوط به 
این است که آیا مدیری می خواهد آن را اجرا کند یا 
نمی خواهد؟ می تواند اجرا کند یا نمی تواند؟ بنابراین 

در پارلمان شهری باید صبور بود.

نرجس سلیمانی از عملکرد گسترده کمیسیون نظارت و حقوقی شورای ششم شهر تهران می گوید

از تعاملات قضایی تا اقدامات حقوقی

اساســی ترین وظایف و مســئولیت های 
کمیسیون نظارت و حقوقی شورا چیست؟

پیگیری و نظارت بر ابلاغ و حسن اجرای قوانین و مقررات 
ازجمله مصوبات شورای شهر، ارائه گزارش به شورا، ارزیابی 
قوانین و مقــررات از حیث وجود یا ایجــاد ظرفیت های 
قانونی در ارتباط با امور شــهری، تحقق و بهبود مدیریت 
یکپارچه شــهری و طراحی الگوهــا و روش های کارآمد 
نظارتی به منظور آسیب شناسی، اصلاح و بهبود روش ها و 
فرایندهای برنامه ریزی و اجرایی و نظارت میدانی و فرایندی 
بر اقدامات شهرداری تهران و سازمان ها و مؤسسات وابسته 
و شــرکت های تابعه آن ازجمله وظایف اصلی کمیسیون 

نظارت و حقوقی است.
طرح ها و لوایح پیش از ارائه در صحن شورا، 

در کمیسیون نظارت و حقوقی هم بررسی می شوند؟
ظرفیت مورد لزوم و انتظار از کمیسیون نظارت و حقوقی 
توجه و تامل منتهی به بررسی دقیق طرح ها و لوایح از سوی 
این کمیســیون و تطبیق آن با مقررات فرادستی پیش از 
مطرح شدن در صحن شوراســت که درصورت استفاده 
بجا و مؤثر از جایگاه تعریف شده قانونی در این کمیسیون 
می توان انتظار داشت با اتخاذ تدابیر لازم موجبات کاهش 
ابطال مصوبات شــورا از ســوی مراجع قضایی )ازجمله 
هیأت عمومی دیوان عدالــت اداری( و مراجع حاکمیتی 

فراهم شود.
 مهم ترین فعالیت ها و عملکرد کمیسیون 

دریک سال اخیر چه بوده است؟
ازجمله سیاست های مورد پیگیری در کمیسیون نظارت و 
حقوقی می توان به پیگیری های مداوم به منظور اجرای بند 
۱۷ ماده ۸۰ قانون تشکیلات )نظارت بر دعاوی مطروحه  
له و علیه شــهرداری در مراجع قضایی(، پیگیری اجرای 
مصوبات شورا از ســوی شــهرداری از جمله تلاش برای 
برقــراری رویه های صحیح در جهت بررســی مصادیق و 
اعمال مفاد و مواد مصوبه مدیریت تعارض منافع و همچنین 
حمایت و صیانت از گزارشــگران تخلف و فساد به عنوان 

نمونه اشاره کرد. از زاویه ای دیگر پیگیری به منظور اجرای 
تبصره ۳ حکم ۱۳۵برنامه چهارم )تنقیح مصوبات، مقررات و 
آیین نامه ها( به علاوه بررسی تمامی طرح ها و لوایح دریافتی 
و ارجاعی از حیث عدم مغایرت با قوانین فرادســت مورد 
پیگیری است؛ البته در این حوزه عدم استقرار نظام بهینه 
موجب بروز خطاهای سیستمی است که امیدواریم هرچه 
سریع تر در پرتوی تحقق ساختار و سازمان دارای انتظام 
عملی مبتنی بر راه حل های اجرایی در حوزه های عملیاتی 
مرتفع شود. در همین راستا تلاش در جهت ایجاد محورهای 
قانونی و تعیین ضمانت اجرا برای مصوبات شــهر در حال 
بررسی و پیگیری است. در جهت ایجاد تعادل عمومی تعامل 
با کمیسیون های حقوقی کلانشــهرها به منظور بررسی و 
آسیب شناســی موضوعات حقوقی مطروحه در مدیریت 
شهری در حال انجام و توسعه بخشی است. از منظری دیگر 
تعامل مؤثر و کیفی با دستگاه  قضایی، نهاد های تقنینی و 
دستگاه های اجرایی کشــور وجه همت قرار گرفته است. 
تعامل رو به گسترش با شــورای عالی استان ها به منظور 
اصلاح پاره ای از مقررات و مصوبات مرتبط با مدیریت شهری 
ازجمله آیین نامه داخلی شورا، تعیین تکلیف آیین نامه های 
مکاتبات و آیین نامه اجرایی حفظ و گسترش فضای سبز را 
می توان به عنوان نمونه برشمرد. از کارویژه های تعریف شده 
در کمیســیون می توان تلاش در جهت شناسایی حقوق 
جامعه جانبازان و معلولان در دسترسی مناسب به مصوبات 
شورا را خاطرنشان کرد. همچنین ورود مشخصات مصوبات 
به سامانه جامع به همراه دســته بندی های موضوعی به 
علاوه کد گذاری و دســته بندی تمامی مصوبــات ادوار، 
اصلاح دستورالعمل نحوه اداره امور شورا، تهیه طرح الزام 
کمیسیون های تخصصی شــورا به همکاری با کمیسیون 
نظارت و حقوقی جهت ارائه طرح های تثبیت تشخیص های 
تنقیحی، اصلاح فرمت تمامی مصوبات شــورای اسلامی 
 mht شهر تهران از دوره دوم تا ششــم تا به حال به فرمت
به منظور افزایش دســترس پذیری متون مصوبات برای 
تمامی اقشــار به خصوص جامعه کم بینایــان و نابینایان، 

همچنین به عنوان وظیفه ذاتی اظهارنظر حقوقی در جهت 
جلوگیری از تصویب طرح ها و لوایح مغایر با قوانین و مقررات 
بالادستی به طور روزانه بخشی از فعالیت های کمیسیون 
نظارت و حقوقی اســت. ناگفته نماند پاسخ به اعتراضات 
فرمانداری، تذکر به شهرداری در ارتباط با عدول از شرایط 
مقرر برای انتصابات در کنار بررسی مشکلات شهروندان 
از منظر حقوقــی و نظارتی در ارتباط بــا طرح تفصیلی و 
جامع به همراه بررسی مشــکلات حریم تهران در موازات 
پیگیری سیستمی کاهش و مســدود کردن فرایندهای 
دارای بار توسعه دهنده اختلال یا فسادزا بخش دیگری از 
فعالیت های روزمره کمیسیون است. بخش دیگر و متفاوت 
اقدامات کمیسیون در نظارت های محسوس و نامحسوس 
نسبت به شهرداری، مناطق، نواحی و تمامی سازمان ها و 
شــرکت های تابعه تجلی می یابد؛ به عنوان مثال یک دوره 
بازدید نامحســوس از تمامی مناطق و یــک دوره بازدید 
رسمی از مناطق به انجام رسیده است. در بازدیدهای محلی 
مساجد، فرهنگسراها و مجموعه های مرتبط با شهرداری، 
کتابخانه ها، بوستان ها و ســرای محلات از نقاط تعامل و 
هم افزایی با شهروندان هستند که به طور جدی مورد توجه 
قرار می گیرند؛ البته به دلیل عدم اســتقرار مدیریت جامع 
شهری در خوشه شهر تهران بسیاری از مسائل ساده و قابل 
حل که بعضا مدت هاســت به تأخیر نیز افتاده اند با وجود 
پیگیری های روزانه به ســختی به نتیجه می رسند، از این 
دست مسائل در تمامی  مناطق شهرداری وجود دارد که 
عدم وجود نظام یکپارچه مدیریت شــهری مانع از به ثمر 
رسیدن تلاش های هم افزای شهروندان و اعضای شورای 
شهر به ویژه کمیسیون نظارت و حقوقی می شود؛ به عنوان 
مثال در حوزه روشنایی عمومی محلات در موارد بسیاری 
این دست مشکلات به سختی حل می شــوند و عموما در 
اولویت لازم نیستند یا می توان به مواردی در وجود مشکلات 
دسترسی در میانه برخوردارترین مناطق شهر اشاره کرد 
که در کلاف سردرگم عدم وجود نظام پاسخگوی متمرکز 
گرفتار شده اند. بیشتر این گونه مسائل ناشی از عدم وجود 
هم افزایی مؤثر بین دســتگاه های حوزه صف به خصوص 
زیرمجموعه هــای آب، برق و فاضلاب  اســت. یک بخش 
متفاوت دیگر کمیســیون مراجعات شهروندان در جهت 
پیگیری مسائل و مشکلاتی است که با آن مواجهند؛ در این 
راستا دیدارهای متناســب و مکرر با مدیران کل ستادی و 
مدیران عامل و اشخاص کلیدی در سازمان ها و شرکت های 
تابعه شهرداری انجام می شود و واقعیت این است که به دلیل 
عدم وجود سلســله مراتب قانونی مؤثر در مواردی نیز اثر 
وضعی بر نیازهای موجود جامعه شهروندی ندارد که باید 
با بازتنظیم ساختار و سازمان این دیدارها بتوانند در جهت 

حل مشکلات شهروندان مؤثرتر عمل کنند.
و نکته پایانی؟

در خاتمه یکی از نکات بســیار مهم اینکه توزیع متناسب 
فعالیت ها در حوزه مدیریت شهری می تواند موجب توازن 
در نتایج شود؛ به عنوان مثال بعد از تغییر تعداد کمیسیون ها 
از ۳ به 6 کمیسیون و اضافه شدن بعضی کمیته ها در طول 
زمان ازجمله کمیته حقوق شــهروندی ســازمان شورا و 
کمیســیون ها در تناســب با این تغییرات به شکل پویا و 
هوشمند رشد نکرده و این عدم وجود تعاریف دقیق از هر 
دو منظر نظارتی و حقوقی خود به اشــکال متنوع موجب 
عدم توفیق در حــد و اندازه های مورد انتظارشــهروندان 
می شود. در هر صورت شوراها به عنوان ساختاری برآمده 
از متن اصول قانون اساسی بعد از گذر قریب به ربع قرن در 
حال رسیدن به یک وضعیت بلوغ حقوقی قانونی از تمامی 
جهات قرار دارند که این سابقه خود می تواند به اثربخشی 

این نهاد توصیه شده اسلامی کمک کند.

یکی از مهم ترین کمیسیون های شورای شهر، کمیسیون نظارت و حقوقی به حساب می آید. اهمیت و حساسیت 
جایگاه این کمیسیون، از آن جهت بالاست که جدا از فعالیت و اقدامات معمول از نظر نظارتی و سیاستگذاری، در 
تصویب طرح ها و لوایح گوناگون، پس از بررسی آنها به لحاظ عدم مغایرت شان با قوانین و مقررات بالادستی، نظر 
تخصصی خود را ارائه می کند. نرجس سیلمانی، ریاست این کمیسیون را در پارلمان شهری پایتخت برعهده دارد و 
یکی از اعضای شورای شهر تهران است که در مدت حضورش در این نهاد، تلاش کرده تا با حضور میدانی و ملاقات های 
مردمی از یک سو و برگزاری جلسات مشترک با صاحب نظران از سوی دیگر، پیگیری مطالبات شهروندی فراوانی را 
در مدیریت شهری در دستور کار قرار دهد. با او به مناسبت روز شوراها، درباره عملکرد کمیسیون نظارت و حقوقی 

و مسئولیت های این کمیسیون گفت وگو کرده ایم که در ادامه می خوانید.

10هزار میلیارد ریال
10.000.000.000.000

مبلغ

احداث و تجهیز مرکز داده 
جدید و تأمین تجهیزات 

هوشمندسازی 

17هزار میلیارد ریال
17.000.000.000.000

مبلغ

بازپرداخت 
بدهی های 

بانکی و بیمه و مالیات

500 میلیارد ریال
500.000.000.000

مبلغ

بهسازی و تجهیز 
موزه  ملی انقلاب اسلامی 

و دفاع مقدس 

تا سقف
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نقاطقوتبیشمار
میثم مظفر

 رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شورا
یکی از ابعاد ساختار کشــور ما، بحث جمهوریت است 
که در ٢شکل پیش بینی شده است؛ مهم ترین آن نظام 
شورایی است که مردم نمایندگان خود را انتخاب می کنند؛ 
شوراهای اسلامی شهر و روستا در کشور نقش مهمی دارند 
و سیاستگذاری، هدایت، نظارت و مطالبه مردم را دنبال 
می کنند. توقع سیستم اجرایی را نباید از شورا داشت. در 
این میان، طبیعتا نقص هایی وجود دارد و نیازمند تقویت 
است تا مدیران به صورت ســریع تصمیمات را اجرایی 
کنند، یکی از نقص ها در شــورای شهر تهران این است 
که نمایندگان تذکراتی را به شهرداری اعلام می کنند اما 
این تذکرات بوروکراسی زمان بر دارد. برای تحقق جایگاه 
اصلی شورا باید شهردار تهران هم کابینه کاری خود را به 
شورا اعلام کند، رأی اعتماد بگیرد و قانون، ملاک عمل قرار 
گیرد. وضعیت موجود شورا، نقاط قوت بی شمار دارد، اما با 
اجرای برنامه های متفاوت می توان نقش شورا را پررنگ تر 
کرد. نگاه من به شورا فرق نکرده، ١٢سال در شهرداری 
بودم و نواقصی فی مابین شورا و شهرداری وجود دارد که 
باید رفع شود زیرا مشکل بزرگی است، شورا کارآمدی 
خودش را داشته و با ارائه طرح های خوب ریل گذاری هاي 
مناسبی انجام داده اســت. رویکرد ما در سال جدید، 
نظام مسائل محلات و مطالبه خواسته های مردم است و 
امیدواریم پروژه هایی که مردم پیشنهاد دادند ان شاءالله 

در سال جدید به نتیجه برسند.

شوراها در وضعیت کنونی تا جایگاه رفیعی که در قانون اساسی 
جمهوری اسلامی برایشــان پیش بینی کرده و آنها را به عنوان 
یکی از ارکان اداره امور کشــور قلمداد کرده، فاصله طولانی اي 
دارند. همچنین اگر جایگاه شوراهای شهری در کشور را با جایگاه 
مدیریت شهری در سایر کشورهای پیشــرو در این زمینه نیز 

مقایسه کنیم باز هم شاهد فاصله زیادی خواهیم بود.
همانطور که نیازهای شهر، بســیار متنوع و متعدد است و ابعاد 
مختلف اقتصادی، اجتماعی، فرهنگــی و... را در بر می گیرد، 
طبیعتا، پاسخگویی به این نیازها هم بســیار متنوع و در ابعاد 
متعددی قابل بحث است. واقعیت آن است که حیطه وظیفه ای و 
عملکردی شوراها در حال حاضر به گونه ای نیست که پاسخگوی 
این همه تعدد و تنوع در پاسخگویی به نیازهای شهر باشد. بدیهی 
است علاوه بر تعدد نیازها و مسائل با مشکل دیگری به نام تعدد 
دستگاه های وظیفه مند و تصمیم گیر هم مواجه هستیم که این 

خود مزید بر علت خواهد بود.
مدیریت شهری در کشور هنوز از الگوی مشخص و معینی پیروی 

نمی کند. در ســطح جهانی چند الگوی رایج در زمینه مدیریت 
شهری داریم که هر کدام ویژگی ها و شاخص های مخصوص به  
خود و دامنه وظایف و اختیارات مرتبط به  خود را داشته و نحوه 
تعامل آنها با دولت مرکزی یا نهادهای حکومتی نیز مشخص است. 
در ایران هنوز ما الگوی مشــخصی برای نحوه اداره امور محلی 
نداریم و در برخی از زمینه ها با برخــی از الگوهای رایج جهانی 
اشــتراکات و افتراقاتی داریم. پس نخستین دلیل عدم تحقق 
جایگاه واقعی شــوراها را باید نامشخص بودن الگوی اداره امور 

محلی در کشور دانست.
یکی دیگر از دلایل عدم تحقق را باید عدم تحقق مدیریت یکپارچه 
شهری دانست. بدیهی است که هرچه مسائل و نیازهای شهر، 
متعددتر و پیچیده تر باشد، نیاز به هماهنگی و یکپارچگی هم 
بیشتر احساس می شود و واجد اهمیت تر است. این در حالی است 
که طی چند برنامه توسعه کشور موضوعاتی همچون مدیریت 
یکپارچه شهری، مدیریت واحد شــهری و مدیریت هماهنگ 
شهری مطرح شده است ولی بنا به مقاومت دستگاه های اجرایی و 

نقشمؤثرمدیریتشهری
برمهارتورمورشدتولید

 احمد صادقی
رئیس کمیته سفافیت و شهر هوشمند شورای شهر تهران 

سیاستگذاری در حوزه مسائل 
شهری ازجمله مهم ترین وظایف 
شورای اسلامی شهر تهران 
به عنوان پارلمان محلی به حساب 
می آید که منتج به مصوباتی 
شهری می شود؛ مصوباتی که 
در راستای ریل گذاری، هدایت 
و قانونمند کردن فعالیت های 
نهاد های درگیر در حوزه شهری، 
بسیار مؤثر هستند. شورای 
اسلامی شهر تهران که در 
دومین سال از ششمین دوره 
خود قرار دارد طی مدت فعالیت 
خود تاکنون )شهریور١400تا 
اردیبهشت ١40٢( 657مصوبه 
داشته که این مصوبات به 
تفکیک عنوان شامل ١88مصوبه 
عمومی )شامل 35گزارش 
حسابرسی، ٢0جوابیه فرمانداری 
و 3استفساریه(، ١7مصوبه 
نامگذاری، 97مصوبه تعیین و 
انتخاب نماینده و 355مصوبه 
باغ هاست که شاخص ترین آنها را 
در ادامه می خوانید.

مصوبات مهم در 
دل 657مصوبه

گزیده ای از مصوبات دوره ششم شورای اسلامی 
شهر تهران که از ابتدای فعالیت تا اردیبهشت 1402 

انجام شده است

یکی از اقدامات مهم دوره ششم احیای گزارش های حسابرسی 
از عملکرد مالی )حساب درآمد و هزینه( شهرداری تهران برای 

سال های ١396تا ١399بود که تمامی آنها در صحن شورا بررسی و 
بندهای تکلیفی هر شرکت سازمان یا منطقه به تفکیک به تصویب 

رسید و شهرداری تهران موظف شد تا بندهای مذکور را پیگیری 
کند؛ به نحوی که موارد قید شده برای سال مالی آتی مرتفع شود.

شهرداری تهران موظف است به منظور نیل به چشم انداز 
شهر تهران، حرکت به سوی تحقق عدالت شهری، با اتخاذ 

راهبردهای تحول و پیشرفت مبتنی بر اصول حاکم در 
5فصل حمل ونقل و ترافیک، محیط زیست و آلودگی هوا، 

ایمنی شهری و بافت فرسوده، مسائل فرهنگی و اجتماعی و 
هوشمند سازی  و بهبود مدیریت نسبت به اجرای 44١حکم و 

تبصره های مربوطه در ١٢بخش تعبیه شده، اقدام کند.

در راستای اجرای مقررهای مسبوق و به منظور هماهنگی اقدامات و برنامه های 
شهرداری تهران در محلات شهر و ایجاد تعامل و هم  افزایی میان نهادها و 
سازمان  های دولتی، عمومی و مردمی ارائه  کننده خدمات به شهروندان در 
مقیاس محله  ای در راه ایجاد زمینه های مشارکت محله  محور شهروندان و 
نیز ارتقای مشارکت شهروندان در فرایند بازآفرینی پایدار شهری، بسط 
برنامه  ریزی مشارکتی محله  محور و ارتقای عملکرد نهادهای محله  ای 
»نظام  نامه مشارکت محله  ای شهروندان در مدیریت شهری« تصویب شد.

شورای اسلامی شهر تهران در راستای قانون »درآمد پایدار و هزینه شهرداری ها و 
دهیاری ها«، عناوین عوارض و بهای خدمات شهرداری تهران و ترتیبات وصول آنها 
را برای طی مراحل تأیید شورای عالی استان ها و تصویب وزیر محترم کشور پیشنهاد 
کردند. عوارض شهرداری تهران مستند به مفاد قانون مذکور، از اراضی، مستحدثات، 
تأسیسات، تبلیغات معابر و فضاهای درون شهری و ارزش افزوده ناشی از اجرای 
طرح های توسعه شهری و دارایی های غیر منقول مطابق قوانین و مقررات ملاک 
عمل و بهای خدمات نیز در قالب خدمات مستقیمی که شهرداری تهران، سازمان ها، 
مؤسسات و شرکت های وابسته ارائه می کنند، تنظیم و پیشنهاد شده است.

به روزرسانی گزارش های حسابرسی 
سال های1396تا 1399 مناطق 22گانه 

و سازمان ها و شرکت های وابسته

تصویب برنامه چهارم تحول و 
پیشرفت شهر تهران بر مبنای 

تحقق عدالت شهری )1401-1404(

شهروندان در مدیریت شهرینظام نامه مشارکت محله ای 

پیشنهاد عناوین عوارض و بهای خدمات 
شهرداری تهران و ترتیبات وصول آن

مجوز انتشار اوراق مالی اسلامی 

)اوراق مشارکت( جهت بازآفرینی محدوده 

پیرامونی حرم حضرت عبدالعظیم 

حسنی)ع( )محله تاریخی نفرآباد(

اعطای مجوز به شهرداری تهران جهت 

انتشار 35هزار میلیارد ریال اوراق مالی 

اسلامی به منظور اجرای طرح های 

حمل ونقل عمومی شهر تهران در قالب 

اصلاح بودجه سال 1401شهرداری تهران 

اعضای شورای اسلامی شهر تهران در نخستین 
جلسات خود در ششمین دوره شورا با توجه به اهمیت 
بازآفرینی بافت های فرسوده، بازآفرینی محله نفرآباد 

را در دستور کار خود قرار دادند و با استناد به بند »ه« 
تبصره پنجم )5( قانون بودجه سال ١400کل کشور، 

به شهرداری تهران اجازه دادند تا با هماهنگی وزارت 
کشور و با رعایت کلیه قوانین و مقررات مربوط نسبت 

به انتشار اوراق مالی اسلامی )اوراق مشارکت( تا 
سقف مبلغ 5هزار و 500 میلیارد )5.500.000.000.000( 

ریال جهت بازآفرینی محدوده پیرامون حضرت 
عبدالعظیم حسنی)ع( براساس مطالعات توجیهی 
انجام شده و ضوابط طرح های جامع و تفصیلی شهر 

تهران و سایر اسناد فرادستی اقدام کند.

شورای اسلامی شهر تهران در راستای رفع مشکل 
حمل ونقل عمومی پایتخت در اصلاحیه بودجه 

١40١شهرداری تهران، به شهرداری تهران اجازه 
دادند با تأیید وزارت کشور و با رعایت تمامی قوانین 

و مقررات مربوط نسبت به انتشار اوراق مالی اسلامی 
)اوراق مشارکت( تا سقف مبلغ 35هزار میلیارد 

ریال جهت اجرای طرح های حمل ونقل عمومی شهر 
تهران با ارائه مطالعات توجیهی و با رعایت قوانین و 
مقررات و مطابق ضوابط طرح های جامع و تفصیلی 

شهر تهران اقدام کند.

پرهیزازنگاهسیاسی
مهدی پیرهادی

رئیس کمیسیون محیط زیست، سلامت و خدمات 
شهری شورای شهر تهران

پیشنهاد و تأکید بنده برای تحقق هرچه بیشتر 
جایگاه شــورا، رجوع به قانون و پیگیری بند به 

بند وظایفی که در آن تصریح شــده، است. یکی 
از مهم ترین راه های ارتقای جایگاه شــوراها در 
کشور و خصوصا در کلانشهر تهران، پرهیز از نگاه 
سیاسی  در امورات شهری و شهروندی است. بنده 
به واسطه اینکه از خانواده شهرداری بودم و سال ها 
در حوزه های گوناگون شــهری فعالیت داشتم، 
شناخت نسبتا مناسبی از شورا و جایگاه آن به دست 

آورده بودم؛ ولی خب طبیعی است که بعد از حضور 
در متن شورا، این نگاه و شناخت، اصلاح و تکمیل 
شد و ســعی کردیم چه در کمیسیون تخصصی 
خودمان و چه در صحن شورا اقدامات متناسب با 
این ساختار داشته باشیم. ما  باید در برنامه ریزی ها و 
تقنین و همینطور در نظارت بر عملکرد شهرداری، 

با برنامه ریزی و دقت بیشتری عمل کنیم.

تکمیلقانونشوراها
نرگس معدنی پور

رئیس کمیسون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران

شورا در جایگاه سیاستگذاری و نظارت قرار دارد. 
6دوره از عمر شوراهای شــهر می گذرد و هر دوره 
تلاش بر این بوده که شوراها بتوانند در جایگاه اصلی 

خود قرار بگیرند. 
اینکه به طور مشخص آیا در جایگاه اصلی هستند 
یا نه باید بگویم لازم است تا بیشتر به شوراها توجه 
شود چرا که هنوز در برخی موارد، شورا در جایگاه 
اصلی قرار نگرفته و به تعبیری حالت تشــریفاتی 
داردکه این حالت تشریفاتی، نقش نظارتی شورا را 
تحت الشعاع خود قرار می دهد و جا دارد تلاش شود 
شوراها به لحاظ قانونی نقش خود را ایفا کنند. شهر 
تهران از گستردگی و تنوع جمعیت برخوردار است. 
به نظر می رسد ٢١نفر عضو شورا کفاف تأمین همه 

نیازهای شهر را ندهند.
 ما 354محله و ١٢3ناحیه داریم و هر منطقه جمعیت 
بالایی دارد و جمعیت برخی مناطق شــهر تهران 
بیشتر از برخی شــهرها و شهرستان ها هستند و 
باید در مورد تعداد اعضا تجدیدنظر شود تا بتوان 
نقش نظارتی خود ر ا به درستی انجام دهند. شوراها 
با طی مراحل زیاد، تخصصی تر شده اند و اعضایی 
که انتخاب می شــوند صاحب نظر و دارای تخصص 
هستند. بی توجهی کافی به جایگاه شوراها در قانون 
یکی از این موارد است و لازم است تا نقش شوراها در 

مدیریت شهر پررنگ تر شود.
پیشنهاد من تکمیل قانون و توجه به نقش شوراها 
در قانون است. گرچه شوراها در قانون نادیده گرفته 
نشده اما باید همزمان با افزایش تجربیات تکمیل 
شود. در کلانشهری مانند تهران لازم است جایگاه 

شورا به لحاظ قانونی بهتر و محکم تر شود.
بنده تجربه اجرایی زیادی در حوزه مدیریت شهری 
داشتم ولی در حال حاضر و در شورای اسلامی شهر 
تهران در جایگاه سیاســتگذاری قرار دارم. شاید 
تصورم این بود که شورا می تواند تأثیرگذاری زیادی 
داشته باشد ولی به دلایلی که عنوان کردم هنوز به 
لحاظ قانونی باید مورد توجه بیشتری قرار گیرد و 

نقش شوراها پررنگ تر شود.
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عدم بازنگری قوانین مربوط و مسائل متعدد دیگر هنوز هیچ گام 
مؤثری در این زمینه برداشته نشده است.

مشکل دیگر این است که با شــکل گیری گسترده شوراها در 
شهرها و روستاهای کشور، قوانین و مقررات سایر دستگاه ها 
بدون تغییر باقی ماند. منطق حکم می کند با شــکل گیری و 
استقرار شوراها به عنوان نهادهای مدیریت محلی و به منظور 
جلوگیری از تعارضات و تداخلات قانونــی و حقوقی، باید در 
ســاختار و وظایف خیلی از دســتگاه ها نیز بازنگری صورت 

می گرفت که هنوز این اتفاق نیفتاده است.
یکی دیگر از این دلایل را می توان عدم شــوراباوری در سایر 
دستگاه ها و نهادهای کشور دانست. با وجود گذشت 23سال 
از سابقه فعالیت شوراها هنوز خیلی از دستگاه ها، اعتقاد به این 
نهادهای مردمی نداشته و در چارچوب قوانین فعلی نیز حاضر 
به همکاری با این نهاد نبوده و نســبت به آن خود را پاسخگو 
نمی دانند. یکی دیگر از دلایل این موضوع را می توان عدم تناسب 
اختیارات و مسئولیت های شورا دانست. به عبارت ساده تر در 

حال حاضر به شوراهای اســلامی متناسب با مسئولیت هایی 
که برای آنها درنظر گرفته ایم، اختیــارات قانونی لازم برای 
اجرایی شدن این مسئولیت ها را نداده ایم. به عنوان مثال اگر 
شورای عالی استان ها باید نسبت به بودجه سنواتی کشور قبل 
از تقدیم به مجلس شورای اسلامی اعلام نظر کند، آیا متناسب 
با آن امکانات و اختیارات لازم را هم به شوراها داده ایم؟ مشکل 
دیگر این است که ما هم زمان با شکل گیری شوراها، دانش لازم 
را در شهروندان، اعضای شورا و حتی مسئولان مربوطه ایجاد 
نکرده ایم. درحالی که قبل از شــکل گیری و حداقل همگام با 

آن باید به ارتقای فرهنگ عمومی در این زمینه می پرداختیم.
قبل از هر چیز باید بعد از 2دهه فعالیت شــوراها، نسبت به 
آسیب شناسی علمی و هوشمندانه این نهاد اقدام کنیم و موانع 
و چالش های پیش رو را به خوبی شناســایی و برای رفع آنها 
چاره اندیشی کنیم. همزمان با آن باید نسبت اتخاذ سازوکارهای 
مناسب در راستای تحقق مدیریت هماهنگ و یکپارچه شهری 
اقدام و از ظرفیت های قانونی موجود بهره گیری و برای ایجاد 

ظرفیت های جدید تلاش کنیم. بازنگری و اصلاح ســاختار و 
تشکیلات دولت و همین طور شــرح وظایف و اختیارات سایر 
دســتگاه ها نیز از دیگر برنامه های واجد اهمیت در این زمینه 
است. اهتمام در امر آموزش و توانمندسازی اعضای شوراها و 
حتی سایر مسئولان ذیربط و همچنین آموزش شهروندی یکی 
دیگر از موارد ضروری و مورد غفلت طی سنوات قبل بوده است.

پیش از ورود به شورای اسلامی شهر تهران این تحلیل و نگاه 
وجود داشت که این نهاد بســیاری از ظرفیت ها و جایگاه ها 
را داشــته که به صورت بالفعل درنیامده است. اینکه این نهاد 
می توانسته منشأ بسیاری از خدمات و اقدامات بزرگ در شهر 
تهران باشد که متروکه مانده است. از این نظر احساس نیاز به 
حضور شورای اسلامی شهر تهران کردیم و تصمیم به حضور 
گرفتیم تا بتوانیم این ظرفیت های بالقوه را بالفعل کنیم. بعد از 
ورود به شورای شهر نیز شناسایی ظرفیت های مغفول مانده 
و متروکه نیز بسیار گســترده تر احصا شد. اولین و مهم ترین 
رویکرد ما، اهتمام در تحقق شعار سال با بهره گیری از ظرفیت ها 

و اختیارات شوراست. بدون شــک شورای شهر در چارچوب 
اختیارات و قوانین موجود نیز می تواند نقش مؤثری در مهار تورم 
و رشد تولید داشته باشد. با رفع قوانین دست وپاگیر، تسهیل 
شرایط تولید و ارائه مشوق های لازم و موارد متعدد دیگر ما باید 
سهم و نقش خود را در اجرایی کردن منویات مقام معظم رهبری 
ایفا کنیم. همچنین تقویت تعامل و همدلی شورا و مردم از دیگر 
موارد حائز اهمیت در سال جدید اســت. باید مردم احساس 
سهم و نقش بیشتری در اداره امور شهر داشته باشند. باید برای 
واگذاری مسئولیت به مردم چاره اندیشی کنیم. یکی از مهم ترین 
رویکردهای مدیریت شهری در سال جاری، شفافیت عملکرد 
شورا و پاسخگو بودن شوراها به ولی نعمتان خود است. بدیهی 
است در چنین صورتی است که ما خواهیم توانست اعتماد مردم 
نسبت به مدیریت شهری را جلب و در ادامه مشارکت و همراهی 
و همدلی آنها را در برنامه های توســعه ای داشته باشیم. یقینا 
بالاترین سرمایه مدیریت شهری، شهروندان مسئولیت پذیر 

و مشارکت جو هستند.

اصلاح بخشی از ساختار 
شهرداری تهران

واجد شرایط در پست های مدیریتی و کارشناسیالزام شهرداری تهران در استفاده از نیروی انسانی موجود 

ساختمان های پهنه سکونت براساس پاکت حجمیدستورالعمل طراحی محدوده حجمی 

طرح جامع توانمندسازی زنان سرپرست خانواده شهر 
تهران

تمام شده تعرفه خدمات آب و فاضلاب شهر تهران و تأمین بخشی از کسری قیمت فاضلاب شهری و اجرای طرح آبرسانی اضطراری پروژه های توسعه و بازسازی تأسیسات آب و اصلاحیه مصوبه تأمین منابع مالی مورد نیاز 

)اورهال( تجهیزات ثابت و متحرک متروی تهرانمربوط به خرید قطعات یدکی و تعمیرات اساسی اعطای مجوز به شهرداری تهران جهت انجام معاملات 

ترویج فرهنگ اهدای عضو و تکریم خانواده های 
جانبخش اهدا کننده اعضای پیوند

اساسنامه سازمان فناوری های نوین و 
نوآوری شهری شهرداری تهران
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با عنایت به عدم تجانس وظایف و ماموریت های حوزه ایثارگران و رفاه و 
به منظور ارج نهادن به مطالبات و پاسخگویی به دغدغه های شهروندان 

تهرانی به ویژه خانواده های محترم و معزز شهدا و ایثارگران و نیز اهمیت 
ویژه موضوع خانواده و جایگاه فرابخشی آن در برنامه های مدیریت 

شهری و همچنین در راستای تمرکز راهبری فعالیت های پژوهشی و 
مطالعاتی شهرداری تهران، ساختار معاونت برنامه ریزی، توسعه سرمایه 

انسانی و امور شورا و حوزه شهردار تهران اصلاح شد.

اعضای شورای اسلامی شهر تهران براساس مواد 19و 20آیین نامه استخدامی 
شهرداری تهران و با عنایت به تکالیف مقرر در برنامه سوم توسعه شهر تهران 

و مصوبه سند راهبردی توسعه منابع انسانی شهرداری تهران و به منظور 
استفاده از نیروهای انسانی شایسته و کارآمد موجود، افزایش رضایت مندی 

و تعهد شغلی و ایجاد زمینه رشد و ارتقای شغلی پایدار شهرداری تهران را 
موظف کردند انتصاب در تمامی مشاغل مدیریتی و کارشناسی را براساس 
اولویت مستخدمین ثابت موجود واجد شرایط شهرداری تهران و کارکنان 

قراردادی سازمان های مستقل و شرکت های تابعه و نیز مستخدمین 
قراردادی خدمات اداری شهر و قراردادی های مستقیم سازمان های مستقل و 

شرکت های تابعه موجود واجد شرایط انجام دهد.

به شهرداری تهران اجازه داده می شود جهت بازسازی اساسی ناوگان مترو، 
بازسازی و ارتقای تجهیزات متحرک و ثابت و تأمین قطعات یدکی و ماشین آلات 

و ابزارآلات موردنیاز بهره برداری از خطوط مترو، نسبت به انجام معاملات 
لازم تا سقف 40هزار میلیارد ریال از طریق انعقاد قرارداد با تولیدکنندگان و 

تأمین کنندگان مربوطه )با اولویت قرار دادن شرکت های داخلی( از محل منابع 
داخلی شهرداری تهران، منابع و کمک های دولت و اوراق مالی اسلامی )اوراق 

مشارکت(، براساس قوانین و مقررات ملاک عمل اقدام کند.

در راستای تحقق مبانی قانونی محاسبه و مدیریت قیمت تمام شده و نیز 
به منظور بهره گیری مؤثر شهرداری تهران از منابع مالی محدود کنونی 
و حرکت به سمت تحقق بودجه ریزی عملیاتی و نیز سایر موارد قانونی 
با هدف ایجاد انضباط و شفافیت مالی در ارائه خدمات شهری، کاهش 

هزینه ها و صرفه جویی در استفاده از منابع، ایجاد زمینه مقایسه هزینه 
واحد خدمات با سایر بخش ها، تسهیل در عملیاتی شدن بودجه مبتنی 
بر عملکرد و در راستای رفع موانع تحقق اهداف سامانه بهای تمام شده، 

شهرداری تهران موظف است تا پایان سال جاری نسبت به ارتقای سیستم 
بهای تمام شده خدمات، فعالیت ها و پروژه های عمرانی شهر تهران در سطح 

مناطق و راه اندازی آن در سطح سازمان ها و شرکت های تابعه اقدام کند.

به منظور ارتقای سیما و منظر شهری و اعتلای کیفی معماری و 
شهرسازی تهران و ایجاد زمینه مساعد برای طراحی خلاقانه معماری 

در راستای بهبود کیفیت فضاهای زندگی اعم از بیرون و درون واحد 
مسکونی و تأمین آسایش اقلیمی متناسب با خرد اقلیم های متنوع 

کلانشهر تهران، این دستورالعمل تهیه و تصویب شد.

 اعضای شورای اسلامی شهر تهران در راستای گسترش فرهنگ 
اهدای عضو به عنوان یک رسالت اجتماعی، فرهنگی و حتی 

شرعی که بر همه ارگان های خدمت رسان در کشور امری ضروری 
به شمار می آید، شهرداری تهران را موظف کردند تا به عنوان یک 

نهاد خدماتی با همکاری دستگاه های متولی در راستای مسئولیت 
اجتماعی و در چارچوب وظایف و تکالیف قانونی از ظرفیت و 

امکانات موجود جهت فرهنگسازی اهدای عضو و ارائه خدمات و 
تسهیلات به اهدا کنندگان و خانواده های متوفی اقدام کند.

به منظور سازماندهی مأموریت ها و وظایف شهرداری تهران و در 
اجرای بند پانزدهم )15( ماده هشتادم )80( قانون تشکیلات، 

وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی کشور و انتخاب شهرداران 
مصوب 1375/3/1و اصلاحات بعدی آن، اساسنامه سازمان 

فناوری های نوین و نوآوری شهری شهرداری تهران که در اجرای 
ماده هشتاد وچهارم )84( قانون شهرداری تأسیس شده است، به 

تصویب شورای اسلامی شهر تهران رسید.

به منظور تأمین منابع مالی و تسریع در اجرای طرح های دارای 
اولویت آب و فاضلاب شهر تهران و به منظور تکمیل پروژه ها 
و تأمین بخشی از کسری قیمت تمام شده تعرفه خدمات آب 

و فاضلاب برای اجرای طرح های مصوب دارای اولویت در 
شهر تهران، به شرکت آب و فاضلاب استان تهران اجازه داده 
می شود پس از طی مراحل قانونی و تأیید وزیر محترم نیرو از 
تاریخ لازم الاجراشدن این مصوبه و مطابق مفاد ذیل نسبت 

به محاسبه و وصول مبالغ قیدشده از مشترکین تحت پوشش 
مناطق 22گانه شهر تهران اقدام کند. الزام شهرداری تهران به عملیاتی سازی سیستم 

محاسبه بهای تمام شده خدمات، فعالیت ها و 

پروژه های عمرانی شهر تهران در سطح مناطق، 

سازمان ها و شرکت های تابعه

شورای اسلامی شهر تهران در راستای تحقق خدمات عمومی در محدوده 
منطقه 22، شهرداری تهران را موظف کرد تا بانک زمین، شامل مجموعه ای از 
سازوکارهای شناسایی، ثبت اطلاعات، مستندسازی و تبادل اراضی براساس 

قوانین را در »سامانه جامع املاک شهرداری تهران« با عنوان »بانک زمین« 
حداکثر ظرف 6 ماه پس از لازم الاجراشدن این مصوبه ایجاد کند.

شهرداری تهران موظف است در چارچوب قوانین و مقررات با مشارکت 
نهادهای دولتی و مدنی در شهر تهران، در راستای اعتلای بنیان خانواده 
و حمایت از خانواده پایدار با هدف توانمندسازی زنان سرپرست خانواده 

با تکیه بر ظرفیت حلقه های میانی، بهسازی فرایندهای ارائه  خدمت و 
هدفمند کردن ظرفیت های در اختیار شهرداری تهران و نیز ایجاد تعامل 

و توسعه همکاری های فرابخشی شهرداری تهران با سایر دستگاه ها و 
نهادهای دولتی و غیردولتی در شهر تهران، اقدام کند.

الزام شهرداری تهران به ارائه لایحه برنامه 

عملیاتی احیا و مدیریت بازچرخانی آب

 اعضای شورا شهرداری تهران را موظف کردند در راستای بهینه سازی مصرف 
و تأمین نیازهای آبی در حوزه های عملکردی خود به ویژه خدمات شهری 
و فضای سبز با تأکید بر متولی واحد جهت مدیریت بهینه، لایحه »برنامه 

عملیاتی احیا و مدیریت بازچرخانی آب« را برای یک بازه زمانی 3ساله با افق 
چشم انداز 10ساله تهیه  و جهت سیر مراحل تصویب ارائه کند.

برنامه ریزی بر پایه 5 مسئله
محمد آخوندی

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران
دوری از بحث های سیاسی و جناحی یکی دیگر از 
برنامه های این شورا بود و کمترین مباحث سیاسی 
را در این شورا داشتیم. شورای شهر تلاش کرده 

در برخی از موارد تحولاتــی را ایجاد کند. مانند 
نظام بودجه ریزی، آن را به ســمت بودجه ریزی 
مشارکتی سوق دهد و نظرات مردم را در تدوین 
بودجه داشته باشد. به نظر من شوراها بیشتر از آنچه 
امروز رقم می زنند، می توانند نقش آفرینی بیشتری 
در مدیریت شهری داشته باشند. شوراهای شهر 
باید به عنوان نمایندگان مردم نظارت بیشــتری 

بر عملکرد شهرداری ها داشته باشند. در شورای 
شهر تهران در برنامه چهارم تحول و پیشرفت 5 
مسئله اصلی و اساسی که مردم با آن درگیر هستند 
را انتخاب کردیم و برنامه ریزی آن انجام شده است. 
تلاش شده مسائل اصلی و مشکلات مردم شناسایی 
شــود و درحال حاضر 45درصد بودجه1402، به 

موضوع حمل ونقل اختصاص پیدا کند. 
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زهراشمساحسان
رئیس کمیته اجتماعی شورای شهر تهران

مدیریتدرهرســطحینیازمندنظــارتوارزیابی
راهبردیاســت.هرقــدرایننظــارتجمعیترو
بزرگمقیاسترباشد،ســامت،کیفیتوکارآمدی
مدیریتبالاترخواهدرفت؛لذامدیریتشــهریهم
نیازمندنظارتوکنترلاست.فرایندتصمیمسازیو
تصمیمگیریدرسطحشهرازطریقسیاستگذاری،
برنامهریزیوپایشعملکردتحققمییابد؛ازاینرو
هراجتماعیدرهرمقیاسینیازمندمشارکت،مطالبه
ونگهداشتحقوقشهروندیاســت.بهاینترتیب
شورایاسامیشهردغدغهحمایتازمنافععمومی
شهروشهروندانراداردوبانگاهجامعومنسجمبه
کلیتشهرســعیداردبهصورتیکنواختکیفیت
زیستشــهروندانراارتقادهد.تهرانامروزباشهر
دهههایپیشــینتفاوتمعنــاداریدارد.وقتیبه
قانونشهرداریهادرســال۱۳۳۴نگاهمیکنیماین
قانونبرایشــهرتهراننوشتهشدهکهحولوحوش
یکمیلیوننفرجمعیتداشتومساحتآنبسیار
کمتربود؛لذااینقانونباســازوکارهایدهه۴۰و۵۰
تعیینشدهوپاسخگوینیازهایآنروزگاربود.شهر
امروزدرآستانه۱۰میلیونیشدنومساحتآنبالای
۷۰۰کیلومترمربعاست.حریمآنبسیارگستردهترو
چالشهایآنپیچیدهترشدهودروضعیتفعلی،شکی
نیستازمنظرقانونی،کارکردی،اقتصادی،اجتماعی،
فرهنگیوفناوریشــهرامروزبهسیرتوصورت،
متفاوتازدهههایپیشیناست.اساساًشهروندان
تهرانیشیوهزیستشانتغییرکردهواینتغییرادامه
دارد؛لذاازمنظرقانونیوشهرســازیاکولوژیکیو
اجتماعیمانیزنیازمندبهینهسازیهستیم.باتوجهبه
اینشــرایط،جایگاهشــوراهممیتواندبهتعبیری
بازنگریشودوکیفیتمدیریتشهریورسالتهاو
مأموریتهایآنبهروزوپاسخگوترشود.برایتحقق
جایگاهشوراضرورتداردکهازظرفیتهایایننهاد

درکمیسیونهایتخصصیبهرهمندشویم.

خلأ قانونی در شوراهای شهر
مهدیبابایی

 رئیس کمیته محیط زیست شورای شهر تهران

جایگاهیکهدرقانونتعریفشــدهاجرانمیشود
چراکهسازوکاراجراییبراینظارتبردیگرنهادها
ووزارتخانههایسطحشهروجودنداردوصرفابه
شورایشهرداریتهرانتبدیلشدهاست.فعالیت
شوراهادرحوزهشــهرداریهاقابلقبولاستاما
جایارتقــاداردومیتوانســازوکارهایبهتری
درقانوندرنظرگرفتهشــودکهنظارتدرحوزه
شهرداریتقویتشودولیفعاسیاستگذاریدر
حوزهشهرداریاستونمیتوانگفتصرفمدیریت
شهریاستچراکهخلأقانونیوجودداردومدیریت
واحدشهریدرکشورنداریموبههرحالکمابیش
مردمدرشهرهایمختلفمیبینندوجودشوراها
باعثمیشودعملکردشــهرداریهازیرذرهبین
باشدوسیاستگذاریدراینحوزهانجاممیشودولی
بهدلیلاینکهمدیریتیکپارچهشهرینداریمودر
قانونآمدهاستکهنظارتبردیگرنهادهاوارگانها
بایدصورتبگیرداماســازوکارقانونیدیدهنشده
استومحققنشــدهوبااصاحقانوناینفرایند
بایداصاحشود.عقیدهراســخدارمکهاگرشورا
وظیفهقانونگذاریونظارتیخودرابهنحومطلوب
انجامدهدشاهدنوساناتشدیددرحوزهعملکردی
مدیریتشهرینخواهیمبود.اینگونهنباشدکهدر
مدیریتشهریخاصدچارافولجدیشویمودر
دیگریدرقلهقراربگیریم.تفاوتبینکفوسقف
بهدلیلسیاستگذاریونظارتشوراستکهدچار
افولوصعودمیشودولیاگربهصورتدقیقکارها
انجامشودمسیرپیشرفتمتوازنیرادرشهرشاهد

خواهیمبود.

قانون اساسی به عنوان عالی ترین سند حقوقی کشور 
به بهترین وجه در جهت جلب رضایت مردم از طریق 
گشودن باب های متعدد همکاری با توجه به مقتضیات و 
رعایت سلسله مراتب تعیین حدود کرده است. در فصل 
هفتم قانون اساسی در اصول یکصدم تا یکصدوششم 
چارچوب مناســبی برای تعریف جایگاه شــوراها بر 
حســب مقیاس تعیین شده اســت.در قانون اساسی 
حلقه وصل شوراها با مجلس شورای اسلامی به درستی 
ترسیم شده است و به شورای عالی استان ها اجازه داده 
شده تا مستقیم و بدون واســطه طرح های مورد نظر 
را تهیه و به مجلس شــورای اســلامی پیشنهاد کند؛ 
هرچند این مسیر از مجرای عبور از دولت به مجلس نیز 
به طور موازی بازنگه داشته شده است. در ادامه در اصل 
یکصدو سوم مقامات سیاسی و سایر مقامات کشوری 
ملزم به رعایت تصمیمات شوراها در حدود اختیارات 
شده اند. در همین محل گره هایی وجود دارد که با تمرین 
و تکرار باید شوراها و دستگاه های دولتی را به نحوی به 
درجاتی از هماهنگی رسانید که با صرف کمترین انرژی 
بیشترین بهره وری ایجاد شــود. کلید این هماهنگی 
از قبل در اصل یکصد و پنجم به ودیعه گذاشــته شده 
اســت؛ به بیان صریح تصمیمات شوراها نباید مخالف 
اســلام و قوانین کشور باشــد. درواقع قانونگذار دامنه 
فعالیت مصوبات شورا را بسیار وســیع و در عین حال 
در چارچوبی کاملا استوار تنظیم و تدقیق کرده است. 
حتی برای برچیدن و انحلال نیز در اصل یکصد وششم 
پیش بینی های لازم صورت گرفته است. حال مسئله 
اینجاست که آیا جایگاه فعلی شورا پاسخگوی نیازهای 
شهر است؟ به نظر جایگاه شورا را باید از وجوه متعدد به 
بوته آزمایش گذاشت. قانون اساسی به شکل مترقی و 
منظم به موضوع پرداخته است؛ لکن درخصوص تهران 
به عنوان پایتخت، موضوعات کمی پیچیدگی فنی دارد. 
به طور مثال وزن اســتقرار وزارتخانه ها و دستگاه های 
اجرایی در مقیاس ملــی موجب بروز ارتعاشــاتی در 

سازوکار مورد انتظار شهر می شود؛ مثلا شهردار تهران 
به جلســات هیأت دولت دعوت می شــود و همتراز با 
اعضای هیأت دولت قرار می گیرد و البته این مســئله 
توافقی ضمنی اســت که الزاما در همه ادوار نیز برقرار 
نبوده است. در عین حال هیأت تطبیق مصوبات شورای 
شهر تهران موضوع قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات 
شوراهای اسلامی کشور و انتخاب شهرداران عملا در 
ذیل فرمانداری تهران تشکیل می شود. در عمل شورای 
شــهر تهران و به تبع آن شــهرداری تهران در چنین 
شکلی به ساختار دستگاه های سیاسی و اجرایی کشور 
متصل و متصف می شود. هیأت تطبیق واجد اشخاص 
صاحب نظر از منظر قضایی، شهروندی و دولتی است و 
درصورت ابهام در تشخیص یا به منظور بررسی بیشتر و 
دقیق تر مصوبات شورا روسای هیأت های تطبیق مجاز 
دانسته شده اند تا از نظرات مشورتی کارشناسان ذیربط 
استانداری و مشاوران مجرب بهره ببرند. البته همچنین 
استفاده از نمایندگان دستگاه ها و سازمان های دیگر نیز 
مجاز شمرده شــده؛ هرچند بدون حق رأی. در نهایت 
حسب قانون، جلسات هیأت تطبیق با حضور حداقل 
2نفر رســمیت یافته و تصمیمات با نظر 2نفر معتبر 
است؛ هرچند نباید از نظر دور باشد که هیأت تطبیق 
موظف است حداکثر ظرف 2هفته از تاریخ ابلاغ مصوبه 
با ذکر مورد و مســتدل اعتراض خود را به شورا اعلام و 
درخواست تجدیدنظر کند و عدم اعلام نظر در فرصت 
قانونی به منزله تصویب است. از آن سو عدم ارسال پاسخ 
لازم از سوی شــورا در فرصت قانونی به منزله پذیرش 
اعتراض هیأت تطبیق اســت. درصورت عدم توافق و 
اصرار شورا بر مصوبه موضوع ظرف 2روز با درخواست 
کتبی رئیس هیأت تطبیق به هیأت حل اختلاف ذیربط 
ارجاع می شــود؛ مضاف بر اینکــه هیأت های تطبیق 
موظفند به صورت مستمر گزارش اقدامات و عملکرد 
خود را به اطلاع استانداری و در سلسله مراتب به اطلاع 
وزارت کشور برسانند. با مرور آنچه مکتوب شد جایگاه 
قانونی شورا در مقایسه با جایگاه عملی شورا به سهولت 
دیده می شود. ضرورت وجود این نهاد پاسخگویی به نیاز 
شهر و شهروندان است و وضعیت کنونی شورا را می توان 
از طریق امثال و حکم در زبان فارسی علی الخصوص آنجا 
که گفته می شود »رنگم ببین، حالم مپرس« دریافت. 
شاید در قیاس نبود شورای شهر با وضعیت کنونی آن 
به طور عام بتوان از وحشــی بافقی بیتی را وام گرفت 
»حالم مپرس  ای همنشین بی طره آن نازنین/ آشفته 
بودم پیش از این هستم پریشان همچنان« در نهایت 

معتقدم راه حل بسیاری از مسائل و مشکلات خوشه شهر 
تهران حرکت به سمت مدیریت یکپارچه شهری است؛ 
فارغ از اینکه این مدیریت در چه جایگاهی مستقر شود.

اعتقادم این است که در عدم تحقق جایگاه شورا موضوع 
تفویض اختیارات اهمیت زیــادی دارد؛ چراکه انتقال 
قدرت به بخش ها، نهادها و مؤسسات همیشه به سادگی 
قانونگذاری نیست و الزامات و پیش نیازهایی دارد که 
برای دسترسی به آن مجموعه عوامل و عناصر تمرین و 
ممارست لازم است. در حقیقت از زمان تصویب قانون 
اساسی کمتر از نیم قرن و از زمان شروع به بهره برداری 
از ظرفیت شــورا ها کمتر از ربع قرن می گذرد و شاید 
سرعت تحولات و پیشرفت جامعه است که این تصور 
را ایجاد می کند که در این حوزه خیلی کند پیشــروی 
می شود؛ هرچند در عمل تمرین این مردم سالاری دینی 
و مردم سالاری اسلامی که به بیان رهبری حرف نویی 
است که ما در ادبیات سیاسی و مباحث سیاسی دنیا وارد 
کرده ایم جداول بسیاری را به هم ریخته و در حال تنظیم 
روابط مدیریت در قالب های بدیع برآمده از هویت دینی 
و ملی به شکل انسانی و اسلامی است. پس برای تحقق 
آن باید تلاش مداوم مدنظر باشد و از پستی و بلندی هم 
در دســتیابی به وضعیت بهینه گریزی نیست. به نظر 
مشارکت مردم در انتخاب نمایندگان می تواند یک عامل 
بنیادین در جهت تشخص و اعتبار جایگاه شوراها باشد و 
در بخش دیگر هم  انتخاب نمایندگان متخصص و متعهد 
در همه ابعاد است. شورا باید جامعه ای کوچک، چابک و 
تخصصی از میان مجموعه دانش های مورد نیاز برای اداره 
یک شهر باشد؛ هرچند در این میان شهرسازی، معماری، 
حقوق، حسابداری و حسابرسی، عمران و مدیریت در 
انواع گرایش ها، محیط زیست و حکمرانی در نگاه اول 
بیشتر به چشم می آیند. در جمع بندی کلی باید عنوان 
کنم که شخصا با یک شناخت تقریبا صحیح از شورا و 
نحوه کارکرد آن و به دنبال تصحیح نگاه سیاسی به نگاه 
اجتماع محور وارد این تلاش همگانی اجتماعی )شورا( 
شدم و حقیقتا از اساس به دنبال تزریق نگاه اجتماعی به 
مقوله شورا و پرهیز از هرگونه عمل سیاست زده بوده و 
هستم. شاید یکی از دلایل عدم اقبال کشور در حرکت 
به سمت مدیریت یکپارچه شهری عدم اطمینان از بلوغ 
حقیقی شوراها بوده باشد. برای اصلاح و بهبود جهت 
حرکت بسیاری از محورهای وارد کننده نیرو و تنظیم 
آنها در مسیر فلاح و رستگاری جمعی از منظر مدیریت 
شــهری ابتدا باید به یک نقطه سربه سر برای اصلاح و 

تنظیم جهت رسید.

 شورا جامعه ای کوچک 
و چابک در اداره شهر

نرجسسلیمانی
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران

کاهش خطرپذیری

کمیســیون ســلامت  و 
خدمــات شــهری تهیه 
سند کاهش خطرپذیری 
محلات شهر تهران را در 

این دوره پیگیری کرد.

کنترل حریم

شورای شهر پیگیر کنترل 
الزامات ساخت وســاز در 
حریم پهنه های گسلی، 
حریم رودها و مســیل ها  

بوده است.

تملک باغات و بهره برداری بوستان ها

از ابتداي دوره ششم تاکنون 4 باغ به نام جعفریان به مساحت 2360 متر مربع در منطقه 10، قالیشویی به 
مساحت 5343 مترمربع در منطقه 16، زمین مشجر خیابان تولید دارو با مساحت 183 مترمربع در منطقه 
17 و ملک قدرت پاکی با مساحت 2800 مترمربع در منطقه 17 برای احداث بوستان، تملک شده است.  
5بوستان )مهتاب و لشکر در منطقه 8 ، باغ نظر در منطقه 10، مافی در منطقه 11 و باغ سبزی در منطقه 17( 
نیز در  سال 1401 که از محل اخذ عوارض حفظ و گسترش فضای سبز تملک شدند، به بهره برداری رسیدند.
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پیگیری طرح ها و اقدامات اجرایی درخصوص بازچرخانی 
آب و مدیریت منابع آب خام در فضاهای سبز و خدمات 1

شهری و بهره گیری از پساب تصفیه شــده از طریق پیگیری در 
بودجه سنواتی و برنامه 4ساله شهرداری و مصوبه تامین منابع مالی 
موردنیاز پروژه های توسعه و بازســازی تاسیسات آب و فاضلاب 
شهری و اجرای طرح آبرسانی اضطراری و تعاملات صورت گرفته 
با ســازمان آب و فاضلاب برای ایجاد 5تصفیه خانه محلی که در 

سال جاری 2تصفیه خانه اجرا شده و در مراحل نهایی قرار دارند.
پیگیری برای اجرای مخازن آب در شــرایط اضطراری 

به منظور تامین آب آشامیدنی سالم تا 72ساعت پس از 2
بحران برای شــهروندان در 374نقطه از شهر تهران که تا کنون 

110مخزن نصب شده است.
پیگیری برای تامین شیرهای اطفای حریق به ویژه در 

معابر کم عرض که امکان تردد خودروهای آتش نشانی 3
وجود ندارد که در سال1401 تعداد 1200دستگاه و در سال1402 

نیز 1100دستگاه تامین خواهد شد.
پیگیری به منظور اتصال ایســتگاه های مترو به شبکه 

فاضلاب که متأســفانه به دلیل اولویت شرکت مترو به 4
موضوع توسعه خطوط و وجود برخی چالش های فنی نظیر اختلاف 
سطح ایستگاه ها با شبکه اگوی شهری، بسیاری از ایستگاه ها به این 
شبکه متصل نبوده اند و در پاره ای از مواقع با مشکلاتی روبه رو بوده 
است که با پیگیری های متعدد کمیته محیط زیست و همکاری 
شرکت فاضلاب، اتصال ایســتگاه های مترو به شبکه فاضلاب با 
اولویت بالا در دستور کار قرار گرفت که تا کنون 2ایستگاه هفت تیر 

و حسین آباد به شبکه متصل شده اند.
بررسی ظرفیت های مدیریت شهری در راستای کنترل 

آلودگی هوا و انجام تعهدات شهرداری تهران درخصوص 5
قانون هوای پاک، از طریق پیگیری برای ایجاد ردیف اعتباری در 

 1 4 0 2 جــه د بو
ری  ا د شــهر

ن  ا تهر

به منظور خرید 2000دستگاه اتوبوس، مینی بوس و ون. 
پیگیری به منظور ساماندهی آرامستان های شهری و 

سیاســتگذاری برای توسعه آرامســتان های جدید و 6
ساماندهی آرامستان های واجد شرایط تاریخی و گلزار شهدا.

همکاری در تدوین دستورالعمل های ساختمان سبز و 
معماری پایــدار به منظور اســتقرار اســتانداردهای 7

محیط زیستی: در راستای مصوبه توسعه ساختمان سبز و معماری 
پایدار در شــهر تهران، اقدام به تدوین دستورالعمل مدیریتی و 
ضوابط اجرایی و شاخص های ارزیابی، تهیه و تدوین شد. بر این 
اساس، مطابق معیارها و استانداردهای صدور گواهی ساختمان سبز 
ازجمله معماری پایدار، مدیریت و بهینه ســازی مصرف انرژی، 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، کاهش تولید و تفکیک پسماند، 
حفظ و توســعه فضای ســبز و نگهداری درختــان، مدیریت و 
بازچرخانی آب، استفاده از آب باران که با هماهنگی وزارت راه و 
شهرسازی تعیین می شود، نسبت به پایش، ارزیابی و سطح بندی 
ساختمان های سبز و تشکیل بانک اطلاعاتی ساختمان های سبز 

در شهر تهران اقدام می کند.
نظارت و پیگیری تنظیم طرح جامع فضای سبز شهر 

تهران که این طرح توسط مرکز مطالعات به اتمام رسیده 8
و در مراحل ارجاع به شورای اسلامی شهر تهران جهت تصویب 

است.
نظارت و سیاستگذاری بر توسعه سرانه فضای سبز براساس 

الگوی مناسب کاشت گونه های بومی و کم آب بر.9
پیگیری برای احیای درختان خیابان ولیعصر: کمیسیون 

سلامت، محیط زیست و خدمات شهری براساس مصوبه 10
»طرح حفظ و گســترش درختان خیابان ولیعصــر«1395، با 
بررسی های کارشناسی، در جهت احیای درختان با ارزش خیابان 
ولیعصر  و جلوگیری از بروز خطرات احتمالی برای شهروندان بر اثر 
شکستن و سقوط درختان خشک، اقدام ویژه ای درخصوص غرس 
300اصله درخت با بن بیشتر از 50در خیابان ولیعصر انجام داده 

است.
پیگیری به منظور ساماندهی کانون ها و 

پهنه های کار و فعالیت و نظارت بر اجرای 11
آرای بند20 به صورت ویژه: کمیته 
محیط زیست و خدمات شهری 
در طول یک سال اخیر با 
انجــام بازدید هــای 
دوره ای قدامات 

مؤثری در جهت ساماندهی و بعضا 
انتقال برخی صنایع مزاحم از قبیل گاراژ 

نوجوانی در منطقه 18واقع در بلوار معلم با مساحت 5625مترمربع 
دارای 100باب واحد صنفی در راســته های پرس کاری، نجاری، 
چوب فروشی و... با هدف رفع مزاحمت های صوتی و افزایش ایمنی 
جلوگیری از بروز حریق و رفع معضلات اجتماعی برای ساکنان 
شــهرک های مجاور با اســتناد به بند 20 ماده 55 که با گذشت  

گزارش کمیسیون سلامت، محیط زیست، خدمات شهری دوره ششم شورای 
اسلامی شهر تهران به روایت مهدی پیرهادی، رئیس این کمیسیون

 برنامه ریزی برای 
توسعه پایدار شهر

مانیتورینگ در حوزه باغات
پیگیری درخصوص راه انــدازی بخش مانیتورینگ و 
ایجاد داشبورد مدیریتی درخصوص شفافیت اطلاعات 
حوزه باغ ها و فضای سبز شهر تهران در شورای شهر 
تهران از دیگر عملکردهای کمیســیون ســلامت و 

محیط زیست شورا بوده است. 

مناسب سازی

کنترل و بازدیــد میدانــی به منظور اجــرای طرح 
مناسب سازی  معابر و بوســتان های شهر تهران ویژه 
معلولان و هم افزایی و اختصاص بودجه جهت اجرای 
آن در ســطح مناطق 22گانه از دیگــر عملکردهای 

کمیسیون سلامت و محیط زیست شورا بوده است.

ترویج فرهنگ اهدای عضو

مصوبه ترویج فرهنگ اهدای عضو و تکریم خانواده های 
جانبخش اهدا کننده اعضای پیوند در شورای اسلامی 
شهر تهران، طرح  کمیسیون سلامت و محیط زیست 

شورا بوده است.

17سال از صدور رأی، واحدهای مســتقر در گاراژ از اجرای رأی 
سرپیچی می کردند و در نهایت با پیگیری های انجام شده در سال 

1400به صورت کامل تخلیه و مشکل برطرف شد.
برنامه ریزی و پیگیری جهت اجرای آرای صادره بند20 

ماده55 قانون شهرداری ها با موضوع رفع مزاحمت های 12
شغلی که در این راستا نیمی از آرا تعیین تکلیف شده است و جهت 
حسن اجرای آرا تعداد 10هزار رأی در سال1402 مورد بازبینی قرار 
خواهد گرفت. همچنین به منظورساماندهی دستفروشان به ویژه 
فروشــندگان اجنــاس دســت دوم بزرگ ترین بــازار مرکزی 
دست دوم فروشی با ظرفیت صدها غرفه در این محدوده ایجاد شد.

نظارت و پیگیــری بر تنظیم طرح جامع زیباســازی: 
شهرداری تا کنون طرح جامع زیباسازی که به صورت 13

کامل راهگشای همه موضوعات و ماموریت های زیباسازی شهر 
تهران باشد، نداشته است.

یکپارچه کردن مدیریت بر عملکرد تمامی غرف انتفاعی 
در شــهر تهران با هدف شــفافیت اقتصادی و ارتقای 14

کارکرد و درآمد پایدار: به رغم وجــود بیش از 800هزار مترمربع 
فضای تجاری متعلق به شهرداری در بوســتان ها به دلیل تعدد 
متولیان غرف در شهر تهران، از یک سیاست واحد برخوردار نبوده 
که در این دوره شــورا با هدف ارتقای شــفافیت مالی، کســب 
درآمد های پایدار و افزایــش آن به میزان بیــش از 500درصد 
درصورت پیگیری مناسب و ساماندهی و نظام مندی این مجموعه 
ازسوی یک متولی واحد و پیش بینی آن در برنامه 4ساله شهرداری 

و مصوبه بودجه1402 اقدام کرده است.
پیگیری برای رفع نقاط انفصال شبکه فاضلاب: یکی از 

چالش های مهم شهر تهران عدم تکمیل شبکه سراسری 15
جمع آوری فاضلاب در برخی نقاط شهر است. یکی از دلایل این 
موضوع کمبود تصفیه خانه های فاضلاب یا محدودیت ظرفیت 
آنهاست؛ لذا با وجود داشتن شبکه، امکان انتقال آن به تصفیه خانه 
فاضلاب وجود ندارد و همین امر باعث قطع شبکه و انتقال فاضلاب 
به سطح شهر یا کانال های آب های سطحی می شود. این مسئله، 
ضمن نارضایتی شــهروندان زمینه ســاز پیدایــش معضلات 
محیط زیستی و سلامتی عدیده ای می شود. با پیگیری های به عمل 
آمده در مصوبه تبصره3 و همکاری با شرکت فاضلاب بخشی از این 
انفصالات رفع شده و تعدادی نیز در دستور کار قرار دارد؛ به عنوان 
مثال در سال1400، بیش از 100نقطه رفع انفصال صورت گرفته 

است.
 برنامه ریزی در جهت ظرفیت تولید انرژی های پاک و 

تجدیدپذیر در مناطق شهرداری تهران 16
پیگیری جهت راه انــدازی مجدد آزمایشــگاه کیفی 

محصولات کشــاورزی: این ماموریت مطابق مصوبه 17
»ســاماندهی و ارتقای کیفیت محصولات قابل عرضه از طریق 
سازمان میادین میوه و تره بار و فرآورده های کشاورزی شهر تهران« 
بر عهده سازمان میادین میوه وتره بار بود و از سال 90 تا 97 به صورت 
منظم محصولات کشاورزی عرضه شده در میادین میوه و تره بار را 
از لحاظ باقیمانده سموم و آفات مورد پایش و ارزیابی قرار می داد، 
ولی در 5 سال گذشته غیرفعال شد و به دلیل اهمیت موضوع در 
پایش و ارتقای سلامت شهروندان، نســبت به اجرای مجدد آن 

پیگیری شده است.
همکاری در بررســی و تدوین بودجه1402 شهرداری 

تهــران: با توجه بــه چالش های موجود شــهر تهران 18
درخصوص آلودگی های محیط زیستی به ویژه آلودگی هوا، با نظر 
اعضای محترم شورای شهر تهران در حدود 45درصد بودجه به 
بخش حمل ونقــل و ترافیک برای توســعه و بهســازی ناوگان 

حمل ونقل عمومی اختصاص یافت.
پیگیری جهت احداث ایســتگاه های میانی پردازش 

پسماند )در حال حاضر 2ایستگاه کوهک و سرخه حصار 19
افتتاح شــده اند و راه اندازی 2ایســتگاه حکیمیه و آزادگان در 

سال1402 در دست اقدام است.(
پیگیری به منظور مدیریت پسماند حجیم در 4پهنه شهر 

تهران ذیل برنامه عملیاتی مدیریت پســماند با هدف 20
کاهش آلاینده های هوای حاصل از سوزاندن زباله حجیم و ایجاد 
صنایع بازیافتی به ویژه چوب و سرشاخه که در این رابطه سایت 

مدیریت پســماند های حجیم و چوب و سرشاخه در منطقه18 
راه اندازی شده است.

پیگیری برنامه عملیاتی مدیریت پسماند های پزشکی 
بی خطر شده و احداث زباله سوز بیمارستانی با ظرفیت 21

200تن در جهت جلوگیری از دفن پسماند بیمارستانی 
پیگیری برای اجرای برنامه عملیاتی طرح جامع مدیریت 

پسماند برای هوشمند سازی  سیستم مدیریت پسماند 22
شهر تهران و راه اندازی نخستین کارخانه نوآوری پسماند کشور و 

هوشمند سازی  فرایندهای مدیریت پسماند
پیگیری برای اجرای برنامه عملیاتی مدیریت پسماند برای 

بهینه سازی  فرایندهای مســتقر در مراکز دفن پسماند، 23
ساخت و تخریب از طریق احداث کارخانه بازیافت نخاله و پسماند های 
ساختمانی و عمرانی برای بهره برداری در پروژه های شهری نظیر تولید 

کفپوش پیاده رو، نیوجرسی و جدول در مرکز آبعلی
پیگیری برای اجرای برنامه عملیاتی مدیریت پسماند برای 

بهینه سازی  و بهسازی مجتمع پردازش و دفع آرادکوه و 24
 )RDF( احداث کارخانه های تولید مشتقات ســوخت از زباله

به منظور تولید سوخت مورد نیاز کارخانه های سیمان و... .
پیگیری برای اجرای برنامه عملیاتی مدیریت پسماند 

برای بهینه سازی  و بهســازی مجتمع پردازش و دفع 25
آرادکــوه و احداث کارخانــه بیوگاز با هــدف کاهش معضلات 
محیط زیستی و تولید برق از اســتحصال گاز متان از مراکز دفن 

قدیمی پسماند
پیگیری برای اجرای برنامــه عملیاتی طرح مدیریت 

پسماند برای بهینه سازی  و بهسازی مجتمع پردازش و 26
دفع آرادکــوه و احداث کارخانه زباله ســوز 800تنی در مجتمع 

آرادکوه
پیگیری جهت راه اندازی و احداث نخســتین مجتمع 

بازیافت نخاله های ساختمانی با ظرفیت 1200تن در روز 27
با هدف کاهش معضلات محیط زیستی، برنامه ریزی جهت تولید 
محصولات بتنی از بازیافت این پســماندها و ایجاد ارزش افزوده 

مجدد از پسماند ساختمانی
پیگیری برای اجرای برنامه 4ســاله چهارم شهرداری 

تهران و برنامه عملیاتی مدیریت پسماند برای بهینه سازی  28
و بهسازی مجتمع پردازش و دفع آرادکوه و برنامه ریزی و پیگیری 
جهت احداث شــهرک و مجتمع صنفی بازیافــت در زمینی در 
حدود70هکتار با هدف کاهش دفن پسماند و ایجاد صنایع تبدیلی 
نظیر تولید کمپوست مرغوب، احداث زباله سوز، تولید گرانول و 

سایر محصولات تولید شده
 برنامه ریزی جهت اجرای طرح تحولی رفت و روب شهر 

تهران و پیگیری به منظور خرید 5هزار مخزن جمع آوری 29
زباله و بهسازی و بازسازی ناوگان زباله

 پیگیری مشکلات معیشتی و حقوق و مزایا و مسکن 
کارکنان آتش نشانی30

پیگیری اجرای احکام طرح جامع شــهر تهران، برنامه 
5 ساله سوم شهرداری و مصوبات شورا در حوزه HSE و 31

ارسال گزارش فهرست ســاختمان های پرخطر شناسایی شده 
دولتی و ساختمان های پرخطر متعلق به شــهرداری و شورای 
اسلامی شهر تهران و پیگیری اقدامات صورت گرفته درخصوص 
رفع خطر از ســاختمان های ناایمن شناســایی شــده به ویژه 

ساختمان های بسیار پرخطر و پرخطر
 پیگیری جهت جمع آوری آمار و اطلاعات 10ساله حریق 

و حوادث )آتش نشانی(32
بررسی و پیگیری اصلاح فرایند صدور پروانه به ویژه در 

حوزه کنترل ضوابط ایمنی و آتش نشانی33
پیگیری احصای تخلفات دفاتر و مهندســین ناظر در 

کنترل ضوابط ایمنی و آتش نشانی در ساختمان34
پیگیری ارسال فهرست معابر ناایمن و کم عرض شناسایی 

شده توسط سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 35
برنامه ریزی جهت ارتقای ایمنی بازار تهران 36

پیگیری برای ایجاد زیرساخت و راه اندازی سامانه پایش 
هوشمند اعلام حریق ساختمان ها 37
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سال2022 را می توان ســال بی ثباتی و ناامنی در 
جهان نامید. ســالی که مردم جهان با بحران های 
سیاســی، اقتصــادی، اجتماعــی، فرهنگــی و 
زیست محیطی چندگانه و متعددی روبه رو شدند. 
پــس از همه گیری کرونــا، سیاســتگذاران با این 
واقعیت مواجه شــدند که بحران ها به یک منطقه 
جغرافیایی خاص محدود نیستند و می توانند دارای 
آثار فرامرزی، فرامنطقه ای و جهانی باشند. اکنون 
می بینیم کــه در مواجهه با جنگ هــا، بحران های 
اقتصادی، تغییرات اقلیمــی، بحران انرژی، بحران 
غذا، بلایای طبیعی، بیماری های پاندمیک، آلودگی 
هــوا، آلودگی هــای زیســت محیطی، مهاجرت و 
بســیاری مشــکلات و چالش های دیگر این درک 
مشترک به دست آمده است که جهان به همبستگی 
و تعامــل نیــاز دارد. چالش های جهانــی نیازمند 
راه حل هــا و اقدامات محلــی و چالش های محلی 
نیازمند اقدامــات جهانی هســتند. از آنجایی که 
نخستین اثرات بحران ها در شهرها رخ می نماید و 
مقامات محلی پیش از همه با آنها مواجه می شوند؛ 
شهرها مرکز واکنش جهانی در برخورد با بحران ها 
هســتند که با ورود به عرصه بین الملــل و با ایفای 
نقش فراملی بــه بازیگرانی فعــال در حل و فصل 
مسائل و چالش های جهانی تبدیل شده اند. شهرها 
با سیاســتگذاری در 3 ســطح محلی، منطقه ای و 
بین المللی یک اکوسیستم قوی را تشکیل می دهند 
که بخشی اجتناب ناپذیر از روابط بین المللی معاصر 
است. شــهرها می توانند با حضور فعال و اثربخش 
خود در صحنه هــای بین المللــی از طریق تبادل 
دانش و تجربــه، راه اندازی پروژه های مشــترک، 
توافقنامه های دوجانبــه و چندجانبه و بهره گیری 
از سازمان های بین المللی و سایر شبکه بین المللی 
شــهری به راه حل های مشــخصی برای مهم ترین 
چالش های خود دســت یافته و نقش برجسته ای 
در بهبود روند سیاســتگذاری در سطح بین المللی 

داشته باشــند. بنابراین دیپلماسی شهری که 
به عملکــرد مدیریت شــهری در تعاملات 

فرامــرزی با همتایــان خود در سراســر 
جهان و سایر بازیگران این حوزه ازجمله 
ســازمان های بین المللــی، بانک های 
توسعه، ســازمان های غیردولتی و... 
اشاره دارد را می توان ابزاری کارآمد در 
عرصه تعاملات بین المللی برای ایجاد 
صلح و توســعه اقتصادی، اجتماعی، 

فرهنگی و زیســت محیطی و با هدف 

پیگیری منافع یا ترویج ارزش ها محسوب کرد. در 
شرایط کنونی علاوه بر دیپلماسی شهری دو جانبه، 
دیپلماسی شــهری چندجانبه نیز مورد اهتمام قرار 
گرفته است و شهرها به ســوی چند جانبه گرایی و 
تقویت مشــارکت ها و اقدامات جمعی حرکت کرده 
و در حال ایجاد شــبکه هایی برای هدفمندسازی و 
یکپارچه سازی  فعالیت های خود همسو با جریانات 
بین المللی هستند. بنابراین می توان گفت در جهانی 
که چندجانبه گرایی یکی از اهــداف اصلی حاکمان 
و مدیران همه کشورها به ویژه در سطوح غیردولتی 
است، پارادیپلماسی یا دیپلماســی موازی به عنوان 

یک ظرفیت سیاسی در حال ظهور اهمیت می یابد.
پارادیپلماسی به معنای نقش آفرینی حکومت های 
فروملی در عرصه سیاســت خارجــی و در تکمیل 
دیپلماسی دولت مرکزی در سطح بین المللی است 
که از اهمیت فزاینده ای برخوردار بوده و می تواند به 

پیشبرد اهداف عالی ملت ها و دولت ها کمک کند.
همچنین واضح است که بحران های جهانی که همه 

شهرها را متاثر می سازد در وهله اول نیازمند اقدام در 
سطح محلی اســت. در این میان لازم است سیستم 
مدیریت شهری با سیاستگذاری در جهت بومی سازی  
رویکرد های جهانی گامی در جهت حل مشــکلات 
و مسائل محلی، منطقه ای و بین المللی برداشته که 
خود نیز از آن متاثر خواهد شد. با عنایت به چالش های 
سیاسی پیش روی دولت، شورای اسلامی شهر تهران 
به عنوان بدنه سیاســتگذاری در مدیریت شــهری 
رویکردهای بین المللی خــود را در عرصه تعاملات 
جهانی بازبینی کرده است و قصد دارد با قدرت در این 
حوزه گام بردارد. دنبال کردن این سیاست ها نیازمند 
بهره مندی از شبکه های بین المللی شهرها، انجمن ها و 
سازمان های بین المللی در این حوزه و تقویت تعاملات 
بین المللی در عرصه های مختلف فرهنگی، اجتماعی، 
اقتصادی و زیست محیطی اســت. در این راستا بدنه 
سیاستگذاری مدیریت شهری تهران نیازمند آشنایی 
با رویکردهای جهانی نوین در حوزه مدیریت شهری 
و محلی ســازی  آنها به نفع کلانشــهر تهران است تا 
بتواند همسو با دیگر شــهرهای جهان برنامه ریزی و 
سیاستگذاری نماید. همچنین در راستای برندسازی 
شــهر تهران با بهره گیری از دیپلماســی شهری در 
عرصه بین المللی لازم اســت به معرفی توانمندی ها 
و ظرفیت های گوناگون تهران و تبادل تجربه و یافتن 
زمینه های همکاری دوجانبه و چند جانبه و بهره مندی 
حداکثــری ازایــن فرصت ها برای حل مشــکلات 
پیش روی شهر تهران بپردازیم. برگزاری جلسه ها و 
ملاقات ها با مقامات شهری و شرکت در نشست های 
بین المللی که به معرفی و تشریح سیاست های جهانی 
در حوزه شهری اختصاص دارند؛ در راستای نیل به 
این اهداف و تنظیم قوانین و مقررات شهری و همسو 
ســاختن آنها با رویکردهای جهانی است. مدیریت 
شهری تهران درصدد است تا با درنظر گرفتن مصالح 
شهری و شهروندان، سیاست های کلان و استراتژیک 
را به نوعی تدوین یا اصلاح کنند که ضمن برخورداری 
از رویکردهای بین المللی روز دنیا با ارزش های ایرانی، 
اسلامی و فرهنگی منطبق بوده و منافع حداکثری 
را در بالا بردن کیفیت و سطح زندگی شهروندان 
تامین نماید. در این راســتا سیاستگذاری و 
تدوین نقشه راهی برای دیپلماسی شهری 
تهــران و حضور پررنــگ در عرصه روابط 
بین الملل برای شناســاندن ظرفیت ها و 
توانمندی های تهران، بهره مندی از دانش 
روز دنیا و رویکردهــای جهانی نوین در 

دستور کار این دوره است.

سال بيست و دوم، شنبه 9 اردیبهشت 1402 ، شماره  1081  
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